
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4983, 5072
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από την Ιόνιο Σχολή, το Δηµοτικό Σχολείο Εξαµιλίων Κορινθίας,
το Δηµοτικό Σχολείο των Εκπαιδευτηρίων Καντά, το Αµερικάνικο
Κολλέγιο "Pierce", το Γυµνάσιο Ναυπάκτου, το Πανεπιστήµιο
Penn State Bunknell, το 1ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου, το Γυµνάσιο
Καµένων Βούρλων και το 3ο Γυµνάσιο Λαγκαδά, σελ. 5014, 5021,
5026, 5036, 5039, 5046, 5058, 5062

3. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 15-2-2017:

α. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστο Σπίρτζη,

β. Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υφυπουργό Οι-
κονοµικών κ. Αντώνιο Μπέζα και

γ. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Αναπληρωτή Υπουργό
Εσωτερικών κ. Νικόλαο Τόσκα, σελ. 5072

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5008, 5009, 5011, 5012,
5013, 5017, 5019, 5021, 5031, 5032, 5033, 5042, 5043 5044, 5046,
5051, 5052

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 1173 έως 1220, σελ.

4984 – 4996
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 4997

- 5007
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

σχετικά µε την «τεράστια έξαρση του φαινοµένου των παράνο-
µων ελληνοποιήσεων αγροτικών προϊόντων», σελ. 5008

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων, σελ. 5009

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εξωτερι-

κών και Οικονοµικών καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης κατέθεσαν στις 15/2/2017 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Συµφωνίας για τη συνεργασία στον τοµέα του του-
ρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ», σελ. 5009

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
«Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών, Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών
Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας και άλλες διατάξεις», σελ. 5014 -
5067

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5063 - 5072
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 5044 - 5063
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4983 - 5029
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 5029 - 5044

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5032, 5033

ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ Κ. , σελ. 5043
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 5046, 5051, 5052
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5008, 5009, 5011, 5012, 5013, 

5017, 5019, 5021
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 5042
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 5013
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 5031, 5032, 5033, 5043
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ.  5031, 5033, 5042, 5044
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5012, 5013

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 5008, 5009
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 5008, 5009
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 5010, 5011
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 5009, 5010

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5060
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 5017
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 5058
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 5046, 5049, 5052, 5062
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5032
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 5041
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 5041
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 5039
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5056
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 5016, 5045, 5046, 5062, 5064
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 5031, 5035
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5038
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 5052, 5058
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 5021, 5065
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 5043, 5044
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5051, 5052
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5021, 5049, 5051, 5054
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 5031, 5061, 5062
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 5029
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 5027, 5064
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 5054
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 5033
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5042
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 5031
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 5034, 5035
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5026
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 5019
ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5014, 5064
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5024, 5063, 5064
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 5036
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 5019, 5021, 5031, 5054
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 5043, 5044, 5045, 5046, 5065
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 5037
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5023, 5044, 5063

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’

Πέµπτη 16 Φεβρουαρίου 2017



Αθήνα, σήµερα στις 16 Φεβρουαρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.32’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14-2-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΔ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 14
Φεβρουαρίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
νοµοσχεδίων:

1. «Κύρωση της Σύµβασης για τον κεντρικό τελωνισµό, όσον

αφορά την κατανοµή των εθνικών εξόδων είσπραξης που παρα-
κρατούνται κατά τη διάθεση των παραδοσιακών Ιδίων Πόρων
στον προϋπολογισµό της Ε.Ε.».

2. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ Ελληνικής Δηµοκρατίας,
της Δηµοκρατίας της Αλβανίας, της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
την Προστασία και Αειφόρο Ανάπτυξη της Περιοχής του Πάρκου
Πρεσπών»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής, κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, Βουλευτή Φθιώτιδας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’

Πέµπτη 16 Φεβρουαρίου 2017



4984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4985



4986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4987



4988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4989



4990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4991



4992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4993



4994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4995



4996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4997

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



4998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4999



5000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5001



5002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5003



5004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5005



5006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5007



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ενηµερώνω το Σώµα ότι από τις είκοσι δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις που ήταν να συζητηθούν σήµερα θα συζητηθούν, δυστυχώς,
µόνο δύο. Οι υπόλοιπες είκοσι αναβάλλονται, µετατίθενται, λόγω,
κυρίως, φόρτου εργασίας ή ανειληµµένων υποχρεώσεων των αν-
τίστοιχων Υπουργών.

Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 466/10-2-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μαρίας Αντωνίου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την «τεράστια έξαρση του
φαινοµένου των παράνοµων ελληνοποιήσεων αγροτικών προϊόν-
των».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Ευάγγελος Αποστόλου.

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να αισθάνοµαι, δηλαδή, τυχερή σήµερα που συζητιέται η επί-

καιρη ερώτησή µου, αφού είκοσι άλλες δεν είχαν την τύχη κοι-
νοβουλευτικά να έρθουν οι Υπουργοί.

Όµως, πάµε στην ουσία της ερώτησης, γιατί τα κοινοβουλευ-
τικά τα έχουµε θίξει πάρα πολλές φορές από το Βήµα της Βου-
λής ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι δυστυχώς το Κοινοβούλιο
δεν λειτουργεί, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, στο επίµαχο ζήτηµα των
παράνοµων ελληνοποιήσεων αγροτικών προϊόντων της περιοχής
µου. Η Καστοριά, µια ορεινή αποµακρυσµένη περιοχή, µε πολύ
κόπο και θυσίες των αγροτών καταφέρνει εδώ και πολλά χρόνια
και έχει πιστοποιήσει κάποια προϊόντα, όπως είναι τα φασόλια
Καστοριάς, ως προϊόντα γεωγραφικής ένδειξης, τα οποία προ-
στατεύονται από τις κοινοτικές νοµοθεσίες. Το ίδιο συµβαίνει και
µε τα µήλα Καστοριάς.

Αυτά είναι δυο σηµαντικά προϊόντα, τα οποία αναφέρθηκαν σε
πολλές ερωτήσεις, που σας έχω υποβάλει, κύριε Υπουργέ. Εν-
δεικτικά σάς αναφέρω τη µε αριθµό 8338, που την κάναµε µαζί
µε άλλους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και µετά από
επισκέψεις που πραγµατοποιήσαµε στις περιοχές αυτές και
άλλες αναφορές από αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Εκεί αναφέραµε ότι µε το φαινόµενο των παράνοµων ελληνο-
ποιήσεων, µε αποτέλεσµα στα φασόλια και στα µήλα που παρά-
γονται στην περιοχή µας, που δεν επαρκούν για τις ανάγκες του
πληθυσµού της Ελλάδας, έχουµε το παράδοξο, ενώ έχουµε µι-
κρότερη παραγόµενη ποσότητα φασολιών, λόγω της έξαρσης
των εισαγωγών από Αλβανία, Κιργιστάν και Σκόπια, να µην µπο-
ρούν οι Έλληνες παραγωγοί αυτά τα εξαιρετικής ποιότητας προ-
ϊόντα να τα πωλούν. Σε αυτό το µείζον ζήτηµα η απάντησή σας
ήταν ουσιαστικά ότι δεν κάνετε ελέγχους.

Σας καλώ, λοιπόν, να µου απαντήσετε µε ποιον τρόπο θα µπο-
ρέσετε να προστατεύσετε την παραγόµενη ελληνική εγχώρια πα-
ραγωγή, φασόλια Καστοριάς και µήλα Καστοριάς. Όσο και αν
φαίνεται αυτό παράδοξο, ακόµα και στα µήλα γίνονται αθρόες
εισαγωγές ξένων προϊόντων, που ξέρετε πολύ καλά ότι βαφτί-
ζονται ελληνικά και πωλούνται ελληνικά, µε όλα –τα οποία θα
έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε, προφανώς, και στη δευ-
τερολογία- τα αποτελέσµατα αυτής της αθρόας εισαγωγής.

Παρακαλώ να µου απαντήσετε τι σκοπεύετε να κάνετε και τι
έχετε κάνει µέχρι τώρα γι’ αυτό µείζον πρόβληµα, που απασχολεί
τον αγροτικό πληθυσµό της περιοχής µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Αντωνίου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, όντως το θέµα των ελληνο-
ποιήσεων είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο ζήτηµα και θα έλεγα ότι
είναι διαχρονικό. Το να πούµε ότι οριστικά θα το εξαφανίσουµε
είναι ουτοπία, γιατί προϋποθέτει κλείσιµο συνόρων.

Από εκεί και πέρα, λοιπόν, το ζήτηµα είναι κατά πόσον γίνονται
οι απαραίτητοι έλεγχοι, κατά πόσον αυτοί οι έλεγχοι είναι απο-

τελεσµατικοί µέχρι ενός σηµείου, ιδιαίτερα για ορισµένα προ-
ϊόντα, όπως είναι η περίπτωση των ΠΟΠ προϊόντων –αναφερθή-
κατε ειδικά στα φασόλια Καστοριάς-, και να δούµε πώς και µέσα
από τις διαδικασίες ελέγχου των ΠΟΠ τηρούνται όντως αυτές οι
προϋποθέσεις.

Όµως, από εκεί και πέρα να δούµε και κατά πόσον σε αυτή τη
διαδικασία υπάρχει συνεργασία και µε άλλα Υπουργεία. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης αδυνατεί από
µόνο του να µπορέσει σε όλους τους χώρους εισόδου και σε όλα
τα τελωνεία να έχει ελεγκτικούς µηχανισµούς. Άρα, λοιπόν, χρει-
άζεται µια συνεργασία, που ήδη έχουµε ξεκινήσει.

Βεβαίως αυτό που, ιδιαίτερα από την πλευρά του Υπουργείου
Οικονοµικών, µας έγινε γνωστό και ετοιµάζεται είναι ότι θα εγ-
κατασταθούν –τουλάχιστον ξεκινώντας τον Οκτώβρη- σε πέντε
πύλες εισόδου στη χώρα µας, όπου παρουσιάζονται ιδιαίτερα
αυξηµένα αυτά τα φαινόµενα, συγκροτήµατα σκαναρίσµατος,
ούτως ώστε, πέραν του σκαναρίσµατος όλων των φορτωτικών
εγγράφων – τιµολογίων, ταυτόχρονα να υπάρχει ένα σκανάρισµα
όλης της πρώτης ύλης που εισάγεται στη χώρα µας και αφορά
τον αγροτικό χώρο. 

Θα µου πείτε: Θα είναι αυτό αποτελεσµατικό; Να είναι αποτε-
λεσµατικό σε όλος το µήκος των συνόρων της χώρας, όπως σας
είπα, δεν υπάρχει περίπτωση. Δεν υπάρχει τέτοια δυνατότητα.

Αυτό, όµως, που ζητάµε είναι να δουν και οι αγρότες, οι πα-
ραγωγοί, πώς θα µπορέσουν και αυτοί µε τη συνύπαρξή τους σε
αυτή τη διαδικασία να συµβάλουν. Διότι, αγαπητή συνάδελφε,
πρέπει να ξέρετε ότι αυτή την αλυσίδα κάποιος κρίκος που έχει
σχέση και µε τον Έλληνα αγρότη είναι που τη σπάει. Την ελλη-
νοποίηση τη βοηθάνε και άλλα πράγµατα στη διαδροµή. Δεν
χρειάζεται να αναφερθώ.

Εµείς, λοιπόν, κάνουµε προς αυτή την κατεύθυνση κινήσεις
αυστηρότερου ελέγχου. Ήδη για µερικά προϊόντα ετοιµαζόµα-
στε να συγκεκριµενοποιήσουµε πύλες εισόδου για τα προϊόντα,
να µην µπορούν να εισάγονται στη χώρα µας από όλες τις πύλες.
Για παράδειγµα, εντός των ηµερών φέρνουµε ρύθµιση – από-
φαση ότι πατάτα από την Αίγυπτο θα εισάγεται στον Πειραιά. Δεν
θα εισάγεται από άλλες περιοχές και στη διαδροµή της, για πα-
ράδειγµα, από την Ηλεία µέχρι να έρθει στον Πειραιά, να αλλάζει
χώρα προέλευσης.

Ταυτόχρονα, ξέρετε ότι εντός των ηµερών ήδη δίνεται για δια-
βούλευση η υποχρεωτική αναγραφή της χώρας προέλευσης
πάνω σε όλες τις συσκευασίες των γαλακτοκοµικών προϊόντων.
Είναι και αυτό ένα µέτρο κατά των ελληνοποιήσεων, όπως το ίδιο
θα εφαρµοστεί πλέον στο σύνολο της ζωικής παραγωγής, ώστε
φθάνοντας και στον χασάπη, στον κρεοπώλη να αναφέρεται η
χώρα προέλευσης του κρέατος. Αυτά είναι πάρα πολύ σηµαντι-
κές παρεµβάσεις.

Από εκεί και πέρα, µε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, µε τις
δυνατότητες που έχουν και την πίεση που ασκούµε από τη δική
µας πλευρά προσπαθούµε, όσο το δυνατόν, να ανταποκριθούµε. 

Αυτό που δείχνουν τα στοιχεία είναι ότι οι έλεγχοι που γίνονται
αυξάνονται διαρκώς. Από εκεί και πέρα, όπως αντιλαµβάνεστε,
η ριζική εξάλειψη του φαινοµένου δεν είναι τόσο εύκολη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, όπως ανέφερα και στην

πρωτολογία µου, ο σηµαντικότερος λόγος για την τεράστια
έκταση της παράνοµης δραστηριότητας των ελληνοποιήσεων
των αγροτικών προϊόντων είναι η απουσία ουσιαστικά ενός κεν-
τρικού και αξιόπιστου συστήµατος ελέγχου.

Οι ελάχιστοι έλεγχοι που πραγµατοποιούνται περιορίζονται κυ-
ρίως σε συσκευασµένα προϊόντα και οι επιτήδειοι δρουν ανενό-
χλητοι στους υπαίθριους και σε άλλους χώρους, παράγκες και
αποθήκες.

Η ζηµιά των αγροτών και των παραγωγών είναι τεράστια και
δεν περιορίζεται µόνο στη µείωση του εισοδήµατός τους. Οι συ-
νέπειες είναι καταστροφικές και για την εµπορευσιµότητα και την
αναγνωρισιµότητα των προϊόντων. Τα εισαγόµενα, που ξέρετε
πολύ καλά ότι βαφτίζονται παράνοµα ως φασόλια και µήλα Κα-
στοριάς, είναι πολύ χαµηλότερης ποιότητας. Έτσι δυσφηµίζονται

5008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και τα δικά µας παραγόµενα προϊόντα και χάνουν σταδιακά αυτή
την ύψιστη προστιθέµενη αξία που έχουν ως προϊόντα.

Όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, οι συνέπειες δεν είναι
µόνο οικονοµικές. Έχουν να κάνουν και µε τη δηµόσια υγεία. Ο
κίνδυνος, λοιπόν, είναι τεράστιος, όταν οι ανυποψίαστοι πολίτες
καταναλώνουν προϊόντα από τρίτες χώρες, χωρίς να υπάρχουν
οι επαρκείς φυτοϋγειονοµικοί έλεγχοι, χωρίς να δοκιµαστεί µε
φυτοϋγειονοµικούς ελέγχους, και τα οποία εισάγονται και πω-
λούνται ως φασόλια Καστοριάς. Ο κίνδυνος, λοιπόν, και για το
καταναλωτικό κοινό και για τους Έλληνες πολίτες είναι τερά-
στιος.

Παρά, λοιπόν, τις τόσες επισηµάνσεις που σας έχω κάνει,
κύριε Υπουργέ, εσείς επιµένετε. Από τη µια, ναι µεν τριπλασιά-
ζετε τις εισφορές και, από την άλλη, µου απαντάτε ο ίδιος ότι το
2013 έγιναν πενήντα τρεις έλεγχοι. Το 2015 έγιναν είκοσι ένας
έλεγχοι. Στα µισά µειώθηκαν οι έλεγχοι. Μου λέτε αυτό το
πράγµα, ότι δεν κάνετε ελέγχους. Δικιά σας απάντηση είναι. Να
σας την αφήσω να την ξαναδείτε, µήπως δεν τη διαβάσατε. Το
2013 καταγράφηκαν διακόσια δύο προϊόντα. Το 2015 καταγρά-
φηκαν τριάντα επτά. Δικιά σας απάντηση είναι, Υπουργέ µου. 

Παρά, λοιπόν, όλες τις επισηµάνσεις που σας έχουµε καταθέ-
σει, στην απάντησή σας εσείς επιµένετε. Υπάρχουν τρόποι. Ρω-
τήστε τους προηγούµενους Υπουργούς. Σας έχουν καταγγείλει
πολλές φορές οι αγροτικοί µας σύλλογοι, που έρχονται να σας
δουν –δεν ξέρουν αν φτάνουν σε εσάς ή στον αρµόδιο Υφυ-
πουργό σας–, τα ζητήµατα αυτά και σας έχουν αναφέρει πώς
µπορούν να λυθούν. Προφανώς, ή δεν θέλετε να τα λύσετε ή δεν
µπορείτε. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, ένα οργανωµένο σχέδιο, κύριε Υπουργέ,
για το πώς να αναχαιτιστεί αυτό το πρόβληµα που µαστίζει την
περιοχή, µια περιοχή –σας είπα– ορεινή, αποµακρυσµένη, µε µι-
κρές αγροτικές εκτάσεις, που κάνουν πολύ κόπο εκεί, τοπικά, για
να παράγουν αυτά τα ύψιστης αξίας αγροτικά προϊόντα. 

Για το µόνο, λοιπόν, το οποίο βλέπω, κύριε Υπουργέ, ότι εν-
διαφέρεστε δυστυχώς –και σας µιλάω ως συνάδελφος, ως δα-
σολόγος, µιας που είστε δασολόγος- είναι για την ανάθεση
δασικών µελετών, όπως βλέπω σε µια ερώτηση που κατέθεσε ο
συνάδελφος Βουλευτής κ. Αυγενάκης. Τελικά µόνο αυτό σάς εν-
διαφέρει. 

Γιατί βλέπω ότι σας έχει καταθέσει ερώτηση, στην οποία ρω-
τάει γιατί καλούνται µόνο συγκεκριµένοι συνάδελφοι δασολόγοι
για να τους αναθέτετε µελέτες. Δεν έχετε απαντήσει φυσικά. Σε
αυτό το θέµα θα επανέλθουµε, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να
είστε σίγουροι, αφού µας απαντήσετε, και έχουµε τα κατατεθει-
µένα έγγραφα σχετικά µε το πώς γίνονται αυτές οι αναθέσεις σε
«ηµετέρους». 

Άρα, ουσιαστικά, κύριε Υπουργέ, αυτό που µου λέτε σήµερα
είναι ότι δεν κάνω ελέγχους, δεν µπορώ να κάνω ένα αξιόπιστο
σύστηµα να προστατεύσω τους Έλληνες αγρότες, αλλά το µόνο
που κάνω είναι να αναθέτω µελέτες σε φίλους, «ηµετέρους» δα-
σολόγους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ειλικρινά, εκπλήσσοµαι. Πρόκειται για µια ερώ-
τηση που αφορά ένα βασικό θέµα, ένα πρόβληµα ελληνοποί-
ησης. Σας είπα και εγώ ότι είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, το οποίο
θέλει υπερδιπλάσιους ελεγκτικούς µηχανισµούς από αυτούς που
έχουµε. Είπα ορισµένες προτάσεις σχετικά µε τις εγκαταστάσεις
σκαναρίσµατος, που επιτέλους θα φτάσουµε µέχρι εκεί, για να
ελέγξουµε την κατάσταση. Σας είπα περιπτώσεις υποχρεωτικής
αναγραφής…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Με το σκανάρισµα δεν λύνεται το πρό-
βληµα, κύριε Υπουργέ. Με την ιχνηλασιµότητα λύνεται το πρό-
βληµα. Ρωτήστε τους προηγούµενους. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν είναι αυτά, το να αναγκάσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε, κυρία Αντωνίου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αφήστε µε, σας παρακαλώ…
Δεν είναι απλό πράγµα να αναγκαστούν οι βιοµήχανοι ή όλοι

αυτοί που έχουν σχέση µε τις συσκευασίες, τη µεταποίηση προ-
ϊόντων, να αναφέρουν τη χώρα προέλευσης της πρώτης ύλης,
τη χώρα συσκευασίας ή να φτάσει µέχρι τον καταναλωτή να κοι-
τάζει από πού προέρχεται και πού συσκευάζεται αυτό το προϊόν.
Δεν το κάνατε εσείς, γιατί δεν θέλατε να συγκρουστείτε. Εµείς
θα συγκρουστούµε και θα το κάνουµε. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτό είναι κοινοτική νοµοθεσία. Είναι επι-
βεβληµένο αυτό. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μην αρχίζουµε τώρα να λέµε ότι θα µπορέσουµε
στην παραµεθόριο να στήνουµε ανά δέκα µέτρα κάποιον, ο
οποίος θα ελέγχει αν µπαίνει το φασόλι ή αν δεν µπαίνει. Αντι-
λαµβάνεστε ότι αυτά τα πράγµατα δεν µπορούν να γίνουν. Άρα
κάνουµε θεσµικού χαρακτήρα παρεµβάσεις και εκεί θα δίνουµε
µάχη. 

Τώρα, σχετικά µε αυτά που είπατε για τις αναθέσεις. Είναι
πολύ φθηνή ιστορία να εγκαλείτε έναν Υπουργό, γιατί σε έκτα-
κτες καταστάσεις φωνάζει κάποιους ανθρώπους. Σε όλα τα
Υπουργεία υπάρχει ένας κατάλογος ανθρώπων που τους αναθέ-
τουν δουλειές των 20.000 ευρώ –καταλαβαίνετε τι είναι αυτά–,
των 30.000 ευρώ, τέτοιες δουλειές, γιατί επείγει πολλές φορές
µια διαδικασία. Εγώ σας αναφέρω για το συγκεκριµένο…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί τους ίδιους και τους ίδιους όµως;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε µε, σας παρακαλώ. Επειδή ξέρουµε τον
χώρο... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-
ρακαλώ. Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ξέρετε πόσο ήταν προγραµµατισµένο το κόστος
για τα διαχειριστικά σχέδια βοσκοτόπων, όταν πήγαµε τον Γε-
νάρη του 2015; Ήταν 4 εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε πόσο το ανα-
θέσαµε εµείς µε αυτή τη διαδικασία; 400.000 ευρώ. Αυτό να
πείτε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτό λέτε εσείς!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Επιτέλους µην υιοθετείτε... 
Σε δικούς µας; Εγώ σας λέω ότι από αυτούς στους οποίους

αναφέρεστε κανένας δεν είναι δικός µας. Ούτε καν υπάρχει µια
κοµµατική προσέγγιση αυτών που πήραν τις συγκεκριµένες δου-
λειές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δουλειές των 20.000 ευρώ πήρανε.
Έλεος!

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Για τους ελέγχους δεν µου απαντήσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν περάσουµε στην επόµενη και τελευταία επίκαιρη ερώ-

τηση για σήµερα, έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εξωτερι-

κών και Οικονοµικών καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης κατέθεσαν στις 15-2-2017 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Συµφωνίας για τη συνεργασία στον τοµέα του του-
ρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 328/10-1-2017

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα εστιάζουµε σε µια πλευρά του προ-

σφυγικού που νοµίζω ότι έχει µια ξεχωριστή και ιδιαίτερη σηµα-
σία, αφού αυτή αφορά παιδιά, αφορά τα προσφυγόπουλα.
Ανάµεσα στις χιλιάδες ξεριζωµένους από τους ιµπεριαλιστικούς
πολέµους και στις χιλιάδες εγκλωβισµένους πρόσφυγες στη
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χώρα µας, εξαιτίας της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε
την οποία συµφωνεί και την οποία συνυπογράφει και η ελληνική
Κυβέρνηση, βρίσκονται και είκοσι δύο χιλιάδες περίπου προσφυ-
γόπουλα.

Εκτός από τα υπόλοιπα ζητήµατα που αφορούν στην ανθρώ-
πινη διαβίωση των προσφύγων, η οποία βρίσκεται σε απαράδε-
κτη κατάσταση στα περισσότερα κέντρα φιλοξενίας, για τα
προσφυγόπουλα αυτά είναι σηµαντικό και το ζήτηµα της εκπαί-
δευσης και της συνολικότερης στήριξής τους, παραδείγµατος
χάριν της ψυχολογικής, µιας και αυτά που έχουν περάσει και
αυτά που έχουν δει δεν είναι και λίγα.

Στις αρχές, λοιπόν, του περασµένου Σεπτέµβρη, και αφού είχε
προηγηθεί -να θυµίσω εδώ σε εσάς, δεν ήσασταν εσείς στο
Υπουργείο- µια αντίστοιχη ερώτηση για τα προσφυγόπουλα, που
συζητήθηκε στις 14 του Ιούλη, η Κυβέρνηση µε έναν τρόπο πα-
νηγυρικό ανακοίνωσε την ίδρυση δοµών υποδοχής και εκπαίδευ-
σης προσφύγων και ο αρχικός της σχεδιασµός ήταν -αυτό έλεγε
τουλάχιστον τότε το Υπουργείο- για οκτακόσια τµήµατα σε σα-
ράντα έξι περιοχές. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα σήµερα; Τα παιδιά που µετέχουν
στις δοµές είναι δεν είναι χίλια. Διορθώστε µε. Τα στοιχεία µας
είναι από τις 10 του Γενάρη, γιατί τότε καταθέσαµε για πρώτη
φορά την ερώτηση. Συζητείται τώρα, την έκτη φορά. Κάλλιο
αργά παρά ποτέ, θα έλεγε κανείς. Όµως, αν δεν είναι έτσι τα
στοιχεία, πείτε µας πόσα είναι. Ελάχιστες δοµές, ελάχιστα τµή-
µατα που αφορούν παιδιά προσχολικής ηλικίας λειτουργούν.
Όπως επίσης ελάχιστες, µετρηµένες στα δάκτυλα του ενός χε-
ριού, είναι και οι δοµές που απευθύνονται σε παιδιά γυµνασίου
δεκατριών έως δεκαπέντε χρονών. 

Να σηµειώσουµε εδώ ότι γίνονται συνεχείς µετακινήσεις εκ-
παιδευτικών, ακόµα και για παράλληλη στήριξη σε γενικά σχο-
λεία. Προβλήµατα ασφαλώς υπάρχουν και στις υποδοµές ως
προς την επάρκεια και τη λειτουργικότητα των σχολικών κτηρίων
που τις φιλοξενούν, ενώ δεν υπάρχουν, από όσο γνωρίζουµε,
ούτε εξασφαλισµένα κονδύλια στους δήµους για την καθαριό-
τητα και για τη στοιχειώδη έστω σίτιση αυτών των παιδιών. Την
ίδια στιγµή οι λεγόµενες µη κυβερνητικές οργανώσεις κυριολε-
κτικά αλωνίζουν.

Θέλουµε να σας ρωτήσουµε τα εξής: Τι µέτρα θα πάρετε,
κύριε Υπουργέ, έτσι ώστε όλες οι δοµές υποδοχής να λειτουρ-
γούν επιτέλους µε αποκλειστικά κρατική ευθύνη; Τι µέτρα θα πά-
ρετε, έτσι ώστε να δηµιουργηθούν κι εκείνες οι κατάλληλες
προϋποθέσεις, ώστε αυτά τα παιδιά, τα προσφυγόπουλα, να εν-
ταχθούν στα γενικά σχολεία, αφού βεβαίως τηρηθούν οι προϋπο-
θέσεις; Τι µέτρα θα πάρετε, έτσι ώστε να δηµιουργηθούν χώροι
προσχολικής αγωγής, χώροι εκπαίδευσης και δηµιουργικής απα-
σχόλησης και µέσα στις δοµές φιλοξενίας, να προσληφθεί προ-
σωπικό, να στηριχθούν οι υποδοµές και οι σχολικές επιτροπές οι
οποίες φιλοξενούν τέτοιες δοµές;

Επίσης, τι µέτρα θα πάρετε, έτσι ώστε να αποµακρυνθούν
άµεσα οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, το Υπουργείο να αναλά-
βει την αποκλειστική ευθύνη και βεβαίως να εξασφαλιστούν και
να παρθούν όλα τα µέτρα από τις δηµόσιες δοµές υγείας για τα
εµβόλια, τις εξετάσεις, κάτι που είναι απαραίτητο όχι µόνο γι’
αυτά τα παιδιά, αλλά για όλα τα παιδιά που φοιτούν στο σχολείο;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Δελή, για την επί-
καιρη ερώτηση και για την ευκαιρία που µας δίνετε να
παρουσιάσουµε ορισµένα στοιχεία που, ως έναν βαθµό, νοµίζω
ότι θα απαντήσουν και στα ερωτήµατά σας.

Θέλω να κάνω κάποιες προκαταρκτικές παρατηρήσεις όσον
αφορά την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων. Πράγµατι οι αριθ-
µοί ως προς τις ηλικίες αυτών των απίστευτα ταλαιπωρηµένων
ανθρώπων που έρχονται στον τόπο µας είναι αυτοί που είπατε.
Πρέπει να δεχθούµε όλοι ότι η πρωτοβουλία να εκπαιδευθούν,
όπως έχουµε σχεδιάσει, είναι µια πρωτόγνωρη διαδικασία για τον
τόπο µας, σ’ ένα πλαίσιο ενός βραδυκίνητου κρατικού µηχανι-

σµού, µε τις γνωστές εγγενείς αδυναµίες του. Βεβαίως για την
Κυβέρνηση αυτό δεν µπορεί να αποτελεί άλλοθι, αλλά είναι µια
πραγµατικότητα και µέσα σ’ αυτή πρέπει να συζητήσουµε τα
προβλήµατα.

Το δεύτερο είναι οι αντιδράσεις που συναντήσαµε σε ορι-
σµένα, λίγα σχολεία, τα οποία πήραν όµως µια δηµοσιότητα που
δεν έπρεπε να πάρουν, πλην όµως η δηµοσιότητα αυτή φόβισε
µερίδα πολιτών. Εννοώ την αντίδραση των φασιστικών στοιχείων,
που υπάρχουν στην κοινωνία µας, ενάντια στην προσπάθεια εκ-
παίδευσης των προσφυγόπουλων.

Έχοντας αναφέρει αυτά, να πω για την εξαιρετική δουλειά που
έχει γίνει από την Επιστηµονική Επιτροπή για τη στήριξη των
προσφυγόπουλων, τα πορίσµατα της οποίας ακολουθεί η Κυβέρ-
νηση, και να δώσω ορισµένα νούµερα. Τα παιδιά σήµερα είναι
γύρω στις δυόµισι χιλιάδες. Το υπαινιχθήκατε κι εσείς. Τα στοι-
χεία σας είναι λίγο παλαιότερα. Όµως, έχουµε αρκετή δουλειά
να κάνουµε. Να είναι σαφές ότι λειτουργούν ήδη σε ενενήντα
τέσσερα σχολεία εκατόν είκοσι έξι τµήµατα και έχουν προσλη-
φθεί πάνω από διακόσιοι πενήντα, διακόσιοι εβδοµήντα τέσσερις
εκπαιδευτικοί.

Επιπλέον, νοµίζουµε ότι υπάρχει µια σαφέστατη πρακτική και
παρουσία του Υπουργείου Υγείας και αυτό νοµίζω θα το χρεωθεί
όλη η κοινωνία. Δηλαδή, το Υπουργείο µε τα επιτελεία του, µε τη
διάθεση βιβλιαρίων, µε τη διάθεση εµβολίων έχει αναλάβει µε µε-
γάλη επιτυχία αυτό το έργο και, όσο περνούν οι µέρες, νοµίζω
ότι καθιερώνεται και στη συνείδηση όσων είχαν αµφιβολίες ότι
αυτό θα προχωρήσει. Δεν υπάρχει περίπτωση να κάνουµε πίσω.
Ελπίζω, δε, ότι µε τα λεφτά που έχουµε εξασφαλίσει από το
ΕΣΠΑ, που είναι πάνω από 12 εκατοµµύρια -είναι 12.395.000-, θα
µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε αυτή την πρωτοβουλία µας, µια
πρωτοβουλία που µόνο καλό θα φέρει στην κοινωνία µας και
προφανώς θα ανακουφίσει ένα µικρό µεν, αλλά σηµαντικό µέρος
του πόνου αυτών των ανθρώπων που ξεριζώθηκαν από τους πο-
λέµους στον τόπο τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιβεβαιώσατε κατά κάποιον τρόπο τους αριθµούς. Από τις εί-

κοσι δύο χιλιάδες παιδιά που είναι καταγεγραµµένα φοιτούν
αυτή τη στιγµή, όπως είπατε, δυόµισι χιλιάδες παιδιά και από τα
οκτακόσια τµήµατα που εσείς, το Υπουργείο σας είχε ανακοινώ-
σει λειτουργούν αυτή τη στιγµή εκατόν είκοσι έξι.

Το συµπέρασµα που βγαίνει, κύριε Υπουργέ, είναι ότι το σχέ-
διο υλοποιείται µε χαρακτηριστική καθυστέρηση, υλοποιείται µε
ρυθµούς χελώνας. Αυτή την κυβερνητική ολιγωρία, αυτές τις πα-
ραλείψεις –θα έλεγα- και αυτή την προχειρότητα τις αξιοποιεί η
φασιστική εγκληµατική οργάνωση της Χρυσής Αυγής, για να
χύσει το ρατσιστικό της δηλητήριο και να προκαλέσει ή να στήσει
αντιδράσεις, οι οποίες εσείς είπατε ότι συντέλεσαν στην καθυ-
στέρηση. 

Νοµίζουµε ότι η πολιτική σας σε αυτό το ζήτηµα, έτσι όπως
υλοποιείται και µε τους ρυθµούς που υλοποιείται, αφήνει χώρο
και περιθώρια στη δράση της Χρυσής Αυγής και έχετε ευθύνη
γι’ αυτό.

Θα θέλαµε να συµπληρώσουµε πάνω σε αυτό το ζήτηµα ότι
είναι χαρακτηριστική η ανακοίνωση του Υπουργείου Παιδείας
µετά τα γεγονότα στο Πέραµα, που οι ναζιστές της Χρυσής
Αυγής αποκαλούνταν απλώς εξωσχολικοί, µετά τα όσα έγιναν
στο συγκεκριµένο σχολείο.

Να πούµε δε εδώ ότι, σε σχέση µε την εκπαίδευση των προσφυ-
γόπουλων, ρόλο έχει αναλάβει εκτός από τις µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις και η αµερικάνικη πρεσβεία, που στήνει επιµορφωτικά
σεµινάρια σε συνεργασία είτε µε το Υπουργείο Παιδείας –και θυ-
µίζω εδώ σεµινάριο που πήγε να στηθεί στην Ηλεία τον περασµένο
Σεπτέµβρη- είτε µε δήµους, όπως είναι ο Δήµος των Τρικκαίων. Η
αµερικάνικη πρεσβεία, δηλαδή, προσπαθεί, επιχειρεί να επιµορ-
φώσει εκπαιδευτικούς, για να βοηθήσουν τα προσφυγόπουλα.
Πώς να το πει κανείς αυτό; Ο λύκος φυλάει τα πρόβατα ή ο δολο-
φόνος επιστρέφει στον τόπο του εγκλήµατος! 
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Να αναδείξουµε δε και ορισµένες άλλες πλευρές, σε σχέση µε
τα βιβλία που έχουν επιλεγεί, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε ότι τα πε-
ρισσότερα από αυτά τα παιδιά –από την εικόνα που έχουµε
εµείς- είναι αναλφάβητα, δεν γνωρίζουν να γράφουν και να δια-
βάζουν σε καµµιά γλώσσα, κατέχουν µόνο προφορικά τη γλώσσα
την οποία µιλούν. Δεν έχουν καµµιά αναγνωστική ικανότητα και
τα βιβλία προϋποθέτουν τη γνώση µιας γλώσσας. Είναι, λοιπόν,
πολύ δύσκολη η διδασκαλία σε αυτά τα παιδιά. Πολλές φορές οι
ίδιοι οι εκπαιδευτικοί αυτενεργούν, προσπαθούν µόνοι τους να
δηµιουργήσουν ένα κατάλληλο εκπαιδευτικό υλικό. 

Είναι πολύ συχνές οι περιπτώσεις, κύριε Υπουργέ, που αυτοί
οι εκπαιδευτικοί µετακινούνται από δοµή σε δοµή είτε ακόµα και
στα γενικά σχολεία. Αυτό συντελεί, επίσης, σε ένα άλλο φαινό-
µενο, στο φαινόµενο της σχολικής διαρροής. Επειδή ακριβώς
αυτά τα παιδιά χρειάζονται ένα σταθερό παιδαγωγικό περιβάλ-
λον, όταν αλλάζει ο δάσκαλος, αρκετά από αυτά δεν πάνε την
άλλη µέρα στο σχολείο, διότι δεν ξέρουν τι θα συναντήσουν. Θα
θέλαµε αυτό να το δείτε, να το σταµατήσετε. 

Τέλος, να πούµε κάτι και για τους εκπαιδευτικούς, που δίνουν
και την ψυχή τους και που οι περισσότεροι από αυτούς δου-
λεύουν εννιά µε δώδεκα ώρες, µέχρι και δεκαπέντε ώρες, για να
πάρουν µισθούς των 400 µε 450 ευρώ. Νοµίζουµε ότι πρέπει να
γίνουν επιτέλους εκπαιδευτικοί πλήρους ωραρίου, έτσι ώστε
απερίσπαστοι να αφοσιωθούν και το ίδιο το Υπουργείο, όπως εί-
παµε στην αρχή, να αναλάβει την αποκλειστική ευθύνη για την
εκπαίδευση αυτών των προσφυγόπουλων, µεριµνώντας ταυτό-
χρονα και για την επίλυση των προβληµάτων των γενικών σχο-
λείων και για τα Ελληνόπουλα, δηλαδή, αφού λυθούν όλα τα
κτηριακά προβλήµατα που υπάρχουν και ενισχυθούν και οι σχο-
λικές επιτροπές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Νοµίζω ότι ο κ. Δελής δεν άφησε κα-
νένα πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε στα σχολεία ασχολίαστο. 

Κοιτάξτε, αναπτύξατε το θέµα των καθυστερήσεών µας -τις
οποίες να δεχθώ- και των αδυναµιών µας –το είπα και εγώ πρώ-
τος-, αλλά, σας παρακαλώ, να µη θεωρηθεί ότι οι όποιες καθυ-
στερήσεις δίνουν τροφή στη Χρυσή Αυγή. Να ξέρουµε τι λέµε
τουλάχιστον. Δυστυχώς, εδώ στον τόπο µας και σε ολόκληρη την
Ευρώπη έχουµε ένα φασιστικό και ναζιστικό φαινόµενο. 

Προσέξτε τώρα: Η ανακοίνωση του Υπουργείου Παιδείας, η
οποία ήταν πολύ προσεκτική, αφού αναφέρθηκε στη Χρυσή
Αυγή, αναφέρθηκε και σε έναν άλλο κόσµο, ο οποίος όντως είναι
εξωσχολικοί παράγοντες, χωρίς να ταυτίζονται µε τη Χρυσή Αυγή
και προέρχονται από ένα σύνολο -είναι αποτέλεσµα ενός συνό-
λου- φοβίας, που διακατέχει –καλοπροαίρετα, θα σας έλεγα εγώ-
και διάφορους γονείς, που δεν θέλουν να ενηµερωθούν για αυτά
τα ζητήµατα. 

Το θέµα, λοιπόν, της αντίδρασης που παρατηρείται στα ελά-
χιστα σχολεία, αλλά που πρέπει να µας απασχολήσει όλους, ως
κόµµατα, ως κοινωνία και ως πολιτεία, είναι ένα σύνθετο φαινό-
µενο. Η αντίδραση αυτή δεν προέρχεται µόνο από τη Χρυσή
Αυγή, αλλά και από ένα σύνολο πολιτών, µε τους οποίους εµείς
θέλουµε να µιλήσουµε, να τους εκπαιδεύσουµε και να τους ενη-
µερώσουµε. Αυτό, λοιπόν, είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι το εξής. Πράγµατι υπάρχουν θέµατα µε τις
µη κυβερνητικές οργανώσεις. Μη συζητήσουµε τώρα το καθε-
στώς και τον χαρακτήρα των µη κυβερνητικών οργανώσεων. Μην
τσουβαλιάζουµε, όµως, όλες τις ΜΚΟ µαζί. Ούτε οι «Γιατροί
Χωρίς Σύνορα» ούτε οι «Γιατροί του Κόσµου» είναι ΜΚΟ ούτε,
προφανώς, ο «Ερυθρός Σταυρός» είναι ΜΚΟ ούτε και πάρα πολ-
λοί άλλοι, οι οποίοι έδωσαν τον καλύτερό τους εαυτό και στα
νησιά και τώρα. Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, να µην τα τσου-
βαλιάζουµε όλα, θεωρώντας ότι όλες οι ΜΚΟ ή όλοι οι εθελοντές
αυτή τη στιγµή θα πρέπει να κατηγορηθούν.

Έρχοµαι στους  δήµους. Εδώ νοµίζω πρέπει όλοι να κοιτα-
χτούµε στα µάτια, όλα τα κόµµατα, διότι οι δήµοι έχουν υποχρε-

ώσεις ως προς τα σχολεία και δεν είναι καθόλου σαφές ότι κά-
νουν ό,τι είναι δυνατόν για να µπορέσουν να εκπληρώσουν τις
υποχρεώσεις τους.

Όπως γνωρίζετε, κάναµε µια επιτροπή, που την ανακοίνωσε ο
Πρωθυπουργός την Παρασκευή, για να µελετήσει τα οικονοµικά
της εκπαίδευσης από τα προνήπια µέχρι και τα µεταπτυχιακά.
Ένα από τα σηµαντικά προβλήµατα που πρέπει να αντιµετωπίσει
αυτή η επιτροπή είναι το τι γίνεται µε τους µηχανισµούς των
δήµων ως προς τις υποχρεώσεις τους, το να µπορούν να αντιµε-
τωπίζουν προβλήµατα συντήρησης και κτηριακά, όταν για ένα
µεγάλο ποσοστό αυτών των αναγκών παίρνουν χρήµατα από την
Κυβέρνηση. Έχουµε, δυστυχώς, πολλές ενδείξεις ότι τα χρήµατα
αυτά δεν πάνε εκεί που πρέπει να πάνε.

Τέλος, ως προς τα θέµατα που θίξατε µε τους εκπαιδευτικούς,
βρήκαµε ένα ρηµαγµένο εκπαιδευτικό σύστηµα, το οποίο δεν
µπορεί να λειτουργήσει ούτε µε τα οικονοµικά που παραλάβαµε
–η Κυβέρνηση, εννοώ, από το 2015- ούτε και µε διάφορες παθο-
γένειες που το ίδιο έχει δηµιουργήσει στις δεκαετίες.

Νοµίζουµε ότι η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί τα τελευ-
ταία δύο χρόνια είναι σαφώς καλύτερη, όµως µε πάρα πολλά και
σοβαρά προβλήµατα, ανάµεσα στα οποία το θέµα των αναπλη-
ρωτών καθηγητών. Είναι ένα καθεστώς που πρέπει οπωσδήποτε
να αλλάξει. Είναι ένα καθεστώς που θα το αντιµετωπίσουµε µε
τους διορισµούς τους οποίους θα ανακοινώσουµε, όταν έρθει η
ώρα, µε ακρίβεια και ως προς τον αριθµό και ως προς τη διαδι-
κασία. Αυτή η ώρα θα έρθει. Δεν είναι για σήµερα, αλλά δεν θέ-
λουµε πρόχειρα να λέµε κουβέντες του αέρα.

Όταν, λοιπόν, αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα, θα είναι ένα
µεγάλο βήµα στην κανονικοποίηση, η οποία, οµολογώ, θα πάρει
πολύ διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Όπως προείπα και στην αρχή της συνεδρίασης, δεν θα συζη-

τηθούν είκοσι επίκαιρες ερωτήσεις, ενώ ήδη συζητήθηκαν οι δύο. 
Θα αναγνώσω αυτές οι οποίες δεν θα συζητηθούν.
Η δεύτερη µε αριθµό 465/10-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σταύρου Καλαφάτη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, σχετικά µε «το λιµάνι Θεσσαλονίκης, που για µια ακόµα
φορά είναι θύµα των κυβερνητικών χειρισµών», δεν θα συζητηθεί,
λόγω αναρµοδιότητας.

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, δεν θα συζητηθούν οι κάτωθι ερω-
τήσεις: 

Η τέταρτη µε αριθµό 405/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Χρήστου Μπγιάλα προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά
µε τη µετάβαση στο ψηφιακό σήµα για µεγάλα τµήµατα της
επαρχίας. 

Η τρίτη µε αριθµό 462/9-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά
µε τα ΕΛΤΑ και την καταβολή οφειλοµένων του δηµοσίου.

Η δωδέκατη µε αριθµό 333/12-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς
τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση δηµοσιογράφων και ιστο-
σελίδων.

Λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών,
εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων, δεν θα συζητηθούν οι κά-
τωθι επίκαιρες ερωτήσεις:

Η δέκατη µε αριθµό 430/31-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου Αρβανιτίδη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη σηµαντική µείωση της
πυροσβεστικής δύναµης στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλο-
νίκης.
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Η τρίτη µε αριθµό 461/8-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχε-
τικά µε την «τροµοκρατική επίθεση µε καλάσνικοφ κατά ανδρών
των ΜΑΤ».

Η πέµπτη µε αριθµό 434/2-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
σχετικά µε την «ανθελληνική δράση Τούρκων πρακτόρων και εκ-
προσώπων τους στη Θράκη».

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών κ. Παναγιώτη
Σκουρλέτη, εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων, δεν θα συζη-
τηθούν οι κάτωθι ερωτήσεις αρµοδιότητάς του:

Η έβδοµη µε αριθµό 367/20-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
σχετικά µε την «απαράδεκτη εκτόπιση τριάντα έξι χιλιάδων επτα-
κοσίων εξήντα εννέα τέκνων Ελλήνων από τους βρεφονηπιακούς
σταθµούς».

Η έκτη µε αριθµό 469/13-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την αποτέφρωση νε-
κρών στην Ελλάδα.

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµικών, εξαιτίας φόρ-
του εργασίας, δεν θα συζητηθούν οι κάτωθι ερωτήσεις:

Η έκτη µε αριθµό 435/2-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τον «διορισµό υπόδικης στη διοίκηση του υπερ-
ταµείου».

Η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 439/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τη µεταφορά χρηστών της ΔΕΗ σε εταιρείες
εναλλακτικών παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας.

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, δεν θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 338/13-1-2017 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς  του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την
«προοπτική κατοικήσεως των είκοσι οκτώ νησιών που αναβαθµί-
ζει την εθνική ελληνική κυριαρχία και ενισχύει τα κυριαρχικά δι-
καιώµατα της χώρας».

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών,
δεν θα συζητηθούν οι κάτωθι ερωτήσεις:

Η πρώτη µε αριθµό 468/13-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την επέκταση
του µετρό δυτικής Θεσσαλονίκης.

Η τέταρτη µε αριθµό 470/13-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε τη µετάθεση για
δύο ακόµη χρόνια της έναρξης του έργου «Πάνορµο – Εξάντης».

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, δεν θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 463/10-2-2017 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη µεταφορά
χρηστών της ΔΕΗ σε εταιρείες εναλλακτικών παρόχων ηλεκτρι-
κής ενέργειας.

Λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύ-
λου Πολάκη, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 467/10-2-
2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη «σκόπιµη κωλυσιεργία εκπλη-
ρώσεων όρου διαθήκης ο οποίος προβλέπει ίδρυση ογκολογικής
κλινικής στη Χαλκίδα».

Λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, δεν θα συζητηθεί η

ένατη µε αριθµό 441/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την αναστολή του ασφαλιστικού νόµου
για τα µπλοκάκια, µέχρι την άρση των αδικιών που προκαλούνται
από τη στρεβλή εφαρµογή του.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ:  Κύριε Πρόεδρε, είναι
εδώ η Υπουργός. Μπορεί να συζητηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα κάνετε υπο-
µονή; Με συγχωρείτε, αλλά δεν σέβεστε ούτε το Προεδρείο.
Γιατί διακόπτετε;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Διότι είναι εδώ η Υπουρ-
γός Εργασίας και η ερώτηση µπορεί να συζητηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, ζητή-
σατε τον λόγο και δεν σας τον έδωσα; Καθίστε κάτω και ζητήστε
τον λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ωραία, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, καθίστε

κάτω και αφήστε να κάνουµε τη δουλειά µας. Μη διακόπτετε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας

ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι απαράδεκτη

αυτή η συµπεριφορά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Καµµία συµπεριφορά,

κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να εκφρά-

σετε την ένστασή σας; Πολύ ευχαρίστως να σας δώσω τον λόγο,
εάν επιθυµείτε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ζητώ τον λόγο και θα
καταλάβετε γιατί τον ζητώ. Δεν είχα σκοπό να σας διακόψω,
αλλά η συγκεκριµένη ερώτηση µπορεί να συζητηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε το Προ-
εδρείο να τελειώσει και θα σας δώσει τον λόγο. Δεν σας τον αρ-
νήθηκα. Έλεος! Ας ηρεµήσουµε, λοιπόν, και θα σας δώσω τον
λόγο να εκφράσετε την ένστασή σας για ένα λεπτό. Να ολοκλη-
ρώσουµε την ανάγνωση των µη συζητούµενων επίκαιρων ερω-
τήσεων και θα σας τον δώσω τον λόγο.

Η ενδέκατη µε αριθµό 455/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τα µεγάλα προβλήµατα και τις άδικες χρε-
ώσεις υψηλών ασφαλιστικών εισφορών, δεν θα συζητηθεί, λόγω
κωλύµατος της κυρίας Υπουργού. 

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 456/7-2-
2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανα-
σόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τους εργαζόµενους και
τους αυτοαπασχολούµενους µε δελτία παροχής υπηρεσιών. 

Τέλος, δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 2371/4-1-2017
ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την αναδροµική ασφάλιση αγροεργατών
µε εργόσηµα που δεν εκδόθηκαν.

Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο για ένα
λεπτό. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Με συγχωρείτε αν δηµιούργησα πρόβληµα, αλλά δεν ήταν
αυτή η πρόθεσή µου. 

Ο λόγος για τον οποίο διέκοψα την ώρα που εκφωνήσατε τη
δική µου επίκαιρη ερώτηση είναι απλός και σας τον εξηγώ αµέ-
σως τώρα. Αυτή τη στιγµή είναι στην Αίθουσα, δεδοµένου ότι σε
λίγο θα ξεκινήσει η συζήτηση του νοµοσχεδίου, η Υπουργός κ.
Αχτσιόγλου. Η δική µου, λοιπόν, επίκαιρη ερώτηση που αφορά
τους απασχολούµενους µε µπλοκάκι είναι, βεβαίως, και δικής της
αρµοδιότητας. Σ’ αυτή απευθύνθηκε η επίκαιρη ερώτηση. Άρα,
κύριε Πρόεδρε, εκτιµώ ότι µπορεί να συζητηθεί η ερώτησή µου. 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, µε την ευκαιρία που µου δώσατε τον
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λόγο και δεν πέρασε το ένα λεπτό, θα ήθελα να πω ότι επί ένα
τέταρτο ακούµε εκφωνήσεις ερωτήσεων που δεν απαντώνται.
Αυτό είναι κάτι που δεν έχει προηγούµενο. Οι Βουλευτές πάντα
είχαµε πρόβληµα και καταδικάζαµε τις περιπτώσεις που δεν έρ-
χονταν οι Υπουργοί για να απαντήσουν, αλλά αυτό που συµβαίνει
τώρα –και το ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι συµβαίνει πάρα πολύ
καιρό- δεν έχει πραγµατικά προηγούµενο. Αυτό είναι η «πρώτη
φορά»! Αυτό πράγµατι είναι η «πρώτη φορά»! Τέτοια ντροπή και
τέτοια περιφρόνηση του Κοινοβουλίου!

Η κυρία Υπουργός είναι εδώ και παρακαλώ να συζητηθεί η επί-
καιρη ερώτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είµαστε και εµείς παλιοί Βου-
λευτές, κύριε Πρόεδρε, και δεν είναι µόνο η κ. Χριστοφιλοπού-
λου! Δεν έχουµε µνήµη χρυσόψαρου, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Έχει ξαναγίνει αυτό; Δεν
ντρέπεστε κιόλας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, κύριε
Μπάρκα. Δεν χρειάζεται να ανεβάζουµε τους τόνους. Θα λύ-
σουµε το θέµα σε µισό λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ωραία, κύριε Πρόεδρε, λύστε
το! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι κατανοητή η
ένσταση της κ. Χριστοφιλοπούλου, όπως και των περισσότερων
Βουλευτών. Αν θέλετε, το Σώµα συµφωνεί οµόφωνα στην κατεύ-
θυνση αυτή. Η Διάσκεψη των Προέδρων θα πρέπει για ακόµα µια

φορά να αναλάβει να δει αυτό το θέµα και ο κύριος Πρόεδρος
να πράξει τα δέοντα. 

Όµως, όσον αφορά τη συγκεκριµένη ερώτηση, τη δική σας,
κυρία Χριστοφιλοπούλου, νοµίζω ότι έχετε ενηµερωθεί. Βεβαίως
επικαλεστήκατε την παρουσία της Υπουργού Εργασίας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,

κυρία Χριστοφιλοπούλου! Αρµόδιος για να απαντήσει στην ερώ-
τησή σας είναι ο κ. Πετρόπουλος, ο οποίος -δεν ήθελα να το ανα-
κοινώσω τώρα, για να µη δηµιουργηθούν και αρνητικές
εντυπώσεις για τον ίδιο- ασθένησε αιφνιδίως. Παρεµπιπτόντως,
του ευχόµαστε περαστικά. Όµως, γνωρίζετε πολύ καλά τον λόγο
µη συζήτησης της επίκαιρης ερώτησής σας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, πώς, κυρία Χρι-

στοφιλοπούλου; Αρµόδιος για να απαντήσει είναι ο κ. Πετρόπου-
λος. Εγώ σας εξηγώ. Αν θέλετε, µπορείτε να το καταλάβετε. Αν
πάλι θέλετε, διατηρήστε τις επιφυλάξεις σας. Δεν µπορώ να σας
πείσω. Εγώ οφείλω να κάνω τις αντίστοιχες διευκρινίσεις και
προς το Σώµα και προς εσάς, µε βάση τα όσα έχουν προηγηθεί,
έχουν συµφωνηθεί και έχετε ενηµερωθεί. 

Εδώ νοµίζω ότι λήγει το θέµα. 
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών, Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνι-
κής Φροντίδας και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 9 Φεβρουαρίου 2017, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει
σε µία ενιαία συνεδρίαση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, τη διαδικασία, δίνοντας τον λόγο στον ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γρηγόριο Στογιαννίδη. 

Ορίστε, κύριε Στογιαννίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα εισηγούµαι το νοµοσχέ-

διο για το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών και το Εθνικό Μη-
τρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας, το οποίο έρχεται
σε ψήφιση µετά από µια ευρεία διαπαραταξιακή συµφωνία που
επετεύχθη στις επιτροπές. Στόχος του νοµοσχεδίου είναι να
τεθεί εκ νέου το θεσµικό πλαίσιο αναφορικά µε το επάγγελµα
του φορτοεκφορτωτή, αλλά και να µπει µια τάξη στο πεδίο των
ιδιωτικών φορέων κοινωνικής φροντίδας. 

Γίνοµαι, λοιπόν, συγκεκριµένος όσον αφορά το Εθνικό Μη-
τρώο Φορτοεκφορτωτών. Προκειµένου η εισήγησή µου να είναι
κατανοητή, συνοπτικά αναφέρω τι ισχύει σήµερα, βάσει του
ισχύοντος νοµικού πλαισίου, όπως αυτό διαγράφεται στο άρθρο
πρώτο, παράγραφος ΙΑ’, υποπαράγραφος ΙΑ.7 του ν.4093/2012.

Με το ισχύον, λοιπόν, πλαίσιο -το οποίο σηµειώνω ότι δεν
εφαρµόζεται- α) στις λιµενικές ζώνες Πειραιά - Θεσσαλονίκης,
β) στις φορτώσεις - εκφορτώσεις γεωργικών προϊόντων, γ) στις
φορτώσεις - εκφορτώσεις σε χώρους βιοµηχανικής παραγωγής,
οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες ασκούνται από πρόσωπα που
είναι εγγεγραµµένα σε σχετικό µητρώο, το οποίο διακρίνεται σε
Μητρώο Α’ και Μητρώο Β’. Το Μητρώο Α’ περιέχει τις απλές φορ-
τοεκφορτωτικές εργασίες και το Μητρώο Β’ περιλαµβάνει τις πιο
επικίνδυνες. Η εγγραφή στο Μητρώο Α’ γίνεται µε τυπικές προ-
ϋποθέσεις -ηλικία, υποβολή ποινικού µητρώου και πιστοποιητικό
υγείας- και η εγγραφή στο Μητρώο Β’ µετά από παρακολούθηση
προγράµµατος επαγγελµατικής κατάρτισης και πιστοποίησης
δεξιοτήτων από τον ΕΟΠΠΕΠ, ενώ και τα δύο µητρώα σήµερα
είναι κοινά για λιµάνια και ξηρά.

Υπήρξε απόλυτη συµφωνία στις επιτροπές, ότι µε το ισχύον
καθεστώς προέκυψε σειρά διοικητικών, ερµηνευτικών, νοµικών
και λειτουργικών προβληµάτων, τα οποία καθιστούν απαραίτητο
τον επανακαθορισµό, µε απλό και ορθολογικό τρόπο, των διαδι-
κασιών και των προϋποθέσεων εγγραφής στο Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών. Αρκεί να αναφερθεί ότι στην πράξη το σύ-
στηµα κατάρτισης και πιστοποίησης µέσω ΕΟΠΠΕΠ δεν λειτούρ-
γησε ποτέ, ενώ από την ψήφιση του ισχύοντος νοµικού πλαισίου,
το 2012, δεν υπήρξαν εγγραφές στο Μητρώο Β’ πέραν των φορ-
τοεκφορτωτών που ήδη ασκούσαν το επάγγελµα και οι οποίοι
αυτόµατα ενεγράφησαν σε αυτό.

Επίσης, θέση µας είναι ότι οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες λι-
µένα και ξηράς είναι διαφορετικής φύσης και, ως εκ τούτου, ανα-
φορικά µε τις επικίνδυνες εργασίες θα πρέπει να κατατάσσονται
σε διαφορετικά µητρώα. Επιπροσθέτως, δεν πιστεύουµε ότι πρέ-
πει να απαξιώνεται η εµπειρία στο συγκεκριµένο επάγγελµα, η
οποία εκ των πραγµάτων δεν µπορεί να αντικατασταθεί αποκλει-
στικά και µόνο µε την κατάρτιση.

Έτσι, µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο επέρχονται πέραν των
διαδικασιών απλοποιήσεων και ουσιαστικές αλλαγές, προϋποθέ-
σεις εγγραφής στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών, το οποίο
προβλέπει διάκριση µεταξύ των εργασιών φορτοεκφόρτωσης
ανά κατηγορία -λιµένα και ξηράς- και λαµβάνει υπ’ όψιν για την
άσκηση ιδιαίτερα επικίνδυνων φορτοεκφορτωτικών εργασιών την
πρακτική εµπειρία.

Συνοπτικά, θα λέγαµε ότι µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο επα-
νακαθορίζεται το νοµικό πλαίσιο, σχετικά µε τη λειτουργία του
Εθνικού Μητρώου Φορτοεκφορτωτών, σχετικά µε τον τρόπο πα-
ροχής των υπηρεσιών φορτοεκφορτωτή και σχετικά µε τις προ-
ϋποθέσεις και τη διαδικασία εγγραφής στο Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών.

Ειδικότερα: α) ορίζονται οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες λι-
µένα και ξηράς, ενώ καθορίζονται και οι περιπτώσεις που δεν εµ-
πίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του υπό ψήφιση νόµου, για τις
οποίες δεν απαιτείται εγγραφή στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκ-
φορτωτών, β) εξαιρούνται, δηλαδή, από τον νόµο, όπως και πριν,
οι λιµενικές ζώνες Πειραιώς και Θεσσαλονίκης, οι δραστηριοποι-
ούµενοι ως παραχωρησιούχοι ή πάροχοι αυτών σε λιµενικές υπη-
ρεσίες φορτοεκφόρτωσης πριν από τη δηµοσίευση του
ν.4093/2012, γ) οι φορτοεκφορτώσεις γεωργικών και κτηνοτρο-
φικών προϊόντων και δ) οι φορτοεκφορτώσεις ειδών σε χώρους
βιοµηχανικής παραγωγής, εµπορικά πάρκα, κέντρα αποθήκευ-
σης και διανοµής.

Επίσης, καθορίζονται και εξειδικεύονται οι φορτοεκφορτωτι-
κές εργασίες από το εκάστοτε ισχύον Επαγγελµατικό Περί-
γραµµα Φορτοεκφορτωτή Λιµένα και Ξηράς µε απόφαση του
ΕΟΠΠΕΠ, ενώ προβλέπεται ότι οι φορτοεκφορτωτές µπορούν
να παρέχουν τις υπηρεσίες τους είτε µέσω ατοµικής άσκησης
επαγγέλµατος είτε µέσω οµάδων ή ενώσεων ή επιχειρήσεων
φορτοεκφορτώσεων είτε να απασχολούνται µε σχέση εξαρτηµέ-
νης εργασίας.

Περαιτέρω, το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών συνεχίζει
να διακρίνεται σε δύο επίπεδα, Μητρώο Α’ και Μητρώο Β’ και κα-
θορίζονται οι τυπικές προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο Α’.
Για το Μητρώο Β’ εισάγεται για πρώτη φορά διάκριση ανά κατη-
γορία και έτσι έχουµε Μητρώο Β’-Φορτοεκφορτωτών Λιµένα, Μη-
τρώο Β’-Φορτοεκφορτωτών Ξηράς και Μητρώο Β’-Κατόχων
Άδειας Χειριστή Μηχανηµάτων Έργου.

Περαιτέρω, στην εν λόγω διάταξη εξειδικεύονται οι απλές
φορτοεκφορτωτικές εργασίες και ορίζεται το περιεχόµενο των
εξειδικευµένων φορτοεκφορτωτικών εργασιών, καθώς και των
επικίνδυνων φορτίων. Η υποχρεωτική εγγραφή στο Μητρώο Α’
ορίζεται µόνο για τον λιµένα.

Οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες λιµένος και ξηράς, όπως
προανέφερα, είναι διαφορετικής φύσεως και, βάσει των βέλτι-
στων ευρωπαϊκών πρακτικών, είναι επιβεβληµένη η διαφορετική
στο µητρώο κατάταξή τους. 

Για την εγγραφή στο Μητρώο Β’, απαιτείται για τον λιµένα
επαγγελµατική εµπειρία εκατόν ογδόντα ενσήµων ή ενενήντα εν-
σήµων µαζί µε κατάρτιση και πιστοποίηση, ενώ για την ξηρά
επαγγελµατική εµπειρία ογδόντα ενσήµων ή σαράντα ενσήµων
µαζί µε κατάρτιση και πιστοποίηση. Τούτο αποτελεί βελτίωση σε
σχέση µε το παλιό καθεστώς το οποίο προέβλεπε µόνο κατάρ-
τιση, απαξιώνοντας την εµπειρία. 

Θέση, όπως προανέφερα, είναι ότι η εγγραφή στο µητρώο δεν
πρέπει να γίνεται αµιγώς µέσω κατάρτισης. Το επάγγελµα του
φορτοεκφορτωτή απαιτεί πρακτική εµπειρία που δεν αποκτάται
µόνο µέσω προγραµµάτων. Με τον προς ψήφιση νόµο πιστοποί-
ηση των δεξιοτήτων µπορεί να γίνεται όχι µόνο από τον ΕΟΠ-
ΠΕΠ, αλλά και από οποιοδήποτε άλλο διαπιστευµένο από το
Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης φορέα. 

Το σύστηµα κατάρτισης και πιστοποίησης µέσω ΕΟΠΠΕΠ δεν
λειτούργησε ποτέ. Από την ψήφιση του ισχύοντος νοµικού πλαι-
σίου το 2012 δεν υπήρξαν εγγραφές στο Μητρώο Β’. Θεωρούµε,
λοιπόν, ότι η πρόβλεψη για διαπιστευµένους φορείς πέραν του
ΕΟΠΠΕΠ θα συµβάλει στην εφαρµογή προγραµµάτων κατάρτι-
σης και πιστοποίησης, που µέχρι σήµερα δεν βρήκαν εφαρµογή
στο πεδίο. 

Τέλος, δηµιουργείται το Μητρώο Πιστοποιηµένων Φορτοεκ-
φορτωτών Λιµένα ή Ξηράς, Μητρώο Β’, στο οποίο καταχωρούν-
ται οι φορτοεκφορτωτές, οι οποίοι συµµετείχαν σε προγράµµατα
κατάρτισης και πιστοποίησης δεξιοτήτων λιµένα ή ξηράς, µε
σκοπό τη βελτίωση των τεχνικών δεξιοτήτων τους και τη τεχνο-
γνωσία τους σε θέµατα υγείας και ασφάλειας της εργασίας. 

Κατά τα λοιπά, επανακαθορίζεται µε σαφή και απλό τρόπο η
διοικητική διαδικασία εγγραφής στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκ-
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φορτωτών. Κάθε ενδιαφερόµενος που πληροί τις προϋποθέσεις
εγγράφεται στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών και µπορεί
να ασκήσει νόµιµα το επάγγελµα, λαµβάνοντας τη σχετική βε-
βαίωση συνδροµής των νόµιµων προϋποθέσεων για την άσκηση
του επαγγέλµατος του φορτοεκφορτωτή, η οποία ισχύει για
πέντε έτη µε δυνατότητα ανανέωσης.

Τέλος, καθορίζονται εξουσιοδοτικές διατάξεις που αφορούν
την έκδοση εκτελεστών διοικητικών πράξεων, βάσει τον οποίων
θα εξειδικευθούν οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του νόµου και προ-
βλέπονται µεταβατικές διατάξεις. 

Στόχευση του νοµοσχεδίου στο πεδίο των φορτοεκφορτωτών
είναι η διασφάλιση των εργασιακών δικαιωµάτων και η προστασία
της υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων του κλάδου των φορ-
τοεκφορτωτών. Η άρση των διοικητικών και γραφειοκρατικών δυσ-
λειτουργιών και περιορισµών για την ένταξη στο Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών. Η άρση των περιορισµών για την πρόσβαση
στο επάγγελµα. Η αναβάθµιση των προσόντων και των δεξιοτήτων
των φορτοεκφορτωτών µέσω εξειδικευµένης και στοχευµένης κα-
τάρτισης, που είναι απαραίτητη λόγω της επικινδυνότητας του
επαγγέλµατος, αλλά και µέσω αξιοποίησης της εµπειρίας των
απασχολούµενων στον κλάδο. Η ασφάλεια των εργαζοµένων και
του κοινού που κινούνται σε χώρους που διενεργούνται φορτοεκ-
φορτώσεις. Η αναβάθµιση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρή-
σεων των κλάδων, µέσω δηµιουργίας ποιοτικών και ασφαλών
θέσεων εργασίας. 

Επισηµαίνω ότι οι φορείς και δη οι εργαζόµενοι του κλάδου
εκφράστηκαν θετικά για το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών.
Η οµοσπονδία των εργαζοµένων, µάλιστα, προσερχόµενη στην
επιτροπή υπέβαλε και κάποια αιτήµατα τα οποία, στη συντριπτική
τους πλειοψηφία, έγιναν αποδεκτά από την κυρία Υπουργό.

Όσον αφορά το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής
Φροντίδας, αναφέρω τα κάτωθι: Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο
υπάγονται στην εποπτεία και στον έλεγχο του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης τα
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας.

Έτσι, προβλέπεται η σύσταση και λειτουργία στην Ηλεκτρο-
νική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης (ΗΔΙΚΑ Α.Ε.) Εθνικού
Μητρώου Ιδιωτικών Φορέων Μη Κερδοσκοπικού Χαρακτήρα, στο
οποίο εγγράφονται υποχρεωτικά οι ανωτέρω φορείς, κατά τα ει-
δικώς οριζόµενα. Ως τέτοιοι φορείς εκλαµβάνονται κατά τον
νόµο, ενδεικτικά, τα φιλανθρωπικά σωµατεία, τα κοινωφελή ιδρύ-
µατα, οι αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες, οι µη κυβερνητικές
οργανώσεις, οι αναγνωρισµένοι µε ειδική νοµοθετική ρύθµιση,
φορείς, και τα παραρτήµατα διεθνών µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων.

Ειδικώς, πλέον στον νόµο καθορίζονται οι πληροφορίες που
πρέπει να δηλώνουν οι φορείς κατά την εγγραφή τους, (στοιχεία
ταυτότητας φορέα, στοιχεία νόµιµου εκπροσώπου, παρεχόµενες
υπηρεσίες, αριθµός ωφελούµενων, αριθµός εργαζοµένων και
εθελοντών, οικονοµικά στοιχεία, περιουσία κ.λπ.), ενώ προβλέ-
πονται διατάξεις προστασίας του απορρήτου των ως άνω στοι-
χείων. 

Η χορήγηση άδειας λειτουργίας, που, σύµφωνα µε ειδική νο-
µοθεσία, απαιτείται για τη λειτουργία συγκεκριµένων φορέων,
θα εξαρτάται άµεσα από την εγγραφή του φορέα στο µητρώο.
Άλλως, η άδεια δεν θα εκδίδεται ή θα ανακαλείται.

Ζητήµατα δε συναφή µε τη λειτουργία του µητρώου προβλέ-
πεται ότι θα ρυθµιστούν µε απόφαση της Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 

Στόχευση του νοµοσχεδίου είναι η αποτελεσµατικότερη παρα-
κολούθηση της δράσης ιδιωτικών φορέων µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας. Με
άλλα λόγια, επιδιώκεται χαρτογράφηση του προνοιακού τοπίου.
Στη χώρα µας λειτουργούν, σήµερα, περισσότεροι από χίλιοι
πεντακόσιοι τέτοιοι φορείς χωρίς σε αυτούς να περιλαµβάνονται
τα ιδρύµατα της Εκκλησίας. Αυτοί οι φορείς επιδοτούνται από
κρατικό χρήµα, από το Υπουργείο, από τον ΕΟΠΥΥ και από τις
περιφέρειες. Απαιτείται, λοιπόν, δηµόσιος έλεγχος.

Στόχος είναι η συλλογή και καταγραφή πληροφοριών, ώστε να
αξιολογηθεί η αποτελεσµατικότητά και αποδοτικότητά τους, ενώ

µε το προτεινόµενο θεσµικό πλαίσιο ενισχύεται η χρηστή και
αποδοτική διαχείριση των κοινωνικών πόρων, ο συντονισµός των
υπηρεσιών κοινωνικής προστασίας. 

Τέλος, στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο υπάρχουν και κάποιες ει-
δικές διατάξεις. Συγκεκριµένα προβλέπεται, πρώτον, ότι παρα-
τείνονται µέχρι 30-9-2017 οι συµβάσεις εργασίας ορισµένου
χρόνου που λήγουν από το χρονικό διάστηµα 9-2-2017 έως 23-
5-2017 του επικουρικού προσωπικού, που υπηρετεί κατά τη δη-
µοσίευση του υπό ψήφιση νόµου στο Κέντρο Εκπαίδευσης και
Αποκατάστασης Τυφλών. 

Δεύτερον, διευρύνεται ο σκοπός λειτουργίας της Ηλεκτρονι-
κής Διακυβέρνησης Κοινωνικής Ασφάλισης (ΗΔΙΚΑ Α.Ε.) που
αναλαµβάνει, διά καταρτίσεως συµβάσεως και έναντι αµοιβής,
παροχή υποστήριξης σε θέµατα συστηµάτων πληροφορικής και
επικοινωνιών προς τα Υπουργεία Εργασίας και Υγείας, καθώς και
τους φορείς που υπάγονται σε αυτά. Σήµερα παρέχει τις ανω-
τέρω υπηρεσίες της κυρίως στους φορείς κοινωνικής ασφάλι-
σης. 

Τρίτον, προβλέπεται για τους ανέργους εγγεγραµµένους στα
µητρώα του ΟΑΕΔ που απασχολούνται σε αγροτικές εργασίες
µέχρι και εβδοµήντα ηµέρες κατ’ έτος να διατηρούν τα δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις ως εγγεγραµµένοι άνεργοι, κάτοχοι
κάρτας ανεργίας, υπό την προϋπόθεση της νόµιµης αναγγελίας
της εργασίας αυτής στον ΟΑΕΔ. Ο χρόνος απασχόλησής τους
δεν θεωρείται χρόνος ανεργίας και δεν καταβάλλεται επίδοµα
ανεργίας για όσο χρόνο διαρκεί η απασχόληση αυτή. 

Είναι συχνό το φαινόµενο κάποιος άνεργος να εργάζεται πε-
ριστασιακά σε κάποια αγροτική εκµετάλλευση, αλλά να προτιµά
να µην αναγγέλλεται η εργασία του αυτή στον ΟΑΕΔ, προκειµέ-
νου να µην απωλέσει τα δικαιώµατα της ανεργίας. Με την εν
λόγω διάταξη, αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα και δεν εθελοτυ-
φλούµε. Πρόκειται για µέτρο που αντιµετωπίζει την πραγµατικό-
τητα, θέτει φραγµό στην ανοµία και επιφέρει ασφαλιστικά έσοδα. 

Τέταρτον, παρατείνεται µέχρι 30-6-2017 η προθεσµία υποβο-
λής στον ΟΑΕΔ από ανέργους εγγεγραµµένους στα µητρώα του
των στοιχείων όλων των προγραµµάτων εκπαίδευσης ή επαγγελ-
µατικής κατάρτισης που έχουν παρακολουθήσει πριν την έναρξη
του ν.4430/2016 για τη διατήρηση του χρόνου παρακολούθησής
τους ως συνυπολογιζόµενου στον χρόνο ανεργίας τους και την
παρακράτηση του επιδόµατος ανεργίας που τους καταβλήθηκε
για το αντίστοιχο χρονικό διάστηµα.

Τέλος, σηµαντική είναι η τροπολογία για τα σχολικά γεύµατα.
Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα µε καταγεγραµµένο σε υψηλά επί-
πεδα τον κίνδυνο φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού των παι-
διών. Ολοένα και περισσότερο παρατηρούνται φαινόµενα
υποσιτισµού, ενώ, ταυτόχρονα, η χώρα µας κατέχει σηµαντική
πρωτιά στο πρόβληµα της παχυσαρκίας, που σηµαίνει κακές δια-
τροφικές συνήθειες. Ο θεσµός των σχολικών γευµάτων είναι µια
σηµαντική πρωτοβουλία που πρέπει όλοι να τη στηρίξουµε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω την εισήγησή µου, επιση-
µαίνοντας ότι πρόκειται για ορθές νοµοθετικές πρωτοβουλίες
κοινής, απ’ ό,τι φάνηκε, αποδοχής οι οποίες οριοθετούν και θέ-
τουν τάξη στα πεδία που ρυθµίζουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στογιαννίδη και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Πριν δώσω τον λόγο στο εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον

κ. Κατσανιώτη, επιτρέψτε µου να κάνω δύο ανακοινώσεις προς
το Σώµα:

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλκί-
δας, καθώς επίσης και δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από την Ιόνιο Σχολή, οι οποίοι προηγου-
µένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι
Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5015



5016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προτείνω προς το Σώµα -και νοµίζω ότι δεν υπάρχει αντίρ-
ρηση- µετά τον κ. Κατσανιώτη, ο οποίος θα πάρει τον λόγο τώρα,
να µιλήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, η κ. Αντωνο-
πούλου, η οποία ζήτησε τον λόγο για δύο λεπτά, ώστε να κάνει
µια σύντοµη αναφορά σε κάτι σχετικό µε το νοµοσχέδιο. Εποµέ-
νως, κυρία Αντωνοπούλου, µετά τον κ. Κατσανιώτη, θα πάρετε
τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι πολύ λυπηρό για το Κοινοβούλιο και οδυνηρό για τη χώρα
να διαπιστώνει κανείς καθηµερινά ότι η Κυβέρνηση που διαχει-
ρίζεται τις τύχες του τόπου επί δύο χρόνια αφ’ ενός δεν διαθέτει
κανένα σχέδιο πραγµατικής ανάπτυξης και αφ’ ετέρου επιχειρεί
διαρκώς λαθροχειρίες µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Τα ανα-
φέρω αυτά καθώς στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου που τίθεται σή-
µερα προς ψήφιση µπήκε και µια τροπολογία που πίσω από το
κοινωνικό προσωπείο της έχει σωρεία προβληµάτων, ακόµα και
νοµικών, ενώ παράλληλα µεθοδεύει απευθείας ανάθεση ύψους
875.000 ευρώ.

Κύριοι της Κυβέρνησης, για να εξηγούµαστε: Η παιδική φτώ-
χεια, η ανάγκη αντιµετώπισης της επισιτιστικής ανασφάλειας των
µαθητών, ακόµα και η ένταξη µιας νέας διατροφικής κουλτούρας
στα σχολεία, αποτελούν πολύ σηµαντικές υποθέσεις απέναντι
στις οποίες κανένας δεν µπορεί να µείνει αδιάφορος ή να αρνεί-
ται δράσεις αντιµετώπισης. 

Από την πρώτη στιγµή και στις συνεδριάσεις της Επιτροπής
Κοινωνικών Υποθέσεων τονίσαµε πως η παροχή σχολικών γευ-
µάτων µας βρίσκει σύµφωνους ως δράση, αλλά η τροπολογία
δηµιουργεί έντονα πολιτικά και ηθικά προβλήµατα. Ενώ ξέρατε
το πρόβληµα από την αρχή και προφανώς είχατε τον χρόνο να
δηµιουργήσετε ένα πλήρες και νόµιµο θεσµικό πλαίσιο, βαφτί-
σατε την τροπολογία «επείγουσα» και εκπρόθεσµα επιχειρήσατε
να την εντάξετε στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, ξεπερνώντας
κάθε έννοια διαφάνειας και εγείροντας βάσιµες υποψίες ότι ο
στόχος σας δεν είναι, βέβαια, η ενίσχυση των µαθητών, αλλά η
ψηφοθηρία σε συνδυασµό µε εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ σε
αναθέσεις.

Σας καλούµε ακόµα και τώρα να δηµιουργήσετε ένα ισχυρό
θεσµικό πλαίσιο µε κανονικές διαγωνιστικές διαδικασίες και
όρους απόλυτης διαφάνειας, περιλαµβάνοντας µάλιστα όλη την
Ελλάδα, ώστε να εφαρµοστεί σωστά ο κοινωνικός ρόλος του µέ-
τρου. Διαφορετικά δεν αποδεικνύεται µόνο η προχειρότητα και
η ανικανότητά σας, αλλά και ότι τελικά δεν διστάζετε να εµπο-
ρευτείτε τον ανθρώπινο πόνο για αναθέσεις σε «ηµετέρους».

Δεν πρέπει να αναφέρονται τέτοιες σκέψεις εδώ, αλλά είναι σκέ-
ψεις που εσείς και τα δηµιουργήµατά σας προκαλούν, αγαπητοί
εκπρόσωποι της Κυβέρνησης, που κατά τα άλλα αγωνίζεστε δήθεν
περήφανα και πάλι για να ολοκληρωθεί µια αξιολόγηση που στο
τέλος θα φέρει έναν ακόµα βαρύτατο λογαριασµό για τους Έλ-
ληνες και θα βαθύνει ακόµα περισσότερο τη φτώχεια. 

Μιας και µίλησα για την αξιολόγηση, ας ξεκαθαρίσουµε κάτι:
Η Κυβέρνηση έχει την απόλυτη ευθύνη να κλείσει την αξιολό-
γηση και η Κυβέρνηση θα κριθεί από τον λαό για όσα θα περι-
λαµβάνει η συµφωνία που αυτή θα κλείσει, αν την κλείσει.
Πάντως, αν δεν µπορεί να κλείσει την αξιολόγηση, ας ανοίξει την
πόρτα της εξόδου και ας πάει σε εκλογές. 

Επιτέλους, αντιµετωπίστε µια φορά τις ευθύνες σας. Σταµα-
τήστε να κρύβεστε διαρκώς πίσω από δήθεν κακούς και να µε-
τατοπίζετε την ευθύνη σε άλλους. Είστε ήδη δύο χρόνια στην
εξουσία και κρίνεστε για τα δικά σας έργα και όχι για τα έργα
των άλλων. 

Η σηµερινή Υπουργός Εργασίας και στενή συνεργάτιδα του
πρώην Υπουργού Εργασίας δεν είναι άραγε υπεύθυνη για το
χάος µε τον ΕΦΚΑ και για το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο που έχει
προκαλέσει τόση αντίδραση και τόση απορρύθµιση στη δηµόσια
ασφάλεια; Δεν είναι υπεύθυνη για το γεγονός ότι για πρώτη
φορά στα χρονικά οι ελαστικές µορφές απασχόλησης ξεπερνούν
τις σταθερές µορφές απασχόλησης; Δεν ευθύνεται για το γεγο-
νός πως δεν έχει παρουσιαστεί ούτε ένα σχέδιο ανάσχεσης της

ανεργίας και δηµιουργίας νέων σταθερών θέσεων απασχόλησης;
Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αν θέ-

λετε να µιλήσετε για όσα παραλάβατε και να τα συγκρίνετε µε
όσα εσείς έχετε κάνει, οι ηµεροµηνίες είναι συγκεκριµένες. Πείτε
τι βρήκατε ερχόµενοι στην εξουσία το 2015 και πού βρισκόµαστε
σήµερα. Πείτε, επιτέλους, ότι το 2014 το ασφαλιστικό σύστηµα
είχε ισορροπήσει και ότι, µε βάση την αναλογιστική µελέτη της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής,
είχε βιωσιµότητα µέχρι το 2060.

Εσείς, όµως, ακυρώνοντας την επιτευχθείσα τότε συµφωνία
και εγκαταλείποντας τις προγραµµατισµένες µεταρρυθµίσεις και
διαρθρωτικές αλλαγές µέσα σε δύο µόλις χρόνια, τινάξατε τα
πάντα στον αέρα. 

Ανοίξατε το ασφαλιστικό από µηδενική βάση και µεταφέρατε
σε αυτό µέρος του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού της χώρας,
ύψους 3,5 δισεκατοµµυρίων. Εφηύρατε την προσωπική διαφορά
µε σκοπό την κατάργησή της. Και βέβαια εσείς, που όχι µόνο δεν
θα κόβατε συντάξεις αλλά θα τις αυξάνατε κιόλας, κόψατε όλες
τις νέες συντάξεις από 20% έως 25%. Πείτε επίσης, ότι εσείς που
διαρρηγνύατε τα ιµάτια σας για την εργατιά και το µεροκάµατο,
τάζοντας επαναφορά του κατώτατου µισθού στα 751 ευρώ, µέσα
σε δύο χρόνια ανατρέψατε το συσχετισµού πλήρους και µερικής
απασχόλησης, καθώς επί των ηµερών σας έξι στους δέκα εργα-
ζόµενους έχουν ευέλικτες µορφές απασχόλησης.

Αυτά είναι τα επιτεύγµατά σας. Μερικά µόνο µεγέθη που ανα-
δεικνύουν το µέγεθος της κατρακύλας, στην οποία οδήγησαν οι
ερασιτεχνισµοί, οι µονοµανίες και οι ιδεολογικές σας αγκυλώ-
σεις. Τουλάχιστον, οι Έλληνες πολίτες και κυρίως εκείνοι που
πρόσκαιρα ξεγελάστηκαν από τις πολλές υποσχέσεις σας και το
δήθεν πατριωτικό «όχι» σας, έχουν καταλάβει σήµερα αυτό που
εµείς από την αρχή λέµε, δηλαδή ότι ο δικός σας κόσµος εχ-
θρεύεται την ιδιωτική πρωτοβουλία και τους ανθρώπους της πα-
ραγωγής, κρύβει µεγάλη δυστυχία και πολύ πόνο για όλους,
ιδίως τους πιο ανίσχυρους. Ο δικός µας κόσµος από την άλλη,
ενισχύει την επιχειρηµατικότητα, µειώνει τους φόρους και δηµι-
ουργεί ελκυστικό κλίµα για επενδύσεις. Ο δικός σας κόσµος απο-
µονώνει και πτωχεύει τη χώρα και τους πολίτες της. Ο δικός µας
κόσµος βοηθάει στην παραγωγή νέου πλούτου, µέρισµα από τον
οποίο τελικά καρπώνονται όλοι. Ο δικός µας κόσµος θέλει την
παρουσία της χώρας στο club των προηγµένων χωρών, αυτών
που κι εσείς έχετε σπουδάσει ή στέλνετε τα παιδιά σας να σπου-
δάσουν, όπως το µισό Υπουργικό Συµβούλιο στην Αγγλία. 

Διότι φυσικά, ακόµα κι εσείς αναγνωρίζετε την υπεροχή του
δικού µας κόσµου, αλλά η ιδεολογική σας αγκύλωση και η
ανάγκη πολιτικής επιβίωσης δεν σας αφήνει να το αναγνωρίσετε.
Αν και κάπου-κάπου το αναγνωρίζετε έµµεσα, όπως -καλή ώρα-
, συµβαίνει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο επί της ου-
σίας µιλάει για τη συνέχεια του ανοίγµατος του επαγγέλµατος
των φορτοεκφορτωτών, που τότε λέγατε ότι πρέπει να παραµεί-
νει κλειστό. 

Γι’ αυτό συµφωνούµε και ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο εξάλλου,
θυµίζοντας στην κυβερνητική πτέρυγα τι έλεγε τότε, όταν εµείς
κάναµε το άνοιγµα των επαγγελµάτων. Αυτή η αυτοακύρωση του
πρόσφατου παρελθόντος της σηµερινής κοινοβουλευτικής πλει-
οψηφίας είναι η µεγαλύτερη απόδειξη της πολιτικής ορθότητας
και της ιδεολογίας της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα ψηφίσουµε, λοιπόν, θετικά το άρθρο για τους φορτοεκ-
φορτωτές, όπως θετικά θα ψηφίσουµε και την τροποποίηση του
καταστατικού της ΗΔΙΚΑ που επίσης, θυµίζω ότι έχει ιδρυθεί επί
Νέας Δηµοκρατίας. Ως προς αυτό το σηµείο θέλω µόνο να το-
νίσω πως η ΗΔΙΚΑ πρέπει να είναι ο βραχίονας του δηµοσίου για
να κάνει πράγµατα, όχι όµως ένας φορέας, που θα λειτουργεί
ως ανταγωνιστής στην πραγµατική αγορά.

Δεν έχω τίποτα άλλο να προσθέσει. Συµφωνούµε φυσικά και
για το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας,
ώστε να έχουµε µια πλήρη εικόνα σε µεγαλύτερο βάθος για τα
ιδρύµατα, όπως και µε την παράταση του επικουρικού προσωπι-
κού στα ΚΕΑΤ.

Να καταλήξω, τονίζοντας ότι δεν υπάρχει τίποτα χειρότερο για
µια κοινοβουλευτική διαδικασία από το να επιχειρείται από την
πλευρά της Κυβέρνησης η αξιοποίηση ενός τεχνικού νοµοσχε-
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δίου, όπως το σηµερινό το οποίο συγκεντρώνει ευρύτατη κοινο-
βουλευτική αποδοχή, σε όχηµα µεταφοράς θολών τροπολογιών.
Είµαι βέβαιος ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν θα κριθεί πολύ αυστηρά
από τον ελληνικό λαό µόνο για όσα κατέστρεψε στην οικονοµία
και στην κοινωνία, αλλά και για τις µεθοδεύσεις της απέναντι
στους κοινωνικούς θεσµούς, όπως η δικαιοσύνη και η ίδια η
Βουλή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κατσανιώτη.

Όπως προείπα, θα δώσουµε τον λόγο για λίγα λεπτά στην κ.
Αντωνοπούλου. 

Πριν ξεκινήσετε, κυρία Αντωνοπούλου ή εάν παραχωρήσετε
τη σειρά σας, θα παρακαλούσα όσοι εκ των Υπουργών παρευρί-
σκονται –και παρευρίσκονται όλοι, νοµίζω- να τοποθετηθούν γιατί
έχουµε τέσσερις υπουργικές τροπολογίες. Η µία έχει ήδη κατα-
τεθεί κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της πιτροπής. Υπολεί-
πονται άλλες τρεις. Γι’ αυτές τις τρεις, λοιπόν, θα παρακαλούσα
τους Υπουργούς διαδοχικά, ο ένας µετά τον άλλον, να πάρουν
τον λόγο, για να τις υποστηρίξουν. Και βεβαίως, όπως γνωρίζετε
καλά, υπάρχουν και άλλες τέσσερις βουλευτικές τροπολογίες,
που έχουν κατατεθεί. 

Δίνουµε πρώτα τον λόγο, λοιπόν, στην κ. Αντωνοπούλου για
τρία λεπτά κι έπειτα οι υπόλοιποι Υπουργοί, για να υποστηρίξουν
τις τροπολογίες.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 12, µε το οποίο το µόνο που
κάνουµε είναι να διευκολύνουµε τους πολίτες, να τους δώσουµε
αυτή την παράταση, ώστε να προλάβουν να διεκδικήσουν τα δι-
καιώµατά τους, τα οποία κατοχυρώσαµε µε το άρθρο 57 του
ν.4430/2016, του νόµου Κ.ΑΛ.Ο.. 

Η ρύθµιση που φέραµε εκεί αφορά τους άνεργους, οι οποίοι
αποφασίζουν να αναπτύξουν τις δεξιότητές τους, συµµετέχοντας
σε ένα πρόγραµµα ΙΕΚ. Αυτό που ίσχυε µέχρι πρότινος ήταν ότι,
παρ’ ό, τι εξακολουθούσε να είναι άνεργος όχι µόνο ο νέος, αλλά
άνθρωποι διαφόρων ηλικιών, που πλέον λόγω της κρίσης αλλά-
ζουν το επάγγελµά τους, πήγαιναν να ενταχθούν σε ένα πρό-
γραµµα σε ένα δηµόσιο ΙΕΚ και δεν τους θεωρούσαµε πλέον
άνεργους. Έτσι, και το επίδοµα ανεργίας τους καταργούνταν
ενώ συνέχιζαν να είναι άνεργοι και δεν είχαν πρόσβαση σε µια
θέση εργασίας, και ο χρόνος ανεργίας τους µηδενιζόταν.

Φέρνουµε, λοιπόν, αυτή τη ρύθµιση. Και τότε, τον Οκτώβρη,
όταν ψηφίστηκε ο νόµος Κ.ΑΛ.Ο., είχαµε δώσει µια προθεσµία
τεσσάρων µηνών για να εµφανιστούν όσοι έχουν αυτό το δι-
καίωµα που πλέον αποκτούν και αναδροµικά στον ΟΑΕΔ να διεκ-
δικήσουν τα δικαιώµατά τους. Τώρα, δίνουµε παράταση για
άλλους τέσσερις µήνες -προφανώς δεν υπήρξε αρκετή ενηµέ-
ρωση σε όλους τους πολίτες, οι διαδικασίες πολλές φορές είναι
αργές, όπως ξέρετε- για να µπορέσουν να έχουν αυτό το δι-
καίωµα όλοι όσοι εµπίπτουν σε αυτή την κατηγορία.

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ στο άρθρο 11 για την περι-
στασιακή απασχόληση εγγεγραµµένων ανέργων σε γεωργικές
εργασίες. Το αποσύρουµε, διότι χρειάζεται ευρύτερη ρύθµιση.
Θα επανέλθουµε σε επόµενο νοµοσχέδιο, ώστε και η ευρύτερη
ρύθµιση να τακτοποιηθεί, αλλά και να υπάρξει χρόνος ικανός για
να µπορέσει να συζητηθεί κατά τη διάρκεια των επιτροπών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

µπορείτε να επαναλάβετε το άρθρο, το οποίο αποσύρετε; 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Είναι το άρθρο 11, το οποίο καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Ουρανία Αν-
τωνοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νο-
µοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σταθάκης επί της τροπολογίας µε γε-
νικό αριθµό 920 και ειδικό 78 για τους προµηθευτές ηλεκτρικής
ενέργειας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. Πρόκειται για την τροπολογία
για τους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας. 

Από το 2012 υπάρχει µια διάταξη που αφορά τις σχέσεις του
ελληνικού δηµοσίου, φορέων της γενικής κυβέρνησης και της
πληρωµής των λογαριασµών της ΔΕΗ. Πρόκειται για το άρθρο
58 του ν.4075/2012. Αυτή τη διάταξη, λοιπόν, που επιτρέπει να
πληρώνονται και να καλύπτονται οι τρέχουσες οφειλές του δη-
µοσίου προς τη ΔΕΗ, την αλλάζουµε σε τρία σηµεία: 

Πρώτον, αίρεται η ΔΕΗ και µπαίνουν όλοι οι προµηθευτές.
Τώρα πια προµηθευτής δεν είναι µόνο η ΔΕΗ, αλλά ένα µέρος
της αγοράς έχει και άλλους προµηθευτές. 

Άρα µε την προτεινόµενη ρύθµιση επεκτείνεται για λόγους
ίσης µεταχείρισης η δυνατότητα εξόφλησης οφειλών των φο-
ρέων της γενικής κυβέρνησης προς όλους τους παρόχους ηλε-
κτρικής ενέργειας και όχι µόνο προς τη ΔΕΗ. 

Δεύτερον, διασαφηνίζεται αυτό που παρέµενε ασαφές στη
διάταξη για τη δυνατότητα του ελληνικού δηµοσίου να εξοφλεί
προκαταβολικά το σύνολο των οφειλών του προς τους παρόχους
ηλεκτρικής ενέργειας, τόσο τις ληξιπρόθεσµες όσο και τις τρέ-
χουσες οφειλές της εκάστοτε χρήσης. Αυτό το αποσαφηνίζει
ακριβώς για να µπορεί το δηµόσιο σε συµφωνία να καλύπτει, να
πληρώνει δηλαδή, το σύνολο των οφειλών που έχει προς τους
παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας. 

Τρίτον, προστίθεται ένα νέο εδάφιο, που δεν υπήρχε τότε, µε
το οποίο παρέχεται η δυνατότητα προς το ελληνικό δηµόσιο,
εφόσον το κρίνει σκόπιµο, να προεξοφλεί προς τους παρόχους
το τρέχον έτος. Δηλαδή, µε τη δυνατότητα αυτή, παίρνοντας
ανάλογες εκπτώσεις, το δηµόσιο µπορεί να προαγοράσει, να
προεξοφλήσει τη δαπάνη για το τρέχον έτος, δηλαδή για το 2017
προκαταβολικά µέσα από µια συµφωνία και µέχρι το ύψος φυ-
σικά που ορίζεται από τις προηγούµενες χρήσεις άρα την ποσό-
τητα ενέργειας που εκτιµάται ότι θα καταναλώσουν οι φορείς
του δηµοσίου στο τρέχον έτος. 

Ανακεφαλαιώνω. Τρία πράγµατα κάνει η τροπολογία έναντι της
προηγούµενης ρύθµισης. Πρώτον, διευρύνει το φάσµα, µιας και
δεν υπάρχει πλέον µονοπωλιακή θέση της ΔΕΗ, υπάρχουν και
ιδιώτες προµηθευτές. Δεύτερον, αποσαφηνίζει τι είναι οι τρέχου-
σες οφειλές που ξεπληρώνει, τα χρέη δηλαδή που έχει τώρα το
δηµόσιο και µπορεί να τα καλύψει και τρίτον, εισάγει για πρώτη
φορά τη δυνατότητα να προεξοφλεί το τρέχον έτος, τους λογα-
ριασµούς και να συµψηφίζονται φυσικά στο τέλος του έτους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Υπουργό.
Ακολουθεί ο κ. Τόσκας. 
Κύριε Τόσκα, εσείς θα µιλήσετε για την τροπολογία µε γενικό

αριθµό 918 και ειδικό 76, έτσι δεν είναι; Έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η τροπολογία αφορά το καθεστώς ένταξης

των µε πενταετή θητεία πυροσβεστών στο µόνιµο προσωπικό του
Σώµατος. Αφορά δύο χιλιάδες ενενήντα τρεις υπαλλήλους. Κα-
τατίθεται αυτή η τροπολογία, επειδή οι ως τώρα διαδικασίες που
υπήρχαν, που προβλέπονταν από τον ν.3938/2011, παρουσίασαν
προβλήµατα τεχνικής και νοµικής φύσης. Δεν έγιναν οι ρυθµίσεις
που έπρεπε να γίνουν στο ενδιάµεσο διάστηµα. Υπάρχουν προ-
βληµατισµοί σε ό,τι αφορά τους περιορισµούς των προσλήψεων
στον δηµόσιο τοµέα. Υπάρχει διαδικασία διαπραγµάτευσης αυτή
τη στιγµή µε τους θεσµούς για τη µονιµοποίηση, η οποία µπορεί
να καταλήξει ακόµα και σε µερικές µέρες, ή πολύ σύντοµα τέλος
πάντων, Για το µεταβατικό διάστηµα για κάλυψη αυτών των ερ-
γαζοµένων, προτείνεται αυτή η µεταβατική διάταξη που προβλέ-
πει τριετή παράταση της θητείας τους. Ορίζεται ότι ο χρόνος
µέχρι τη ένταξη ορίζεται µε τον βαθµό του πυροσβέστη. Καθο-
ρίζονται θέµατα που αφορούν τη δυνατότητα εισαγωγής στις πα-
ραγωγικές σχολές των πυροσβεστών. Δίνονται καθήκοντα για
την κάλυψη των υπηρεσιακών αναγκών µε εύλογη οικονοµική
αποζηµίωση. Έτσι καλύπτονται και οι νέες ανάγκες του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος που έχουν προέλθει από τη συµφωνία για
την λειτουργία των νέων αεροδροµίων. 

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να ζητήσω να γίνουν και δύο νοµο-
τεχνικές διορθώσεις. Στο µέσο της πρώτης παραγράφου «οι εν-
τασσόµενοι καταλαµβάνουν νέες οργανικές θέσεις», η λέξη
«νέες» νοµοτεχνικά νοµίζω ότι είναι περιττή.

Στο τέλος της πρώτης σελίδας υπάρχει η εντός παρενθέσεως
φράση «(περιπτώσεις α’ και β’ της υποπαραγράφου 2)». Νοµίζω
ότι και αυτά τα αναγραφόµενα στην παρένθεση είναι περιττά νο-
µοτεχνικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταθέστε το σχε-

τικό έγγραφο µε αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που µόλις
ανακοινώσατε, για να διανεµηθεί και στους Βουλευτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νικόλαος Τό-
σκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει κά-
ποιος άλλος Υπουργός τώρα να µιλήσει. Ας περάσουµε στον ει-
δικό αγορητή...

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για να κάνω µια ερώτηση στον κ. Τόσκα, για την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ καλά κάνατε που όλοι οι Υπουργοί έθεσαν τα θέµατά

τους τώρα για να τους ρωτήσουµε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δεν έγιναν οι ενδιάµεσες ρυθµίσεις

που έπρεπε να γίνουν και δεν ρυθµίστηκαν άλλα τεχνικά θέµατα.
Γιατί φέρνετε µια τροπολογία τώρα που θα διαιωνίσει το πρό-
βληµα και δεν φέρνετε το απόγευµα -εµείς θα είµαστε εδώ µέχρι
τις 17.00’ ή 18.00’- το σύνολο των ρυθµίσεων που δεν έγιναν και
πρέπει να γίνουν; Μήπως το αποφεύγετε αυτό;

Σας παρακαλώ, δώστε µια διευκρίνιση γιατί ταλαιπωρείται αρ-
κετά και ο κόσµος, οι πυροσβέστες αυτοί, αλλά και η ελληνική
κοινωνία που ακούει και δεν µπορεί να καταλάβει. Αν υπάρχει νο-
µοτεχνικό πρόβληµα, λύστε το µέχρι το απόγευµα. Αν υπάρχουν
ουσιαστικές ρυθµίσεις που δεν έχουν γίνει, να γίνουν τώρα, να
γίνουν σήµερα, η Εθνική Αντιπροσωπεία θα τις στηρίξει. Γιατί δεν
το κάνετε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε τον λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λοβέρδο, ξέρετε καλά ότι µε τον ν.3839/2011 καθοριζό-
ταν η µονιµοποίηση αυτών των υπαλλήλων και µε τον ν.4249 το
άρθρο 98 του 2014 καθορίστηκε η άµεση πρόσληψη, αλλά δεν
προβλέφθηκε ούτε η εναρµόνιση των καθηκόντων, δεν συστά-
θηκαν νέες οργανικές θέσεις. Ουσιαστικά αυτοί οι άνθρωποι
ήταν αιχµάλωτοι για άλλους λόγους. Οι υπάλληλοι αυτοί έχουν
καταλάβει ότι µιλάµε αρχικά για τέσσερις χιλιάδες υπαλλήλους
του Πυροσβεστικού Σώµατος εκ των οποίων για τους χίλιους
εξακόσιους, περίπου, ανανεώθηκε η πενταετής θητεία και για
τους δύο χιλιάδες ενενήντα τρεις, όπως είπα, γίνεται η ανανέωση
της θητείας µέχρι να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις µονιµο-
ποίησης που ελπίζουµε ότι θα δηµιουργηθούν πολύ σύντοµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό για τις διευκρινίσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρείς µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο
Εξαµιλίων Κορινθίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, ο κ. Δη-
µήτριος Κουκούτσης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προηγουµένως στη συζήτηση µιας ερώτησης ανάµεσα σε

έναν Υπουργό -δεν θυµάµαι ποιος Υπουργός ήταν- και ενός Βου-
λευτή εκ µέρους του ΚΚΕ είδαµε πάλι λόγους, χαρακτηρισµούς
άθλιους για την Χρυσή Αυγή. Απαξιώ. Θα το ξεπεράσω. Δεν θα
ασχοληθώ µε ένα πολιτικό απολίθωµα, µε ένα πολιτικό πτώµα,
γιατί όπως λέει και ο λαός µας θυµόσοφα: «Ο νεκρός πέρδεται;»

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, ρυθµίζονται ζητήµατα σχε-
τικά µε τη σύσταση, τη λειτουργία και τη διαδικασία εγγραφής
στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών και επιδιώκεται η αποτε-
λεσµατική παρακολούθηση της δράσης των ιδιωτικών φορέων
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που παρέχουν υπηρεσίες κοινω-
νικής φροντίδας. Περιλαµβάνονται, επίσης, διατάξεις για την λει-
τουργία της ΗΔΙΚΑ, καθώς και ρυθµίσεις για τους άνεργους
εγγεγραµµένους στον ΟΑΕΔ.

Τα άρθρα 1 έως 6 έρχονται να διορθώσουν τις αγκυλώσεις
που προέκυψαν από την εφαρµογή του ν.4093/2012, το γνωστό

µεσοπρόθεσµο, λόγω του µεγάλου πλήθους διοικητικών, ερµη-
νευτικών, νοµικών και λειτουργικών προβληµάτων. 

Πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι ο ν.4093/2012 αποτελεί το δεύ-
τερο µνηµόνιο επί κυβερνήσεως Σαµαρά και το προτεινόµενο και
εν τέλει εφαρµοσθέν άνοιγµα των κλειστών επαγγελµάτων και
αποτελούσε την εφαρµογή των οδηγιών της εργαλειοθήκης του
ΟΟΣΑ. 

Το γεγονός ότι προέκυψαν προβλήµατα από την εφαρµογή
των διατάξεων ήταν αναµενόµενο ως απόρροια της βιασύνης
υιοθέτησης των επιταγών των διεθνών τοκογλύφων εις βάρος
του ελληνικού λαού. 

Παρ’ όλα αυτά και µε τις παρούσες διατάξεις, δεν βλέπουµε
να επέρχεται µια σοβαρή, µια πολυπόθητη απλοποίηση, τουλά-
χιστον όχι µε διαφανείς όρους. Μπορεί να εξαιρούνται από το
πεδίο εφαρµογής ο ΟΛΠ και ο ΟΛΘ, αλλά οι λιµενεργάτες που
απασχολούνται σε αυτές είναι ήδη πιστοποιηµένοι και δεν θα αν-
τιµετωπίσουν κανένα πρόβληµα. 

Δεδοµένου ότι οι λιµενικές ζώνες Πειραιώς και Θεσσαλονίκης
διαθέτουν ήδη πιστοποίηση, γιατί να µην παρέχεται η πιστοποί-
ηση δεξιοτήτων από τον ΟΛΠ και τον ΟΛΘ αντιστοίχως; 

Δεκτός ως φορέας πιστοποίησης ο ΕΟΠΠΕΠ, αλλά ποιοι είναι
οι άλλοι διαπιστευµένοι φορείς από το Εθνικό Σύστηµα Διαπί-
στευσης, από πού λαµβάνουν χρηµατοδότηση; Μήπως είναι ένας
ακόµη τρόπος για να λάβουν τις χρηµατοδοτήσεις µέσω ΕΣΠΑ
ιδιωτικοί φορείς; Τέλος, ποια θα είναι η διαδικασία για τη λήψη
του ISO;

Σίγουρα πάντως θα πρέπει να υπάρξει διασφάλιση της ποιότη-
τας εκπαίδευσης και εξασφάλιση ότι αυτοί που θα λάβουν την
πιστοποίηση θα έχουν τα εχέγγυα για την ορθή και ασφαλή διεκ-
περαίωση των εργασιών.

Είναι εξόχως σηµαντικό η κατάρτιση των εργαζοµένων να συν-
δέεται απόλυτα µε την πιστοποίηση των δεξιοτήτων τους προς
αποφυγή ατυχηµάτων και διασφάλιση των φορτίων και ασφαλώς
των µέσων µεταφοράς. 

Ιδιαίτερα µνεία, όµως, πρέπει να γίνει στο άρθρο 2 παράγρα-
φος 4, στο οποίο ορίζεται ότι για την εγγραφή στο Μητρώο Α’
απαιτείται να συντρέχουν σωρευτικά στο πρόσωπο του αιτούν-
τος ορισµένες προϋποθέσεις, µεταξύ των οποίων ο ενδιαφερό-
µενος µπορεί να είναι Έλληνας πολίτης ή οµογενής ή πολίτης
κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή υπήκοος τρίτης
χώρας που εντάσσεται στο πεδίο εφαρµογής της οδηγίας 2003
του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2003 και στον οποίο έχει χο-
ρηγηθεί άδεια διαµονής µε δικαίωµα εργασίας. 

Έχω θέσει σχετικό ερώτηµα σε δύο συνεδριάσεις επιτροπής
και απάντηση δεν έλαβα. Οπότε, θα το επαναλάβω για µια ακόµα
φορά. Σε περίοδο κρίσεων και πολέµου οι λιµενεργάτες, οι φορ-
τοεκφορτωτές, είναι επιστρατευµένοι και υλοποιούν συγκεκρι-
µένα σχέδια και διαταγές. Ένας αλλοδαπός τρίτης χώρας, ο
οποίος έχει συµπληρώσει τα απαραίτητα εκατό ογδόντα µερο-
κάµατα και έχει εγγραφεί στο Μητρώο Β’, σε περίπτωση ειδικής
επιστράτευσης ή σε περίπτωση φορτοεκφόρτωσης πολεµοφο-
δίων ή άλλων υλικών που έχουν σχέση µε την ασφάλεια της
χώρας τι θα πράξει; Δηλαδή, θα επιστρατευτεί και αυτός; 

Παρέχεται η δυνατότητα εγγραφής στο εθνικό µητρώο ηλε-
κτρονικά από τον αιτούντα µε συµπλήρωση των κατάλληλων πε-
δίων, χωρίς την υποχρέωση προσκόµισης των δικαιολογητικών
εγγραφής. Βέβαια, σε περίπτωση ελέγχου ο αιτών και εγγεγραµ-
µένος στο µητρώο οφείλει να έχει συγκεντρωµένα τα απαραίτητα
δικαιολογητικά, εφόσον ζητηθούν, ειδάλλως ο ελεγχόµενος δια-
γράφεται και πρέπει να κάνει εκ νέου αίτηση. 

Ειλικρινά, πόσο πιθανό είναι να γίνει αυτός ο έλεγχος; Ζούµε
σε µια χώρα που ό,τι δηλώσεις είσαι. Στην περίπτωση που αυτό
αποδειχθεί, ποιες θα είναι οι κυρώσεις; Αρκεί µόνο η διαγραφή
και η εκ νέου υποβολή αίτησης; 

Το πλήθος των εξουσιοδοτικών διατάξεων δεν περιορίζεται
επαρκώς, δεδοµένου ότι µόνο για τα θέµατα λειτουργίας και ορ-
γάνωσης του µητρώου απαιτούνται έξι υπουργικές ή κοινές
υπουργικές αποφάσεις. 

Βεβαίως, µε αυτές καθορίζονται όλως ιδιαιτέρως σηµαντικά
ζητήµατα, όπως, για παράδειγµα, τα υποβαλλόµενα δικαιολογη-
τικά για την εγγραφή, οι διαδικασίες πιστοποίησης, οι διαδικα-
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σίες ελέγχου, λεπτοµέρειες που αφορούν την ασφάλεια των λι-
µένων και της ναυσιπλοΐας, δικαιώµατα, αµοιβές, αποζηµιώσεις
υπέρ φορέων διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένων. 

Αυτά είναι µόνο ένα µέρος αυτών που καθορίζονται σύµφωνα
µε τον εκάστοτε αρµόδιο Υπουργό, και αναλόγως της πολιτικής
βούλησης θα ανανεώνονται οι σχετικές αποφάσεις. Αποτέλεσµα
αυτής της πολιτικής επιλογής είναι η συνέχιση του κλίµατος ανα-
σφάλειας ακόµη και στον κλάδο των φορτοεκφορτωτών. 

Ακολούθως συνιστάται ένα Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων
Κοινωνικής Φροντίδας, έτσι ώστε να παρακολουθείται µε αποτε-
λεσµατικότερο τρόπο η δράση των µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων. Οι ΜΚΟ έχουν αναχθεί σε άµεσο ή έµµεσο ρυθµιστικό
παράγοντα στη διαµόρφωση της πολιτικής των ευρωπαϊκών κρα-
τών και άρα και της χώρας µας, όπως έχουµε επανειληµµένως
επισηµάνει.

Σύµφωνα µε το άρθρο 21 παράγραφος 3 του Συντάγµατος το
κράτος µεριµνά για την υγεία των πολιτών και παίρνει ειδικά
µέτρα για την προστασία της νεότητας, του γήρατος, της ανα-
πηρίας και για την περίθαλψη των απόρων. Η συνταγµατική κα-
τοχύρωση του σεβασµού και της προστασίας της αξίας του
ανθρώπου και η ενίσχυση του κοινωνικού κράτους αποτελούν θε-
µέλιους λίθους του ρυθµιστικού πλαισίου για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, τους χρονίους πάσχοντες και τους ηλικιωµένους. 

Είναι ρητή υποχρέωση της πολιτείας να σχεδιάζει και να µερι-
µνά για τη λειτουργία της κοινωνικής ζωής, αλλά και να εξασφα-
λίζει τις καλύτερες συνθήκες διαβίωσης σε αυτά τα άτοµα και
όχι να µεταφέρει την υποχρέωση αυτή σε ΜΚΟ, ιδιαίτερα σε πα-
ραρτήµατα διεθνών ΜΚΟ, όπως αναφέρεται στην παράγραφο 1
του άρθρου 7.

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι σύµφωνα µε το άρθρο 2,
παράγραφος 8 του ν.4430/2016, στο οποίο γίνεται ιδιαίτερη
µνεία στην αιτιολογική έκθεση του παρόντος, στις ευάλωτες οµά-
δες του πληθυσµού εντάσσονται, µεταξύ άλλων, οι οικονοµικοί
µετανάστες, οι πρόσφυγες και οι αιτούντες άσυλο για όσο εκ-
κρεµεί η εξέταση του αιτήµατός τους.

Ιδιαίτερα χρήσιµο θα ήταν οι πληροφορίες που καταχωρούνται
στο µητρώο να είναι διαθέσιµες προς ενηµέρωση του κοινού και
να µην παρέχονται µόνο σε εξουσιοδοτηµένο προσωπικό της Δι-
εύθυνσης Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής Συνοχής, ώστε να
ξεκαθαρίσει το θολό τοπίο γύρω από τις ΜΚΟ και να υπάρξουν
επιτέλους στον τοµέα αυτό στοιχεία διαφάνειας. Κατά αυτόν τον
τρόπο θα δοθούν οι κατάλληλες απαντήσεις ως προς τον ρόλο,
τη δράση και τη χρηµατοδότηση τους.

Σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
από τη σύσταση του εν λόγω µητρώου θα προκληθεί δαπάνη
ύψους 200.000 ευρώ επί του ήδη βεβαρηµένου κρατικού προ-
ϋπολογισµού. 

Χαιρόµαστε που αποσύρατε τη διάταξη αυτή της ντροπής για
την αγροτική εκµετάλλευση και για το επίδοµα, γιατί ήταν µια
διάταξη η οποία µιλούσε για εξοικονόµηση δαπάνης, αλλά ου-
σιαστικά ανέφερε ότι κάποιος που λαµβάνει ένα επίδοµα 360
ευρώ, χάνει τα ευεργετήµατα αυτά. Είναι, άραγε, αυτό ένα εισό-
δηµα ευπρεπές; 

Γενικά, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που δεν φέρει θετικά
στοιχεία. Με κάποιες διατάξεις του ο νοµοθέτης προσπαθεί
πράγµατι να διορθώσει στρεβλώσεις προηγούµενων νόµων,
αλλά δεν το καταφέρνει, τουλάχιστον προς όφελος του ελληνι-
κού λαού και της ελληνικής οικονοµίας. Κάποιες άλλες στρέφον-
ται αναµφισβήτητα κατά της ίδιας της κοινωνίας. Τελικά, δεν
χρειάζονται οι κυβερνώντες τους δανειστές ή τους θεσµούς για
να νοµοθετήσουν εις βάρος του ελληνικού λαού. Έχουν υιοθε-
τήσει στο 100% τις έως τώρα µνηµονιακές επιταγές και είναι πρό-
θυµοι να θυσιάσουν έτι περαιτέρω την πατρίδα µας, ενώ
αποκτούν τον ρόλο τιµωρού στην περίπτωση που κάποιος προ-
σπαθήσει να εµπλουτίσει το πενιχρό εισόδηµά του λόγω της
ανεργίας, στην οποία οι ίδιοι τον υποχρέωσαν.

Στην τροπολογία, βέβαια, για τους πυροσβέστες δεν µπο-
ρούµε να µην συµφωνήσουµε. Είναι τεράστια τα προβλήµατα
στο Πυροσβεστικό Σώµα. Υπάρχει έλλειψη προσωπικού κ.λπ..
Είναι χιλιοειπωµένα πράγµατα. Είναι λογικό, λοιπόν, να συνδρά-
µουµε σε αυτή τη διάταξη. Δεν λύνει προβλήµατα, όµως. Μιλάµε

για τρία χρόνια, για πέντε χρόνια. Κάποια στιγµή, λοιπόν, πρέπει
και αυτοί οι άνθρωποι να µονιµοποιηθούν, γιατί είναι σε οργανι-
κές θέσεις, είναι σε θέσεις που χρειάζονται άµεσα να πληρω-
θούν.

Μετά πάµε στο άρθρο 13, στα σχολικά γεύµατα, όπου ενσω-
µατώθηκε η τροπολογία µε τον αριθµό 902/72/7-02-2017. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε την αιτιολογική έκθεση, µε την προτεινόµενη
ρύθµιση θεσπίζεται το πρόγραµµα «Σχολικά γεύµατα για την εξυ-
πηρέτηση των αναγκών σίτισης µαθητών σχολικών µονάδων της
πρωτοβάθµιας δηµόσιας εκπαίδευσης».

Το πρόγραµµα θα αφορά περίπου δέκα χιλιάδες µαθητές µε
κόστος υλοποίησης για το πρώτο τρίµηνο 875.000 ευρώ. Επίσης,
υπάρχει πρόβλεψη από το Υπουργείο για δυνατότητα σύναψης
των σχετικών συµβάσεων µε απευθείας ανάθεση κατά παρέκ-
κλιση των οριζόµενων στην κείµενη νοµοθεσία. 

Για τη στήριξη της τροπολογίας χρησιµοποιούνται τα στοιχεία
της έρευνας εισοδήµατος και συνθηκών διαβίωσης των νοικοκυ-
ριών, που δηµιουργήθηκε από την ΕΛΣΤΑΤ το 2015, και µε βάση
τα οποία ο κίνδυνος φτώχειας για ανήλικα παιδιά έως δεκαεπτά
ετών ανέρχεται στο 26,6%, ενώ το βάθος κινδύνου της παιδικής
φτώχειας, δηλαδή, το ποσοστό των παιδιών που ζουν σε οικογέ-
νειες στα όρια της φτώχειας είναι πάνω από το 34,5%. 

Το παράδοξο, όµως, είναι ότι η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί τα
στατιστικά στοιχεία των τελευταίων δύο χρόνων και χαρακτηρίζει
τις συνέπειες της ανθρωπιστικής κρίσης ως επείγουσες και
απρόβλεπτες περιστάσεις. Υποτίθεται ότι είχατε εκλεγεί ως Κυ-
βέρνηση κοινωνικής σωτηρίας που θα ακολουθούσε συγκεκρι-
µένη πολιτική για την ανάσχεση της ανθρωπιστικής κρίσης, την
τόνωση της οικονοµίας και λοιπά. 

Δυστυχώς, τώρα, σήµερα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε στην πα-
τρίδα µας έχουµε εικόνες τριτοκοσµικής χώρας και κρατών του
πάλαι ποτέ ανατολικού µπλοκ στα χρόνια του υπαρκτού σοσια-
λισµού, µε συσσίτια, λίστες αναµονής για τρόφιµα, ήδη πρώτης
ανάγκης. Όλα αυτά δείχνουν το µέγεθος του προβλήµατος που
βιώνει σήµερα η πατρίδα µας. 

Είναι αντιληπτό ότι υπάρχουν χιλιάδες οικογένειες που ζουν
στα όρια της φτώχειας. Θα µπορούσε, λοιπόν, να είναι η προτει-
νόµενη διάταξη µια θετική ρύθµιση για τα χιλιάδες Ελληνόπουλα
που πεινάνε. Δεν είναι, όµως, τυχαία η χρονική συγκυρία κατά
την οποία κατατίθεται αυτή η τροπολογία και πρόκειται να εφαρ-
µοστεί. Στη φετινή σχολική χρονιά εισήχθησαν οι ανήλικοι λα-
θροµετανάστες στα δηµόσια σχολεία παρά τις αντιδράσεις των
τοπικών κοινωνιών και των συλλόγων γονέων και κηδεµόνων -και
ας λέτε ότι θέλετε εσείς, ότι είναι χρυσαυγίτες και λοιπά. 

Μπορούµε, λοιπόν, να οδηγηθούµε µε ασφάλεια στο συµπέ-
ρασµα ότι η εν λόγω στήριξη των παιδιών µέσω στων σχολικών
γευµάτων γίνεται όχι λόγω µέριµνας για τα παιδιά των Ελλήνων,
αλλά λόγω φιλευσπλαχνίας και φροντίδας των λαθροµετανα-
στών, που έχουν κατακλείσει τη χώρα µας. Άλλωστε, έχετε απο-
δείξει ότι σας διακρίνει µια επιλεκτική ευαισθησία, η οποία,
βέβαια, δεν έχει καµµία σχέση µε τα προβλήµατα του σκληρά
δοκιµαζόµενου ελληνικού λαού. 

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Με την παρούσα διάταξη, όµως, δη-
µιουργήθηκε ένα αλαλούµ µε τα σχολικά γεύµατα, όπως θυµό-
σαστε, στη δυτική Θεσσαλονίκη. Χαρακτηριστικά ο τοπικός
έντυπος και ηλεκτρονικός Τύπος ανέφερε: «Σε µια από τις πρώ-
τες συσκέψεις στο γραφείο της Θεσσαλονίκης τον Δεκέµβριο ο
κ. Τσίπρας γνωστοποιεί στους δηµάρχους ότι η παροχή γευµά-
των αφορά τριάντα χιλιάδες µαθητές από εκατόν πενήντα ένα
σχολεία οκτώ δήµων της δυτικής Θεσσαλονίκης. Το αρχικό
πλάνο του Πρωθυπουργού έλεγε ότι η έναρξη του προγράµµα-
τος θα γινόταν το αργότερο στις 15 Ιανουαρίου του 2017, καθώς
το τελευταίο είχε ενταχθεί στον προϋπολογισµό του τρέχοντος
έτους ενώ το κονδύλι ήταν περίπου ύψους 11,5 εκατοµµυρίων
ευρώ. Μάλιστα, ο Αλέξης Τσίπρας γνωστοποιεί στους επικεφα-
λής της τοπικής αυτοδιοίκησης ότι τα προγράµµατα προορίζον-
ται να τα αναλάβουν οι κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις». 

Και τα δηµοσιεύµατα συνεχίζουν: «Με σκληρή γλώσσα απαν-
τούν οι δήµαρχοι στον Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα για την αθέ-
τηση της υπόσχεσής του όσον αφορά τον αριθµό των σχολικών
γευµάτων που θα δοθούν τελικά στους µαθητές». Μιλάµε για
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απευθείας αναθέσεις και λοιπά.
Πάντως εµείς θα σας επιστήσουµε την προσοχή και σε ένα

άλλο θέµα. Στα γεύµατα που θα δίνετε να προσέχετε να µην
υπάρχει και χοιρινό και τα σφαχτά που θα δίδονται, να είναι σύµ-
φωνα µε τη µουσουλµανική παράδοση. Ξέρετε πως γίνεται,
χωρίς αναισθησία κ.λπ.. Χρειάζεται πάρα πολύ µεγάλη προσοχή
µη µείνουν και τα παιδιά αυτά νηστικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ντροπή!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα λέµε ό,τι θέλετε εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-

δική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το νοµοσχέδιο για
το µητρώο των φορτοεκφορτωτών, αλλά και για τους φορείς κοι-
νωνικής προστασίας. Θα ήθελα στη διάρκεια αυτής της συζήτη-
σης η Αναπληρώτρια Υπουργός, η κ. Φωτίου, να ενηµερώσει και
πάλι την Ολοµέλεια, όπως έκανε και στην επιτροπή, για το κοι-
νωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, την πορεία και τα προβλήµατα,
κυρία Υπουργέ, που έχουν δηµιουργηθεί, γιατί είναι πολύ σηµαν-
τικό συµπολίτες µας, που το έχουν ανάγκη, να το πάρουν και, µά-
λιστα, να το πάρουν όπως πρέπει και γρήγορα. 

Και, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγο αυτό, δυ-
στυχώς, το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης θα το ζητούν και
έµποροι, µηχανικοί, επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι, διότι
στενάζει η αγορά, κυρία Υπουργέ, από τις υπερβολικές εισφο-
ρές, από µια κυριολεκτική δήµευση του εισοδήµατος αυτής της
τάξης των επιχειρηµατιών, των αυτοαπασχολούµενων, των εµ-
πόρων, των µηχανικών, των γιατρών. Και µιλώ για ανθρώπους
της µεσαίας τάξης, για απλούς ανθρώπους, για ανθρώπους, που
έχουν µια µικρή Ο.Ε., µια Ε.Ε. και είναι ετερόρρυθµοι εταίροι, για
ανθρώπους του µεροκάµατου αλλά και της δηµιουργίας. 

Ο εµποράκος, λοιπόν, της γειτονιάς θα φτάσει να πάρει κοι-
νωνικό επίδοµα αλληλεγγύης έτσι όπως τον πάτε, διότι οι µηνι-
αίες εισφορές του για τον ΟΑΕΕ -τον πρώην ΟΑΕΕ, τον ΕΦΚΑ -
πλέον είναι τριπλάσιες. Δεν αντέχουν! Κλείνουν βιβλία κάθε
µέρα! 

Και βεβαίως, κυρία Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτησή µου είχε και
ένα άλλο σκέλος, γιατί θα αρχίσω απ’ αυτήν, γιατί είστε εδώ και
περιµένω να απαντήσετε. Είχε και το σκέλος της προσπάθειάς
σας, όπως µας είπατε και στην επιτροπή -γιατί το συζητήσαµε
και στην επιτροπή αυτό- των αυτοαπασχολουµένων µε µπλοκά-
κια. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι ένα διαχρο-
νικό πρόβληµα, υπαρκτό και προ κρίσης, που έχει και νοµολογία
από τα ελληνικά δικαστήρια, δηλαδή η προσπάθεια να διαχωρι-
στούν εκείνα τα µπλοκάκια, εκείνες οι συµβάσεις έργου που είναι
ψευδεπίγραφες και που κρύβουν µια πραγµατική εργασία -η
οποία είναι εργασία και όχι έργο και παροχή υπηρεσίας- και
εκείνα τα µπλοκάκια που είναι πραγµατικά µπλοκάκια. Παραδείγ-
µατος χάριν, ένας αρχιτέκτονας έχει κάνει ένα σπίτι εδώ στην
Αθήνα και έχει κάνει και κάποιες µεζονέτες σε ένα νησί. 

Υπάρχει, λοιπόν, διαφορά. Τα ελληνικά δικαστήρια έχουν µια
σειρά κριτηρίων. Τι έκανε η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Με τον νόµο Κατρούγκαλου προσπάθησε να λαϊκίσει και
να πει ότι, «εγώ θα σας λύσω το πρόβληµα και θα στηρίξω τους
εργαζόµενους µε µπλοκάκια που είναι πραγµατικοί εργαζόµε-
νοι». 

Όµως, οι προθέσεις σας καταλήγουν στο απολύτως αντίθετο.
Και καταλήγουν στο απολύτως αντίθετο, κυρία Υπουργέ, γιατί
αντί να πάρετε το κριτήριο της εξαρτηµένης ή µη εργασίας και
να δουλέψετε πάνω σε αυτό, πήρε ο προκάτοχός σας άκριτα -
και νοµοθέτησε εδώ η Βουλή µε την πλειοψηφία- µόνο το κριτή-
ριο του ενός ή περισσότερων εργοδοτών, θα πω εγώ, γιατί κατ’
ουσίαν εργοδότες είναι όταν είναι ψευδεπίγραφη. 

Αυτό που κατέληξε; Κατέληξε σε έναν ορυµαγδό βαρών για
τον ίδιο τον εργαζόµενο µε µπλοκάκι. Γιατί; Γιατί αυτός ή αυτή
καλείται να φέρει το βάρος της απόδειξης. Αυτή βγαίνει µπροστά

και αυτή υφίσταται τον εκβιασµό, την απειλή από την εργοδοσία. 
Μπορεί να µας πει το Υπουργείο Εργασίας σήµερα πόσα µπλο-

κάκια έχουν κλείσει; Πόσες δραστηριότητες έχουν κλείσει; Πό-
σους πόρους χάνει το δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα απ’ αυτή
τη γελοιωδέστατη ρύθµιση, που φέρατε, και τις τρεις εγκυκλί-
ους, τις διαδοχικές, οι οποίες είναι ατελέσφορες; 

Και επειδή, όπως είπα, η αγορά στενάζει και επειδή εµείς δεν
θέλουµε απλώς να καταγγέλλουµε και να καταδεικνύουµε τα
απαράδεκτα και επικίνδυνα νοµοθετήµατα και τις διοικητικές
πράξεις, έχουµε και προτάσεις, κυρία Υπουργέ. Ιδού η Ρόδος!
Προτίθεστε, τουλάχιστον, να φέρετε ένα πάγωµα των οφειλών
έως 31-12-2016 για δύο χρόνια;

Ο κύριος Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ είχε πει και για τα ληξιπρό-
θεσµα. Ξεχάστηκε κι αυτό. Έπεα πτερόεντα! Ως συνήθως ο κ.
Τσίπρας µας έχει συνηθίσει σε πολλά τέτοια, να λέει και να ξε-
λέει. Είναι οι αυταπάτες του. 

Προτίθεστε, κυρία Υπουργέ, να επανεντάξετε όσους έχασαν
τη ρύθµιση των εκατό δόσεων και να δώσετε µια ασφαλιστική
ικανότητα και ενηµερότητα, εφόσον έχουν καταβάλει τις τρέχου-
σες εισφορές τους, για να µπορέσουν οι άνθρωποι να αντέξουν
και να µην κλείσουν κι άλλες µικρές επιχειρήσεις, για να µην
υπάρξει κι άλλη ανεργία; 

Επίσης, για τους άνω των εξήντα επτά ετών εµπόρους και αυ-
τοαπασχολούµενους, οι οποίοι δεν µπορούν να λάβουν σήµερα
σύνταξη, γιατί οφείλουν ένα µέρος των οφειλών τους, προτίθε-
στε να φέρετε ρύθµιση; Εµείς µπορούµε να την κάνουµε για
εσάς, αλλά φέρτε την εσείς. Εσείς είστε Κυβέρνηση αυτή τη
στιγµή. 

Προτίθεστε, λοιπόν, να φέρετε µια ρύθµιση για αυτούς τους
ανθρώπους –ξαναλέω- άνω των εξήντα επτά ετών, που δεν έχουν
καταβάλει τις εισφορές των τελευταίων ετών και δεν δικαιούνται
σύνταξη, ώστε να έχουν τουλάχιστον µια αναλογική σύνταξη για
όσες εισφορές έχουν καταβάλει; 

Μπορεί ένας έµπορος που έχει δουλέψει τριάντα πέντε,
τριάντα επτά χρόνια, για τα πρώτα είκοσι οκτώ, τριάντα χρόνια
να έχει καταβάλει κανονικά τις εισφορές του και µετά να µην µπό-
ρεσε ο άνθρωπος λόγω κρίσης κλπ.. Τώρα, µπορείτε να τον δι-
ευκολύνετε αυτόν τον άνθρωπο και αντί να του πείτε «δεν
παίρνεις καθόλου σύνταξη», να του πείτε «πάρε τη σύνταξη που
σου αναλογεί για αυτά τα είκοσι οκτώ ή για τα τριάντα χρόνια»;
Να πάρει ένα µέρος τη σύνταξης. 

Αυτές, λοιπόν, είναι προτάσεις ουσίας, κύριε Υπουργέ. Η
αγορά στενάζει. Οι άνθρωποι δεν αντέχουν. Οι συνταξιούχοι πε-
ριµένουν µήνες για να πάρουν τη σύνταξή τους, γιατί καθυστερεί
ολοένα η απονοµή των συντάξεων. Σας καλούµε, λοιπόν, από
αυτό το Βήµα να πάρετε τις αντίστοιχες πρωτοβουλίες. Και σας
έχουµε ήδη προτάσεις. 

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό κα-
θαυτό το νοµοσχέδιο, στο οποίο η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
συνέβαλε µε προτάσεις και απόψεις στην επιτροπή και για το
οποίο έχουµε να πούµε τα εξής:

Σε ό,τι αφορά τα πρώτα άρθρα, δηλαδή το Κεφάλαιο Α’, για
το Εθνικό Μητρώο Εκφορτωτών, θεωρούµε θετικές ως προς το
προηγούµενο καθεστώς του 2012 τις βελτιώσεις που έχουν γίνει.
Ακούγοντας και τις απόψεις της οµοσπονδίας και των εκπροσώ-
πων των σωµατείων που ήρθαν στην επιτροπή, θεωρούµε ότι
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση οι βελτιώσεις και τα όσα δέ-
χτηκε το Υπουργείο και συγκεκριµένα η Υπουργός από όσα πρό-
τειναν οι εργαζόµενοι. 

Είναι, λοιπόν, θετικό ότι εκτός από τον ΕΟΠΠΕΠ έχουµε και το
Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης στην πιστοποίηση των εκφορτω-
τών. Επίσης, είναι θετικό βήµα η ηλεκτρονική διάσταση του µη-
τρώου και η συµµετοχή σε αυτό, καθώς και οι διαχωρισµοί που
γίνονται, το οποίο είναι ένα ακόµα µικρό βήµα εξορθολογισµού.
Γιατί όταν εφαρµόστηκε ο νόµος του 2012 -και γι’ αυτό είναι
ανάγκη να υπάρχει συνέχεια των νόµων και όχι δήθεν πρώτη
φορά– είχε προβλήµατα. Έρχονται οι σηµερινές ρυθµίσεις να
βελτιώσουν ορισµένα από αυτά. 

Εµείς δεν έχουµε λόγο να καταψηφίσουµε και δεν καταψηφί-
ζουµε κάτι επειδή το φέρνει η Κυβέρνηση και εµείς είµαστε Αν-
τιπολίτευση. 
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Σε ό,τι αφορά, όµως, το Κεφάλαιο Β’, για το οποίο έγιναν, επί-
σης, πολλές συζητήσεις στην επιτροπή, θέλω να ξεκαθαρίσω τη
θέση µας. 

Κυρία Υπουργέ, κυρία Φωτίου, υπήρχε το Μητρώο των Πιστο-
ποιηµένων Φορέων -και υπάρχει ακόµα- του ΕΚΚΑ, του Εθνικού
Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Αυτοί οι φορείς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι οι πιστοποιηµένοι φορείς κοινωνικής
προστασίας, που µπορούν να έχουν χρηµατοδότηση, είτε µέσω
ΕΣΠΑ είτε από άλλους πόρους, για να κάνουν κοινωφελή έργα,
να παρέχουν στήριξη σε ευπαθείς οµάδες. Υπάρχουν διαφορε-
τικές κατηγορίες τέτοιων φορέων αλληλεγγύης. Πιστεύουµε ότι
αυτό το Εθνικό Μητρώο Πιστοποίησης πρέπει να διατηρηθεί και
να βελτιωθεί έτι περεταίρω σε ό,τι νοµίζετε, αφού εσείς έχετε
σήµερα τη διακυβέρνηση. 

Σήµερα, µε το παρόν νοµοσχέδιο, δηµιουργείται µια εγγραφή
σε ένα νέο µητρώο, το οποίο έχει περισσότερες υποκατηγορίες
και δίνει κάποια περισσότερα στοιχεία. Όµως, εγώ θέλω και πάλι
να ξεκαθαρίσουµε σχετικά µε αυτή την εγγραφή µέσω ΗΔΙΚΑ ότι
θα διαλειτουργούν και δεν θα πρέπει ένας φορέας να πηγαίνει
και στο ΕΚΚΑ, για να υποβάλλει στοιχεία, αλλά και στην ΗΔΙΚΑ.
Δηλαδή, αυτά τα στοιχεία θα τα υποβάλει µία φορά και τελείωσε. 

Επίσης, θέλω να µας ξεκαθαρίσετε γιατί πρέπει να υπάρχουν
και τα δύο και να µας διαβεβαιώσετε ότι σε καµµία περίπτωση
µη πιστοποιηµένος φορέας δεν θα µπορεί να πάρει πιστοποίηση
µέσω της εγγραφής. Διότι, σωστά στις καταργούµενες διατάξεις
δεν υπάρχει η κατάργηση της πιστοποίησης που ισχύει στη χώρα
µε νόµο του 1998. Ορθώς τη διατηρείτε. Άρα θέλουµε να µας
διαβεβαιώσετε ότι θα παραµείνει έτσι το καθεστώς πιστοποιηµέ-
νων φορέων. 

Επίσης, θέλουµε να µας διαβεβαιώστε ότι ισχύει η διάταξη που
φέραµε το 2014 -την ψηφίσατε κι εσείς, την ψήφισε σχεδόν όλη
η Βουλή- η οποία αφορά τη διαφάνεια των ΜΚΟ, την υποχρέωση,
δηλαδή, των ΜΚΟ, που παίρνουν δηµόσιο χρήµα άνω των 3.000
ευρώ, να αναρτούν τα στοιχεία των δαπανών τους απολογιστικά
στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και αν δεν τα αναρτούν, να µη δικαιούνται περαι-
τέρω κρατικής χρηµατοδότησης.

Θέλω από κει και πέρα να πω ότι η εγγραφή, εφόσον είναι ξε-
κάθαρα αυτά τα πράγµατα, είναι µια παραπάνω τράπεζα πληρο-
φοριών για το ποιες είναι οι ΜΚΟ και τι παρέχουν. Είναι ένα
νοικοκύρεµα -ας το πω έτσι- µία τακτοποίηση, ένας εξορθολογι-
σµός, κάτι για το οποίο δεν µπορούµε να έχουµε αντίρρηση, εφό-
σον κατάλαβα καλά, κυρία Υπουργέ, ότι αυτή είναι η πρόθεσή
σας.

Για το άρθρο 8, την παράταση του επικουρικού προσωπικού
του ΚΕΑΤ, δεν έχουµε καµµία απολύτως αντίρρηση. Τη θεω-
ρούµε θετική.

Για το άρθρο 10, µε τις διαβεβαιώσεις που έχουν δοθεί και µε
τη νοµοτεχνική τροποποίηση που έγινε, επίσης έχουµε θετική κα-
τεύθυνση.

Λυπούµαστε που το άρθρο 11 απεσύρθη. Όπως σας είχαµε
πει και στην επιτροπή, εµείς είχαµε πρόθεση να το ψηφίσουµε,
γιατί βελτιώνει τις υπάρχουσες ρυθµίσεις που φέραµε εµείς επί
εργοσήµου στα αγροτικά. Μάλιστα, ήµασταν θετικοί προς αυτό
ήδη από την επιτροπή. Δεν ξέρω γιατί απεσύρθη. Αν και η κ. Αν-
τωνοπούλου έχει φύγει, πραγµατικά είναι κρίµα που απεσύρθη.
Θα ήθελα -αν µπορείτε- και εντός της ηµέρας να κάνετε κάποιες
βελτιώσεις και να φέρετε το άρθρο. Ξαναλέω ότι είναι κρίµα που
έφυγε το άρθρο. 

Τώρα έρχοµαι στο µεγάλο θέµα των σχολικών γευµάτων, γιατί
είναι µεγάλο θέµα από πολλές διαστάσεις και από την παιδική
φτώχεια που δυστυχώς αυξήθηκε. Είπα την άλλη φορά ότι θα ερ-
χόσασταν εσείς και θα έπαυαν να λιποθυµούν τα παιδάκια, γιατί
πριν µας λέγατε ότι λιποθυµούν τα παιδάκια και µας ρωτούσατε
τι γίνεται. Το αντιπαρέρχοµαι, όµως, αυτό. Στα σχολικά γεύµατα,
λοιπόν, επί της ουσίας λέµε «ναι» και, µάλιστα, ασχέτως κρίσης
αλλά για λόγους διατροφικών συνηθειών. Νοµίζω ότι τα περισ-
σότερα κόµµατα έχουµε τοποθετηθεί θετικά για τον θεσµό. Το
έχουµε ξεκινήσει. Είχε ξεκινήσει ήδη και πιλοτικά στο παρελθόν
και µε κάποια αποτελέσµατα µέσω του ΤΕΒΑ. Όµως, συγχωρο-
χάρτι για απευθείας ανάθεση και 800.000 ευρώ δεν µπορούµε
να δώσουµε. 

Κι επειδή θα ήταν φαρισαϊσµός να λέµε ότι συµφωνούµε µε τα
σχολικά και να µην ψηφίζουµε, καθίσαµε, κυρία Υπουργέ, και κά-
ναµε µια δουλειά νοµοτεχνική, γιατί καταλαβαίνουµε αυτό που
λέτε, ότι δεν υπάρχει χρόνος. Το καταλαβαίνουµε. Πράγµατι, δεν
υπάρχει χρόνος. H λύση, λοιπόν, για µας -θα το καταθέσω, θα
το πάρετε και γραπτά και παρακαλώ θερµά µέχρι να τελει-
ώσουµε, να δείτε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις- είναι να πάει µέσω
δήµων γι’ αυτό το τρίµηνο και εν τω µεταξύ να τρέχει ο διεθνής
διαγωνισµός. Να πάει, όµως, µε τις προβλεπόµενες διατάξεις,
όχι µέσω δήµων απευθείας. Να το δείτε αυτό που λέµε. Ο δια-
γωνισµός, λοιπόν, να γίνει µέσα από τους δήµους για τους πρώ-
τους τρεις µήνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου είναι
µικρότερα τα ποσά -οι προβλεπόµενες διαδικασίες δεν είναι τόσο
χρονοβόρες- και εν τω µεταξύ το Υπουργείο να προκηρύξει τον
διαγωνισµό. Έτσι θα πάνε όλα καλά. Δείτε το κι εσείς παρακαλώ
θερµά.

Καταθέτω για τα Πρακτικά αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
από την πλευρά µας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ κι εγώ στην ιστορία των
πυροσβεστών, κύριε Υπουργέ, διότι µας είπατε εδώ -κι εγώ θέλω
να είµαι καλόπιστη- ότι υπάρχουν προβλήµατα. Εγώ αναρωτιέ-
µαι: Δύο χρόνια τώρα δεν µπορούσαν να έχουν συσταθεί αυτές
οι θέσεις των πυροσβεστών; Αν είχατε τη θέληση, κύριε
Υπουργέ, θα µπορούσε να έχει ήδη γίνει, διότι ο νόµος είναι του
2011. Ο κύριος Υπουργός ήταν τότε στο γραφείο του κ. Μπε-
γλίτη. Τον ξέρει τον νόµο του 2011 ο κύριος Υπουργός πολύ
καλά και από τα µέσα. 

Εγώ ρωτώ λοιπόν: Δύο χρόνια ολόκληρα γιατί δεν γίνονταν
αυτά; Είστε στην εξουσία δύο χρόνια. Έρχεστε και µας λέτε ότι
δεν υπάρχει χρόνος. Σας λέει ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος, ο κ. Λοβέρδος, ότι εµείς µπορούµε έστω και τώρα, έστω
και σήµερα να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε, για να συµβά-
λουµε όλοι και να φέρετε αυτά που πρέπει να φέρετε και να τε-
λειώσει το θέµα βάσει του νόµου του 2011.

Δεν µπορείτε να τους κοροϊδεύετε αυτούς τους ανθρώπους.
Είναι πυροσβέστες ξέρετε. Εγώ σέβοµαι όλες τις δουλειές, αλλά
υπάρχουν µερικές δουλειές, µερικά λειτουργήµατα, που είναι
υπέρ του κοινωνικού συνόλου. Κι ένα από αυτά είναι το λειτούρ-
γηµα του πυροσβέστη, γιατί δεν είναι ένα απλό επάγγελµα, όπως
είναι και του γιατρού, είναι και του διασώστη.

Θέλω, λοιπόν, να κάνω έκκληση κι εγώ µετά τον κ. Λοβέρδο να
δει ο κ. Τόσκας τι θα κάνει και να λύσει το θέµα σήµερα. Δεν µπο-
ρεί να εµπαίζονται άλλο οι πυροσβέστες. 

Επί των άρθρων, ενώ τη θετική µας ψήφο την έχετε επί της
αρχής, διεξοδικά στο τέλος της διαδικασίας θα τοποθετηθούµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε δίνον-

τας τον λόγο στον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε το

παρόν σχέδιο νόµου επιδιώκει, όπως αναφέρει, στις πιο καίριες
διατάξεις του, πρώτον, στο πρώτο κεφάλαιο, άρθρα 1 ως 6, τον
επανακαθορισµό διαδικασιών και προϋποθέσεων εγγραφής στο
Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών Λιµένος και Ξηράς, δεύτε-
ρον, στο δεύτερο κεφάλαιο, άρθρο 7, την καταγραφή και παρα-
κολούθηση των δράσεων ιδιωτικών φορέων µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα, που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας
µέσω της καθιέρωσης Εθνικού Μητρώου και, τρίτον, στο άρθρο
10, στο δεύτερο κεφάλαιο, την τροποποίηση του καταστατικού
της «ΗΔΙΚΑ Α.Ε.», η οποία προς χάριν του δηµοσίου συµφέρον-
τος, όπως αναφέρει, θα επεκτείνει τις δραστηριότητές της στο
σύνολο των έργων πληροφοριακής υποστήριξης των Υπουρ-
γείων Εργασίας και Υγείας και όλων των εποπτευόµενων φο-
ρέων.
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Μπορεί να εµφανίζονται ως άσχετες διατάξεις η µία µε την
άλλη, αλλά για το ΚΚΕ έχει πολύ µεγάλη σηµασία να κατανοηθεί
και να αναδειχθεί η µεταξύ τους σχέση ως προς τις επιδιώξεις
που έχει η Κυβέρνηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι επιχειρηµατι-
κοί όµιλοι, δηλαδή την ολοκλήρωση των αναγκαίων προσαρµο-
γών, αναγκαίων αντεργατικών ρυθµίσεων που προκρίνει η
Ευρωπαϊκή Ένωση και ο ΟΟΣΑ για λογαριασµό του κεφαλαίου,
που εµπεριέχονται στα µνηµόνια που έχετε ψηφίσει και εφαρµό-
ζετε όλοι σας ανεξάρτητα από το ποιος είναι στην κυβερνητική
εξουσία είτε όχι. Γι’ αυτό επί της αρχής του νοµοσχεδίου ψηφί-
ζουµε «όχι».

Σχετικά µε το πρώτο κεφάλαιο για τους φορτοεκφορτωτές,
στα άρθρα 1 έως 6, ψηφίζουµε «όχι», γιατί, κατ’ αρχάς, έχει ση-
µασία το γεγονός ότι το επάγγελµα της φορτοεκφόρτωσης, είτε
στην ξηρά είτε στα λιµάνια, στο οποίο εργάζονται χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι, αυτοαπασχολούµενοι και µικροί επαγγελµατίες, ήδη
από το 2012 µε τις οδηγίες του ΟΟΣΑ έχει µπει στη «λαιµητόµο»
της λεγόµενης απελευθέρωσης των επαγγελµάτων. Ο πραγµα-
τικός στόχος είναι η συγκέντρωση σε µεγαλύτερα επιχειρηµατικά
σχήµατα της επιχειρηµατικής πίτας και των κερδών µε βάση τη
στρατηγική «Ευρωπαϊκή Ένωση 2020» για την ενίσχυση της αν-
ταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµί-
λων. Αποτελεί, άλλωστε, την πεµπτουσία της οδηγίας
Μπολκεστάιν, της διαβόητης αυτής οδηγίας, που σήµερα µπορεί
να έχει πάρει άλλες ονοµασίες αλλά στην πράξη εφαρµόζεται.

Πρέπει να υπάρχει µητρώο για να εξασφαλίζονται τυπικές και
ουσιαστικές προϋποθέσεις για το επάγγελµα των φορτοεκφορ-
τωτών στις επικίνδυνες εργασίες και στα φορτία και οι αντίστοι-
χοι κανόνες εποπτείας; Αναµφισβήτητα, ναι. 

Οι συγκεκριµένες, όµως, διατάξεις, µε πρόσχηµα την επίλυση
αυτών των χρόνιων προβληµάτων, έρχονται να λειτουργήσουν
υποβοηθητικά στις επιδιώξεις των επιχειρηµατικών οµίλων στον
τοµέα των εµπορευµατοκιβωτίων, όπως η «COSCO» στο λιµάνι
του Πειραιά, να συγκεντρώσουν στα χέρια τους το σύνολο της
διακίνησης των εµπορευµατοκιβωτίων, να ελέγξουν όλο το κύ-
κλωµα διακίνησης στην αγορά εργασίας µε φθηνούς εργάτες
χωρίς δικαιώµατα, συνθήκες γαλέρας, τροµοκρατίας στους χώ-
ρους δουλειάς, απλήρωτους µε µισθούς πείνας, καταστρατή-
γηση του ηµερήσιου χρόνου εργασίας, χωρίς ελέγχους και
µέτρα ασφαλείας.

Στο πλαίσιο των επιδιώξεων της αστικής τάξης και του κεφα-
λαίου για την αναβάθµιση της Ελλάδας ως διεθνούς διαµετακο-
µιστικού κέντρου εµπορευµάτων, ενεργειακών πόρων και
προσώπων από την Ασία προς την Ευρώπη και την αναβάθµιση
του ρόλου της στην περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου και
το µερίδιό της από την ιµπεριαλιστική λεία σε βάρος των λαών
προϋπόθεση είναι να αλλάξει όλο το µέχρι σήµερα ισχύον νοµικό
και θεσµικό πλαίσιο, που όντως ήταν, είναι και παραµένει «µπάτε
σκύλοι αλέστε» µε τις συντεχνίες και τους βαρόνους.

Το ξεκαθάρισµα γίνεται όχι γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι κυ-
βερνήσεις σας και το κεφάλαιο ενδιαφέρεται για την ασφάλεια
των εργαζοµένων, την επικινδυνότητα του επαγγέλµατος, αλλά
για να αποτελέσει το νέο νοµικό και θεσµικό πλαίσιο-βάση, πάνω
στην οποία θα λειτουργήσουν και θα υλοποιηθούν όλα τα σχέδια
τους.

Εδώ η επιδίωξή σας είναι τα λιµάνια µε το σύνολο της δραστη-
ριότητάς τους στη ναυτιλία, στη λιµενεργασία, στη ναυπηγοεπι-
σκευή να αποτελούν οικονοµικές ζώνες, χωρίς κανένα εργατικό,
ασφαλιστικό, συνδικαλιστικό δικαίωµα και µε ειδικό φορολογικό
καθεστώς για τις επιχειρήσεις, όπως ακριβώς συµβαίνει σήµερα
στην «COSCO». 

Με την πολιτική σας διευκολύνετε τη «ΣΕΠ Α.Ε.», γενικότερα
τα µονοπώλια στον «ΟΛΠ Α.Ε.» και στον «ΟΛΘ Α.Ε.», αλλά και
στα άλλα δώδεκα λιµάνια της χώρας. 

Ωφελούµενοι, λοιπόν, βγαίνουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, ζη-
µιωµένοι παραµένουν οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι,
οι οποίοι θα εξαφανιστούν είτε υπάρχει µητρώο είτε δεν υπάρχει,
διότι ο τελικός στόχος είναι να υπηρετηθεί η ανταγωνιστικότητα
και η κερδοφορία του κεφαλαίου και αυτό µπορούν να το πετύ-
χουν µέσα από τη µείωση της τιµής της εργατικής δύναµης,
µέσα από το ξεζούµισµα των εργατών, µέσα από το σφοδρό χτύ-

πηµα των εργασιακών τους κατακτήσεων, των κοινωνικοασφαλι-
στικών τους δικαιωµάτων. 

Πιο συγκεκριµένα, το σχέδιο νόµου εξαιρεί από την ένταξη στο
Μητρώο Φορτοεκφορτωτών τους εργαζόµενους στις λιµενικές
ζώνες του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης. 

Μας είπατε, κυρία Υπουργέ, στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων ότι στην «COSCO» είναι καλύτερες οι συνθήκες εργα-
σίας, διότι είναι µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας και έχουν
σταθερό εργοδότη. Σοβαρά; Δεν ξέρετε τι συµβαίνει αυτή τη
στιγµή στα λιµάνια της χώρας, στο λιµάνι του Πειραιά και είστε
και Υπουργός Εργασίας; Από πού προκύπτει ότι σε όσους δου-
λεύουν µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας δεν παραβιάζεται το
ωράριο, δεν παραβιάζονται οι συνθήκες εργασίας και οι όροι
ασφάλειας αυτών; 

Έχει επιβληθεί απόλυτα η εργασιακή ζούγκλα. Προσλαµβά-
νονται οι εργαζόµενοι µέσω εργολάβων-«δουλεµπόρων» και απο-
λύονται µε τη µεγαλύτερη ευκολία, αν διαµαρτυρηθούν για τις
µεσαιωνικές εργασιακές σχέσεις. Δεν υπάρχουν κανονισµοί ερ-
γασίας. Απουσιάζει συστηµατικά το Σώµα Επιθεωρητών Εργα-
σίας. Έχει, δηλαδή, επιβληθεί ο νόµος της νύχτας στο λιµάνι.
Έχει µετατραπεί σε ένα απέραντο Νταχάου. 

Επίσης, το γεγονός ότι δεν εγγράφονται στο Εθνικό Μητρώο
σηµαίνει κατ’ αρχάς ότι δεν είναι πιστοποιηµένοι. Ποιος θα εξα-
σφαλίζει την ασφάλεια του εργαζόµενου και ποιος θα έχει την
εποπτεία; Ο εργοδότης, δηλαδή η «COSCO», οι ανώνυµες εται-
ρείες, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Όχι, δεν είναι παραλογισµός,
είναι η πιστή υπηρέτηση των συµφερόντων των επιχειρηµατικών
οµίλων που κάνει και αυτή η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγού-
µενες. 

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα στην εργοδοσία να µην κα-
θορίζει µε συλλογικές συµβάσεις εργασίας τους κανονισµούς
διεξαγωγής φορτοεκφορτωτικών εργασιών, όπως θα γινόταν σε
διαφορετική περίπτωση, αν δεν εξαιρούνταν, για να µην υποχρε-
ωθούν να υπογράψουν συλλογική σύµβαση εργασίας. 

Διευκολύνετε µε τον τρόπο αυτόν την εργοδοσία να εφαρµόζει
το ίδιο εργασιακό καθεστώς και στους εργαζόµενους του Οργα-
νισµού Λιµένος Πειραιώς µετά τη λήξη της συλλογικής σύµβα-
σης, που είναι σε ισχύ µέχρι τον Μάιο του 2017, αλλά και στους
εργαζόµενους του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, όπου και
εκεί το καθεστώς είναι το ίδιο. 

Επίσης, αναφέρετε ότι η κοινωνικοασφαλιστική προστασία των
φορτοεκφορτωτών διέπεται από τη νοµοθεσία του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και
αυτούς τους κανονισµούς για τους φορτοεκφορτωτές. Ενώ, λοι-
πόν, ο κανονισµός του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ λέει ξεκάθαρα ότι οι φορτοεκ-
φορτωτές εντάσσονται στα βαρέα και ανθυγιεινά, µε την
εξαίρεση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που αναφέρει για Πει-
ραιά και Θεσσαλονίκη, οι τριακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι στις
προβλήτες «2» και «3» ως λιµενεργάτες δεν καλύπτονται ασφα-
λιστικά µε βαρέα και ανθυγιεινά. Μόνο οι χειριστές και οι οδηγοί
λόγω των διπλωµάτων τους καλύπτονται. 

Όσον αφορά τους εργαζόµενους του ΟΛΠ και του ΟΛΘ, µέχρι
τώρα καλύπτονται ασφαλιστικά µε βαρέα και ανθυγιεινά, αλλά
ελλοχεύει ο κίνδυνος µε την ενδεχόµενη εργολαβοποίηση της λι-
µενικής ζώνης Πειραιά να εξαιρεθούν και αυτοί. 

Τέλος, σε σχέση µε τους τακτικούς και έκτακτους ελέγχους
από πλευράς ΣΕΠΕ, τα µέτρα πρόληψης, υγιεινής, ασφάλειας
και προστασίας της υγείας των φορτοεκφορτωτών και της δη-
µόσιας υγείας λόγω της εξαίρεσης δεν µπορούν να εφαρµο-
στούν στις συγκεκριµένες λιµενικές ζώνες, δίνοντας έτσι τη
δυνατότητα στην εργοδοσία µε έναν µονοµερή κανονισµό εργα-
σίας να καθορίσει όλα τα παραπάνω. 

Επίσης, στο παρόν σχέδιο νόµου, στις συγκεκριµένες διατά-
ξεις του άρθρου 1, εξαιρούνται εκτός από το λιµάνι του Πειραιά
και της Θεσσαλονίκης τα νοµικά πρόσωπα κάθε µορφής, οι πα-
ραχωρησιούχοι, οι πάροχοι υπηρεσιών φορτοεκφόρτωσης και οι
µεγάλες επιχειρήσεις στη λιπασµατοβιοµηχανία, στη βιοµηχα-
νική παραγωγή, στα επιχειρηµατικά πάρκα. 

Το κεφάλαιο, δηλαδή, στο απυρόβλητο και οι εργαζόµενοι να
συνεχίσουν µε τις ίδιες απάνθρωπες εργασιακές συνθήκες, τα
εξαντλητικά ωράρια, την απληρωσιά, χωρίς µέτρα προστασίας.

Τέλος, η ανάγκη της πιστοποίησης για εξειδικευµένες και επι-
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κίνδυνες εργασίες µετατρέπεται και αυτό σε εµπόρευµα, αφού
η δωρεάν κρατική πιστοποίηση για εσάς είναι ένα αµάρτηµα! 

Τα υπάρχοντα Κέντρα Επαγγελµατικής Κατάρτισης ή εκείνα
που θα φυτρώσουν σαν τα µανιτάρια σε όλη τη χώρα έναν και
µόνο στόχο θα έχουν: να αλώσουν τη χρηµατοδότηση µέσω
ΕΣΠΑ –προβλέπεται άλλωστε από το νοµοσχέδιο- να βάλει ο ερ-
γαζόµενος βαθιά το χέρι στην τσέπη και για την πιστοποίηση και
για την επαναπιστοποίηση που θα γίνεται κάθε πέντε χρόνια. 

Για όλα τα παραπάνω, λοιπόν, ψηφίζουµε αρνητικά στα άρθρα
1 έως 6.

Στο Κεφάλαιο Β’ για το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοι-
νωνικής Φροντίδας, στο άρθρο 7 ψηφίζουµε «παρών». Γιατί;
Υπάρχει ένα χάος µε όλους αυτούς τους φορείς. Να τους κατα-
γράψετε. Το θέµα είναι να τους καταγράψετε, ακόµα και αν πε-
τάξετε έξω από το µητρώο όσους δεν πληρούν προϋποθέσεις
ύπαρξης και δράσης; Το θέµα που θέτουµε εµείς ως ΚΚΕ είναι
σε τι αποσκοπεί η λειτουργία και δράση τους. Αυτό είναι προ-
ϋπόθεση για να πάµε στο επόµενο βήµα, αν πραγµατικά χρειάζε-
ται ή δεν χρειάζεται να περάσουν σε ένα µητρώο. 

Ας µη γελιόµαστε. Μέσα από τη σύνταξη του Εθνικού Μη-
τρώου Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας επιδιώκεται να
γίνει το ξεκαθάρισµα για το ποιες ΜΚΟ θα µείνουν και ποιες θα
φύγουν, προκειµένου κάποιες –ποιες άραγε;- να ωφεληθούν από
την παχυλή χρηµατοδότηση µέσα από προγράµµατα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, είτε την κρατική χρηµατοδότηση, υποκαθιστών-
τας τις κρατικές δοµές και υπηρεσίες που κλείνουν,
υπολειτουργούν ή ιδιωτικοποιούνται.

Και στις ΜΚΟ σφαγή γίνεται! Έχουν γίνει  τόσες πολλές, ο αν-
ταγωνισµός έχει γίνει τόσο µεγάλος, αλλά η πίτα της χρηµατο-
δότησης πάρα πολύ συγκεκριµένη. Κάποιες θα µείνουν και
κάποιες πρέπει να φύγουν. Η εµπειρία από τη δράση των ΜΚΟ
στους πρόσφυγες, στις δοµές των δήµων, στην πρόνοια, στον
πολιτισµό και αλλού είναι πλέον αποκαλυπτική ως προς τον ρόλο
τους. 

Το Εθνικό Μητρώο, λοιπόν, µε την καταγραφή των ιδιωτικών
φορέων, που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας, απο-
τελεί, όπως οµολογείται στην αιτιολογική έκθεση, εργαλείο για
την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή και έλεγχο της αντιλαϊκής
πολιτικής της Κυβέρνησης στον τοµέα της πρόνοιας. Περιορίζει
ακόµα περισσότερο την ευθύνη του κράτους στην ανάπτυξη
αυτών των µονάδων και ταυτόχρονα ενισχύει τον ιδιωτικό τοµέα.
Περικόπτει παροχές και τις συνδέει όλο και περισσότερο µε άµε-
σες πληρωµές και µε το ασφαλιστικό σύστηµα στη βάση της αν-
ταποδοτικότητας.

Αντίθετα, το ΚΚΕ µιλάει για µονάδες κοινωνικής φροντίδας στο
σύνολο των κοινωνικών δοµών, οι υπηρεσίες των οποίων πρέπει
να αναπτύσσονται, να στελεχώνονται και να χρηµατοδοτούνται
από το ίδιο το κράτος.

Στο άρθρο 8, που προβλέπει την παράταση της θητείας του
επικουρικού προσωπικού του Κέντρου Εκπαίδευσης και Αποκα-
τάστασης Τυφλών µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2017, θα ψηφίσουµε
«ναι». Βάζουµε την ένσταση, για την οποία δεν έχετε τοποθετηθεί
µέχρι σήµερα, για το θέµα της κάλυψης της δαπάνης από τον
προϋπολογισµό, που θα έχει ως αποτέλεσµα πιθανώς κάποιοι
επικουρικοί να µην ενταχθούν στο µέτρο αυτό αν το ΚΕΑΤ δεν
διαθέτει το αντίστοιχο κονδύλι από τον προϋπολογισµό του. Πρέ-
πει να δεσµευτεί η Κυβέρνηση για κρατική χρηµατοδότηση, ώστε
να καλυφθούν όλες οι ανάγκες και η παράταση των συµβάσεων
του επικουρικού προσωπικού. 

Το άρθρο 10, που αφορά την ΗΔΙΚΑ, το καταψηφίζουµε. Ανα-
φερθήκαµε αναλυτικά. Αποτελεί µια ανώνυµη εταιρεία. Το είχαµε
καταψηφίσει και όταν υπήρχε ο σχετικός νόµος το 2007. Η εται-
ρεία αυτή λειτουργεί µε τη λογική του κέρδους, κάτι που φαίνε-
ται µέσα στο νοµοσχέδιο και µε την τροποποίηση του
καταστατικού. Διενεργεί διαγωνισµούς, µελέτες, διαχείριση και
συντήρηση πληροφορικών συστηµάτων εντός και εκτός Ελλάδας
σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου. Δεν θέλω να πω
περισσότερα. Αν προκύψει κάτι στην πορεία, θα τοποθετηθούµε. 

Σε σχέση µε το άρθρο 12, που προβλέπει την παράταση της
προθεσµίας άνεργων εγγεγραµµένων του ΟΑΕΔ που συµµετέ-
χουν στο πρόγραµµα εκπαίδευσης ή επαγγελµατικής κατάρτισης

µέχρι τις 30 Ιουνίου 2017, λέµε «ναι». Το παλεύαµε και εµείς
αυτό.

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω το ΚΚΕ καταψηφίζει επί
της αρχής. Θα ψηφίσουµε «ναι» στην τροπολογία των σχολικών
γευµάτων, αν και δεν καλύπτουν το σύνολο των αναγκών. 

Μετά από δύο χρόνια έρχεται η Κυβέρνηση και λέει: «Δέκα χι-
λιάδες γεύµατα και πιο µετά εβδοµήντα χιλιάδες γεύµατα», όταν
επτακόσιες χιλιάδες παιδιά στην Ελλάδα υποσιτίζονται, παρ’ όλο
που το ΚΚΕ είχε καταθέσει συγκεκριµένη τροπολογία για να κα-
λύπτονται όλα τα παιδιά πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης, ενώ τότε είχε αρνηθεί η Κυβέρνηση την τροπολογία
που είχε καταθέσει το ΚΚΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου λίγο, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκληρώσω.
Την τροπολογία που έρχεται σε σχέση µε τους πυροσβέστες

δεν θα την ψηφίσουµε. Και όχι µόνο δεν θα την ψηφίσουµε, αλλά
θα καλέσουµε την Κυβέρνηση και τον Υπουργό να την αποσύρει.
Πρόκειται για ένα εγχείρηµα νοµοθετικής εξαπάτησης. Και ποιο
το πρόσχηµα; Οι τεχνικές και νοµικής φύσεως περιπλοκές. Όταν
δεν θέλουµε να µονιµοποιήσουµε, όταν δεν θέλουµε να υπερα-
σπιστούµε κάτι, βρίσκουµε νοµοθετικά και θεσµικά κωλύµατα
κάθε φορά.

Η τριετία που θα τους εξασφαλίσει, αν ψηφιστεί, τρία χρόνια
ακόµη µεροκάµατα και όχι φυσικά µονιµότητα, είναι στον αέρα,
αφού δίνει τη δυνατότητα οι τρεις Υπουργοί µε µία πράξη υπουρ-
γικού συµβουλίου να µειώσουν ακόµη περισσότερο τον χρόνο
παραµονής τους στο Πυροσβεστικό Σώµα.

Λαµβάνοντας, λοιπόν, αυτόν τον εµπαιγµό από την πλευρά της
Κυβέρνησης, το ΚΚΕ κατέθεσε τροπολογία για τη µονιµοποίηση
των πυροσβεστών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις διευρυµένες αρµο-
διότητες που έχει το Πυροσβεστικό Σώµα, σε συνδυασµό µε τη
µεγάλη έλλειψη προσωπικού που υπάρχει στις τάξεις του, συνέ-
πεια της κατάργησης τεσσάρων χιλιάδων οργανικών θέσεων µε
τον ν.3938/2011 και των αυξανόµενων συνταξιοδοτήσεων, και κα-
θιστούν επιτακτική την ανάγκη για την άµεση κάλυψη των χιλιά-
δων κενών θέσεων που προκύπτουν για τις πραγµατικές ανάγκες
στο προσωπικό.

Με δεδοµένα, λοιπόν, τα µεγάλα προβλήµατα που υπάρχουν
στην πυρασφάλεια της χώρας και, κυρίως, από την έλλειψη προ-
σωπικού, το ΚΚΕ καταθέτει τη συγκεκριµένη τροπολογία, για να
εξασφαλιστούν σταθερές σχέσεις εργασίας για όλους τους πυ-
ροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης, καθώς και τους συµβασι-
ούχους πυροσβέστες.

Εδώ θα κληθούν και τα υπόλοιπα κόµµατα να πάρουν θέση
απέναντι σε αυτή τη διαρκή οµηρία και την απαξίωση αυτών των
εργαζοµένων που δίνουν ακόµη και τη ζωή τους, προκειµένου να
προφυλάσσουν τα δάση, τη χώρα ολόκληρη.

Με αυτές τις λίγες κουβέντες, τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Εί-
παµε ότι επί της αρχής καταψηφίζουµε και σε ό,τι αφορά τις υπό-
λοιπες τροπολογίες, θα τοποθετηθούµε αργότερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Συν-

τυχάκη.
Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο ειδικό αγορητή, έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
Δηµοτικό Σχολείο των Εκπαιδευτηρίων Καντά.

Σάς καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επειδή η επικαιρότητα πιστεύω ότι δεν µπορεί να µας αφήσει
αδιάφορους κι επειδή πιστεύω ότι όλοι εδώ µέσα ζούµε ιστορι-
κές στιγµές, θέλω να επαναλάβω µερικά πράγµατα που συνέβη-
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σαν τις τελευταίες ηµέρες, πριν έρθω στην ουσία του νοµοσχε-
δίου.

Να θυµίσω ότι ο Ολιβιέ Μπλανσάρ, ένας άνθρωπος που ήταν
ανώτατο στέλεχος στο ΔΝΤ το 2010, δικαιώνεται σήµερα και µά-
λιστα µε δικό του άρθρο οµολογεί ότι το πρόγραµµα αυτό δεν
έβγαινε ποτέ. Συνηγορούσε τότε και ο Ντοµινίκ Στρος Καν, για
όσους το θυµούνται.

Για πρώτη φορά ο Πολ Τόµσεν -που δεν πιστεύω ότι είναι συµ-
παθής σε κανέναν στο ελληνικό Κοινοβούλιο- οµολογεί ότι µπο-
ρεί πράγµατι να υπάρχει µεγαλύτερη απαισιοδοξία –τις
υπερβολές του τις ονοµάζει απαισιοδοξία- και είµαστε διατεθει-
µένοι να το αλλάξουµε, αν έχουµε όλα τα στοιχεία.

Πριν από δύο ηµέρες η Κριστίν Λαγκάρντ για πρώτη φορά
µετά από αρκετά χρόνια οµολόγησε ότι µπορεί το δηµόσιο χρέος
χωρίς κούρεµα να είναι βιώσιµο, κάτι που δεν το είχε πει ποτέ.

Θέλω ακόµα να θυµίσω κάτι που έκανε φοβερή εντύπωση.
Ένας απηνής εχθρός της ελληνικής Κυβέρνησης, ο Μάνφρεντ
Βέρνερ, χθες στο Ευρωκοινοβούλιο οµολόγησε -δεν ξέρω αν
είχε και δόση αυτοκριτικής- ότι, ναι, µπορεί το πρόγραµµα να
γίνει και χωρίς το ΔΝΤ.

Δεν θέλω εδώ να επικαλεστώ την επίσκεψη του Μοσκοβισί. Πι-
στεύω ότι κάνει µια πολύ έντιµη και καθαρή προσπάθεια, αλλά
και ο Πρωθυπουργός του, ο Μπερνάρ Καζνέβ, χθες είπε ότι πρέ-
πει πάση θυσία η χώρα να µείνει στην Ευρωζώνη. Επίσης, ο
Τόµας Βίζερ, ο άνθρωπος που είναι ο προϊστάµενος του Eu-
roWorking Group, είπε ότι θα είναι µεγάλη ζηµιά για τη χώρα να
φύγει αυτή τη στιγµή από την Ευρωζώνη. Το Grexit δεν είναι µόνο
λάθος, αλλά είναι και ανέφικτο.

Θα µπορούσα να επικαλεστώ πάρα πολλά στοιχεία, όπως να
ξαναθυµίσω τις δηλώσεις του Γκάµπριελ, που ονοµαστικά είπε
στον κ. Σόιµπλε ότι «µην επιµένεις, είναι λάθος αυτό που κάνεις».
Να πω ακόµα τις δηλώσεις του Σουλτς, ότι όποιος επιµένει για
Grexit θέλει να διαλύσει την Ευρωζώνη.

Τα λέω όλα αυτά, γιατί πιστεύω ότι το κλίµα έχει αλλάξει και
όλοι είµαστε σε αγωνία, κανείς δεν είναι ήσυχος. Θέλω να πι-
στεύω, όµως, θετικά ότι, αν δεν λυθεί στις 20 του Φεβρουαρίου,
θα δοθεί ένα ισχυρό µήνυµα ίσως για ένα έκτακτο Eurogroup
πριν από τις 9 Μαρτίου, όπου ο Ντράγκι πραγµατικά θέλω να πι-
στεύω ότι έχει καλή θέληση.

Επίσης, ήταν χαστούκι η απόφαση κατά του Σόιµπλε, που
ήθελε να αντικαταστήσει την Κοµισιόν µε τον ΕSM. Όλη η συγ-
κυρία δείχνει ότι µάλλον ο µεγάλος «φιλέλληνας», ο κ. Σόιµπλε,
είναι αποµονωµένος αυτή τη στιγµή. Μένει να το δούµε. Όχι µε-
γάλα λόγια.

Δεν µπορώ, όµως, να µη µιλήσω µε παράπονο για τη στάση
που κράτησαν οι τρεις Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
σε αντίθεση µε όλα τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου, που
κράτησαν µια θετική στάση. Το να κάνεις κριτική δεν είναι κακό.
Καλό είναι. Δηλαδή είναι και το µεγαλείο της δηµοκρατίας. Το
timing, όµως και οι συγκεκριµένες στιγµές κάποιες στιγµές το
απαγορεύουν.

Δεν έκανε καλή εντύπωση η αναφορά των τριών Ευρωβουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας, όπως επίσης δεν έκανε καλή εντύ-
πωση -αν µου επιτρέπεται- αυτό το κρυφό µετά τη συνάντηση
του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του τρίτου θεσµι-
κού παράγοντα στη χώρα, που σχεδόν δεν είπε τίποτε για το τι
διηµείφθη ανάµεσα σε αυτόν και στον κ. Σόιµπλε. Απλώς τα κα-
ταγράφω και πιστεύω ότι ένα µεγάλο κοµµάτι της ίδιας της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης δεν συµµερίζεται αυτή την τακτική. Δική
µου εκτίµηση. Μπορεί να κάνω και λάθος. Απορρίψτε τη.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι είναι χειροπιαστή
απόδειξη ότι συζητήθηκε µε πολλή λεπτοµέρεια -θα έλεγα- και
στις επιτροπές και µε τους φορείς και µε όλα. Παρ’ ότι δεν µου
αρέσει να επαναλαµβάνω τον εαυτό µου, θέλω να θυµίσω ξανά
εδώ στην Ολοµέλεια ότι το «κλειστό» επάγγελµα των φορτοεκ-
φορτωτών έπρεπε να τελειώσει κάποτε. Δεν θέλω να αναφέρω
παραδείγµατα για το τι γινόταν παλιά. Χάρηκα που γίνεται µια
προσπάθεια. Με πολύ σεβασµό άκουσα και απόψεις και αντιρ-
ρήσεις. Νοµίζω, όµως, ότι δεν υπάρχει τουλάχιστον µεγάλη έν-
σταση γι’ αυτό το πράγµα και θα έπρεπε να γίνει και το είδαµε.

Θέλω, όµως, να επικεντρώσω πιο πολύ στο δεύτερο ζήτηµα,

γιατί το έχω ζήσει από κοντά. Θυµάµαι ότι κάποτε φύτρωναν οι
ΜΚΟ σαν τα µανιτάρια µόνο και µόνο για να πάρουν την επιχο-
ρήγηση από την ΥΔΑΣ και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό πρέ-
πει να σταµατήσει. Το άρθρο 7 νοµίζω ότι ξεκαθαρίζει αρκετά
πράγµατα, ίσως όχι όλα, αλλά ξεκαθαρίζει πάρα πολλά και είναι
στη σωστή κατεύθυνση.

Θέλω να αναδείξω, επίσης, το γεγονός ότι η ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση µπαίνει και στους φορτοεκφορτωτές και στον έλεγχο
των ΜΚΟ. Είναι βήµα µπροστά. Είµαι από αυτούς που πίστευαν
και πιστεύουν -και συνεχίζω να πιστεύω και θα το λέω πάντα όσο
κουραστικός και να είµαι- ότι η ηλεκτρονική διακυβέρνηση ανοί-
γει τη µεγάλη πόρτα της ανάπτυξης και θα πρέπει όλα τα Υπουρ-
γεία, όλοι οι Υπουργοί -δεν υπάρχει Υπουργός που να µην
µπερδευτεί µε αυτή την ιστορία- να προσαρµόζονται σιγά-σιγά.

Καλό είναι να θυµίσουµε ξανά το παράδειγµα της Εσθονίας,
µίας χώρας που δεν υπήρχε πριν από είκοσι πέντε χρόνια, η
οποία τρέχει µε φοβερούς ρυθµούς ανάπτυξης και έχει κάνει
πράξη την ηλεκτρονική διακυβέρνηση.

Όσον αφορά τις δύο τροπολογίες, πιστεύω ότι κάποιοι άνθρω-
ποι απ’ αυτούς ανανέωναν τις συµβάσεις τους όχι δύο ούτε τρία,
αλλά δέκα χρόνια! Μιλώ για τους πυροσβέστες. Νοµίζω ότι
σωστά κάνει η Κυβέρνηση και µετά από τρία χρόνια ανανέωσης
τους κάνει µόνιµους.

Ας µην πω πάλι για τα συσσίτια στα σχολεία. Εδώ θέλω να στα-
µατήσω λίγο και να θυµίσω ότι το κοινωνικό κράτος είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση, ειδικά σε µία χώρα που βρίσκεται σε κρίση
και όπου γίνεται µία γιγάντια προσπάθεια για πρώτη φορά. Μπο-
ρεί να µη συµφωνείτε µε την άποψή µου, αλλά το κοινωνικό κρά-
τος είχε εγκαταλειφθεί. Υπάρχει αυτή η φιλοσοφία που λέει ότι
στον βωµό του κέρδους και του χρήµατος αδιαφορούµε. Θα πω
ξανά, όσο και αν γίνοµαι κουραστικός, ότι οκτώ µεγιστάνες έχουν
περιουσιακά στοιχεία όσο τα φτωχότερα τριάµισι δισεκατοµµύ-
ρια του πλανήτη. Αυτό δεν είναι αδικία αλλά διαστροφή. Δεν γί-
νεται. 

Κάθε κυβέρνηση, λοιπόν, που είναι στοιχειωδώς σοβαρή και
βλέπει την πραγµατικότητα, πρέπει να µην αφήνει να συµβαίνει
κάτι τέτοιο. Όταν εγκαταλείπουµε µεγάλα κοµµάτια, όπως έγινε
στις χώρες της Ανατολής, µετά έχουµε απορία πού οφείλονται
η τροµοκρατία ή οι τροµοκρατικές ενέργειες. Δικτατορίες έβαζαν
οι µεγάλοι τότε εκεί. Ένας άνθρωπος κανόνιζε και οι άλλοι ήταν
πεταµένοι στα σκουπίδια. Πόσο θα άντεχαν αυτοί οι άνθρωποι
να είναι ζωντανοί νεκροί; Σας µιλά ένας άνθρωπος που τις έχει
επισκεφθεί όλες αυτές τις χώρες. Πόσο θα πήγαινε αυτή η ιστο-
ρία; Δηλαδή, στη Συρία αυτή τη στιγµή για ποιον λόγο να υπάρ-
χει αυτό το πράγµα; Για ποιον λόγο να αναστατώνεται µία
ολόκληρη ήπειρος, η Ευρώπη και να έχουµε κι εµείς το µετανα-
στευτικό; Διότι κάποιοι πρέπει να κέρδιζαν από τα όπλα, από τα
πετρέλαια, από την κατευθυνόµενη ανοικοδόµηση. 

Είναι µεγάλη ιστορία η προσήλωση στο κοινωνικό κράτος. Χαί-
ροµαι –και το επαινώ- γιατί αυτή η συγκεκριµένη Κυβέρνηση
κάνει πολλές προσπάθειες προς αυτή την κατεύθυνση και πρέπει
όλοι να τις στηρίξουµε.

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες
είµαστε θετικοί απέναντι στην όλη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου
και σε όλες τις τροπολογίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-
δική αγορήτρια της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρα Μεγαλοοι-
κονόµου.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητάµε σήµερα πρωτίστως για το θέµα της πιστοποίησης
και οργάνωσης του επαγγέλµατος του φορτοεκφορτωτή. Η συγ-
κεκριµένη επαγγελµατική κατηγορία είναι εξαιρετικής σηµασίας
για την πατρίδα µας. Κατ’ αρχάς ένας βασικός στόχος µας θα
πρέπει να είναι η ανάδειξη, η βελτίωση και η αξιοποίηση των λι-
µανιών της χώρας, καθώς η γεωγραφική µας θέση αποτελεί ένα
σηµαντικό πλεονέκτηµα που δεν έχουµε πλήρως εκµεταλλευτεί
όπως θα έπρεπε. 
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Κατ’ επέκταση είναι ιδιαίτερης σηµασίας η ορθή, λειτουργική
και αναδεδειγµένη οργάνωση του επαγγέλµατος του φορτοεκ-
φορτωτή. Μέχρι σήµερα, το νοµικό καθεστώς που περιλαµβάνε-
ται στον ν.4093/2012, καθώς και πληθώρα κοινών υπουργικών
αποφάσεων ρύθµιζαν τόσο τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για
την άσκηση του εν λόγω επαγγέλµατος όσο και τους σχετικούς
κανονισµούς της εργασίας. 

Όµως, τα όσα ίσχυαν µέχρι τώρα έχουν αποδειχθεί κατά γε-
νική οµολογία ανεπαρκή και εξαιρετικά δύσχρηστα. Εποµένως
υπήρξε πράγµατι ουσιαστική ανάγκη για αλλαγή και κυρίως
απλοποίηση αυτών των διαδικασιών. Όντως, το σηµερινό νοµο-
σχέδιο διαµορφώνει ένα πιο πρακτικό σύστηµα για τα όσα αφο-
ρούν το συγκεκριµένο επάγγελµα. Προβλέπονται δύο µητρώα
και καθορίζονται αναλυτικά οι προϋποθέσεις για την εγγραφή σ’
αυτά τα δύο µητρώα, τόσο στο Μητρώο Α’ όσο και στο Μητρώο
Β’.

Μια από τις προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο Β’ είναι η
αποδεδειγµένη σχετική επαγγελµατική εµπειρία, εφόσον έχει κά-
ποιος τον απαιτούµενο αριθµό ενσήµων, όπως επίσης και η πα-
ρακολούθηση σχετικού προγράµµατος επαγγελµατικής
κατάρτισης. Όλα αυτά θεωρώ ότι είναι αναγκαία για να διαπιστω-
θεί ότι κάποιος διαθέτει τα ελάχιστα προσόντα, προκειµένου να
ασκήσει το επάγγελµα του φορτοεκφορτωτή. 

Ωστόσο, πέρα από τη δηµιουργία ενός εύχρηστου συστήµα-
τος, το πλέον σηµαντικό και ουσιώδες είναι ότι εξασφαλίζεται η
ασφάλεια των φορτώσεων. Σε αυτό το σηµείο κρίνεται εξαιρετι-
κής σηµασίας η πιστοποίηση των δεξιοτήτων του φορτοεκφορ-
τωτή. Έτσι, η πιστοποίηση από τον ΕΟΠΠΕΠ ή από
οποιονδήποτε άλλο κατάλληλο διαπιστευµένο φορέα πρέπει να
τηρεί όλες τις προϋποθέσεις και να καλύπτει όλα τα εχέγγυα. 

Ωστόσο, τα πρόσωπα που ασκούν τελικά το συγκεκριµένο
επάγγελµα θα πρέπει να είναι επαρκώς ικανά γι’ αυτή την εργα-
σία, η οποία εργασία –τονίζω ξανά- έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
και είναι µια καθηµερινή διακινδύνευση για την υγεία, ακόµα και
για τη ζωή των ανθρώπων που απασχολούνται σ’ αυτόν τον
τοµέα. Εξάλλου, δεν είναι τυχαίο ότι το επάγγελµα αυτό ανήκει
στα βαρέα και ανθυγιεινά. 

Ωστόσο, θα ήθελα να τονίσω ότι στο άρθρο 4 προβλέπεται η
έκδοση µεγάλου αριθµού κοινών υπουργικών αποφάσεων από
πάρα πολλούς Υπουργούς για τη ρύθµιση επιµέρους ζητηµάτων.
Εποµένως, όσο κι αν δεχθούµε ότι το Κεφάλαιο Α’ του νοµοσχε-
δίου απλοποιεί τις διαδικασίες, το περιεχόµενο όλων αυτών των
αποφάσεων θα καθορίσει τελικά το αν θα υπάρξουν και πάλι προ-
βλήµατα ερµηνείας και δυσχέρειας στην εφαρµογή των νέων
διατάξεων. 

Σε κάθε περίπτωση, όλα αυτά τα θέµατα που θα ρυθµιστούν
από τους Υπουργούς είναι πολύ σοβαρά και για άλλη µια φορά
αφήνονται προς ρύθµιση από την Κυβέρνηση, αντί να υπάρξει
µια διαβούλευση και συζήτηση µε όλα τα µέλη του Κοινοβουλίου.
Και µπορεί αυτή η πρακτική να έχει ακολουθηθεί και από τον
προηγούµενο νόµο, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι λογικό να
συνεχίζεται και σήµερα και να δίδουµε παράλογα και εν λευκώ
εξουσιοδοτήσεις στους Υπουργούς, χωρίς να έχουµε µια κοινή
διαβούλευση. 

Εποµένως και µε βάση το γεγονός ότι οι ίδιοι οι εκπρόσωποι
των φορτοεκφορτωτών στήριξαν τις αλλαγές που έρχονται µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο, η Ένωση Κεντρώων είναι σύµφωνη µε το
µεγαλύτερο µέρος των διατάξεων που προβλέπονται στο Κεφά-
λαιο Α’ του νοµοσχεδίου, διατηρώντας όµως επιφυλάξεις, κύριε
Υπουργέ, για τα όσα προβλέπονται στο άρθρο 4. 

Όσον αφορά τώρα το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοι-
νωνικής Φροντίδας, θέλω να αναφέρω ότι είναι απολύτως επιβε-
βληµένη η δηµιουργία ενός έστω υποτυπώδους νοµικού
πλαισίου για την καταγραφή των µη κυβερνητικών οργανώσεων
και λοιπών φιλανθρωπικών οργανώσεων που δραστηριοποιούν-
ται στη χώρα. 

Το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας
είναι το πρώτο βήµα για να υπάρξει ένας στοιχειώδης έλεγχος
των ΜΚΟ. Και µάλιστα θεωρώ ότι έρχεται αρκετά καθυστερη-
µένα η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Ειδικά τα τελευταία χρόνια µε τις έντονες προσφυγικές ροές

που έχουµε προς την πατρίδα µας, έχουν αυξηθεί δραστικά και
σε µεγάλο αριθµό οι µη κυβερνητικές οργανώσεις. Φυσικά δεν
πρέπει να ξεχνάµε ότι οι συγκεκριµένες οργανώσεις διαχειρίζον-
ται εκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου να στηρίξουν πρόσφυγες
και µετανάστες, που έρχονται στην πατρίδα µας. 

Όπως είναι αναµενόµενο, όταν µιλάµε για τόσο µεγάλα ποσά
χρηµατοδότησης, προφανώς θα υπάρξουν και κάποιοι που θα
σπεύσουν να εκµεταλλευτούν ύποπτα αυτή την κατάσταση. Μά-
λιστα, χθες είδαµε στον Τύπο αντίστοιχα δηµοσιεύµατα για πι-
θανή κατασπατάληση χρηµάτων από κάποια ΜΚΟ, χωρίς να
παράγει το έργο που θα έπρεπε. Όλα αυτά φυσικά θα τα εξετά-
σει η δικαιοσύνη. 

Όµως, τέτοιου είδους φήµες ή και αληθινά περιστατικά δίνουν
την αίσθηση της ασυδοσίας στις ΜΚΟ και προκαλούν έντονη δυ-
σπιστία στους πολίτες και φυσικά αποδυναµώνουν το σοβαρό
έργο που προσφέρουν κάποιες σωστές ΜΚΟ και τις αξιόλογες
υπηρεσίες που προσφέρουν έχοντας βάλει ως σκοπό να εξυπη-
ρετούν τον κοινωνικό τους στόχο. 

Έτσι, θεωρώ ότι σε πρώτη φάση η καταγραφή των στοιχείων
και των οικονοµικών δεδοµένων των ΜΚΟ είναι απολύτως απα-
ραίτητη. 

Επιπλέον, θεωρώ πώς δεν αρκεί απλώς η ενηµέρωση του µη-
τρώου για τυχόν αλλαγές σε πραγµατικό χρόνο, όπως αναφέρε-
ται στο νοµοσχέδιο. Πρέπει να τεθεί ένας αυστηρά καθορισµένος
χρόνος. Εγώ προτείνω εντός σαράντα οκτώ ωρών. Η φράση
«πραγµατικός χρόνος» που λέτε, κυρία Υπουργέ, είναι αόριστη
και επιδέχεται πολλές ερµηνείες. Αν τους βάλετε ένα καθορι-
σµένο χρονικό διάστηµα, θα είναι υποχρεωµένοι εντός σαράντα
οκτώ ωρών να εγγραφούν, ενώ έτσι µπορεί να κατασπαταλήσουν
χρήµατα και να µην εγγράφονται.

Σε σχέση τώρα µε τις νέες ρυθµίσεις για την ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση ηλεκτρονικής ασφάλισης. Κατ’ αρχάς, µέχρι σήµερα
η ΗΔΙΚΑ έχει επιτελέσει σηµαντικό έργο στη µηχανογράφηση
πολλών δεδοµένων και στον περιορισµό της γραφειοκρατίας στα
θέµατα όπου χρησιµοποιείται. Πολλά προγράµµατα πραγµατο-
ποιούνται πιο γρήγορα και πιο εύκολα για τους πολίτες µέσω της
ΗΔΙΚΑ, ζητήµατα κοινωνικής ασφάλισης ειδικότερα. Εύλογα, λοι-
πόν, είναι σηµαντική και καλοδεχούµενη η επέκταση της λειτουρ-
γίας της σε συνεργασία µε Υπουργεία και φορείς. Αν
χρειαζόµαστε κάτι σε επίπεδο οργάνωσης στον δηµόσιο τοµέα,
αυτό είναι σίγουρα η ηλεκτρονική καταγραφή για άµεση πρό-
σβαση στην πληροφορία. Ωστόσο, θέλω να σας επιστήσω την
προσοχή στο ότι διαπιστώθηκαν πολλές απορίες και αµφιβολίες
-δικαιολογηµένα θεωρώ- για το πώς ακριβώς θα λειτουργήσει
στην πράξη η σύναψη συµβάσεων και η είσπραξη αµοιβής της
ΗΔΙΚΑ µε νοµικά πρόσωπα της αλλοδαπής. 

Πράγµατι, σε αυτό το σηµείο, κυρία Υπουργέ, βελτιώθηκε η
διατύπωση του άρθρου 10, το οποίο µας είπατε ότι αφορά µόνο
νοµικά πρόσωπα αλλοδαπού δηµοσίου. Επιτρέψτε µου, όµως,
και πάλι να έχω µερικές επιφυλάξεις. Αφ’ ενός, δεν αντιλαµβά-
νοµαι γιατί είναι τόσο επιτακτικά αναγκαίο να διασυνδέεται η
ΗΔΙΚΑ µε το δηµόσιο άλλων κρατών και αφ’ ετέρου -και πιο ση-
µαντικό- είναι το ότι η διάταξη, όπως έρχεται, παραµένει γενική
στη διατύπωσή της, αφού ας µην ξεχνάµε ότι ουσιαστικά συζη-
τάµε το να παραδίδει η ΗΔΙΚΑ ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα
Ελλήνων πολιτών σε δηµόσιες υπηρεσίες ξένων κρατών. 

Θεωρώ ότι αυτή η διάταξη πρέπει να περιγραφεί αναλυτικά.
Δεν µπορούµε να δίνουµε προσωπικά δεδοµένα Ελλήνων πολι-
τών σε ξένα κράτη. Είναι λίγο τραβηγµένο. Πρέπει να µας το δι-
ευκρινίσετε ή να το περιορίσετε, να µας δώσετε ακριβή
περιγραφή σε ποιες περιπτώσεις θα συµβαίνει αυτό, οπότε να
µην υπάρχει κανένας κίνδυνος. 

Σχετικά µε το άρθρο 8 και το επικουρικό προσωπικό του Κέν-
τρου Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών: Βεβαίως θα
συµφωνήσουµε στο να διαθέτει το Κέντρο όλους τους εργαζό-
µενους που χρειάζεται για να λειτουργήσει. Κάποια στιγµή,
όµως, θα πρέπει να εξετάσουµε συνολικά και να λύσουµε το ζή-
τηµα των διαρκώς ανανεούµενων συµβάσεων εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου. Δεν επιτρέπεται να κρατάµε µονίµως τους
εργαζόµενους σε αγωνία για το αν θα ανανεωθεί η σύµβασή
τους. Επίσης, δεν επιτρέπεται να τρέχουµε µονίµως την τελευ-
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ταία στιγµή να υπογράψουµε ανανεώσεις µε κίνδυνο κάποια υπη-
ρεσία ή, χειρότερα, κάποιος οργανισµός, όπως το Κέντρο Εκπαί-
δευσης και Αποκατάστασης Τυφλών, να µένει χωρίς προσωπικό.
Έχει συµβεί πολλές φορές. 

Ως προς το άρθρο 11 σχετικά µε τους άνεργους, το οποίο
αποσύρατε, κυρία Υπουργέ, θεωρώ ότι καλώς αποσύρθηκε. Και
θα σας πω γιατί. Νοµίζω ότι θα διευκόλυνε τη µαύρη εργασία.
Δηλαδή, αυτούς που θα εργάζονταν για εβδοµήντα ηµέρες, για
να µη χάσουν τον ΟΑΕΔ, θα τους έπαιρναν και δεν θα τους δή-
λωναν καθόλου. Οπότε και η µαύρη εργασία θα υπήρχε, που θα
έχανε κάποιος την εργασία του και δεν θα το δήλωναν. 

Θεωρώ, κυρία Υπουργέ, ότι η λύση δεν είναι να γράφουµε
ωραίους νόµους στη θεωρία, αλλά να βρούµε µηχανισµούς που
να µπορούµε να εφαρµόσουµε. Κάτι τέτοιο δεν θα µπορούσε να
εφαρµοστεί, οπότε θεωρώ ότι καλώς αποσύρθηκε. Βρείτε έναν
τρόπο να µπορέσετε να το τεκµηριώσετε και φέρτε το πάλι.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά, σχετικά µε την τροπο-
λογία µε τα σχολικά γεύµατα. Προφανώς η Ένωση Κεντρώων
στηρίζει έµπρακτα κάθε δυνατή προσπάθεια στην κατεύθυνση
της αντιµετώπισης της φτώχειας και της πείνας των παιδιών. Βε-
βαίως, η κατάσταση τα τελευταία χρόνια είναι απογοητευτική,
διότι το να συζητάµε διαρκώς για περικοπές µισθών και αύξηση
φορολογίας είναι µεν µια δύσκολη πραγµατικότητα, αλλά το πιο
σκληρό θέαµα είναι να βλέπεις τα παιδιά να πεινάνε ή -ακόµα χει-
ρότερα- να λιποθυµούν από την πείνα.

Τα νούµερα είναι σκληρά. Περίπου τεσσεράµισι εκατοµµύρια
Έλληνες, ανάµεσά τους διακόσιες τριάντα χιλιάδες παιδιά, ζουν
σε συνθήκες φτώχειας. Η διάταξη που συζητάµε σίγουρα ούτε
το πρόβληµα λύνει ούτε θα οδηγήσει στην καταπολέµηση της
φτώχειας, όπως υπόσχεται. Κάνει ένα ελάχιστο βήµα, αφού η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους αναφέρεται σε δια-
νοµή γευµάτων σε δέκα χιλιάδες µαθητές για τριάντα πέντε µόνο
ηµέρες. Θεωρώ ότι είναι ένα πιλοτικό πρόγραµµα. Είναι καλό,
όµως, δεν λέµε ότι είναι κακό. Αντιθέτως, στην Ελλάδα, στα σχο-
λεία µας, στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση φοι-
τούν περίπου ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες µαθητές ενώ
στην πρωτοβάθµια είναι περίπου εξακόσιες χιλιάδες. Βεβαίως,
κυρία Υπουργέ, έχετε δεσµευτεί ότι θα καλύψετε τα εβδοµήντα
χιλιάδες γεύµατα στους µαθητές. Εδώ θα είµαστε, θα παρακο-
λουθούµε το κυβερνητικό έργο αν υλοποιείται κι αν εµµένετε στις
δεσµεύσεις σας. Αυτός είναι και ο ρόλος µας, να κρίνουµε τις
κυβερνητικές πράξεις και να βλέπουµε αν εφαρµόζονται.

Η παιδική πείνα είναι από τα πιο σοβαρά θέµατα που έχουµε
να αντιµετωπίσουµε ως πολιτεία και ως κοινωνία. Αν καταφέ-
ρουµε να κάνουµε τα παιδιά µας και πάλι χαρούµενα, δραστήρια,
ευτυχισµένα στα σχολεία τους, νοµίζω ότι θα είναι η µεγαλύτερη
επιτυχία. Διότι, η πείνα και η µάθηση, κυρία Υπουργέ, δεν µπο-
ρούν να συνυπάρξουν. Είναι δύσκολο να πεινάς και να θες να
διαβάσεις.

Εποµένως στα παιδιά µας λογοδοτούµε. Αυτά είναι το αύριο
και τελικώς τα παιδιά µας πληρώνουν τα λάθη που βαρύνουν
εµάς. Έτσι πρέπει να βρούµε τις λύσεις, που είναι απαραίτητες
για να µπορέσουν να προχωρήσουν. 

Στο νοµοσχέδιο λέµε «ναι» επί της αρχής. Επί των άρθρων θα
τοποθετηθώ αργότερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Μεγαλοοικονόµου.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Γεώργιος

Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο για το «Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών,

Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας και
άλλες διατάξεις» σίγουρα δεν προσφέρεται για υψηλούς αντιπο-
λιτευτικούς τόνους. Αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο είναι διατάξεις
που έρχονται να θέσουν ένα πλαίσιο σε διάφορα θέµατα του
Υπουργείου Εργασίας. 

Μόνο κάποιες παρατηρήσεις θα κάνω, λοιπόν, για τις συγκε-
κριµένες διατάξεις και στο τέλος της οµιλίας θα πω τα πιο ση-
µαντικά. 

Ας ξεκινήσουµε από το πρώτο κεφάλαιο, το Εθνικό Μητρώο

Φορτοεκφορτωτών και τα άρθρα 1 έως 6. Σύµφωνα µε την αιτιο-
λογική έκθεση, η αναγκαιότητα νέας ρύθµισης για το µητρώο
προκύπτει κυρίως από το γεγονός ότι για την εφαρµογή του
απαιτούνταν αλλεπάλληλες κοινές υπουργικές αποφάσεις και
απλές υπουργικές αποφάσεις, που δηµιουργούσαν πλήθος διοι-
κητικών, ερµηνευτικών, νοµικών, δικαστικών και λειτουργικών
προβληµάτων. Αυτά τα θέµατα όµως παραµένουν -ίσως σε µι-
κρότερο βαθµό- και στην παρούσα έκδοση του νοµοσχεδίου.

Στο άρθρο 4 προβλέπεται κοινή υπουργική απόφαση στην πα-
ράγραφο 1. Το ίδιο και στην παράγραφο 2, η οποία θα βγει µά-
λιστα εντός µηνός, όπως αναφέρεται. Στην παράγραφο 3
προβλέπεται πάλι εντός µηνός µια απλή υπουργική απόφαση.
Και το ερώτηµα είναι γιατί δεν περιµέναµε έναν µήνα για να τα
ενσωµατώσουµε κι αυτά, ώστε να µην έχουµε το µόνιµο πρό-
βληµα της πολυδιάσπασης του θεσµικού πλαισίου, το οποίο υπο-
τίθεται ότι έρχεται να λύσει το παρόν νοµοσχέδιο.

Στο άρθρο 2 αναφέρεται ότι για την εισαγωγή στο Μητρώο Β’
των φορτοεκφορτωτών χρειάζεται προϋπηρεσία. Η απορία είναι:
προϋπηρεσία σε τι, αφού δεν θα µετέχουν στο Μητρώο Β’ για να
την αποκτήσουν οι διάφοροι φορτοεκφορτωτές; Εκτός κι αν εν-
νοείτε ότι πρόκειται για προϋπηρεσία στο Μητρώο Α’, που δεν
υπάρχει η προϋπηρεσία ως απαίτηση, κάτι το οποίο δεν είναι
απόλυτα σαφές. Δεν πρέπει, δηλαδή, να δηµιουργήσουµε ένα
µητρώο µε τους υπάρχοντες στο οποίο θα βάλουµε ανυπέρ-
βλητα εµπόδια εισόδου για τους νέους.

Στο Κεφάλαιο Β’, ξεκινάµε από το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών
Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας. Με το άρθρο 7 συνίσταται στην
ΗΔΙΚΑ το εν λόγω Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας και
περιγράφονται τα στοιχεία που θα απαιτούνται, δηλαδή τα πεδία
που πρέπει να συµπληρώνουν οι ενδιαφερόµενοι. Υπήρχε κάτι
αντίστοιχο στο Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης για πι-
στοποιηµένους φορείς, µε πολύ περισσότερα πεδία. 

Θεωρούµε ότι είναι πολύ σωστό να δηµιουργηθεί αυτό το µη-
τρώο και έχουµε τις ακόλουθες παρατηρήσεις για να βελτιστο-
ποιηθεί η λειτουργία του: Ίσως να είναι υπερβολική η ενηµέρωσή
του σε πραγµατικό χρόνο –τι νόηµα θα είχε άλλωστε- αν δηλαδή
µεταβάλλεται ο αριθµός των επωφελουµένων ή αν γίνεται µία συ-
ναλλαγή και µεταβάλλονται τα οικονοµικά στοιχεία, γιατί θα πρέ-
πει άµεσα να ενηµερώνεται το µητρώο. Πιστεύουµε ότι το
τρίµηνο ή το εξάµηνο θα ήταν ένας επαρκής χρόνος για να ενη-
µερώνεται περιοδικά το συγκεκριµένο Μητρώο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Το µητρώο αυτό θα πρέπει, εκτός από την καταγραφή, να χρη-
σιµοποιείται και για την αξιολόγηση των φορέων. Για τον λόγο
αυτό, προκειµένου να µπορεί να συνδυαστεί και µε άλλα µητρώα
όπως του Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγγύης, θα πρέπει
να επιδιωχθεί η µέγιστη διαλειτουργικότητα, ώστε να είναι αυτό
στις απαιτούµενες προδιαγραφές του µητρώου, δηλαδή να µπο-
ρεί να επικοινωνεί και µε τα άλλα αντίστοιχα µητρώα για να βελ-
τιστοποιηθεί, να µεγιστοποιηθεί η χρησιµότητά του.

Στο άρθρο 10 γίνεται τροποποίηση του Καταστατικού της
ΗΔΙΚΑ. Η βασική αλλαγή είναι ότι διευρύνεται ο σκοπός της
ΗΔΙΚΑ και δεν υποστηρίζει πλέον µόνο εποπτευόµενους φορείς
από τα Υπουργεία Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αλλά θα µπορεί να υποστηρίζει και
τα ίδια τα Υπουργεία. 

Παρά την καλή δουλειά που γίνεται µε την «ΗΔΙΚΑ Α.Ε.», δεν
παύει να είναι µία κρατική εταιρεία που έχει το µονοπώλιο σε
συγκεκριµένες υπηρεσίες και αυτό είναι ένα προβληµατικό ση-
µείο για µας. Κάθε µονοπώλιο µπορεί να δηµιουργήσει εξαρτή-
σεις και παρενέργειες.

Σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες σε ιδιωτικούς φορείς του εξωτε-
ρικού, νοµίζω ότι δόθηκαν οι απαραίτητες διευκρινίσεις από την
Αναπληρώτρια Υπουργό και µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που
έκανε νοµίζω ότι διευκρινίζεται σαφώς ότι αφορούν σε εταιρείες
αλλοδαπού δηµοσίου και όχι σε ιδιωτικούς φορείς που βρίσκον-
ται στο εξωτερικό κι έτσι λύνονται και αίρονται οι δικαιολογηµέ-
νες ενστάσεις του ΣΕΠΕ, καθότι η ΗΔΙΚΑ δεν σκοπεύει να
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επεκταθεί σε έργα του ιδιωτικού τοµέα. 
Για τα σχολικά γεύµατα είπαµε ότι είµαστε σαφώς υπέρ του

θεσµού, ο οποίος συµπεριλαµβάνεται και στο δικό µας πρό-
γραµµα για την παιδεία. Είναι ένας θεσµός που πιστεύουµε ότι
δεν έχει µόνο ανθρωπιστικό χαρακτήρα, αλλά σωστά χρησιµο-
ποιούµενος µπορεί να έχει και παιδευτικό χαρακτήρα, δίνοντας
στην πράξη τις βασικές αρχές διατροφής. 

Μην ξεχνάµε ότι είµαστε µια χώρα µε ανησυχητικά µεγάλο πο-
σοστό παιδικής παχυσαρκίας και αν οι βασικές αρχές για τη δια-
τροφή δεν δίνονται στην οικογένεια, θα πρέπει να δίνονται
οπωσδήποτε στο σχολείο. Μάλιστα, είχαµε προτείνει στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να συνδυάζεται το µάθηµα της
Φυσικής Αγωγής µε βασικές αρχές διατροφής.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι ότι για µία ανάγκη
που είναι γνωστή εδώ και καιρό –τα σχολικά γεύµατα δεν είναι
κάτι που προέκυψε τον τελευταίο µήνα, είναι κάτι που υπάρχει
εδώ και αρκετό καιρό- φτάνουµε την τελευταία στιγµή και κατα-
φεύγουµε σε απευθείας ανάθεση για ένα κοµµάτι του έργου
µέχρι να ολοκληρωθεί ο κανονικός διαγωνισµός. 

Εδώ η πρόταση που έγινε για να το αναλάβουν, για να το επι-
ταχύνουν οι δήµοι, δεν είναι µία κακή πρόταση. Δεν λέµε ότι είναι
κάτι παράνοµο αυτό, αλλά είναι ενδεικτικό µιας δυστοκίας και
ενός κακού προγραµµατισµού. Επειδή δεν είναι και το µοναδικό
φαινόµενο, ο φόβος µας είναι να µην καθιερωθεί αυτή η πρα-
κτική, δηλαδή να αφήνονται τα πράγµατα να φτάσουν στην τε-
λευταία στιγµή, να φτάσουν «στο αµήν» προκειµένου να κάνετε
απευθείας αναθέσεις λόγω του επείγοντος. 

Πάµε στις τροπολογίες. 
Πρώτα θα αναφερθώ σε δύο όµοιες τροπολογίες, ταυτόση-

µες, που τις κατέθεσαν όµως διαφορετικοί Βουλευτές, τη µία η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη και την άλλη ο κ. Νικολόπουλος, και
αφορούν το ΚΕΕΛΠΝΟ. Είναι µια απορία το πώς είναι ταυτόση-
µες αυτές οι δύο τροπολογίες όπως κατατέθηκαν. Μέσα σ’ αυτές
αναφέρεται ότι εκκρεµεί προεδρικό διάταγµα για τον εσωτερικό
Κανονισµό του ΚΕΕΛΠΝΟ από το 2005. Βέβαια, η απορία είναι
γιατί να εκκρεµεί από το 2005 και οι ευθύνες θα πρέπει να υπάρ-
χουν σε όλες τις κυβερνήσεις από τότε, δηλαδή και στη Νέα Δη-
µοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ που υπέβαλε τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Μια άλλη απορία είναι γιατί ήλθε ως βουλευτική η
συγκεκριµένη τροπολογία και όχι ως υπουργική, καθότι και ο
ίδιος ο Υπουργός έχει δεσµευτεί για νοµοθετική ρύθµιση.

Στην τροπολογία σχετικά µε τους πυροσβέστες φανερώνετε
όλο το µεγαλείο των µεγάλων λαθών που γίνονται και των λάθος
προτεραιοτήτων και των παθογενειών στη στελέχωση της δηµό-
σιας διοίκησης διαχρονικά, όχι µόνο τα τελευταία δυο χρόνια.

Στο δηµόσιο έχουµε ελλείψεις στην πρώτη γραµµή, σ’ αυτούς
που είναι δηλαδή στην άµεση υπηρεσία του πολίτη, όπως είναι
οι πυροσβέστες, όπως είναι οι νοσηλευτές, όπως είναι οι εκπαι-
δευτικοί, και έχουµε πλεόνασµα στα µετόπισθεν. Έχουµε δη-
λαδή, απόλυτη ανάγκη από τις υπηρεσίες αυτών που είναι στην
πρώτη γραµµή, αλλά δεν τους παρέχουµε τις αντίστοιχες εργα-
σιακές συνθήκες. Κι αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να µας προ-
βληµατίσει. Να µην τους κρατάµε όµηρους, όπως γίνεται στην
προκειµένη περίπτωση µε τους πυροσβέστες, δίνοντας άλλη µια
τριετή παράταση στις συµβάσεις, αλλά να δούµε πώς θα κατα-
νείµουµε και πώς θα ανασυγκροτήσουµε το δηµόσιο, έτσι ώστε
να εξυπηρετεί και τον πολίτη και ο αντίστοιχος δηµόσιος υπάλ-
ληλος να έχει τις εργασιακές συνθήκες που απαιτούνται και προ-
βλέπονται. 

Υπάρχει, επίσης, µια τροπολογία για κατασκευή οικίσκων για
ανήλικους από του Υπουργείο Άµυνας που έχει να κάνει µε την
προσφυγική κρίση. Πάλι επείγουσες διαδικασίες κατά τα γνωστά,
επείγουσες αναθέσεις. Η απορία είναι γιατί έρχεται µε βουλευ-
τική τροπολογία, ενώ αφορά το Υπουργείο Άµυνας. Απευθείας
αναθέσεις κι εδώ, όπως στα σχολικά γεύµατα. Γενικά είµαστε η
χώρα της απευθείας ανάθεσης!

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε κάποια στοιχεία από την επικαι-
ρότητα, συγκεκριµένα µε τη διαδικασία της δεύτερης αξιολόγη-
σης που είναι στον αέρα αυτή τη στιγµή. Αν πρόκειται να
περιµένετε ως τον Μάιο ή το καλοκαίρι, για να κλείσετε την αξιο-
λόγηση, επειδή τώρα υπάρχουν λεφτά και µπορούν να καλυ-

φθούν οι άµεσες δαπάνες, δεν έχουµε δηλαδή κάποιες άµεσες
υποχρεώσεις, τότε εγκληµατείτε σε βάρος της οικονοµίας. Δεν
θα πάµε, δηλαδή, στον Μάιο του 2017 αλλά θα επιστρέψουµε
στον Ιούλιο του 2015! 

Τέσσερις ακόµα µήνες αβεβαιότητας και ανασφάλειας θα πα-
γώσουν την οικονοµία, θα χειροτερέψουν τους οικονοµικούς δεί-
κτες κι αυτό συνεπάγεται πιο επώδυνα µέτρα, έτσι ώστε να
βγαίνουν τα νούµερα. Τον Μάιο, δηλαδή, και θα είµαστε µε την
πλάτη στον τοίχο και θα χρειαζόµαστε περισσότερα µέτρα. Η
διαπραγµάτευση του «µέχρι τότε ποιος ζει και ποιος πεθαίνει»,
όπως λένε κάποιοι Υπουργοί σας, είναι αδιέξοδη, είναι η δια-
πραγµάτευση του ατζαµή. Αυτόν τον φαύλο κύκλο, δηλαδή, κω-
λυσιεργία στην αξιολόγηση, αβεβαιότητα στην οικονοµία,
πάγωµα του οικονοµικού κλίµατος, χειροτέρευση των δεικτών,
περισσότερα µέτρα, για να βγαίνουν τα νούµερα, είναι κάτι που
ποτέ δεν το αντιληφθήκατε. 

Αν σήµερα θέλουµε 2% µέτρα επί του ΑΕΠ, τότε τον Μάιο θα
θέλουµε 3% ή 4%, γιατί εν τω µεταξύ θα έχει χαθεί και ο στόχος
της ανάπτυξης του 2,7% µε βάση τον οποίον τρέχει ο συγκεκρι-
µένος, ο τρέχων προϋπολογισµός. Για να το κάνω λίγο πιο πα-
ραστατικό, είναι σαν να βρισκόµαστε πάνω σε µια βάρκα που
αποµακρύνεται από την ακτή και ταυτόχρονα µπάζει νερά. Κι
εµείς, αντί να βουτήξουµε γρήγορα, να κολυµπήσουµε, να
βγούµε έξω και να διανύσουµε µικρότερη απόσταση, περιµέ-
νουµε πάνω στη βάρκα πιστεύοντας ότι θα αλλάξει ο αέρας και
θα µας βγάλει ο αέρας προς τα έξω. Όµως, ο αέρας δεν αλλάζει.
Αποµακρυνόµαστε από την ακτή και έχουµε συνεχώς να κολυµ-
πήσουµε περισσότερο, για να βγούµε έξω. Δηλαδή, έχουµε πε-
ρισσότερα µέτρα να πάρουµε, για να κλείσει η αξιολόγηση. 

Αν θέλετε να πούµε µε ποδοσφαιρικούς όρους το θέµα της
διαπραγµάτευσης, µιας και είχαµε χθες και Champions League,
όταν παίζεις µε έναν πιο δυνατό αντίπαλο, µε την Μπάγιερν,
όπως είδαµε χθες, θες ο αγώνας να τελειώσει στα δεκαπέντε
λεπτά ή στο πρώτο ηµίχρονο. Αλλιώς όσο περνάει ο χρόνος, ο
ισχυρότερος επικρατεί και στο τέλος µπορείς να υποστείς και
πανωλεθρία, ακόµα κι αν είσαι η Άρσεναλ. 

Λοιπόν, για την ποσοτική χαλάρωση είναι γνωστό ότι το ορό-
σηµο είναι η 9η Μαρτίου που συνεδριάζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα. Έχουµε και κάποιους που προετοιµάζουν το έδαφος
γι’ αυτή την αποτυχία µας. Πρώτα, τον κ. Βερναρδάκη να λέει ότι
είναι δευτερεύον να µπούµε στην ποσοτική χαλάρωση και χθες
ακούσαµε τον κ. Σταθάκη να λέει ότι θα την αναβάλουµε για λίγο,
λες και θα µας περιµένει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα, εν µέσω περιό-
δου ευρωπαϊκών εκλογών, πότε θα αποφασίσουµε να κλείσουµε
την αξιολόγηση, για να µας πει «περάστε, καλώς ήρθατε στην
ποσοτική χαλάρωση». Όµως, η ένταξη στην ποσοτική χαλάρωση
δεν είναι κάτι απλό, είναι η βασική προϋπόθεση για την ανάπτυξη
2,7% που προσδοκά η Κυβέρνηση για το 2017. 

Διαβάζω από τη σελίδα 20 της εισηγητικής έκθεσης του προ-
ϋπολογισµού. «Δηµιουργήθηκαν», λέει η εισηγητική, «οι ανα-
γκαίες συνθήκες για την επαναφορά από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα της επιλεξιµότητας των ελληνικών οµολόγων
ως ενέχυρο στις πράξεις νοµισµατικής πολιτικής του ευρωσυ-
στήµατος, η οποία µεταφράζεται σε πρόσβαση του ελληνικού
τραπεζικού συστήµατος σε ρευστότητα χαµηλότερου κόστους.»
Το να µπούµε στην ποσοτική χαλάρωση, δηλαδή, είναι η προϋπό-
θεση που αναφέρεται στη σελίδα 20 της εισηγητικής του προ-
ϋπολογισµού. 

Αν δεν πιάσουµε το 2,7% ανάπτυξη, τότε ετοιµαζόµαστε για
κόφτες κ.λπ.. Και το ερώτηµα είναι, αν όσοι τα λένε αυτά τα λένε
από άγνοια για το πώς δουλεύει η οικονοµία ή υπηρετούν κάποιο
σχέδιο σκόπιµης κατάρρευσης. Διαπραγµατεύεστε για να κλείσει
η αξιολόγηση αξιοπρεπώς ή για να µην κλείσει ηρωικώς; 

Πρέπει, επιτέλους, να βάλουµε την οικονοµία σε πρώτο πλάνο
και όχι την επικοινωνία ή τη µικροπολιτική. Και πάλι, όµως, το
κλείσιµο της αξιολόγησης είναι αναγκαία αλλά όχι ικανή συνθήκη
για την ανάταξη της οικονοµίας. Μετά την επιτυχή δεύτερη αξιο-
λόγηση που ελπίζουµε να γίνει, στόχος είναι να µπούµε στην πο-
σοτική χαλάρωση, που πάλι ελπίζουµε να γίνει, οπότε θα
βελτιωθεί η ρευστότητα, θα πάρει µια ανάσα η οικονοµία, που
τώρα είναι στην εντατική.
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Και αν κλείσει η αξιολόγηση και µπούµε στο QE, σωθήκαµε;
Όχι βέβαια. Χρειάζεται κι άλλα πράγµατα. Τα κυριότερα είναι να
σταµατήσει η τιµωρία της επιχειρηµατικότητας -και βλέπουµε,
εδώ πέρα, το φορολογικό και το ασφαλιστικό, πώς τιµωρούν την
επιχειρηµατικότητα- και να ξεβαλτώσουν οι βαλτωµένες µεγάλες
επενδύσεις. 

Και ξέρετε ποιο είναι το σηµαδιακό εκείνο γεγονός, το οποίο θα
µπορούσε να αλλάξει άρδην το οικονοµικό κλίµα; Όχι, δεν είναι το
«τάµα του έθνους» που ζητούν δεκατέσσερις Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας µαζί µε τον κ. Καµµένο και τον κ. Νικολόπουλο. Το
σηµαδιακό γεγονός θα είναι να µπει η πρώτη µπουλντόζα στο Ελ-
ληνικό. Θα είναι ένα σηµάδι ότι είµαστε αποφασισµένοι να προ-
χωρήσουµε, ότι ξεβαλτώνουν οι µεγάλες επενδύσεις, ότι
δηµιουργούνται δουλειές. Και στο Ελληνικό έχουµε περίπου εβδο-
µήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας στην αρχή. Αυτό είναι που έχουµε
ανάγκη. Και επειδή η οικονοµία είναι κλίµα, θα αρχίσει να αλλάζει
η ψυχολογία. Θα ακολουθήσουν κι άλλοι. 

Δεν βλέπω, όµως, η Συµπολίτευση να συµµερίζεται αυτό το
όραµα εξ ου και οι προσπάθειες παρακώλυσης των αντίστοιχων
έργων. Και ανησυχώ µην τους δίνω ιδέες και τώρα ζητήσουν να
γίνει το «τάµα του έθνους» στο Ελληνικό, για να καθυστερήσει
κι άλλο η επένδυση. Η οικονοµία δεν µπορεί να πάρει µπροστά
µε διορισµούς και απευθείας αναθέσεις από τη µία και υπερφο-
ρολόγηση και φρενάρισµα των επενδύσεων από την άλλη. Η οι-
κονοµία δεν µπορεί να πάρει µπροστά, όταν το πελατειακό
κράτος και οι πρακτικές του είναι το µόνο που ξέρουν οι κυβερ-
νήσεις να κάνουν καλά τα τελευταία σαράντα χρόνια. Κι εσείς
συνεχίζετε ακάθεκτοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και για την ακρίβεια στον χρόνο. 
Τώρα θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό, τον κ. Τόσκα, για να

µιλήσει επί της τροπολογίας. Πέντε λεπτά είναι καλά, κύριε
Τόσκα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Λιγότερο θα µιλήσω, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, είναι γνωστές οι στρεβλώ-
σεις που αφορούν τα Σώµατα Ασφαλείας, την Ελληνική Αστυνο-
µία και το Πυροσβεστικό Σώµα. Χρησιµοποιήθηκαν κατά κόρον
αυτά τα δύο Σώµατα περισσότερο σαν µηχανισµοί πρόσληψης
κοµµατικών ψήφων παρά για τον λόγο για τον οποίο υπάρχουν.
Και ξέρετε κάτι; Δεν είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι εµπαίζουν ή
ενέπαιξαν τους πυροσβέστες ή τους αστυνοµικούς. Υπήρξαν τε-
ράστιες στρεβλώσεις, εξυπηρετούσαν άλλα συµφέροντα αυτές
οι στρεβλώσεις ή η µη επίλυση ζητηµάτων και αυτή τη στιγµή ερ-
χόµαστε να καλύψουµε µε αυτή τη διάταξη µια µεταβατική φάση
για τους πυροσβέστες πενταετούς θητείας, η οποία δεν µπο-
ρούσε να λυθεί αλλιώς. 

Πιστεύουµε ότι δίνουµε τις δυνατότητες που αυτή τη στιγµή
µπορούν να δοθούν γι’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι εργά-
ζονται σκληρά και συνεισφέρουν στις κατασβέσεις πυρκαγιών –
γιατί είναι µεγάλος ο αριθµός τους και εκτελούν σοβαρότατη
αποστολή και όχι µόνο για τις πυρκαγιές- τους δίνουµε, λοιπόν,
δυνατότητα τριετούς παράτασης, τους δίνουµε τη δυνατότητα
ένταξης στην επετηρίδα και στις βαθµολογικές προαγωγές, δυ-
νατότητα εισαγωγής στις παραγωγικές σχολές και τη δυνατό-
τητα να απασχοληθούν µε υπερωρίες κατά τη διάρκεια
νυχτερινών ωρών, αργιών κ.λπ.. 

Επίσης επειδή τέθηκε ένας προβληµατισµός για αυτούς τους
πυροσβέστες πενταετούς θητείας, οι οποίοι σταδιακά θα συµ-
πληρώνουν την πενταετία, αυτοί εντάσσονται στις διατάξεις της
τροπολογίας που κατατίθεται σήµερα και, εποµένως, δεν πρέπει
να υπάρχει λόγος ανησυχίας.

Η τροπολογία που κατέθεσε το ΚΚΕ, δεν µπορεί να υλοποι-
ηθεί. Κατ’ αρχάς τα αιτήµατα των πυροσβεστών πενταετούς θη-
τείας είναι διαφορετικά, είναι αντίθετα, είναι σε µια κατεύθυνση
µονιµοποίησης µε ένταξη στο µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό
µε τα ίδια καθήκοντα. Προκαλεί τεράστια αναστάτωση και ουσια-
στικά ζητάει να καλυφθούν τέσσερις χιλιάδες θέσεις µέσω των
πανελληνίων εξετάσεων, κάτι που µακάρι να µπορούσε να γίνει
και µακάρι να µπορούσαµε να καλύψουµε όλες τις ανάγκες της

πολιτικής προστασίας. Θα ήµουν πάρα πολύ ευτυχής αλλά όπως
καταλαβαίνετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν λέµε αυτό, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν διακόπτουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μην κά-

νετε διάλογο. Θα έχετε τον χρόνο να τοποθετηθείτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Κατσώτη, ουσιαστικά αυτό λέµε. 
Δεν µειώνεται, επίσης όπως είπε ο εισηγητής σας, ο χρόνος

υπηρεσίας, αλλά δίνεται η δυνατότητα γρήγορης ένταξης στην
κατηγορία των µονίµων. Εποµένως δεν βρίσκονται στον αέρα,
όπως µάλλον υπονοήθηκε κάποιοι άνθρωποι, ίσα - ίσα διασφαλί-
ζεται η θέση αυτών των ανθρώπων και δηµιουργούνται προϋπο-
θέσεις για µονιµοποίηση ίσως και πάρα πολύ γρήγορα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
Κυρία Φωτίου, θέλετε τώρα τον λόγο;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αν θέλουν
οι συνάδελφοι, ας προηγηθούν, για να µην πάµε όλοι µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Δίνω τον λόγο στον κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι από αυτά που δηµι-
ουργούν δηµοσιότητα, όµως εντάσσεται σε µια σειρά νοµοθετι-
κών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης που έχουν ειδικό βάρος.

Το πρώτο µέρος του αναφέρεται στους φορτοεκφορτωτές
που αναλαµβάνουν την φόρτωση και την εκφόρτωση σε ξηρά και
θάλασσα, αφορά τόσο στους συναλλασσόµενους όσο και στους
ίδιους τους φορτοεκφορτωτές. Οι µεν συναλλασσόµενοι διότι
ενδιαφέρονται για την ασφαλή και έγκαιρη φόρτωση - εκφόρ-
τωση των φορτίων, οι δε φορτοεκφορτωτές, διότι ενδιαφέρονται
για την ασφάλεια τους, η οποία είναι προϋπόθεση για την πα-
ροχή και της συγκεκριµένης εργασίας σε ένα σύγχρονο κράτος
πρόνοιας.

Το δεύτερο µέρος αναφέρεται στην εγγραφή ως χρηστών στο
Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας όλων
των φορέων, οι οποίοι παρέχουν υπηρεσίες πρόνοιας και είναι
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα συµπληρώνοντας, θα έλεγα, το προηγούµενο καθεστώς.

Ως προς το πρώτο κεφάλαιο κατά την εφαρµογή της ισχύου-
σας νοµοθεσίας διαπιστώθηκε πλήθος διοικητικών, δικαστικών,
λειτουργικών και ερµηνευτικών προβληµάτων. Αποτέλεσµα
αυτών των δυσλειτουργιών ήταν να επακολουθήσουν ερµηνευ-
τικές έριδες και δικαστικές διαµάχες, γεγονός που δεν συνάδει
µε τον επιδιωκόµενο σκοπό του νόµου.

Έτσι µε το πρώτο µέρος του παρόντος νοµοσχεδίου επιχειρεί-
ται να διορθωθούν τα κακώς κείµενα που παρατηρήθηκαν τα
προηγούµενα χρόνια είτε αυτά αφορούν τις εµπλεκόµενες υπη-
ρεσίες, που οδήγησαν σε υπέρµετρη διοικητική επιβάρυνση
αλλά και σε αδικαιολόγητη δαπάνη διοικητικών πόρων είτε αυτές
αφορούν τους πολίτες οι οποίοι αδικαιολόγητα επιβαρύνθηκαν
από την ασάφεια συγκεκριµένων ρυθµίσεων.

Έτσι το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζει ζητήµατα, που αφορούν
στη λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Φορτοεκφορτωτών, δηµι-
ουργώντας νέους, διαφορετικούς, ευνοϊκότερους όρους για την
άσκηση του συγκεκριµένου επαγγέλµατος.

Οι διαφορετικοί όροι επιτυγχάνονται µε την προσαρµογή της
δηµόσιας διοίκησης στις πραγµατικές ανάγκες εργασίας των
φορτοεκφορτωτών, τη µείωση των γραφειοκρατικών επιβαρύν-
σεων και την επιτάχυνση των διαδικασιών εγγραφής στο Εθνικό
Μητρώο Φορτοεκφορτωτών (ΕΜΦ).

Επιπλέον µε το παρόν νοµοσχέδιο επέρχονται πέραν των δια-
δικαστικών απλοποιήσεων και ουσιαστικές αλλαγές στις προϋπο-
θέσεις εγγραφής το οποίο προβλέπει πλέον διάκριση µεταξύ των
εργασιών φορτοεκφόρτωσης ανά κατηγορία λιµένα και ξηράς,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν την πρακτική εµπειρία του φορτοεκφορ-
τωτή για την άσκηση ιδιαίτερα επικίνδυνων φορτοεκφορτωτικών
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εργασιών. 
Έτσι, λοιπόν, επανακαθορίζεται µε έναν τρόπο πιο ορθολο-

γικό, πιο απλό, η διαδικασία εγγραφής στο ΕΜΦ. 
Η ισχύουσα νοµοθετική ρύθµιση προέβλεπε ή προβλέπει κοινό

Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών τόσο για την ξηρά όσο και
για τα λιµάνια. Οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες λιµένος και
ξηράς είναι, όµως, διαφορετικής φύσης και βάσει των λεγόµενων
βέλτιστων ευρωπαϊκών πρακτικών είναι επιβεβληµένη η κατάταξή
τους σε διαφορετικά µητρώα. 

Σε αυτό το πλαίσιο, σε δεύτερο επίπεδο, όπου περιλαµβάνον-
ται και οι πιο δύσκολες, οι πιο σύνθετες, οι πιο εξειδικευµένες
και οι πιο επικίνδυνες εργασίες, γίνεται διάκριση µεταξύ του µη-
τρώου για ξηρά και του µητρώου για λιµάνια. 

Παράλληλα καθορίζονται οι προϋποθέσεις, που είναι απαραί-
τητες για την εκτέλεση εξειδικευµένων ή ακόµα και επικίνδυνων
εργασιών, έτσι ώστε να υπάρχει είτε ως προϋπόθεση για την εγ-
γραφή στο Μητρώο Β’ η προηγούµενη εµπειρία του εργαζόµε-
νου είτε συνδυασµός εµπειρίας και κατάρτισης. 

Το γεγονός ότι ως προϋπόθεση για την ένταξη στο Μητρώο Β’
τίθεται πλέον και η εµπειρία, σηµαίνει ότι ενισχύονται οι συνθή-
κες ασφαλείας για τους εργαζόµενους, αφού η εµπειρία αποτρέ-
πει κινδύνους και δηµιουργεί περιβάλλον ασφαλείας. 

Στο νέο πλαίσιο δεν καταργούνται τα προγράµµατα κατάρτι-
σης και πιστοποίησης, απλώς στο Μητρώο Β’ η εγγραφή µπορεί
να γίνει βάσει του συνδυασµού εµπειρίας και κατάρτισης, µε πιο
ορθολογικό τρόπο και µε γνώµονα την υγεία, την ασφάλεια και
την προστασία των εργαζοµένων. 

Έτσι για φορτοεκφορτωτικές εργασίες λιµένος κάποιος θα εγ-
γράφεται στο Μητρώο Β’ βάσει εµπειρίας εκατό ογδόντα ενσή-
µων ή ενενήντα ενσήµων µε κατάρτιση και πιστοποίηση, ενώ για
το Μητρώο Β’ Ξηράς εγγράφεται βάσει εµπειρίας ογδόντα ενσή-
µων ή σαράντα ενσήµων µε κατάρτιση και πιστοποίηση. 

Επίσης δηµιουργείται και το Υποµητρώο Πιστοποιηµένων Φορ-
τοεκφορτωτών Λιµένα και Ξηράς του Μητρώου Β’, όπου και κατα-
χωρούνται οι φορτοεκφορτωτές που συµµετείχαν σε πρόγραµµα
κατάρτισης και πιστοποίησης δεξιοτήτων λιµένα ή ξηράς, µε
σκοπό να βελτιώσουν την τεχνογνωσία και τις δεξιότητές τους. 

Ως προς το δεύτερο κεφάλαιο, επιδιώκεται να µπει τάξη στο
πεδίο της κοινωνικής φροντίδας. Όλοι οι φορείς οι οποίοι παρέ-
χουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας και είναι νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, εγγράφονται
ως χρήστες στο Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής
Φροντίδας και, ουσιαστικά, οι διατάξεις του παρόντος νόµου
συµπληρώνουν το ισχύον καθεστώς. 

Μέχρι σήµερα δίδονταν πολύ περιορισµένα στοιχεία για κάθε
φορέα στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και µέσω του
ΕΚΚΑ και µόνο για τους φορείς οι οποίοι χρηµατοδοτούνταν
άµεσα από το κράτος, όχι όµως και γι’ αυτούς οι οποίοι χρηµα-
τοδοτούνται έµµεσα, για παράδειγµα, από τις περιφέρειες, τον
ΕΟΠΥΥ κ.τ.λ.. 

Σε αυτό το πλαίσιο αυτός ο διαχωρισµός θα έλεγα ότι είναι τε-
χνητός. Με το παρόν νοµοσχέδιο εγγράφονται ηλεκτρονικά όλοι
οι φορείς µέσω της ΗΔΙΚΑ και δίδονται πλέον τα στοιχεία που
απαιτούνται για όλους τους φορείς, ώστε να υπάρχει διαφάνεια
και πλήρης γνώση των δεδοµένων. 

Επειδή το προνοιακό τοπίο είναι πολύµορφο, στην παράγραφο
1 του άρθρου 7 εµπίπτουν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, εκ
των οποίων άλλα είναι φιλανθρωπικά σωµατεία, άλλα ΜΚΟ και
άλλα εταιρείες µη κερδοσκοπικές. 

Αυτό το πολύµορφο τοπίο αποτυπώνεται πλέον οµοιογενώς
και γι’ αυτό στην παράγραφο 3 δηλώνεται η ταυτότητα του
φορέα µε όλα τα σχετικά στοιχεία, την επωνυµία, τη γεωγραφική
εµβέλεια, το αντικείµενο δραστηριοποίησής του και τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας, τον αριθµό των ωφελού-
µενων ληπτών, τον αριθµό και τις ειδικότητες των εργαζοµένων,
του προσωπικού παροχής εθελοντικών εργασιών, τα οικονοµικά
στοιχεία κ.τ.λ.. 

Έτσι ενισχύονται ο δηµόσιος έλεγχος των κοινωνικών και προ-
νοιακών υπηρεσιών και παροχών, η χρηστή διαχείριση των κοι-
νωνικών πόρων, καθώς και η ποιότητα που παρέχουν ιδιωτικοί

φορείς µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και οργανώσεις εθελοντι-
κού χαρακτήρα, στο πλαίσιο προγραµµάτων κοινωνικής φροντί-
δας ευάλωτων πληθυσµιακών οµάδων.

Δύο λόγια για δύο εκ των τροπολογιών. Με την τροπολογία για
τα σχολικά γεύµατα αφ’ ενός καλύπτονται µαθητές που βιώνουν
συνθήκες απόλυτης φτώχειας και αφ’ ετέρου διαµορφώνονται
συνήθειες διατροφής και διατροφικές επιλογές που θα έχουν θε-
τικό αποτέλεσµα στην υγεία, την πρόληψη ασθενειών και την κα-
ταπολέµηση της παχυσαρκίας των µαθητών.

Ως προς την τροπολογία για τους πυροσβέστες πενταετούς θη-
τείας που πληρούν συγκεκριµένες προϋποθέσεις, όπως αναφέρε-
ται στην αιτιολογική έκθεση, για λόγους τεχνικούς αλλά και για
λόγους που συνδέονται µε την παρούσα φάση της διαπραγµάτευ-
σης για την αξιολόγηση, εισάγεται µία ρύθµιση, που κατοχυρώνει
το δικαίωµά τους για µονιµοποίηση και θέτει συγκεκριµένο απώ-
τερο χρονικό ορίζοντα γι’ αυτή την τριετία.

Η Κυβέρνηση όφειλε να δράσει τάχιστα ώστε να µη χρειαστεί
η εξάντληση της τριετίας, όπως εξάλλου προβλέπεται και στην
τροπολογία, στην οποία ρητά αναφέρεται ότι για την µονιµοποί-
ηση µπορεί να οριστεί µικρότερο χρονικό διάστηµα. Επιτέλους
αυτή η κατηγορία πυροσβεστών πρέπει να να δικαιωθεί, οι συγ-
κεκριµένοι πυροσβέστες να µονιµοποιηθούν και συνακόλουθα να
αντιµετωπιστούν από κάθε άποψη -καθεστώς εργασίας, αµοιβής
κ.λπ.- µε ίσους όρους µε τους υπόλοιπους ήδη µόνιµους συνα-
δέλφους τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Και θα αρχίζω να µιλάω για τον χρόνο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κι επειδή θα αναφερθώ σε ένα πολύ συγκεκριµένο θέµα, δεν

νοµίζω ότι θα χρειαστεί τόσος χρόνος. 
Βέβαια να επισηµάνω, ότι εγώ επιθυµώ να µιλήσω και να πα-

ρέµβω στη συγκεκριµένη σηµερινή συζήτηση, για το θέµα της
τροπολογίας που αφορά τη ρύθµιση του θέµατος των πυροσβε-
στών. 

Είναι ένα πρόβληµα το ότι, απ’ ό,τι βλέπω, δεν είναι εδώ ο αρ-
µόδιος Υπουργός. Ήρθε κατέθεσε την τροπολογία και έφυγε.
Προφανώς η παρούσα Υπουργός εκπροσωπούσα µεν την Κυβέρ-
νηση δεν γνωρίζει το θέµα και δεν µπορεί να το αναπτύξει. Κι απ’
ό,τι βλέπω, είναι µεν παρών ο εισηγητής της Πλειοψηφίας για να
υποστηρίξει…  

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πρώτον,
ποιος σας είπε ότι δεν γνωρίζω το θέµα και δεύτερον, ότι ο αρ-
µόδιος Υπουργός δεν ανέπτυξε δύο φορές το θέµα; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποιος µου είπε ότι ο αρµόδιος
Υπουργός δεν είναι εδώ; Τα µάτια µου µου το είπανε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν ήσα-
σταν εσείς, όµως, τόση ώρα µέσα στην Αίθουσα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ άκουσα την ανάπτυξη που
έκανε ο κύριος Υπουργός. Ποιος θα δώσει απαντήσεις;

Γιατί εξανίστασθε κιόλας; Έχετε µία µη κανονική διαδικασία.
Δηλαδή έρχεται µία τροπολογία εκπρόθεσµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βορίδη, θα ακούσει τα ερωτήµατά σας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε, γιατί εγ-
καλούµαι κιόλας, από αυτούς που δεν τηρούν την κανονικότητα
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ποια κανο-
νικότητα; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η κανονικότητα της κοινοβουλευτι-
κής διαδικασίας είναι ότι έχετε φέρει σε άσχετο νοµοσχέδιο µία
εκπρόθεσµη τροπολογία. Ο αρµόδιος Υπουργός ήρθε, την ανέ-
πτυξε κι έφυγε. Αυτό, λοιπόν, είναι µη κανονικότητα της κοινο-
βουλευτικής διαδικασίας. Τι δεν καταλαβαίνετε; Και µας
παρατηρείτε κι από πάνω! Για καθίστε τώρα εκεί.   

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν προ-
βλέπονται τροπολογίες; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εκπρόθεσµές τροπολογίες σε
άσχετα νοµοσχέδια όχι δεν προβλέπονται! Για να συνεννοούµα-
στε τώρα. Και τα δύο δεν προβλέπονται. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να την πε-
τάξουµε την τροπολογία; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να ενηµερωθείτε για την κοινοβου-
λευτική διαδικασία και µετά να µας κάνετε παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλοι
και όλες έχουµε χαρεί που ήρθε αυτή η τροπολογία. Συµφω-
νούµε σε αυτό, κύριε Βορίδη; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σε ποιο, κυρία Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στο ότι

ήρθε αυτή η τροπολογία για τους πυροσβέστες. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στο αν συµφωνούµε στο να ρυθµι-

στεί το θέµα, συµφωνούµε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ε, αυτό.

Προχωρήστε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στο ότι δεν είναι κανονική η κοινο-

βουλευτική διαδικασία, επίσης, συµφωνούµε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επίσης φαντάζοµαι, ότι συµφωνούµε

στο ότι η κυρία Υπουργός δεν είναι αρµοδία για παρατηρήσεις.
Και σε αυτό να συµφωνούµε.

Άρα, λοιπόν, µιας και έχουµε συµφωνήσει σε όλα αυτά, να
πάµε τώρα και στην ουσία, που είναι στο πού διαφωνούµε. Και η
ουσία είναι η εξής. Διαβάζω στην αιτιολογική έκθεση: «Οι προσ-
λήψεις αυτής της ειδικής κατηγορίας προσωπικού που κατέλα-
βαν ad hoc δηµιουργηθείσες οργανικές θέσεις, έχουν
πραγµατοποιηθεί από το έτος 2012. Έχει δηµιουργηθεί δε η εύ-
λογη προσδοκία, σε ένα µέρος αυτών που είχαν τα προβλεπό-
µενα προσόντα, ότι στο τέλος της πενταετίας θα ενταχθούν στο
µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό».

Προσδοκία δηµιουργήθηκε ή νοµοθετική υποχρέωση υπήρχε;
Υπήρχε συγκεκριµένη νοµοθετική δέσµευση. Είχαν δηµιουργήσει
µόνοι τους µία προσδοκία; Αφού υπήρχε ρητή πρόβλεψη στο
νόµο ότι έπρεπε να µονιµοποιηθούν στις 10 Φεβρουαρίου. Άρα,
λοιπόν, καµµία εύλογη προσδοκία δεν δηµιουργήθηκε. Είχε η Κυ-
βέρνηση µε βάση το νόµο µία συγκεκριµένη υποχρέωση, την
υποχρέωση µονιµοποίησης. Αυτό έπρεπε να έχει υλοποιηθεί στις
10/02.

Ακούστε τώρα παραπέρα. Διαβάζω από την αιτιολογική έκ-
θεση: «Εντούτοις η ολοκλήρωση της διαδικασίας µονιµοποίησης
παρουσιάζει ορισµένες τεχνικής και νοµικής φύσεως περιπλοκές
λόγω της πληµµελούς αφ’ ενός διατύπωσης των προαναφερό-
µενων διατάξεων και της πρόκλησης σύγχυσης, αφ’ ετέρου σχε-
τικά µε το εάν η τελική διαδικασία ένταξης στο µόνιµο
προσωπικό υπόκειται στους περιορισµούς των προσλήψεων
στον δηµόσιο τοµέα κατά το άρθρο 11 του ν.3833/2010.».

Μάλιστα. Ποιες περιπλοκές; Καµµία περιπλοκή, απολύτως
καµµία! Και γιατί δεν υπάρχει καµµία περιπλοκή; Διότι τι προβλέ-
πει η διάταξη; Η µόνη πρόβλεψη που κάνει η διάταξη την οποία
εισηγείται τώρα η Κυβέρνηση ως προς τις νοµικές προϋποθέ-
σεις, ξέρετε ποια είναι; Η έκδοση δύο προεδρικών διαταγµάτων
µε τα οποία καταργούνται οι οργανικές θέσεις για τους πενταε-
τούς θητείας και ακριβώς οι ίδιες οργανικές θέσεις συστήνονται
προκειµένου να µονιµοποιηθούν.

Τι το περίπλοκο έχει αυτό; Γιατί δεν µπορούσαν όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα των δύο ετών της διακυβέρνησής σας, να εκ-
δοθούν αυτά τα δύο προεδρικά διατάγµατα; Αυτή ήταν η απαί-
τηση. Όσο δε αφορά στο 1 προς 4, ανεξαρτήτως του εάν
εντάσσονται ή δεν εντάσσονται, γιατί δεν έχετε προβλέψει και
δεν µεριµνήσατε, ώστε στις προσλήψεις που έγιναν, να περιλη-
φθεί το συγκεκριµένο προσωπικό, ώστε να µην υπάρχει η παρα-
µικρή αµφισβήτηση; Γιατί δεν το λάβατε υπ’ όψιν σας αυτό;
Αλλάζετε προς το καλύτερο! Αυτά είναι που κάνατε στο παρελ-
θόν.

Έρχοµαι στο καλύτερο. Τι κάνετε τώρα; Λέει για τριετή παρά-
ταση –για να συνεννοούµαστε αυτό πάει στο 2020, αυτό είναι η

τριετής παράταση- προκειµένου να επιλυθεί το ζήτηµα της µονι-
µοποιήσεως. Τι τα θέλετε τα τρία χρόνια; Χρειάζεστε τρία χρόνια,
για να εκδώστε τα δύο προεδρικά διατάγµατα µε το οργανό-
γραµµα για αυτές τις θέσεις; Ποιον κοροϊδεύετε; Και γιατί κοροϊ-
δεύετε; Γιατί δεν λέτε ποια είναι η πραγµατική σας πρόθεση, τι
θέλετε να κάνετε µε τη συγκεκριµένη κατηγορία εργαζοµένων;
Ποια είναι η πραγµατική σας πρόθεση; 

Θέλετε να προχωρήσετε σε µονιµοποίηση; Και θέλετε τρία
χρόνια για να εκδώσετε τα προεδρικά διατάγµατα των οργανικών
θέσεων; Θέλετε να σας ετοιµάσω τα προεδρικά διατάγµατα σε
έναν µήνα για να τελειώνουµε µε αυτό και να τελειώσει και ο
έλεγχος από το Συµβούλιο της Επικρατείας; Θέλετε; Θέλετε,
όµως, να κοροϊδέψετε, εξ ου και τα τρία χρόνια. 

Και θέλετε να λάβετε υπ’ όψιν σας –εγώ να δεχθώ- ακόµα και
το 1 προς 4; Γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας το 1 προς 4 στις
προσλήψεις του 2017; Το 1 προς 4 είναι τέσσερις συνταξιοδο-
τούµενοι για έναν προσλαµβανόµενο. Δεν θα βγουν οκτώ χιλιά-
δες άνθρωποι στη σύνταξη, για να έχετε τη δυνατότητα να
προσλάβετε τον συγκεκριµένο αριθµό µέσα στον τρέχοντα
χρόνο;

Άρα για να είµαστε συνεννοηµένοι, είναι σαφές ότι κοροϊ-
δεύετε, είναι σαφές ότι εµπαίζετε και είναι σαφές, ότι στην πραγ-
µατικότητα αυτοί οι άνθρωποι είναι σε µία ακόµα εκκρεµότητα,
γιατί δεν έχετε το θάρρος και το κουράγιο να ρυθµίσετε. Άρα,
λοιπόν, είναι προφανές, ότι όχι απλώς δεν πρέπει να αισθάνεται
κανένας ευγνωµοσύνη γιατί δήθεν τους δώσατε την τριετία, αλλά
αντιθέτως είναι ξεκάθαρο, ότι εµείς σε αυτόν τον εµπαιγµό δεν
συµπράττουµε. 

Και εκείνο για το οποίο καλούµε την Κυβέρνηση άµεσα, είναι
να ενεργήσει, εάν είναι ειλικρινείς οι προθέσεις της, προκειµένου
να τακτοποιηθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα µε σοβαρό τρόπο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω να αναφερθώ και εγώ στα των πυροσβεστών

από το εν λόγω νοµοσχέδιο, θέλω να κάνω ένα µικρό σχόλιο. Κά-
ποιος προλαλήσας –εάν δεν κάνω λάθος ήταν ο αγορητής του
Ποταµιού- αναφέρθηκε ειρωνικά σε µία ερώτηση που έγινε για
το «τάµα του έθνους».

Ήταν µια ερώτηση, που επίσης έκαναν κάποιοι δηµοσιογράφοι
χθες στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ» και πάλι ρωτώντας ειρωνικά
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Χατζηδάκη, τι έχει
να πει γι’ αυτή την αναχρονιστική, όπως ήθελαν να την παρου-
σιάσουν, ερώτηση. 

Αυτό το έθνος απελευθερώθηκε το 1821, µετά από αγώνες κά-
ποιων ανθρώπων οι οποίοι είχαν κάνει ένα τάµα. Αυτό ήταν το
λεγόµενο «τάµα του έθνους», που σχεδόν διακόσια χρόνια µετά,
µε υπεκφυγές, µε δικαιολογίες δεν έχει πραγµατοποιηθεί. Οι
όποιες δικαιολογίες υπάρχουν και τίθενται, κατ’ εµάς υποκριτικά,
και από τη Νέα Δηµοκρατία -διότι κυβερνήσατε δεκαετίες κύριοι,
και θα µπορούσατε να έχετε προβεί στις απαραίτητες ενέργειες
για το «τάµα του έθνους»- είναι µία ύβρις προς αυτούς που αγω-
νίστηκαν και απελευθέρωσαν την πατρίδα µας.

Θα ήθελα να σχολιάσω και το «αίσχος» που ακούστηκε από
την κ. Φωτίου, όταν ο αγορητής της Χρυσής Αυγής αναφέρθηκε
στα σχολικά γεύµατα και έκανε ένα σχόλιο να προσέξετε να µην
περιλαµβάνουν χοιρινό και οι τροφές οι οποίες θα πηγαίνουν στα
σχολεία, να έχουν και την έγκριση Χαλάλ. 

Για όσους δεν γνωρίζετε, η πιστοποίηση Χαλάλ γίνεται από
µουφτήδες, για το ότι τα ζωντανά που έχουν σφαχτεί, έχουν σφα-
χτεί κατά τα µουσουλµανικά πρότυπα. Και αν ανατρέξει κανείς
να δει πώς σφάζονται τα ζωντανά κατά τα µουσουλµανικά πρό-
τυπα, αντιβαίνουν σε όλους τους νόµους που έχουν να κάνουν
µε τον τρόπο σφαγής των ζώων. Τώρα πώς γίνεται, από τη µία
να θεσπίζονται όλο και πιο αυστηροί τρόποι µε τον οποίο θα σφά-
ζονται στα σφαγεία είτε είναι αµνοερίφια είτε είναι µοσχάρια είτε
είναι χοιρινά είτε πτηνά ή οτιδήποτε άλλο και από την άλλη να
επιτρέπεται να κυκλοφορούν στην αγορά τέτοιου είδους τρό-
φιµα, είναι ένα οξύµωρο και ένα παράλογο, για το οποίο δείχνει
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πόσο α λα καρτ είσαστε αντιρατσιστές, πόσο α λα καρτ φιλόζωοι
είσαστε και πόσο α λα καρτ ανθρωπιστές είσαστε, της πλάκας
στην κυριολεξία. 

Αν δεν ήταν τα προσφυγόπουλα, όπως τα λέτε εσείς, εµείς τα
λέµε λαθροµεταναστόπουλα -και η ορολογία είναι επίσηµη και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και δοµών του ελληνικού κράτους
ο όρος λαθροµετανάστης και λαθροµετανάστες όσο και αν προ-
σπαθείτε να το αλλάξετε- σίγουρα δεν θα πολυενδιαφερόσασταν
και για τα παιδάκια τα Ελληνόπουλα, που πεινάνε στα σχολεία,
όπως πράττετε και για τον ελληνικό λαό, όπου ο Υπουργός σας
βγήκε και είπε, ότι δεν τρώει κανείς από τα σκουπίδια πλέον, όλα
είναι καλά και διάφορες άλλες φιλοσοφίες.

Ας φτάσουµε σε αυτή την τροπολογία για τους πυροσβέστες.
Πολλά έχουν ακουστεί, ακούγονται και θα ακουστούν. Κατ’
αρχάς από το να µείνουν χωρίς δουλειά τέσσερις χιλιάδες πυ-
ροσβέστες εµπειροπόλεµοι µε όλη τη σηµασία της λέξεως,
σαφώς και µας κάνει να υπερψηφίσουµε την οποιαδήποτε τρο-
πολογία έρθει για παράταση της εργασίας τους και µακάρι να
γίνει και µονιµοποίησή τους. Και εάν έρθει κάτι καλύτερο, σαφώς
και θα το υπερψηφίσουµε.

Εδώ πάµε σε κάτι άλλο, διότι οµιλούµε συνεχώς για τον δηµό-
σιο τοµέα. Βλέπουµε και στην αιτιολογική έκθεση της τροπολο-
γίας, ότι υπάρχουν λέει, διάφορα ζητήµατα µε τον ν.3833/2010,
που έχει να κάνει µε τους περιορισµούς των προσλήψεων στον
δηµόσιο τοµέα. Αν δούµε τι γίνεται ειδικότερα τον τελευταίο ενά-
µιση χρόνο στην πατρίδα µας µε τους χιλιάδες διορισµούς αρ-
γόσχολων κηφήνων συντρόφων σε διάφορες ΜΚΟ, που χαθήκαν
σε δήµους και οπουδήποτε αλλού, διορισµούς παντού ανθρώ-
πων που δεν χρειάζονται, την ίδια στιγµή που το Πυροσβεστικό
Σώµα σώζει όλους αυτούς και πάρα πολλούς συνεχώς είτε είναι
φωτιές το καλοκαίρι είτε πληµµύρες είτε καταστροφές είτε λιµοί
είτε καταποντισµοί, και έχει τεράστιες ελλείψεις, είναι υποκριτικό
να εµπαίζουµε αυτούς τους ανθρώπους.

Πριν από λίγο καιρό είχε έρθει ένα νοµοσχέδιο εδώ σχετικά µε
τα του δηµοσίου και µιλούσε για τις µετατάξεις των δηµοσίων
υπαλλήλων. Έλεγε το νοµοσχέδιο, ότι ναι πρέπει να γίνουν µε-
τατάξεις, γιατί προφανώς υπάρχουν υπηρεσίες οι οποίες είναι
υπεράριθµες από όλους αυτούς οι οποίοι διορίζονταν µε τα κοµ-
µατικά µπιλιετάκια εκτός ΑΣΕΠ και υπάρχουν άλλες οι οποίες
είναι κενές. Και αντί αυτές οι µετατάξεις να είναι υποχρεωτικές,
θα γίνονται, αν θέλει ο οποιοσδήποτε δηµόσιος υπάλληλος. Άλλη
υποκρισία της Κυβέρνησης αλλά και των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων, οι οποίοι έβλεπαν τους δηµοσίους υπαλλήλους ως την
καλύτερη εκλογική τους πελατεία, τους οποίους πολλές φορές
τους εκβίαζαν και γνωρίζετε πολύ καλά πώς πηγαίνει το όλο αυτό
σχέδιο.

Για εµάς, για τη Χρυσή Αυγή, θα έπρεπε πρωτίστως τα Σώµατα
Ασφαλείας, η Πυροσβεστική, η Αστυνοµία, το Λιµενικό, ο Στρα-
τός, να µην έχει ούτε µία κενή οργανική θέση.

Πριν και πάνω απ’ όλα αυτοί, γιατί και λειτουργούν αποδεδειγ-
µένα για το καλό του συνόλου σε όλες του τις µορφές και τις εκ-
φάνσεις και σίγουρα είναι πολύ πιο σωστό και υγιές να είναι
υπερπλήρες το Πυροσβεστικό Σώµα από το να είναι υπερπλήρες
ένα Υπουργείο µε διάφορους κηφήνες, οι οποίοι δεν έχουν και
αντικείµενο εργασίας και αµείβονται και πολλαπλάσια από ό,τι
αµείβεται ένας πυροσβέστης µε τα πολλά θύµατα τα οποία έχουν
κατά καιρούς, τους νεκρούς, τους τραυµατίες, ό,τι µπορεί να
συµβεί.

Είναι θέση της Χρυσής Αυγής –και το έχουµε πει και υπάρχει
και στο πρόγραµµά µας- ότι ο µοναδικός τρόπος αν θέλαµε να
κάνουµε εθνική πολιτική σωστή χρησιµοποιώντας τον δηµόσιο
τοµέα, θα έπρεπε να είναι, το να είναι υπερπλήρεις αυτές οι θέ-
σεις. Διότι όπως καταλαβαίνετε -το προχωράµε λίγο- αν είναι ο
Στρατός µας κανονικά από προσωπικό και δεν έχει ελλείψεις, οι
ακριτικές περιοχές θα έχουν περισσότερη ζωή, αν οι πυροσβε-
στικοί σταθµοί ανά την επικράτεια είναι πλήρεις, είναι εξίσου µια
ένεση ζωής για τις τοπικές κοινωνίες, οικονοµικής και άλλων µορ-
φών. Εξάλλου είναι και ένα αίσθηµα ασφάλειας. Όταν είσαι στην
ύπαιθρο, σε µια ερηµιά και θα δεις κάπου έναν αστυνοµικό
σταθµό, από αυτούς που τους κλείνετε παντού ή ακόµα περισ-
σότερο όταν θα δεις µέσα στο λιοπύρι ένα πυροσβεστικό όχηµα

µε δυο, τρεις, τέσσερις πυροσβέστες, έτοιµους να πέσουν στη
φωτιά πρώτοι, µε ό,τι σηµαίνει αυτό, αν, ο µη γένοιτο συµβεί το
κακό. 

Αυτή είναι η θέση της Χρυσής Αυγής για τους δηµοσίους
υπαλλήλους. Επαναλαµβάνουµε ότι δεν είναι το ίδιο όλοι οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι. Δεν µπορεί να είναι στην ίδια γραµµή οι εκβια-
ζόµενοι τέσσερις χιλιάδες πυροσβέστες, που βλέπουµε εδώ ότι
δεν µονιµοποιούνται ενώ θα έπρεπε, και να τους κρατάτε όµη-
ρους τα επόµενα τρία και πλέον χρόνια, ευελπιστώντας ότι όταν
θα γίνουν εκλογές, θα έρθουν τότε οι διάφοροι κοµµατάρχες και
θα παίζουν στις πλάτες των πυροσβεστών, αλλά και άλλων κα-
τηγοριών δηµοσίων υπαλλήλων και λειτουργών και να τους λένε
«ψηφίστε µας για να σας το τελειώσουµε το ζήτηµα» κι όλα αυτά
για να ξέρουν τι γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τελειώνοντας, δυστυχώς η πατρίδα µας βοµβαρδίζεται από

ανθελληνικές ενέργειες και πράξεις σε όλα τα επίπεδα. Μόλις
χθες διαβάσαµε, ότι πλέον µε υπουργική απόφαση εξοµοιώνον-
ται τα οµόφυλα ζευγάρια -ή όπως αλλιώς το λέτε- µε τα κανονικά
ζευγάρια ως προς τα δικαιώµατα σύνταξης, δικαιώµατα οτιδή-
ποτε άλλο δεν ξέρω εγώ. 

Φανταστείτε κάποιους ανθρώπους που είναι µαζί για σαράντα
και πενήντα χρόνια, να έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε κάποιους, οι
οποίοι πολλοί εξ αυτών τεχνηέντως και σκοπίµως θα έχουν κάνει
ένα σύµφωνο συµβίωσης, έτσι για µερικούς µήνες ή ένα-δυο
χρόνια για να µπορέσουν να εκµεταλλευτούν όλα αυτά. Και όλα
αυτά, φυσικά, όπως έχουµε ξαναπεί, αντιβαίνουν µε το Σύνταγµα
των Ελλήνων και θα έρθει κάποια στιγµή, που όλα αυτά θα κρι-
θούν παράνοµα είτε από το Συµβούλιο της Επικρατείας είτε από
αλλού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη ΠΑΣΟΚ –ΔΗΜΑΡ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απορίας

άξιο, πράγµατι, γιατί η Κυβέρνηση η οποία λέει ότι ενδιαφέρεται
να επιλύσει ένα θέµα σαν αυτό της αποκατάστασης και της δι-
ευθέτησης της προοπτικής που έχουν οι πυροσβέστες πενταε-
τούς θητείας, επιλέγει να φέρει το θέµα στη Βουλή, κυρία
Υπουργέ, -γιατί αυτό είναι η δική µου η απορία-, αφού έχει λήξει
η θητεία των πυροσβεστών αυτών, των υπαλλήλων αυτών από
τις 10 Φεβρουαρίου, αφού έχει παρανόµως βρεθεί µια λύση, πα-
ρανόµως!, µε ρεπό και κάποιες άδειες που έχουν δοθεί, διότι
αυτοί οι άνθρωποι τυπικά από τις 10 Φεβρουαρίου βρίσκονται
εκτός υπηρεσίας. Φέρνει ρύθµιση µετά την ολοκλήρωση της θη-
τείας και µια ρύθµιση που τη φέρνει σήµερα, όταν γνωρίζει πάρα
πολύ καλά, ότι είχε τη δυνατότητα αυτό να το κάνει και να το δι-
ευθετήσει όταν µπορούσε εντός της θητείας, έτσι ώστε να υπάρ-
χουν και οι ανάλογες προτάσεις και οι ανάλογες αντιδράσεις.

Σήµερα, κυρία Υπουργέ, -και βλέπω ότι ο κ. Τόσκας απουσιά-
ζει, όµως τον άκουσα προηγουµένως- έχετε επιλέξει να δηµιουρ-
γήσετε ένα καθεστώς οµηρίας για τους πυροσβέστες
πενταετούς θητείας. Έχετε επιλέξει –και είναι πολιτική επιλογή
αυτή- να διαµορφώσετε ένα νοµοθετικό πλαίσιο, όπου δίνει πε-
ρισσότερα καθήκοντα µε την ανανέωση της συγκεκριµένης θη-
τείας για µια τριετία λιγότερα δικαιώµατα µε µισθούς, οι οποίοι
βέβαια δεν είναι ίσοι µε τους µισθούς των άλλων υπαλλήλων του
Πυροσβεστικού Σώµατος.

Μας λέτε στην αιτιολογική έκθεση κάτι το οποίο θεωρώ –αν
θέλετε– προκλητικό. Είναι προκλητικό, γιατί λέτε ότι η ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας µονιµοποίησης παρουσιάζει ορισµένες τε-
χνικής και νοµικής φύσεως περιπλοκές, λόγω αφ’ ενός µεν της
πληµµελούς διατύπωσης των προαναφερόµενων διατάξεων αφ’
ετέρου δε της πρόκλησης σύγχυσης σχετικά µε τα σχέδιο νόµου.
Μιλάτε για πληµµελείς διατάξεις και προβλήµατα νοµοτεχνικά. 

Να σας πω κάτι, κυρία Υπουργέ; Ο ν.3938/2011, προέβλεπε µε
τη λήξη της πενταετούς θητείας την ένταξη στο µόνιµο προσω-
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πικό του Πυροσβεστικού Σώµατος –δεν µιλούσε καν για µονιµο-
ποίηση– του συνόλου αυτών των υπαλλήλων. Όπως καταλαβαί-
νετε, δεν υπάρχει κανένα νοµοτεχνικό πρόβληµα. Ο νόµος του
2011 ήταν ξεκάθαρος, ότι µετά την ολοκλήρωση της θητείας
αυτοί οι υπάλληλοι οι οποίοι σας υπενθυµίζω ότι είναι Πυροσβέ-
στες και έχουν ορκιστεί, εντάσσονται στο µόνιµο προσωπικό του
Πυροσβεστικού Σώµατος. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Γι’ αυτό σας λέω ότι καθυστερήσατε σκόπιµα –καθυστέρησε
η Κυβέρνηση σκόπιµα, δεν είναι της αρµοδιότητάς σας– και ότι
υπάρχει και µια προκλητική –αν θέλετε– διατύπωση σε αυτή την
αιτιολογική έκθεση. Όταν λέει ότι υπάρχει σύγχυση, µάλλον τη
σύγχυση την έχει ο κύριος Υπουργός. Θέλω να σας το εξηγήσω
πολύ καλά αυτό. Ο Υπουργός, ο κ. Τόσκας, βρίσκεται σε σύγ-
χυση. Διότι από τον Δεκέµβριο του 2016, ο κ. Τόσκας έχει δηλώ-
σει ότι ολοκληρώθηκε η νοµοτεχνική προετοιµασία των
διαδικασιών για τη µονιµοποίηση και, βεβαίως, µένει µόνο η
γνώµη του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και ενδεχοµένως
να κρατείται στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Επανέρχεται ο κ. Τόσκας στις 16 Ιανουαρίου και λέει στους
συναδέλφους εδώ στην Αίθουσα, για να το ακούσουν οι πυρο-
σβέστες: «Έχουµε ολοκληρώσει τις διαδικασίες και θα προχω-
ρήσουµε σε νοµοθετική ρύθµιση». Και η νοµοθετική ρύθµιση
στην οποία επιλέγουµε να προχωρήσουµε, είναι να κρατάµε σε
οµηρία αυτούς τους ανθρώπους για τρία χρόνια, χωρίς αυτή η
διαδικασία να συνοδεύεται από δικαιώµατα που αντιστοιχούν στα
καθήκοντα και βεβαίως, όχι από µισθούς. 

Εκεί που υπήρχαν, δηλαδή, τρεις κατηγορίες στο Πυροσβε-
στικό Σώµα, φτιάχνετε µια τέταρτη κατηγορία. Έχετε τους µόνι-
µους, τους εποχικούς και αυτούς της πενταετούς θητείας οι
οποίοι είναι στις παλιές ρυθµίσεις και διατάξεις, και τους υπό µο-
νιµοποίηση τους οποίους θέλετε να ξεγελάσετε. 

Και θέλετε να τους ξεγελάσετε –το τονίζω αυτό– διότι δεν προ-
βλέπετε µια ρύθµιση η οποία θα έχει καταληκτική ηµεροµηνία,
αλλά µια ρύθµιση η οποία υπερβαίνει ακόµη και την περίοδο της
δικής σας Κυβέρνησης. Τους λέτε ότι σε τρία χρόνια, δηλαδή τυ-
πικά µετά τις επόµενες εκλογές, θα είµαστε εδώ να το ξανασυ-
ζητήσουµε, για να µετατρέψουµε αυτές τις θέσεις σε µόνιµες.

Η ρύθµιση που φέρνετε σήµερα, κυρία Υπουργέ, είναι τόσο
δυσλειτουργική και άδικη για τους δύο χιλιάδες εκατό υπαλλή-
λους, ώστε οι αδικίες να µεταφέρονται πλέον στο εργασιακό
πεδίο και την καθηµερινότητα της λειτουργίας του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος.

Μου έλεγε ένας πυροσβέστης: «Όταν εγώ είµαι πενταετούς
θητείας και µέσα στο αυτοκίνητο έχω έναν εποχικό και βρίσκοµαι
σαράντα χιλιόµετρα από την έδρα µου, θα πρέπει να πάρω τη-
λέφωνο τον διοικητή µου, για να τον ρωτήσω αν επιτρέπει να
προχωρήσω στην κατάσβεση της φωτιάς, δηλαδή να πάω στην
επιχείρηση εναντίον της φωτιάς και να έχω εγώ την ευθύνη, την
οποία δεν θέλει να πάρει κανένας άλλος, να έχω έναν εποχικό
µαζί µου». Και αυτό θέλετε να το διατηρήσουµε για ακόµη τρία
χρόνια!

Ξέρετε κάτι; Σήµερα όταν σας µιλάµε για αδικία, σας µιλάµε
για το γεγονός, ότι ένας υπάλληλος του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος που αµείβεται µε 750 ευρώ, θα κάνει όλα τα καθήκοντα του
µόνιµου αλλά δεν θα έχει τα δικαιώµατα του µόνιµου, δεν θα εν-
τάσσεται στο ειδικό µισθολόγιο, θα ανταποκρίνεται στα ωράρια
της υπηρεσίας, γιατί έτσι οφείλει να κάνει, όπως λέτε µέσα,
χωρίς να υπάρχει καµµιά προοπτική µισθολογικής εξοµοίωσης. 

Θέλετε να δώσετε µια δικαιότερη λύση; Θέλετε να στηρίξουµε
αυτή την τροπολογία, για να ανταποκριθούµε και στο αίτηµα
αυτών των ανθρώπων; Εγώ σας έχω µια πρόταση και οφείλετε
να τη σκεφθείτε, να την ακούσει ο κ. Τόσκας. 

Προβλέπεται -εµείς το χαρακτηρίζουµε οµηρία, εσείς περίοδο
ανανέωσης- αυτή η περίοδος ανανέωσης να µειωθεί στον έναν
χρόνο. Χωρίς καµµιά άλλη ρύθµιση να προχωρήσουµε στη διά-
ταξη του 2011, που έλεγε ότι µετά την λήξη της ανανέωσης
αυτής, δηλαδή του ενός έτους, να ενταχθούν αυτοδίκαια στο µό-
νιµο προσωπικό οι δύο χιλιάδες έντεκα πρώην πενταετούς θη-
τείας πυροσβέστες και εκεί να υπάρξει πλήρης µισθολογική και
εργασιακή εξοµοίωση. 

Αν, πράγµατι, έχετε τη θέληση να δώσετε µια λύση για αυτούς

τους ανθρώπους, δεν χρειάζεται να τους κρατήσετε οµήρους
ούτε να δηµιουργήσετε νέα πελατειακή και εκλογική, αν θέλετε,
δεξαµενή. Εµείς θα το στηρίξουµε αυτό, αν το δεχθείτε. Πάµε
στην ανανέωση για ένα χρόνο από σήµερα και από εκεί και πέρα
στον ένα χρόνο να ενταχθούν χωρίς καµµιά άλλη διαδικασία.

Αυτά τα οποία λέτε στην αιτιολογική έκθεση για έκδοση ΚΥΑ
και προεδρικών διαταγµάτων, νοµίζω ότι είναι προφάσεις και δεν
λύνουν το πρόβληµα, γιατί είναι πάρα πολύ εύκολο. Το κάνατε
άλλωστε για άλλες επαγγελµατικές τάξεις. Ξέρουµε όλοι ότι είναι
ζήτηµα πολιτικής βούλησης.

Εποµένως η πρότασή µας είναι ξεκάθαρη. Εµείς δεν µπορούµε
να στηρίξουµε την τροπολογία. Θεωρούµε ότι είναι επιβλαβής
για τα συµφέροντα του Πυροσβεστικού Σώµατος, γιατί θα έχετε
καινούργια προβλήµατα. Ξέρετε πόσοι έρχονται ως µόνιµοι από
την Πυροσβεστική Ακαδηµία; Ογδόντα άτοµα το 2019. Μέχρι
τότε θα χρησιµοποιείτε ως προσωπικό δεύτερης κατηγορίας αυ-
τούς τους ανθρώπους, τους δύο χιλιάδες εκατό, οι οποίοι θα πη-
γαίνουν πλέον να βουλώνουν τρύπες εργασιακές και
επαγγελµατικές ιδιαίτερα τώρα, κυρία Υπουργέ, µε την ιδιωτικο-
ποίηση των αεροδροµίων. 

Σε όλα τα αεροδρόµια δεν είχαν συσταθεί σταθµοί. Εποµένως
θα έχουµε καινούργιους σταθµούς, νέες ανάγκες, θα έχουµε
προτεραιότητα των µονίµων και οι υπάλληλοι των 750 ευρώ θα
µετατίθενται, γιατί µπαίνουν στο σύστηµα µεταθέσεων, παντού
στην Ελλάδα και χωρίς κανένα προγραµµατισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκληρώνω αµέσως, κυρία
Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.

Εποµένως καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι και άδικο από τη µια
πλευρά αλλά δεν βοηθά και στην επιχειρησιακή λειτουργικότητα
του Πυροσβεστικού Σώµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ας αρχίσουµε από τα εύκολα, που είναι η τροπολογία για τον

ΕΦΚΑ. Θα µιλήσω µόνο για δυο τροπολογίες, του ΕΦΚΑ και των
πυροσβεστών. Στα υπόλοιπα ο εισηγητής µας τεκµηρίωσε µε τον
καλύτερο τρόπο τη θέση του ΚΚΕ, όσον αφορά το σύνολο του
νοµοσχεδίου.

Όσον αφορά τον ΕΦΚΑ, ήδη υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα µε τη
µεγάλη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης για την κοινωνική
ασφάλιση. Ο ΕΦΚΑ είναι γνωστό ότι άρχισε µε έλλειµµα 2,1 δις.
Είναι γνωστό, επίσης, ότι παρά τη χρηµατοδότηση από τον
ΑΚΑΓΕ, πάλι το έλλειµµα συνεχίζει να υπάρχει. Καλύπτει αυτή η
τροπολογία τις ανάγκες της κοινωνικής ασφάλισης; Η γνώµη µας
είναι ότι δεν καλύπτει και το έλλειµµα αυτό θα αξιοποιηθεί από την
Κυβέρνηση, για να προχωρήσει ακόµη περισσότερο στη µείωση
των συντάξεων, στην αφαίρεση των κοινωνικών και ασφαλιστικών
δικαιωµάτων, όπως κάνει µέχρι τώρα, βέβαια, προκαλώντας την
κατάσταση στα ασφαλιστικά ταµεία.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς λέµε, ότι οι εργαζόµενοι, ο λαός µας
πρέπει να παλέψει για την ανατροπή αυτής της πολιτικής και
στην κοινωνική ασφάλιση για την κατάργηση των αντιασφαλιστι-
κών νόµων. Και, βεβαίως, η Κυβέρνηση είναι έκθετη, γιατί έχουν
ροκανίσει τα αποθεµατικά της κοινωνικής ασφάλισης οι βιοµή-
χανοι, οι εφοπλιστές, το ίδιο το κράτος µέσα από τη λειτουργία
του και τα δανεικά και αγύριστα που έδινε. Και σήµερα, λοιπόν,
αρνείται να ανακεφαλαιοποιήσει αυτή την ανάγκη που έχει η κοι-
νωνική ασφάλιση. 

Βεβαίως θα ψηφίσουµε «ναι» στην επιχορήγηση των φορέων
της κοινωνικής ασφάλισης, του ΕΦΚΑ, του ΝΑΤ και του ΟΓΑ,
όπως προβλέπει η τροπολογία. 

Έρχοµαι στην τροπολογία για τους εργαζόµενους στο Πυρο-
σβεστικό Σώµα. 

Ο Υπουργός ο οποίος λείπει και ας ελπίσουµε ότι µας ακούει,
µίλησε για την τροπολογία του ΚΚΕ και είπε ότι η δική µας τρο-
πολογία δεν συνάδει µε τα αιτήµατα των πυροσβεστών, των πεν-
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ταετών και των εποχικών, ενώ η δική του λύνει το θέµα. 
Φαντάζοµαι ότι όλοι σας έχετε πάρει καταγγελία-διαµαρτυρία

των οργανώσεων των πενταετών και των εποχικών, που σας
καλεί να µην ψηφίσετε αυτή την τροπολογία, την οποία έφερε
σήµερα η Κυβέρνηση. Δεν την πήρατε; Την πήρατε. Όµως εσείς
θα πράξετε το αντίθετο. Θα ψηφίσετε αυτή την τροπολογία, που
όχι µόνο δεν λύνει το πρόβληµα αλλά κρατά όµηρους τους δύο
χιλιάδες εκατό εργαζόµενους και σε πλήρη ανασφάλεια όλους
τους υπόλοιπους. 

Τι κάνει η δική µας τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Η δική µας τροπολογία λέει, ότι για να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα,
θα πρέπει να καταργηθεί η παράγραφος 1 του άρθρου 15 του
ν.3938/2011 και να επανασυστηθούν αυτοδικαίως οι τέσσερις χι-
λιάδες οργανικές θέσεις οι οποίες καταργήθηκαν τότε. Εάν δεν
γίνει αυτό, δεν αντιµετωπίζεται το ζήτηµα. Η τροπολογία µας, η
κατάργηση αυτής της παραγράφου λύνει αυτό το ζήτηµα. Σε
αυτές τις θέσεις να ενταχθούν αναδροµικά, από την 1η Φεβρουα-
ρίου 2017, όσοι εκ των πυροσβεστών πενταετούς θητείας πλη-
ρούν τα κριτήρια κατάταξης. Όλες οι άλλες κενές οργανικές
θέσεις να καλύπτονται µέσω της διαδικασίας των πανελληνίων
εξετάσεων της επόµενης εξεταστικής περιόδου.

Δεύτερο θέµα που θέτει η τροπολογία µας. Οι ήδη υπηρετούν-
τες πενταετούς θητείας υπάλληλοι που δεν πληρούν τα κριτήρια
κατάταξης στο Πυροσβεστικό Σώµα και όλοι οι άλλοι που είναι
µε σύµβαση απασχολούµενοι κατά την αντιπυρική περίοδο πυ-
ροσβέστες, να καταλάβουν αναδροµικά, επίσης από 1 Φεβρουα-
ρίου 2017, µόνιµες οργανικές θέσεις. Σε περίπτωση που αυτές
λείπουν, να συσταθούν νέες που θα υπάγονται στο Υπουργείο
Εσωτερικών, το οποίο εµπλέκεται έτσι κι αλλιώς στην Πολιτική
Προστασία της χώρας ή στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, στη Δασική Υπηρεσία για την κάλυψη των αναγκών της. 

Τι άλλο λέει η τροπολογία µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Για όλη τη µεταβατική περίοδο µέχρι την πλήρη κάλυψη των ορ-
γανικών κενών του Πυροσβεστικού Σώµατος από τη διαδικασία
των πανελληνίων εξετάσεων οι υπάλληλοι αυτοί να καλύπτουν
τοµείς πυροπροστασίας και πρόληψης του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος. 

Επίσης προτείνουµε -τέταρτο σηµείο- µε τη λήξη της µεταβα-
τικής περιόδου, να απασχολούνται µε τα νέα καθήκοντα πρόλη-
ψης, φύλαξης και διαχείρισης των δασικών οικοσυστηµάτων, µε
εκχιονισµούς των οδικών δικτύων της χώρας, καθώς και µε αντι-
πληµµυρικές παρεµβάσεις. 

Αυτή η πρότασή µας είναι ολοκληρωµένη και αντιµετωπίζει το
πρόβληµα του συνόλου των εργαζοµένων στο Πυροσβεστικό
Σώµα µε αυτές τις εργασιακές σχέσεις που υπάρχουν σήµερα. 

Όµως τι γίνεται, αγαπητοί συνάδελφοι και εργαζόµενοι στο
Πυροσβεστικό Σώµα; Η Κυβέρνηση επιχειρεί µε την τροπολογία
αυτή, η οποία αφορά µόνο όσους κρίθηκαν ικανοί για µονιµοποί-
ηση, να κάνει µια γνωµοδοτική εξαπάτηση. Λέει για τρία χρόνια
και αυτό µε την αίρεση ότι τα δηµοσιονοµικά της χώρας θα το
επιτρέπουν και αν οι δύο ή τρεις Υπουργοί το αποφασίσουν. Το
ένα θέµα είναι αυτό. Όλοι οι υπόλοιποι είναι στον αέρα. Δηλαδή
είναι εν δυνάµει απολυµένοι, γιατί µέχρι στιγµής δεν έχουν υπάρ-
ξει -από όσα έχουν πέσει στην αντίληψή µας- οι υπηρεσιακές
αποφάσεις που να ανανεώνουν τη θητεία τους. Πείτε µας µία
υπηρεσιακή απόφαση, που να ανανεώνει τη θητεία όλων των
υπολοίπων. 

Επίσης η τριετία -όπως είπα προηγουµένως- δεν τους εξασφα-
λίζει. Εξασφαλίζει µόνο ότι θα έχουν για τρία χρόνια δουλειά. Δεν
εξασφαλίζει τη µονιµότητα. Εξασφαλίζει ότι τα επόµενα τρία χρό-
νια θα έχουν δουλειά. Και µετά θα είναι πάλι στον αέρα.

Εµείς, λοιπόν, επειδή δεν θέλουµε να παίζουµε µε τους εργα-
ζόµενους, σας καλούµε να κάνετε αποδεκτή την πρότασή µας,
γιατί είναι η µόνη που λύνει το πρόβληµα και η µόνη που διασφα-
λίζει την οµογενοποίηση του Πυροσβεστικού Σώµατος και την
προσπάθεια που πρέπει να γίνει, έτσι ώστε, πράγµατι, να επιτε-
λέσουν το έργο που πρέπει να επιτελέσουν, για να µην καταστρέ-
φονται περιουσίες και ανθρώπινες ζωές.

Η τροπολογία, την οποία καταθέσατε, δεν αντιµετωπίζει το
πρόβληµα κι εµείς σας καλούµε -έστω και την τελευταία στιγµή-
να κάνετε δεκτή την πρόταση του ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ  (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Κατσώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Καποδίστριας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί από το Αµερικάνικο Κολλέγιο «Pierce». 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί

συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να επαναφέρω τη συζήτηση στο
σηµερινό νοµοσχέδιο και θα αναφερθώ αποκλειστικά στις διατά-
ξεις που αφορούν την κοινωνική προστασία, διατάξεις που έρ-
χονται να συµπληρώσουν τη σχεδιασµένη πολιτική του
Υπουργείου και της Κυβέρνησης υπέρ των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων.

Ο ευαίσθητος αυτός χώρος παροχής υπηρεσιών κοινωνικής
φροντίδας είναι γνωστό ότι χαρακτηρίζεται από πολυµορφία,
αφού σ’ αυτόν δραστηριοποιούνται χίλιοι πεντακόσιοι φορείς,
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, κοινωφελή ιδρύµατα, ΜΚΟ,
φιλανθρωπικά σωµατεία, µε την εξαίρεση, βέβαια, των εκκλησια-
στικών ιδρυµάτων που δεν συµπεριλαµβάνονται. Όµως εκτός της
πολυµορφίας, χαρακτηρίζεται και από µειωµένη εποπτεία, µε
αποτέλεσµα τη δυσλειτουργία και την πολυδιάσπαση πολλές
φορές σε βάρος αυτών που υποτίθεται ότι ωφελούνται απ’ αυτές
τις υπηρεσίες, που είναι οι ηλικιωµένοι, τα απροστάτευτα ανή-
λικα, οι φτωχές οικογένειες, οι χρονίως πάσχοντες και οι άνθρω-
ποι µε αναπηρία.

Ταυτόχρονα, το τοπίο θολώνει, καθώς η χρηµατοδότηση γίνε-
ται για κάποιους απ’ αυτούς µέσα από ιδιωτικούς πόρους, αρκε-
τές φορές -όπως έχει αποδειχθεί- αδιαφανώς, αλλά γίνεται και
από το κράτος είτε άµεσα από το Υπουργείο Πρόνοιας είτε εµ-
µέσως από φορείς, όπως ο ΕΟΠΥΥ και οι περιφέρειες. Εποµένως
χρειάζεται να γίνεται έλεγχος για τη σωστή αξιοποίηση των δα-
πανών του δηµοσίου.

Για τους λόγους αυτούς και µε σκοπό την καλύτερη και απο-
τελεσµατικότερη παρακολούθηση από πλευράς Υπουργείου των
δράσεων όλων αυτών των φορέων, δηµιουργείται αυτό το Εθνικό
Μητρώο, όπως προβλέπεται στο άρθρο 7 του Κεφαλαίου β’, µε
την εγγραφή, όµως, να ορίζεται ως υποχρεωτική.

Η συγκεκριµένη ρύθµιση, βεβαίως, είναι η συνέχεια του ήδη
ψηφισµένου Εθνικού Μηχανισµού Κοινωνικής Προστασίας, που
επανασχεδιάστηκε στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ και ψηφίστηκε ακριβώς
για να αξιολογεί, να σχεδιάζει και να τεκµηριώνει.

Το µητρώο αυτό θα περιλαµβάνει στοιχεία, που αφορούν τον
εκάστοτε φορέα, παρεχόµενες υπηρεσίες, αριθµό ωφελουµέ-
νων, αριθµό εργαζοµένων, τις ειδικότητές τους, το προσωπικό
που παρέχει εθελοντικά αυτές τις υπηρεσίες, οικονοµικά στοι-
χεία, όπως πόροι χρηµατοδότησης, στοιχεία ισολογισµού και
απολογισµού, την κινητή και ακίνητη περιουσία του φορέα και
τέλος, τη δυναµικότητα θέσεων και κλινών. Παράλληλα θα αξιο-
ποιηθούν τα στοιχεία από το e-pronoia και το ΕΚΚΑ, επεκτείνον-
τας τις δυνατότητες µε ενδοεπικοινωνία των υπαρχόντων
µητρώων. Με αυτόν τον τρόπο θα υπάρχει µια πλήρης χαρτο-
γράφηση του τοπίου στην κατεύθυνση αυτή.

Επιπλέον η συγκέντρωση και η αξιολόγηση αυτών των στοι-
χείων θα µας δώσει τη δυνατότητα να σχεδιάσουµε µε δεδοµένα
µια ενιαία πολιτική προς όφελος µεγαλύτερου πληθυσµού, ιδιαί-
τερα αυτών των ευάλωτων οµάδων, ενώ όπως είπα πριν, προφα-
νώς θα µπορεί να προλάβει και να αποτρέπει φαινόµενα
κακοδιαχείρισης, όπως αυτά που έχουν δει το φως της δηµοσιό-
τητας, για παράδειγµα του Γηροκοµείου Αθηνών, όπου η απερ-
χόµενη διοίκηση παρέδωσε άδεια ταµεία και κατασχεµένους
λογαριασµούς.

Εκεί, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και όχι στις απευ-
θείας αναθέσεις του Υπουργείου, βρισκόταν το πάρτι για
πολλά πολλά χρόνια δυστυχώς. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η προσπάθεια ενισχύει και ανα-
βαθµίζει τον έλεγχο αυτών των κοινωνικών και προνοιακών πα-
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ροχών και υπηρεσιών, µε στόχο τη χρηστή και αποδοτική διαχεί-
ριση των κοινωνικών πόρων, τον συντονισµό και την αξιολόγηση
της ποιότητας των υπηρεσιών που παρέχουν όλοι αυτοί οι φο-
ρείς για τις ευαίσθητες και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ και στην τροπολογία για τα
σχολικά γεύµατα, για την οποία έγινε αρκετή συζήτηση. Είναι
γνωστό ότι τα προγράµµατα λιτότητας ευθύνονται για την αύ-
ξηση της φτώχειας και, βέβαια, και της παιδικής φτώχειας. Πράγ-
µατι µε βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, ο κίνδυνος για την παιδική
φτώχεια ανέρχεται στο 26,6%, ενώ το ποσοστό των παιδιών που
ζουν σε οικογένειες οι οποίες βρίσκονται κάτω από το κατώφλι
της φτώχειας, είναι πολύ περισσότερο, στο 34,5%. 

Και ακριβώς η παιδική φτώχεια είναι εκείνη η οποία µπορεί να
εµφανιστεί µε φαινόµενα υποσιτισµού, αλλά κυρίως µε φαινό-
µενα παχυσαρκίας, στην οποία η χώρα µας και προ κρίσης, δυ-
στυχώς, είχε αρνητική πρωτιά σε όλες τις ηλικίες και τα φύλα.
Και ακριβώς αυτή η αρνητική πρωτιά προδιαθέτει αυτά τα παιδιά
σε πολύ σοβαρά νοσήµατα, που συνηθίζαµε να τα βλέπουµε
στην ενήλικο ζωή, όπως τον ζαχαρώδη διαβήτη, τις καρδιακές
παθήσεις. 

Μάλιστα είναι πλέον επίσηµα καταγεγραµµένο, ότι η µείωση
του οικογενειακού εισοδήµατος συνδέεται άµεσα µε την παχυ-
σαρκία, καθώς σε συνθήκες κρίσης οι γονείς καταφεύγουν στη
φθηνή, ανθυγιεινή θερµιδογόνα τροφή, για να σιτίσουν τα παιδιά
τους. 

Στόχος, λοιπόν, αυτής της επέκτασης των σχολικών γευµάτων
είναι η καταπολέµηση της παιδικής φτώχειας και της επισιτιστι-
κής ανασφάλειας, αφού βρισκόµαστε ακόµη σε έντονη κοινωνική
και οικονοµική κρίση. Και φαίνεται από τα καταγεγραµµένα στοι-
χεία, ότι υπάρχουν περίπου εκατόν σαράντα χιλιάδες παιδιά που
βρίσκονται σε αυτόν τον κίνδυνο. 

Η δράση αυτή είναι σηµαντική, γιατί εντάσσεται σε έναν θε-
σµικό σχεδιασµό, καθώς το κράτος αναλαµβάνει να στηρίξει
αυτές τις οικογένειες και να χρηµατοδοτήσει από δηµόσιους πό-
ρους το πρόγραµµα. Προσπάθειες είχαν γίνει και τα προηγού-
µενα χρόνια από εθελοντικές οµάδες, συλλόγους γονέων,
εκπαιδευτικών και εκκλησιαστικούς φορείς, που, βεβαίως, µπο-
ρούν να συνεχιστούν. Όµως εδώ µιλάµε για το κράτος, που επι-
λέγει να σχεδιάσει αυτή την πολιτική. 

Είναι, λοιπόν, δική µας υποχρέωση να στηρίξουµε αυτές τις
θεσµικές παρεµβάσεις. Ταυτόχρονα µέσω αυτής της διαδικασίας
στοχεύουµε στο να αλλάξουµε τη διατροφική κουλτούρα για όλο
τον παιδικό πληθυσµό. Δεν επιθυµούµε να δώσουµε ένα συσσίτιο
στην κρίση, αλλά να µπορέσουµε να ξεκινήσουµε µε δυσκολίες
ένα παιδαγωγικό και εκπαιδευτικό µέτρο, µε την παράλληλη
διοργάνωση θεµατικών εβδοµάδων σχετικά µε τη διατροφή, που
µπορεί να αλλάξει πιθανώς και τα πρότυπα της κουλτούρας,
πέραν του να δώσει άµεση ανακούφιση σε θέµατα υποσιτισµού,
αφού οι κατάλληλες ηλικίες για την παρέµβαση είναι η παιδική
ηλικία, δηλαδή οι ηλικίες από δυόµισι έως πέντε χρονών και η
εφηβεία. 

Το επιχείρηµα ότι αυτή η αρχική, γρήγορη ανάθεση για τους
πρώτους τρεις µήνες µαρτυρά διαπλοκή και πελατολόγιο, είναι
απολύτως έωλο, διότι αυτό γίνεται για να ξεκινήσει µε γρήγο-
ρους ρυθµούς το πρόγραµµα, το οποίο θα αφορά ένα µικρό
ποσό και δέκα χιλιάδες µαθητές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου, σας παρακαλώ, ένα, δυο λεπτά ακόµη, κυρία Πρό-
εδρε.  

Έχει κατατεθεί από την Υπουργό, ότι το πρόγραµµα αυτό θα
αφορά εβδοµήντα χιλιάδες µαθητές και πως, βεβαίως, θα γίνει
µε απόλυτα διαφανή διεθνή διαγωνισµό και µε δαπάνη 25 εκα-
τοµµυρίων. Επίσης θα γίνει µε βάση τα επίσηµα καταγεγραµµένα
στοιχεία, εκεί όπου έχουµε δείκτες ακραίας φτώχειας και ανερ-
γίας, που συναινούν τα σχολεία και οι σύλλογοι γονέων και κη-
δεµόνων, µε στόχο την επόµενη χρονιά να επεκταθεί, ώστε να
καλύψουµε το 30% των εξακοσίων χιλιάδων παιδιών στην πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση που βρίσκονται σε κίνδυνο φτώχειας. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει όλοι µαζί να στηρίξουµε νοµοθετικά
αυτή την προσπάθεια που καταβάλλει το Υπουργείο, να την εν-

τάξουµε στο µέλλον και να βοηθήσουµε όλοι, µε περισσότερες
δράσεις, µε την προοπτική µόνιµων κρατικών παρεµβάσεων και
ενίσχυσης δηµόσιων φορέων, που θα παρέχουν κοινωνική φρον-
τίδα και προστασία. 

Στο επόµενο ένα λεπτό θα ήθελα να σας απασχολήσω για µια
τροπολογία, την οποία καταθέτω εκ µέρους και άλλων συναδέλ-
φων του ΣΥΡΙΖΑ, που αφορά στο θέµα των ασυνόδευτων παι-
διών. 

Οι διαστάσεις της προσφυγικής και µεταναστευτικής κρίσης
είναι σε όλους µας γνωστές και η πιο ευάλωτη οµάδα είναι τα
ασυνόδευτα ανήλικα προσφυγόπουλα. Υπάρχει ένας πολύ ση-
µαντικός αριθµός παιδιών που έχουν εγκλωβιστεί. Βεβαίως δεν
ξέρουµε ακριβώς ποιος είναι. 

Πρόκειται κυρίως για αγόρια. Ξέρουµε ότι λειτουργούν σε όλη
την επικράτεια πενήντα ξενώνες, µε δυναµικότητα χιλίων διακο-
σίων ογδόντα δύο θέσεων φιλοξενίας. Υπάρχουν, όµως, επιπρό-
σθετες ανάγκες για άλλες εξακόσιες, επτακόσιες νέες θέσεις,
σύµφωνα µε τις εκκρεµείς αιτήσεις. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, µε την τροπολογία που καταθέτουµε,
επιδιώκουµε να υπάρξουν κατάλληλοι χώροι και δοµές προσωρι-
νής φιλοξενίας των παιδιών που χρήζουν προστασίας. Και, βε-
βαίως, στο πλαίσιο της διευθέτησης επειγόντων προβληµάτων
προτείνουµε η ανακαίνιση, η διαµόρφωση και ο εξοπλισµός αυτών
των ακινήτων που ανήκουν στο Υπουργείο Εργασίας και στους
εποπτευόµενους φορείς, δηλαδή στα κέντρα κοινωνικής προστα-
σίας, να γίνουν µε τη συνδροµή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
Επίσης, θα λειτουργήσουν µε το ήδη υπάρχον προσωπικό και αν
χρειαστεί, πιθανώς θα µπορούν να στελεχωθούν και περαιτέρω
αυτοί οι ξενώνες µε προσωπικό που γνωρίζει και διαχρονικά φρον-
τίζει τέτοια ευάλωτα παιδιά. Οι δαπάνες για τις εργασίες και τον
εξοπλισµό των κτηρίων θα καταβληθούν από το Ταµείο Ασύλου,
Μετανάστευσης και Ένταξης.

Εποµένως, θεωρώ ότι και µε την τροπολογία αυτή ολοκληρώ-
νουµε αυτό που προσπαθούµε να πούµε, δηλαδή κοινωνική προ-
στασία προς όλους τους ανήλικους που διαµένουν στη χώρα,
χωρίς διακρίσεις και µε γνώµονα την ανθρώπινη αξιοπρέπεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κυρία Τζούφη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από την Νέα Δη-
µοκρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον λόγο για την εκπρό-

θεσµη τροπολογία που αφορά την παράταση της σύµβασης για
τρία ακόµη χρόνια των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης,
που σήµερα, αν είχε εφαρµοστεί ο νόµος, θα έπρεπε ήδη να
έχουν µονιµοποιηθεί.

Η εκπρόθεσµη αυτή τροπολογία είναι µνηµείο λαϊκισµού και
εµπαιγµού των δύο χιλιάδων εκατό, περίπου πυροσβεστών που
ανέµεναν εύλογα η πολιτεία να εφαρµόσει τον ν.3938/2011. Φαί-
νεται, όµως, ότι άλλες είναι οι προτεραιότητες της Κυβέρνησης.

Ως γνωστόν, µε τον νόµο αυτόν δηµιουργήθηκε ιδιαίτερη κα-
τηγορία, των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης, µε τη σύ-
σταση τεσσάρων χιλιάδων θέσεων από τις οποίες οι τρεις
χιλιάδες τετρακόσιες καλύφθηκαν από πρώην εποχικούς εργα-
ζοµένους και οι εξακόσιες από ιδιώτες που εκδήλωσαν ενδιαφέ-
ρον.

Ο νόµος προέβλεπε ότι µε τη λήξη της πενταετίας όσοι δεν
είχαν συµπληρώσει το τεσσαρακοστό έτος της ηλικίας τους και
ήταν τουλάχιστον απόφοιτοι λυκείου, µπορούσαν να µονιµοποι-
ηθούν, οι δε υπόλοιποι να αιτηθούν ανανέωση της πενταετούς
θητείας τους.

Το 2014 η τότε κυβέρνηση µε τον ν.4249 έδωσε τη δυνατότητα
ένταξης στο µόνιµο προσωπικό των πυροσβεστών πενταετούς
υποχρέωσης και πριν τη λήξη της πενταετίας µε κοινή υπουργική
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και Προστασίας του Πολίτη, µετά από σχετική εισήγηση
του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος.

Τέτοια ΚΥΑ στα δύο χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ
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δεν εκδόθηκε. Αντιθέτως, στον προϋπολογισµό του 2017 δεν
υπήρχε καµµία πρόβλεψη για τη µονιµοποίηση των πυροσβεστών
πενταετούς υποχρέωσης. 

Με βάση, λοιπόν, τον νόµο δύο χιλιάδες ενενήντα τρεις πυρο-
σβέστες κρίθηκαν ότι πληρούν τις προϋποθέσεις µονιµοποίησης
από τα αρµόδια συµβούλια. Την Κυριακή 12 Φεβρουαρίου κυκλο-
φόρησε στο διαδίκτυο έγγραφο για το αίτηµα που υπέβαλε το
Αρχηγείο του Σώµατος στις αρχές Μαΐου του 2016, πριν την έκ-
δοση της υπουργικής απόφασης για τη διαδικασία µονιµοποί-
ησης των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, και για το οποίο ο διευθυν-
τής του Γραφείου του κυρίου Υπουργού αξίωσε από το Αρχηγείο
του Πυροσβεστικού Σώµατος να αποσυρθεί. Η απόσυρση υλο-
ποιήθηκε δύο µέρες αργότερα. Καταθέτω τη σχετική αλληλογρα-
φία στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ενώ εξέπνεε η προθεσµία της 10ης Φεβρουαρίου 2017 για
τη µονιµοποίηση των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης, οι
οποίοι ως τότε δέχονταν διαβεβαιώσεις σε όλους τους τόνους
για τη µονιµοποίησή τους, βλέπει το φως της δηµοσιότητας -και
πάλι στο διαδίκτυο- απάντηση της Υπουργού Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, της κ. Όλγας Γεροβασίλη, προς το Αρχηγείο της
Πυροσβεστικής.

Τι λέει το έγγραφο µε ηµεροµηνία 2-2-2017; Αφού επικαλείται
τις µνηµονιακές υποχρεώσεις για διορισµούς στο δηµόσιο, µε
βάση τον λόγο «µία πρόσληψη προς τέσσερις αποχωρήσεις» το
2017 και «µία πρόσληψη για τρεις αποχωρήσεις» το 2018, «καρ-
φώνει» το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ότι δεν ενηµέρωσε
εγκαίρως το Διοικητικής Ανασυγκρότησης, προκειµένου να προ-
γραµµατίσει τις προσλήψεις.

Η κ. Γεροβασίλη γράφει χαρακτηριστικά: «Η Υπηρεσία µας,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τόσο τις ανάγκες των φορέων όσο και τις
δηµοσιονοµικές συνθήκες, έχει προγραµµατίσει τους διορισµούς
και προσλήψεις τακτικού προσωπικού για τα επόµενα δύο έτη.
Στον εν λόγω προγραµµατισµό δεν µπορεί να περιληφθεί η έν-
ταξη των δύο χιλιάδων τριακοσίων εβδοµήντα πέντε πυροσβε-
στών που έχουν προσληφθεί µε σχέση εργασίας δηµοσίου
δικαίου για πενταετή θητεία, µε δυνατότητα ανανέωσης». 

Και συνεχίζει παρακάτω, προτρέποντας το Υπουργείο να προ-
χωρήσει στην ανανέωση της θητείας τους, υποβάλλοντας αίτηµα
στην Επιτροπή ΠΥΣ 33/2006 και να προβεί στη µονιµοποίησή
τους µόλις το επιτρέψουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες της
χώρας βάσει της διαδικασίας που έχει πραγµατοποιηθεί.

Καταθέτω το έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή, λοιπόν, είναι η πραγµατικότητα. Είτε από άγνοια και επι-
πολαιότητα είτε γιατί έχετε άλλες προτεραιότητες προσλήψεων,
δεν ενηµερώσατε το αρµόδιο Υπουργείο επί των προσλήψεων,
προκειµένου να συµπεριληφθούν στον προγραµµατισµό των ετή-
σιων προσλήψεων στο δηµόσιο. Και καθώς εξέπνεε η προθεσµία
µονιµοποίησης στις 10 Φεβρουαρίου και δύο χιλιάδες ενενήντα
τρεις πυροσβέστες θα ήταν στον αέρα από δικά σας λάθη και
αβελτηρίες, αναγκάστηκε το Αρχηγείο, µια µέρα πριν, να δώσει
εντολή υποχρεωτικής χορήγησης ρεπό και σε όσους δεν δι-
καιούνταν ρεπό, υποχρεωτική χορήγηση κανονικής άδειας µέχρι
τις 19 Φεβρουαρίου του 2017, προκειµένου να έρθει η τροπολο-
γία στη Βουλή.

Διαβάζοντας την τροπολογία πραγµατικά, κυρία Υπουργέ,
υποκλίνοµαι στον συντάκτη της. Διαβάζω από την αιτιολογική έκ-
θεση: «Η προτεινόµενη διάταξη κρίνεται αναγκαία για την απο-
σαφήνιση από κάθε άποψη του καθεστώτος ένταξης των µε
πενταετή θητεία πυροσβεστών στο µόνιµο προσωπικό του Σώ-
µατος». Είναι η τροπολογία που παρατείνει τη θητεία τους για
άλλα τρία χρόνια και βαφτίζεται ως «αποσαφήνιση» για την έν-
ταξή τους στο µόνιµο προσωπικό.

Συνεχίζει παρακάτω: «Εν τούτοις, η ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας µονιµοποίησης παρουσιάζει ορισµένες τεχνικής και νοµικής
φύσεως περιπλοκές λόγω της πληµµελούς διατύπωσης των προ-
αναφεροµένων διατάξεων και της πρόκλησης σύγχυσης, αφ’ ετέ-
ρου, σχετικά µε το αν η τελική διαδικασία ένταξης στο µόνιµο
προσωπικό υπόκειται στους περιορισµούς των προσλήψεων στο
δηµόσιο τοµέα, κατά το άρθρο 11 του ν.3833/2010». Τεχνικής και
νοµικής φύσεως περιπλοκές. Σύγχυση αν η µονιµοποίηση υπό-
κειται στους περιορισµούς διορισµών στο δηµόσιο.

Ας το δούµε καλοπροαίρετα. Καλά, πότε τα ανακαλύψατε όλα
αυτά; Εδώ και δυο χρόνια τι κάνατε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η τροπολογία στην καλύτερη των περιπτώσεων για εσάς είναι

οµολογία ανικανότητας. Εδώ και δυο χρόνια η Κυβέρνηση αγρόν
ηγόραζε. Περί άλλων ετύρβαζε. Εκτός και αν άλλες ήταν οι προ-
τεραιότητές σας για διορισµούς στο δηµόσιο, που, όπως απο-
δείξαµε κατά την πρόσφατη συζήτηση επίκαιρης επερώτησής
µας, ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας αντί να µειωθεί, το 2016 αυ-
ξήθηκε, διογκώθηκε κατά επτά χιλιάδες σε σχέση µε την προ-
ηγούµενη χρονιά.

Θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω, κυρία Πρόεδρε, ότι στην
τροπολογία δεν υπάρχει σαφής αναφορά για τους τριακόσιους
ογδόντα εννιά που προσλήφθηκαν επιπλέον σε συµπλήρωση των
πινάκων λόγω αποχωρήσεων. Από αυτούς οι διακόσιοι ογδόντα
οκτώ πληρούν τα κριτήρια για µονιµοποίηση στον χρόνο που θα
ολοκληρώσουν την πενταετία και δεν συµπεριλαµβάνονται στους
δύο χιλιάδες ενενήντα τρεις της ρύθµισης. Ποια θα είναι η οικο-
νοµική επιβάρυνση γι’ αυτούς; Έχει γίνει υπολογισµός της συ-
νολικής επιβάρυνσης από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους; Θα
πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι και αυτοί εντάσσονται στη ρύθµιση.

Σε κάθε περίπτωση, ολοκληρώνω λέγοντας το εξής: Αν ισχύει
η απάντηση που έδωσε προκληθείς ο Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη κ. Τόσκας ότι βρίσκεται σε διαδικασία
διαπραγµάτευσης µε τους θεσµούς που αναµένει να ολοκληρω-
θεί τις επόµενες ηµέρες, προς τι η ρύθµιση της παράτασης της
θητείας για τρία χρόνια; Γιατί δεν φέρνετε µία ρύθµιση µε την
οποία να παρατείνετε τις συµβάσεις τους για τρεις ή έξι µήνες
το πολύ; 

Σ’ αυτόν τον εµπαιγµό –διότι περί εµπαιγµού πρόκειται- σ’
αυτήν την οµηρία των πενταετούς υποχρέωσης πυροσβεστών –
διότι περί οµηρίας πρόκειται- η Νέα Δηµοκρατία δεν θα συναινέ-
σει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Ο κ. Κεγκέρογλου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει τον
λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
φαίνεται από τις αντιδράσεις ορισµένων ότι η ενδυνάµωση της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης τους έχει ενοχλήσει. Σίγουρα έχει
ενοχλήσει τον κ. Τσίπρα και τον κ. Λεβέντη, οι οποίοι προκειµένου
να πλήξουν την παράταξή µας δεν φείδονται ψεµάτων. 

Τα τελευταία κρούσµατα είναι τα εξής: Ο Πρωθυπουργός την
Παρασκευή µε αφορµή ερώτηση άλλου κόµµατος, είπε ψέµατα
και διαστρέβλωσε τα στοιχεία για το φάρµακο του Υπουργείου
Υγείας επί θητείας Ανδρέα Λοβέρδου. Έχει κατατεθεί επίκαιρη
ερώτηση για να προσέλθει ο κ. Τσίπρας στη Βουλή να δώσει δι-
ευκρινίσεις. Αν αρνηθεί, θα έχουµε συνέχεια.

Όµως, σήµερα είχαµε άλλο ένα κρούσµα από τον κ. Λεβέντη,
µέσα από την εκποµπή «Καληµέρα Ελλάδα» του κ. Παπαδάκη. Ο
κ. Λεβέντης είπε ψέµατα. Κατηγόρησε την πρότασή µας που
προβλέπει ότι καλώς πληρώθηκαν τον κόπο τους οι εργαζόµενοι
στο ΚΕΕΛΠΝΟ και αυτοί που δικαιούνται για τις θέσεις ευθύνης
και ότι είναι ανεπίτρεπτο να τα ζητούν πίσω. Το γεγονός ότι
υπάρχει παράλειψη της πολιτείας να ολοκληρώσει τον κανονισµό
του ΚΕΕΛΠΝΟ δεν θα το πληρώσουν οι εργαζόµενοι.

Επιπλέον, για να δείτε ότι όχι µόνο λεβέντης δεν είναι ο Αρχη-
γός των Κεντρώων, αλλά είναι και διπρόσωπος, σας ενηµερώνω
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ότι στις 25 Ιανουαρίου είχε παρευρεθεί στην κοπή πίτας των ερ-
γαζοµένων του ΚΕΕΛΠΝΟ, όπου δεσµεύτηκε –και υπάρχει το
ηχητικό και το βίντεο- να στηρίξει τη δίκαιη λύση του προβλήµα-
τος. Μετά βγαίνει στην τηλεόραση, όπως σας είπα και υποστη-
ρίζει ότι οι εργαζόµενοι πήραν χρήµατα χωρίς να τα δικαιούνται
και πρέπει να τα επιστρέψουν.

Επανέρχοµαι, όµως, στην ουσία της υπόθεσης. Είναι δίκαιη η
ρύθµιση µε βάση την τροπολογία που έχουµε καταθέσει. Έχει
γίνει και για τους εργαζόµενους στα Κέντρα Πρόληψης και για
τους εργαζόµενους στον ΟΚΑΝΑ µε το άρθρο 41 του
ν.4320/2015. Το έχει ψηφίσει η µεγάλη πλειοψηφία της Βουλής,
µε την υπογραφή Ξανθού και Πολάκη. Ζητούµε να γίνει δεκτή η
τροπολογία. Το Υπουργείο, µε δύο δελτία Τύπου τα οποία σας
καταθέτω, έχει αναγνωρίσει το δίκαιο του αιτήµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα αναφερθώ τώρα σε ορισµένες δράσεις του Υπουργείου
Εργασίας, για τις οποίες η Υπουργός έχει µιλήσει και στην Επι-
τροπή των Περιφερειών, αλλά και κατά τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου. Μίλησε για τα διακόσια είκοσι Κέντρα Κοινότητας τα
οποία γίνονται σε κάθε δήµο. Πού είναι τα υπόλοιπα, όµως, µέχρι
τα τετρακόσια είκοσι πέντε; Αυτό είναι ένα ερώτηµα που παρα-
µένει αναπάντητο. Άλλα δεν προβλέφθηκαν και άλλα δεν τα πρό-
βλεψαν οι περιφέρειες, όπως η Περιφέρεια Πελοποννήσου.
Εποµένως, το σχέδιο είναι ελλιπές, καθώς δεν αφορά το σύνολο
των δήµων της χώρας.

Το Υπουργείο Εργασίας είπε ότι τηρεί τις διαδικασίες ΑΣΕΠ.
Ουδέν αναληθέστερον! Μετά από καταγγελίες της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης και ερώτηση που καταθέσαµε εδώ στη
Βουλή, η Περιφέρεια Αττικής απέσυρε τέσσερις προκηρύξεις για
ΜΚΟ που δεν ήταν σύµφωνες µε τη µοριοδότηση του ΑΣΕΠ. 

Όµως, το ίδιο συµβαίνει και µε τους δήµους. Ο ένας δήµος
λαµβάνει υπ’ όψιν –και σωστά- όλη την προϋπηρεσία για εργασία
στις Δοµές Φτώχειας, για παράδειγµα, ανεξάρτητα αν η πηγή
χρηµατοδότησης είναι ευρωπαϊκοί πόροι ή εθνικοί, ενώ ο άλλος
δήµος µόνο αν είναι ευρωπαϊκοί οι πόροι. Τους εθνικούς δεν
τους λαµβάνει υπ’ όψιν. Χρειάζεται έγγραφη οδηγία για να µην
ισχύουν δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Όµως, η λειτουργία των σηµερινών δοµών για την αντιµετώ-
πιση της φτώχειας λήγει στις 28 Φεβρουαρίου. Και επειδή απ’
ό,τι φαίνεται δεν πρόκειται να λειτουργήσουν τα νέα συστήµατα
που προβλέπονται από το νέο πλαίσιο πριν από δύο, τρεις µήνες,
είναι επιβεβληµένη µία ακόµα παράταση, όπως σας είχαµε επι-
σηµάνει την τελευταία φορά που είχατε φέρει την τελευταία δί-
µηνη παράταση. 

Η Κυβέρνηση, όµως, έχει χαρακτηριστικά αδρανήσει και για
το θέµα που συζητήσαµε, δηλαδή το θέµα των πυροσβεστών. Η
υποχρέωση που είχε, σύµφωνα µε τον νόµο, ήταν να εντάξει σε
πρώτη φάση από αυτόν τον µήνα δύο χιλιάδες εκατό εκπαιδευ-
µένους και έµπειρους πυροσβέστες στο Πυροσβεστικό Σώµα και
στη συνέχεια τους υπόλοιπους. 

Αντ’ αυτού και µετά από τη χαρακτηριστική αδιαφορία της, έρ-
χεται σήµερα µε µια πρόχειρη ρύθµιση να επιβάλει υποχρεώσεις
µόνιµου προσωπικού, αλλά όχι τα δικαιώµατα στους πυροσβέ-
στες πενταετούς υποχρέωσης. Δεν τήρησε τον νόµο και έρχεται
απλώς να πάρει προθεσµία, για να τηρηθεί ο νόµος µέσα στην
επόµενη τριετία. 

Και έρχοµαι τώρα στις παρεκκλίσεις από τη νοµιµότητα. Μπο-
ρεί να είναι ο τίτλος µιας σειράς πράξεων αυτής της Κυβέρνησης
–οι οποίες µάλιστα παίρνουν και νοµοθετική κάλυψη µε τους εκα-
τόν πενήντα τρεις πρόθυµους-, αλλά σήµερα θα αναφέρω δύο,
τρεις. 

Δυστυχώς οι παρεκκλίσεις από τη νοµιµότητα έχουν γίνει κα-
νόνας στη διαδικασία νοµοθέτησης εκ µέρους της κυβερνητικής
πλειοψηφίας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η βουλευτική
τροπολογία εκ µέρους των τεσσάρων συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ
–βλέπω έναν συνάδελφο αυτήν τη στιγµή- µε την οποία δίνεται
το δικαίωµα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να συνάπτει µε τρί-
τους συµβάσεις εκτέλεσης έργων και προµήθειας αγαθών κατά

παρέκκλιση κάθε σχετικής διάταξης. Ωραίοι Βουλευτές-εκπρό-
σωποι των πολιτών είστε για τη διαφύλαξη των συµφερόντων και
του χώρου των πολιτών! 

Επιπλέον, δίνεται το δικαίωµα να συνάπτει συµβάσεις κατόπιν
κατ’ ιδίαν διαπραγµατεύσεων χωρίς δηµοσίευση-προκήρυξη δια-
γωνισµού, επίσης κατά παρέκκλιση κάθε διαδικασίας και εθνικής
νοµοθεσίας. 

Στον ύπνο σας το είδατε, κύριοι συνάδελφοι, και φέρατε αυτήν
την τροπολογία; Ποιος σας την υπέδειξε; Πρόκειται πλέον για
µια καθ’ έξιν προσφυγή στις εξαιρέσεις από τη νοµιµότητα και
στην κατά παρέκκλιση νοµοθέτηση, που καθίσταται επικίνδυνη
όχι µόνο δηµοσιονοµικά, αλλά κυρίως σε επίπεδο νοοτροπίας και
διαφάνειας. 

Όµως, υπάρχει και κάτι επιπλέον. Την κοινωνική πολιτική στην
Ελλάδα την αναλαµβάνει πλέον το Υπουργείο Άµυνας και ο κ.
Καµµένος. Άρα, αυτό αποτελεί παραδοχή της αδυναµίας του
Υπουργείου Εργασίας να συνεχίσει την πολιτική προστασίας και
αξιοποίησης της περιουσίας της πρόνοιας και την παραχωρείτε
στον Υπουργό Άµυνας; 

Και έρχοµαι στα σχολικά γεύµατα. Συµφωνούµε µε την επί της
ουσίας παροχή τους και την παρέµβαση για τα γεύµατα, αλλά
διαφωνούµε πλήρως µε τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Όπως είπε η εισηγήτριά µας, έχουµε καταθέσει κάποιες τρο-

ποποιήσεις οι οποίες πιστεύω ότι πρέπει να γίνουν δεκτές, προ-
κειµένου να µη συνεχιστεί αυτή η ιστορία των κατ’ εξαίρεση
διαδικασιών ανάθεσης, τις οποίες αν συνδυάσουµε µε την από-
φαση της Πλειοψηφίας να καταργήσει από 1-1-2017 τον προλη-
πτικό έλεγχο στις δηµόσιες δαπάνες, τότε µιλάµε για µια
ωρολογιακή βόµβα για την ορθολογική και διαφανή διαχείριση
των δηµοσιονοµικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δυνατόν να συνεχιστεί
αυτή η κατά παρέκκλιση και κατ’ εξαίρεση νοµοθέτηση. Σας κα-
λούµε να δείξετε έστω και τώρα ευθύνη και να αποσύρετε όλες
τις διατάξεις που µιλούν για κατ’ ιδίαν διαπραγµατεύσεις του κ.
Καµµένου. Έλεος! Αποτελεί αίσχος αυτή η διαδικασία, για την
οποία µάλιστα καλείτε τους εκατόν πεντήντα τρεις να την καλύ-
ψουν νοµικά και να είναι υπόλογοι –οι εκατόν πενήντα τρεις- για
ό,τι συµβεί στη συνέχεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί- συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο πρώτος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, ο οποίος είναι ο κ. Δανέλλης από το Ποτάµι. Οπότε στο ση-
µείο αυτό θα διακόψω τον κατάλογο των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις συ-

νολικού ύψους τουλάχιστον 440 δισεκατοµµυρίων ευρώ, βαραί-
νουν την εθνική µας οικονοµία. Ο λογαριασµός ανεβαίνει επιπλέον
µε ρυθµό άνω των 2 δισεκατοµµυρίων το µήνα. Το «επιχειρείν» πνί-
γεται αφού ένας στους δύο φορολογουµένους δεν µπορεί να εκ-
δώσει φορολογική ενηµερότητα, καθώς οι οφειλές στην εφορία
και οι οφειλέτες τους ξεπερνούν τα 4 εκατοµµύρια. Το «επιχειρείν»
πνίγεται όταν περισσότεροι από οχτακόσιες πενήντα χιλιάδες βρί-
σκονται µε δεσµευµένους τραπεζικούς λογαριασµούς, ενώ προ-
οπτικές ευνοϊκής ρύθµισης και της επιτέλους θέσπισης του
ακατάσχετου λογαριασµού δεν υπάρχουν, λόγω των µνηµονια-
κών δεσµεύσεων. Και πώς οι τράπεζες να βοηθήσουν το «επιχει-
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ρείν», όταν τα κόκκινα δάνεια έχουν ξεπεράσει τα 107 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ποσό που αντιστοιχεί πλέον στο 45% των συνο-
λικών χορηγήσεων.

Στο µέτωπο της εργασίας, περισσότεροι από τετρακόσιες χι-
λιάδες εργαζόµενοι δεν εισπράττουν τον µισθό τους εµπρόθε-
σµα. Στο ίδιο µέτωπο οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, πάνω από
ενάµισι εκατοµµύριο ασφαλισµένοι, καλούνται να πληρώσουν ως
το τέλος του µήνα εισφορές που δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. 

Μέσα σε αυτό το οικονοµικό περιβάλλον, ερχόµαστε αντιµέ-
τωποι µε κληρονοµιά δεκαετιών, που δυστυχώς διογκώθηκε στα
χρόνια της αντιµνηµονιακής οργής. Δηλαδή, την πεποίθηση ότι
η διαµαρτυρία και η διεκδίκηση εκφράζονται µε απειλές, ύβρεις,
επιθέσεις, καταστροφές δηµόσιας ή ιδιωτικής περιουσίας, βαν-
δαλισµούς, καταλήψεις και κάθε λογής άνοµες ενέργειες, που
βεβαίως µένουν ατιµώρητες, ακριβώς επειδή καθαγιάζονται από
την ιερή οργή των διαµαρτυροµένων.

Έτσι, απτόητοι µπαχαλάκηδες, στο όνοµα δήθεν του χειµαζό-
µενου λαού, για πολλοστή φορά επιτίθενται ανενόχλητοι κατά
λεωφορείου, που βεβαίως στις 5.30’ το πρωί δεν µεταφέρει κε-
φαλαιοκράτες και τραπεζίτες και σχεδόν καθηµερινά καταστρέ-
φουν ανενόχλητοι τα νέα ακυρωτικά µηχανήµατα σε λεωφορεία
και σταθµούς µετρό. Έχουµε καθηµερινό δελτίο καταστροφών. 

Και βέβαια, οι αγροτοσυνδικαλιστές, που προχθές ήταν εδώ
έξω, θεωρούν αυτονόητο και φέτος, όπως κάθε χρόνο -έχοντας
βέβαια φορολογικό και ασφαλιστικό επιπλέον των λοιπών υπαρ-
κτών προβληµάτων που µαστίζουν τον αγροτικό κόσµο τα τελευ-
ταία χρόνια ιδιαίτερα-, ότι δικαιούνται ατιµώρητα να κλείνουν
δρόµους, τελωνεία, µεθοριακούς σταθµούς και αεροδρόµια.

Χθες το µεσηµέρι είχαµε τους τραµπούκους, δήθεν φοιτητές,
οι οποίοι καλυπτόµενοι από το πανεπιστηµιακό άσυλο, έστειλαν
στο νοσοκοµείο τον καθηγητή κ. Άγγελο Συρίγο, του Παντείου
Πανεπιστηµίου. Ευτυχώς, εδώ έχουµε και µια σύλληψη. Να
δούµε τη συνέχεια. 

Όλες αυτές οι συµπεριφορές φαντάζουν αδιανόητες, όχι µο-
νάχα για κάθε ευνοµούµενη δυτική δηµοκρατία, αλλά για διαφο-
ρετικούς βεβαίως λόγους και για κάθε αυταρχικό τριτοκοσµικό
κράτος. Η βία, που διαλύει την κοινωνία και την οικονοµία, είναι
αίτιο και ταυτοχρόνως αποτέλεσµα της απώλειας της αίσθησης
της κοινότητας, της κοινής ταυτότητας και της επιδίωξης κοινών
στόχων. Είµαστε ούτε ακριβώς κανονικό κράτος ούτε ακριβώς
fail state. Είµαστε στο µεταίχµιο, στη no man’s land.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση τα παραπάνω δεν είναι
τυχαίο πως η διεθνής κοινή γνώµη µοιράζεται σε δύο βασικές
εκτιµήσεις για τη χώρα. Εκτιµήσεις που καταδεικνύουν το σο-
βαρό έλλειµµα αξιοπιστίας της Ελλάδας αφ’ ενός και αφ’ ετέρου
τη συνεχή άρνηση συµφιλίωσής µας µε την πραγµατικότητα. Στο
διεθνές debate που αφορά τη χώρα, η µια πλευρά υποστηρίζει
πως είµαστε ανίκανοι να παραµείνουµε στην Ευρωζώνη και άρα
καλό θα είναι να αποχωρήσουµε, ενώ η άλλη, αν και συµφωνεί
περί της ανεπάρκειάς µας, υποστηρίζει την παραµονή µας για
λόγους αλληλεγγύης, αλλά και βεβαίως αυτοσυντήρησης, αφού
το µόνο που έλειπε στη σηµερινή Ευρώπη θα ήταν και η απειλή
του Grexit. 

Είναι άδικες, ακραίες, σκληρές ή κινδυνολάγνες οι παραπάνω
απόψεις; Η χώρα ζει τους τελευταίους µήνες, για πολλοστή
φορά από τότε που άρχισε η κρίση και τα προγράµµατα στήρι-
ξης, το µαρτύριο της αξιολόγησης. Για πολλοστή φορά παρακο-
λουθούµε να στήνεται µια κακόγουστη φάρσα εις βάρος της
χώρας. Και καλά, οι ακραίες φωνές στις τάξεις των δανειστών
που δεν έκρυψαν ποτέ ποια είναι η πολιτική τους επιδίωξη και
ποια Ευρώπη οραµατίζονταν, καθώς και οι ορέξεις που ανοίγουν
από τα συνεχή κυβερνητικά λάθη, υπαναχωρήσεις, καθυστερή-
σεις, αµφιγνωµίες.

Οι Υπουργοί της Κυβέρνησης, όµως, αλλά και σηµαντικά στε-
λέχη της Αντιπολίτευσης, δεν αντιλαµβάνονται την επικινδυνό-
τητα της κατάστασης; Κάποιοι από τους πρώτους χαλαρά και
ανεύθυνα διατυµπανίζουν πως υπάρχει χρόνος, αδιαφορώντας
για το ότι µέρα µε τη µέρα ο λογαριασµός βαραίνει ολοένα και
περισσότερο την πλάτη του Έλληνα φορολογούµενου. Πώς η
Κυβέρνηση µπορεί να διαπραγµατεύεται αγνοώντας το οριακό

σηµείο που αφορά την ένταξη στην ποσοτική χαλάρωση και τις
κλιµακούµενες καταστροφικές επιπτώσεις αυτής της αβεβαιότη-
τας στην τόσο εύθραυστη οικονοµία µας µέσα στην καθηµερινό-
τητά µας; 

Από την άλλη πλευρά, κορυφαία στελέχη της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης κρυφά αλλά και φανερά εύχονται να µην ολοκλη-
ρωθεί η αξιολόγηση, ώστε να πέσει η Κυβέρνηση και να αναλάβει
εκείνη στη θέση της. Διαπρύσιοι σωτήρες.

Μ’ άλλα λόγια, το πολιτικό σύστηµα ή ένα µεγάλο µέρος του
πολιτικού συστήµατος φαίνεται να ζει σ’ έναν άλλο, παράλληλο
κόσµο. Το αποτέλεσµα είναι το έλλειµµα αξιοπιστίας να κλιµα-
κώνεται καθηµερινά και βεβαίως η απώλεια εµπιστοσύνης να
είναι γενικευµένη. Πρόβληµα χρόνιο, διαβρωτικό και δυστυχώς
πάγιο.

Από την άλλη, χαιρόµαστε προφανώς για τις χειµερινές προ-
βλέψεις της Κοµισιόν. Πρωτογενές πλεόνασµα το 2016 2% έναντι
στόχου 0,5%, ανάπτυξη 0,3% επί του ΑΕΠ, όταν η πρόβλεψη
ήταν για ύφεση µείον 0,3% και προβλεπόµενη ανάπτυξη για το
2017 2,7% και 3,1% για το 2018. Λαµπρά. Να αγωνιστούµε όλοι,
όπως έχουµε υποχρέωση, για την επαλήθευση των προβλέψεων.
Να µην αποσιωπούµε, όµως, τη βασική προϋπόθεση που η έκ-
θεση ρητά αναφέρει, την έγκυρη ολοκλήρωση της δεύτερης
αξιολόγησης του προγράµµατος του ESM και βεβαίως την τή-
ρηση όλων των δεσµεύσεων που έχουµε αναλάβει. Η δυσµενής
εξέλιξη σε µία από τις βασικότερες αποκρατικοποιήσεις -ή τη βα-
σικότερη- εκείνη τη Ελληνικού, κάθε άλλο παρά δείχνει ότι συ-
ναισθανόµαστε πού βρισκόµαστε και ποια είναι η ανάγκη της
ταχύτητας µε την οποία πρέπει να ολοκληρώσουµε κάθε υποχρέ-
ωσή µας και κάθε κίνηση προς τη δηµιουργία ενός κλίµατος που
θα υποστηρίξει την υγιή επιχειρηµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µη χάσουµε και αυτή την ευ-
καιρία αυτού του θετικού οικονοµικού momentum που πάµε να
τσακίσουµε. Ξέρουµε όλοι πως αν δεν υπάρξει συµφωνία τώρα,
αν η ακατάσχετη δραχµολαγνεία και η δυστοπία του Grexit πα-
ραµείνουν στο τραπέζι, θα κλείσει οριστικά η πόρτα και της τε-
λευταίας ευκαιρίας που µας δίνεται. 

Ας µην κοροϊδευόµαστε. Η εφιαλτική και απευκταία απελευθέ-
ρωσή µας από την κακή τρόικα µάς οδηγεί µαθηµατικά, κατε-
στραµµένη και τριτοκοσµική πλέον χώρα, στην αποκλειστική
αγκαλιά του ΔΝΤ. Δεν θα υπάρχει άλλο απάγκιο. Θα είναι υπο-
χρεωτική πια η αποκλειστικότητα της σχέσης µας µε το ΔΝΤ.
Εφιαλτικά ακούγονται αυτά, αλλά κάποτε δεν θέλαµε καν να πι-
στέψουµε ότι µπορεί να µας συµβούν ή ότι µπορεί να είναι δίπλα
µας. Τώρα δυστυχώς πρέπει να συναισθανθούµε ότι είναι δίπλα
µας και ότι είναι στο χέρι µας να τα αποφύγουµε. Πάνω στα ερεί-
πια της χώρας παλιοί και νέοι σωτήρες, αυτόκλητοι τότε, θα
σπεύσουν να πάρουν τις νέες θέσεις τους. Να προσφέρουν,
όµως, πλέον τι; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή συγκυρία που
οδεύουµε προς την τέλεια διεθνή καταιγίδα, αν δεν αναλάβουµε
όλοι τις ευθύνες µας, αν δεν προσπαθήσουµε να συνεννοηθούµε
στη βάση ενός κοινού οραµατικού σχεδίου που να εµπνεύσει την
κοινωνική πλειοψηφία, φοβάµαι ότι το «γαία πυρί µειχθήτω» θα
έλθει ως µοιραίο αποτέλεσµα. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός θα πρέπει να αντιληφθεί όσο ακόµα
υπάρχει χρόνος ότι ο µόνος τρόπος για να κλείσει η συζήτηση
για το Grexit και να αποτραπεί το ναυάγιο της επιστροφής στη
δραχµή και της εξόδου στον τρίτο κόσµο είναι να κλείσει η αξιο-
λόγηση τώρα.

Θα πω µια κουβέντα µονάχα για τις βασικές τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί.

Η βουλευτική τροπολογία η οποία προβλέπει το δικαίωµα της
απευθείας ανάθεσης κατά παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας
µεγάλης δαπάνης προµηθειών στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
νοµίζω ότι έχει δύο εγγενή προβλήµατα. Πρώτον, τη µεθοδολο-
γία που ακολουθείται. Είναι λάθος να µεθοδεύεται η χρησιµοποί-
ηση του προνοµίου, του εργαλείου που έχουν στα χέρια τους οι
Βουλευτές από τους Υπουργούς που ενδιαφέρονται να περά-
σουν µια τροπολογία και για διάφορους λόγους δεν την καταθέ-
τουν ως υπουργική τροπολογία. 

Αυτή η τροπολογία είναι εξόφθαλµα αρµοδιότητας, λογικής
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και µεθοδολογίας υπουργικής τροπολογίας. Είναι λάθος η µεθο-
δολογία που ακολουθείτε αλλά είναι λάθος και η ουσία. Νοµίζω
ότι το πρόσφατο παρελθόν, τα ερωτήµατα που έχουν δηµιουρ-
γηθεί από την υλοποίηση αυτών των διαδικασιών και τα ερωτή-
µατα που δεν έχουν απαντηθεί, κάθε άλλο παρά δηµιουργούν το
περιθώριο να υποστηρίξουµε µια τέτοια τροπολογία. 

Η τροπολογία του κ. Τόσκα για τους πενταετούς θητείας πυ-
ροσβέστες είναι εµβαλωµατική. Εµείς αντιλαµβανόµαστε τα µε-
γάλα προβλήµατα που υπάρχουν για την υλοποίηση της νοµικής
υποχρέωσης, όπως προβλέπονταν στην τότε αρχική ρύθµιση της
µονιµοποίησής τους. Όµως θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Τα
υπαρκτά προβλήµατα θα πρέπει να εµφανιστούν ως τέτοια και
στους άµεσα ενδιαφεροµένους, αλλά και σε εµάς για να κερδί-
σουµε τη στοιχειώδη αξιοπιστία που οφείλουµε να έχουµε απέ-
ναντι στους Έλληνες πολίτες και να µπορέσουµε να κλείσουµε
αυτή την εκκρεµότητα µε τον καλύτερο, αποτελεσµατικότερο και
βεβαίως νόµιµο τρόπο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Δανέλλη. 
Ο κ. Γεωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο για

επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα αναφερθώ κι εγώ στην τροπο-

λογία του κ. Τόσκα σε σχέση µε τους πυροσβέστες. 
Κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα είναι πάρα, πάρα πολύ απλά.

Αυτή η τροπολογία δεν έπρεπε να έχει έρθει ποτέ στη Βουλή.
Αυτή η Κυβέρνηση έχει φέρει πάρα πολλές φορές νοµοθετικές
ρυθµίσεις µε την αιτιολόγηση κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και
ειδικής διάταξης. Αυτός είναι ο αγαπηµένος τρόπος µε τον
οποίον νοµοθετεί η παρούσα Κυβέρνηση. Σε µια περίπτωση που
προέκυπτε ξεκάθαρα η υποχρέωση της πολιτείας για να µονιµο-
ποιήσει τους πυροσβέστες πενταετούς θητείας, που ήταν αυτοί,
έρχεται η Κυβέρνηση κι αντί να κάνει το αυτονόητο δηλαδή, αυτό
που προβλέπει ο ν.3938/2011, φέρνει τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία. Η αδυναµία αυτή, σύµφωνα µε όσα λέχθηκαν, οφείλεται στο
γεγονός ότι προσπαθούν να επιλύσουν αυτή τη στιγµή µε τους
δανειστές το ζήτηµα του αν οι συγκεκριµένες προσλήψεις είναι
στην απαγόρευση των προσλήψεων ή όχι. 

Να πάρουµε το θεωρητικό σενάριο ότι δεν είναι, που ίσως
αυτό να είναι το σωστό. Τι πιο απλό από το να περιµένουµε έναν
µήνα να λυθεί αυτό το θέµα µε τους δανειστές µας και η Κυβέρ-
νηση να κάνει το οφειλόµενο, δηλαδή να µονιµοποιήσει τους δύο
χιλιάδες ενενήντα τρεις αυτούς πυροσβέστες; Η οφειλόµενη
ενέργεια, την οποία έπρεπε να έχετε κάνει νωρίτερα, αλλά η
οποία διορθώνεται και µέσα στις επόµενες µέρες, είναι να περι-
µένουµε έναν µήνα κι αν δούµε ότι εξαιρούνται, δεν υπάρχει κα-
νένα ζήτηµα. 

Υπάρχει η άλλη εκδοχή του να εµπεριέχονται οι συγκεκριµένες
προσλήψεις στη γενικότερη απαγόρευση των προσλήψεων. Εκεί
µπαίνουν πολύ σοβαρά ζητήµατα για τον τρόπο µε τον οποίον
και ασκεί την κυβερνητική πολιτική και νοµοθετεί η Κυβέρνηση. 

Ζήτηµα πρώτον. Η αναγκαιότητα οι συγκεκριµένοι πυροσβέ-
στες να αποτελέσουν µόνιµο προσωπικό είναι γνωστή εδώ και
µια πενταετία µε βάση τον νόµο. Κανείς δεν αρνήθηκε αυτήν την
υποχρέωση της πολιτείας και µάλιστα η Κυβέρνηση, διά του
Υπουργού, το καλοκαίρι, εξέδωσε τις σχετικές αποφάσεις, έτσι
ώστε µε βάση τον νόµο και µε τα κριτήρια τα οποία προβλέπον-
ταν να γίνει η επιλογή αυτών που πληρούν τα κριτήρια. Και γι’
αυτό καταλήξαµε στον αριθµό δύο χιλιάδες ενενήντα τρεις. Στις
9 Ιουνίου βγήκε η υπουργική απόφαση, η οποία προέβλεπε τη
σχετική διαδικασία. 

Είναι γνωστή αυτή η υποχρέωση της πολιτείας. Είναι γνωστό
ότι αποτελεί προσωπικό το οποίο πραγµατικά χρειαζόµαστε. Κα-
νείς δεν είπε ότι δεν χρειαζόµαστε αυτό το προσωπικό. Το λέµε
όλοι εδώ µέσα. 

Για ποιον λόγο η πολιτεία, λοιπόν, φέρνει µια ανανέωση της
θητείας τους για τρία χρόνια και συνεχίζει έναν εµπαιγµό και µια
οµηρία; Έχω κρατηµένα εδώ τα Πρακτικά από όταν συζητιόταν
το νοµοσχέδιο, ο ν.3938/2011, που έλεγε η τότε αντιπολίτευση,
διά του κ. Δρίτσα, «πρέπει να σταµατήσει η οµηρία αυτών των
ανθρώπων». Και σήµερα έρχεστε και τη συνεχίζετε για άλλα τρία

χρόνια! Για ποιον λόγο; Σήµερα έπρεπε να είναι εδώ η κ. Γερο-
βασίλη, αλλά λείπει. Έπρεπε να πει η πολιτεία γιατί δεν έχει κάνει
τον σωστό προγραµµατισµό των δικαιούµενων προσλήψεων,
έτσι ώστε την υποχρέωσή της αυτήν, την αναγκαιότητα αυτή, να
την εκπληρώσει. Και γιατί δεν υπάρχει αυτός ο προγραµµατι-
σµός; Η κ. Γεροβασίλη λέει ότι έχουν καλυφθεί οι προβλεπόµε-
νες θέσεις για το 2017-2018. Να έρθει εδώ και να µας πει πού
αναλώθηκαν οι θέσεις τα προηγούµενα δύο χρόνια και ποιος
είναι αυτός ο προγραµµατισµός. Αν είναι γιατροί, για τις µονάδες
εντατικής θεραπείας ή για κάπου αλλού, να πούµε «ναι» και αυτοί
πρέπει να είναι µέσα. Αν είναι εκπαιδευτικοί «ναι» να πούµε, κι
αυτοί πρέπει να είναι. 

Δεν πρέπει, όµως, να κάνει, επιτέλους, αυτή η πολιτεία µια ιε-
ράρχηση των προτεραιοτήτων της, των αναγκαιοτήτων, να στε-
λεχωθούν οι συγκεκριµένες υπηρεσίες µε βάση τις πραγµατικές
ανάγκες και όχι µε βάση τις όποιες ρουσφετολογικές επιθυµίες
της; Έχω καταγεγραµµένες βουλευτικές τροπολογίες που ήρθαν
εδώ, έγιναν δεκτές από Υπουργούς, αφορούσαν µεγάλο αριθµό
εργαζοµένων και µε τις οποίες µετατράπηκαν ξαφνικά κάποιες
συµβάσεις ορισµένου χρόνου σε αορίστου. Και αυτός ο αριθµός,
κύριοι συνάδελφοι, είναι ο αριθµός που απαγορεύει αυτήν τη
στιγµή, που δεν επιτρέπει στην Κυβέρνηση να πάρει ως µόνιµο
προσωπικό τους συγκεκριµένους πυροσβέστες. 

Θα ήταν πολύ καλό να έχουµε µια αναλυτική εικόνα για το τι
έχει γίνει µέχρι σήµερα, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδι-
κής διάταξης -που είναι η αγαπηµένη έκφραση αυτής της Κυβέρ-
νησης-, να δούµε τι δεν προέβλεψαν σωστά, τι δεν νοµοθέτησαν
σωστά. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτός ο εµπαιγµός και αυτή η
οµηρία. 

Οι πυροσβέστες αυτοί εκπλήρωσαν όλοι τις υποχρεώσεις
τους, όλες τις δοκιµασίες τις οποίες προβλέπονταν, µε βάση τον
νόµο που ψήφισε τότε η Βουλή κατά συντριπτικότατη πλειοψη-
φία -ίσως και οµόφωνα, δεν το θυµάµαι- και ερχόµαστε τώρα
εµείς και δηλώνουµε ότι δεν µπορούµε την υποχρέωσή µας αυτή
να την εκπληρώσουµε και µάλιστα χωρίς να εξηγούµε ακριβώς
τους λόγους. Γίνεται αναξιόπιστη η Κυβέρνηση µε αυτόν τον
τρόπο και δίνει το δικαίωµα σε µας –και όχι το αβάσιµο δικαίωµα-
να ισχυριζόµαστε ότι, ακόµα και να είχε τη δυνατότητα να τους
προσλάβει -γιατί εγώ πιστεύω ότι την έχει- θέλει να αφήσει ανοι-
χτό το «παράθυρο». Αν πάρει τους δύο χιλιάδες ενενήντα τρεις
πυροσβέστες ως µόνιµο προσωπικό σήµερα, αύριο δεν θα µπο-
ρεί καµµιά βουλευτική τροπολογία να γίνει δεκτή εδώ µέσα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι οφείλει η αρµόδια Υπουργός να φέρει µια
αναλυτική κατάσταση του απολογισµού των προσλήψεων που
έγιναν αυτά τα δύο χρόνια και αυτών που έχει προγραµµατίσει
για τα επόµενα δύο. Γιατί εγώ είµαι βέβαιος ότι η δυνατότητα
υπάρχει, αλλά αν η Κυβέρνηση αυτή τη δυνατότητα την εξαντ-
λήσει σήµερα, δεν θα µπορέσει να συνεχίσει τα ρουσφετολογικά
της παιχνίδια. 

Αυτός ο εµπαιγµός πρέπει να σταµατήσει, πρέπει να αρχί-
σουµε να λειτουργούµε µε τους κανόνες που οι ίδιοι θεσµοθε-
τούµε, οι ίδιοι νοµοθετούµε, και σε κάθε περίπτωση πρέπει να
εξηγούνται εδώ µέσα σε ποιες περιπτώσεις µπορούµε αυτούς
τους όποιους δικούς µας αυτοπεριορισµούς να τους ξεπερά-
σουµε για λόγους δηµοσίου συµφέροντος και µόνο, αλλά αφού
προηγουµένως γίνει αναλυτική κουβέντα. Αυτή δεν έγινε, εξή-
γηση δεν δόθηκε. Απλά καταφέρνει δύο πράγµατα η Κυβέρνηση.
Κρατάει σε οµηρία αυτούς τους ανθρώπους και συγχρόνως αφή-
νει ανοιχτό το «παράθυρο» για όποιες τροπολογίες αύριο έρθουν
εδώ. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµείς

ευχαριστούµε.
Ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, από τις συζητήσεις στην αρµόδια επιτροπή αναγνωρί-
στηκε η πρόθεση του Υπουργείου να αντιµετωπιστούν τα
διάφορα προβλήµατα που προέκυψαν µε το Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών του ν.4093/2012. Μένει να διαπιστωθεί από
τις υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν εάν θα υπάρξει ου-
σιαστικό άνοιγµα του επαγγέλµατος, που ήταν και ο κύριος στό-
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χος του προηγούµενου νοµοσχεδίου. 
Η κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου 1 του άρθρου

4 θα κρίνει, για παράδειγµα, αν και πόσο διευκολύνεται η είσοδος
ανέργων ή ανειδίκευτων στο επάγγελµα του φορτοεκφορτωτή
και ασφαλώς είναι απαραίτητο οι κοινές και απλές υπουργικές
αποφάσεις να εκδοθούν γρήγορα και όχι µε τον αραµπά, όπως
έχει συνηθίσει η Κυβέρνησή σας. 

Σηµαντικές βελτιώσεις είναι, επίσης, η πιστοποίηση των δεξιο-
τήτων από τον ΕΟΠΠΕΠ ή από ιδιωτικό φορέα εγκεκριµένο από
το Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης, αλλά και η ηλεκτρονική διαδι-
κασία εγγραφής στο µητρώο.

Είδαµε εξάλλου µε ικανοποίηση ότι έγινε δεκτό το αίτηµά µας
να αυξηθεί η προθεσµία των τριών µηνών σε όσους φορτοεκφορ-
τωτές είναι ήδη γραµµένοι στο Μητρώο Β’ και θέλουν να παραµεί-
νουν σε αυτό, γιατί έτσι θα δοθεί η δυνατότητα σε περισσότερους
να συµπληρώσουν την ελάχιστη εργασιακή εµπειρία που απαιτεί-
ται για τους φορτοεκφορτωτές λιµένος και ξηράς.

Σε ό,τι αφορά τώρα το Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοι-
νωνικής Φροντίδας, οι περισσότερες ενστάσεις µας απαντήθη-
καν από την αρµόδια Υπουργό. Είναι ένα γενικό µητρώο στο
οποίο θα εγγράφονται οι φορείς που παρέχουν υπηρεσίες κοι-
νωνικής φροντίδας, είτε είναι πιστοποιηµένοι είτε όχι. Είναι ση-
µαντικό ωστόσο η συνύπαρξη δύο ανεξαρτήτων µεταξύ τους
µητρώων να µη δηµιουργεί γραφειοκρατία και περισσότερα δι-
οικητικά βάρη.

Παραµένει, βέβαια, το ερώτηµα κατά πόσο οι φορείς θα µπο-
ρούν να ενηµερώνουν τα στοιχεία τους σε πραγµατικό χρόνο.
Όπως είναι ανοικτό εάν και κατά πόσο το µητρώο αυτό δεν θα
παραµείνει ένα απλό ευρετήριο, αλλά θα εξελιχθεί σε ένα εργα-
λείο αξιολόγησης των ιδιωτικών φορέων κοινωνικής φροντίδας
και θα βοηθήσει στην καλύτερη αξιολόγηση των υπηρεσιών κοι-
νωνικής προστασίας, όπως επιδιώκει ο νοµοθέτης.

Κακώς, κυρία Υπουργέ, αποσύρθηκε το άρθρο 11 που θα έδινε
σηµαντικές λύσεις σε πολλές αγροτικές περιοχές όπου χρησιµο-
ποιούνται ανασφάλιστοι ιδιαίτερα άνθρωποι που προέρχονται
από γειτονικές χώρες. Θα µπορούσε να δώσει λύσεις, καθώς θα
δικαιούνταν να παραµείνει η κάρτα ανεργίας τους ενεργή.

Θα κλείσω τώρα, όµως, την παρέµβαση µου µε δύο σχόλια
όσον αφορά τις τροπολογίες για τα σχολικά γεύµατα και για τους
πυροσβέστες. Δεν νοµίζω ότι διαφωνούν πολλοί µε το σκεπτικό
της πρωτοβουλίας, ότι ο υποσιτισµός και η παιδική παχυσαρκία
είναι δύο υπαρκτά προβλήµατα και πρέπει να αντιµετωπιστούν
στο σχολικό περιβάλλον. 

Για µια ακόµα φορά όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανα-
ρωτιέται κάποιος: αφού η Κυβέρνηση θέλει να το εφαρµόσει πι-
λοτικά από φέτος, γιατί έπρεπε να φτάσει στα µέσα της σχολικής
χρονιάς για να διαπιστώσει ότι ο διεθνής διαγωνισµός παίρνει
αρκετό χρόνο και ότι πρέπει να καταφύγει σε απευθείας ανάθεση
για να δοθούν τα πρώτα µέχρι το Πάσχα;

Συγγνώµη, αλλά χάνετε το δίκιο σας, κυρία Υπουργέ και δι-
καιώνετε όσους, µεταξύ αυτών και η Νέα Δηµοκρατία, η παρά-
ταξή µας, σας κατηγορούν για προχειρότητα και διοικητική
ανεπάρκεια. 

Δεν είναι µόνο θέµα νοµιµότητας, κυρία Υπουργέ, είναι και ζή-
τηµα διαφάνειας. Άλλωστε µας έχετε δώσει πολλούς λόγους -
όχι εσείς προσωπικά- για αυτό το θέµα. Γι’ αυτό ζητούµε την
απόσυρση της τροπολογίας και τη διεξαγωγή διαγωνισµού,
όπως προβλέπεται από την ελληνική και ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην τροπολογία για
τους πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης. Χρειάστηκε να πε-
ράσουν πάνω από οκτώ µήνες από την υπουργική απόφαση η
οποία θα ρύθµιζε, µεταξύ άλλων, τη διαδικασία µονιµοποίησης
των πυροσβεστών. Δεν αξιοποιήσατε τη διάταξη νόµου του 2014
που έδινε τη δυνατότητα µονιµοποίησης πριν τη λήξη της πεντα-
ετούς θητείας, µε την έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης. Δεν
προβλέψατε την δαπάνη για τις µονιµοποιήσεις στον φετινό προ-
ϋπολογισµό του Πυροσβεστικού Σώµατος. Αφήσατε τους πυρο-
σβέστες χωρίς πληροφόρηση για την τύχη τους ελάχιστες µέρες
πριν λήξει η θητεία τους και έρχεστε τώρα να µονιµοποιήσετε µε
υποσχετική τριετίας, αφού προηγουµένως αλώσατε το δηµόσιο
µε προσλήψεις εκτός διαδικασιών, από το «παράθυρο», χωρίς

αξιολόγηση, χωρίς εκτίµηση κόστους και των πραγµατικών αναγ-
κών του δηµοσίου. Και πολύ εύστοχα ο κ. Βορίδης, ο κ. Γεωρ-
γαντάς και ο κ. Χαρακόπουλος σάς έβαλαν µια σειρά
παραµέτρων για το πόσο εύκολο είναι να γίνουν οι προσλήψεις
των πυροσβεστών, η µονιµοποίησή τους άµεσα, και σήµερα
ακόµα, µε δύο προεδρικά διατάγµατα που δεν χρειάζονται πολύ
µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Είπε, όµως, ο κύριος Υπουργός, ότι οι προσλήψεις αυτές ήταν
κοµµατικές. Άρα, το πρόβληµα δεν είναι η διαδικασία ή ο τρόπος.
Είναι ότι πιθανόν οι προσλήψεις των πυροσβεστών ήταν κοµµα-
τικές.

Και σήµερα έρχεστε να πείτε διά του κυρίου Υπουργού ότι
«δεν τους µονιµοποιούµε, γιατί οι προσλήψεις ήταν κοµµατικές».
Φέρτε, λοιπόν, νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, αλλά πάνω από όλα εµείς, η
Νέα Δηµοκρατία, η παράταξή µας, είχε προβλέψει όλες αυτές
τις διαδικασίες και απαιτούµε σήµερα κιόλας να γίνουν οι πυρο-
σβέστες µόνιµοι. 

Εύχοµαι ειλικρινά την αγωνία αυτών των ανθρώπων να την εν-
στερνιστείτε.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Άλλος Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος δεν έχει ετοιµαστεί; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Σιγά-σιγά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλουν

να µιλήσουν µετά την Υπουργό. Άρα, θα προηγηθείτε, κυρία Φω-
τίου. 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, το

σχέδιο νόµου που συζητάµε έχει µια σειρά θετικών ρυθµίσεων,
οι οποίες βρίσκουν µια ευρύτερη αποδοχή, µε παρεµβάσεις και
τροπολογίες οι οποίες είναι και αυτές χρήσιµες, προκειµένου να
λύσουµε µια σειρά ζητηµάτων. 

Πρέπει να επισηµάνω ότι ορισµένες από τις παρατηρήσεις που
έγιναν θα µπορούσαν πραγµατικά να ληφθούν υπ’ όψιν για να
βελτιώσουµε το σύνολο του σχεδίου νόµου το οποίο κατατίθεται
µαζί µε τις τροπολογίες του. 

Νοµίζω ότι η δηµιουργία Εθνικού Μητρώου Φορτοεκφορτωτών
και αντίστοιχου για τους ιδιωτικούς φορείς κοινωνικής φροντίδας
-περίπου χίλιοι πεντακόσιοι- ήταν αναγκαία. Ειδικά το να µπορέ-
σουµε να υποχρεώσουµε σε µια καταγραφή ηλεκτρονική στα µη-
τρώα όλους εκείνους τους ιδιωτικούς φορείς κοινωνικής
φροντίδας, χωρίς να αναιρούµε την αυτονοµία του συνεταιρίζε-
σθαι, είναι αρκετά καλό. 

Ενισχύεται ο δηµόσιος έλεγχος των κοινωνικών και προνοι-
ακών παροχών και υπηρεσιών, η χρηστή και αποδοτική διαχεί-
ριση των κοινωνικών πόρων, ο συντονισµός και η αξιολόγηση της
ποιότητας των υπηρεσιών που παρέχουν οι ιδιωτικοί φορείς µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα και οργανώσεις εθελοντικού χαρα-
κτήρα για ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Παράλληλα, γίνεται και µια σειρά από άλλες ρυθµίσεις, για τις
οποίες κάναµε µια αναλυτική παρουσίαση. Ιδιαίτερα η κ. Τζούφη,
η οποία είναι υπεύθυνη του αντίστοιχου τοµέα στην Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα, έκανε µια πολύ καλή και τεκµηριωµένη πα-
ρουσίαση όλων αυτών των βελτιώσεων. 

Ταυτόχρονα, η δυνατότητα ανάληψης από την ΗΔΙΚΑ έργων
πληροφοριακής υποστήριξης των Υπουργείων Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Υγείας, λόγω
της εξειδικευµένης τεχνογνωσίας στο σύνολο των τοµέων και αρ-
µοδιοτήτων τους, είναι εντελώς αναγκαία. 

Ενδεικτικά αναφέρω το έργο του Εθνικού Μηχανισµού Συντο-
νισµού Παρακολούθησης και Αξιολόγησης των πολιτικών κοινω-
νικής ένταξης και συνοχής, µε το ενιαίο γεωπληροφοριακό
σύστηµα, µε µητρώα δυνητικών δικαιούχων, φορέων, προγραµ-
µάτων κοινωνικής προστασίας. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αν δούµε και το σύνολο των παρεµβάσεων,
πρέπει να κάνουµε µια σειρά επισηµάνσεων, που πρέπει να γί-
νουν. 
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Σχετικά µε τις παρεµβάσεις ως προς τα σχολικά γεύµατα –που
δεν αφορούν µόνο την αντιµετώπιση των φτωχών µαθητών- νο-
µίζω ότι επισηµαίνεται η αναγκαιότητα για ένα διατροφικό µον-
τέλο το οποίο να µπορεί να προβάλλει στα σχολεία µας την
ιδιαίτερη ανάγκη της υγιεινής διατροφής, κάτι το οποίο είναι
πάρα πολύ χρήσιµο και το οποίο θα δώσει τη δυνατότητα, όταν
ολοκληρωθεί, να µιλάµε για µια πάρα πολύ σηµαντική παρέµ-
βαση στην υγιεινή διατροφή. 

Νοµίζω ότι έγιναν ορισµένες προτάσεις για να µπορούµε να
κάνουµε αποδοχή κάποιων ρυθµίσεων για τις εκατό δόσεις και
για να χρησιµοποιήσουµε το εργόσηµο ως εργαλείο βελτιώσεων
και στον αγροτικό τοµέα, αν και νοµίζω ότι µπορεί να χρησιµο-
ποιηθεί και σε άλλους τοµείς, όπου είναι αναγκαία και διαφανής
αυτή η παρέµβαση για τα δηµόσια έσοδα.

Να επισηµάνω ότι ορισµένες από τις προτάσεις που έγιναν
βοηθάνε τον συνολικότερο προσανατολισµό µας στη συνεν-
νόηση κι αυτή είναι αρκετά χρήσιµη εν όψει και της κρίσιµης συ-
νεδρίασης της Δευτέρας, του Eurogroup. 

Νοµίζω ότι πρέπει να επισηµάνουµε πως δεν είναι δυνατόν να
προτείνει ο Μοσκοβισί ένα µέτωπο λογικής, στο οποίο αξιοποιείται
η παρέµβαση πολλών σηµαντικών ανθρώπων που συµµετέχουν
στη διαµόρφωση της κοινοτικής πολιτικής, όπως του Αντικαγκε-
λάριου της Γερµανίας, του Πιτέλα, του πρώην Προέδρου του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και πολλών άλλων σηµαντικών προσω-
πικοτήτων και να απουσιάζει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Ορισµένοι από εσάς µπορείτε να διαφοροποιηθείτε νοµίζω
από την προσωπική αγωνία του Κυριάκου Μητσοτάκη να γίνει
Πρωθυπουργός. Γιατί αυτό το ζήτηµα δεν συνοδεύεται απ’ όλα
τα δεδοµένα τα οποία έρχονται µπροστά µας για την πορεία και
την προοπτική της ελληνικής οικονοµίας. Την ακούσαµε και στην
έκθεση της Κοµισιόν τώρα και στη συνεδρίαση της Επιτροπής
Οικονοµικών Υποθέσεων και από τον Διοικητή της Τράπεζας της
Ελλάδος. Αυτή η καταστροφική εικόνα που δίνετε για την πορεία
της ελληνικής οικονοµίας δεν συνάδει µε όλα εκείνα τα δεδοµένα
τα οποία έρχονται µπροστά και τεκµηριώνουν το ότι για να κα-
τορθώσει η Ελλάδα να έχει 2% αύξηση των πρωτογενών πλεο-
νασµάτων µέσα σε µια δύσκολη χρονιά όπως ήταν το 2016,
αξιοποίησε τις θυσίες που έχουν γίνει. 

Τα δεδοµένα αυτά µας δίνουν, λοιπόν, τη δυνατότητα να πάµε
στη συνεδρίαση του Eurogroup και εκεί να τεκµηριώσουµε πραγ-
µατικά ότι αυτή η χώρα µπορεί να βοηθηθεί στην επανεκκίνηση
της οικονοµίας της, στην ανάκαµψή της, στο να περάσουµε στην
ενάρετη φάση, που θα περιλαµβάνει και τη δυνατότητά µας να
αξιοποιήσουµε την ποσοτική χαλάρωση, αλλά και τα µεγάλα ανα-
πτυξιακά πακέτα τα οποία δίνουν την εικόνα ότι οκτακόσιες πε-
νήντα µία χιλιάδες, µέχρι τώρα, µεγάλες προτάσεις επιχειρηµα-
τικών σχεδίων έχουν τη δυνατότητα να αξιοποιηθούν απ’ όσα έγι-
ναν µέχρι τώρα στον αναπτυξιακό νόµο. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε αυτό το µέτωπο της λογικής –όσοι βλέ-
πουν πραγµατικά την αναγκαιότητα να περάσει η χώρα µας σε
ένα στάδιο που το δικαιούται, αξιοποιώντας την εργασία, τις διά-
φορες ευκαιρίες αποδοτικής απασχόλησης που υπάρχουν και
για τα παιδιά που αναγκάστηκαν να µεταναστεύσουν στο εξωτε-
ρικό- µπορούµε να πούµε ότι η χώρα έχει πια µια δυνατότητα
ορατή που µας επιτρέπει εµάς να σας πούµε ότι οι εκλογές θα
γίνουν το 2019. 

Θα αξιοποιήσουµε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα για όλα αυτά
που είναι για εµάς ώριµες τοµές, αναγκαίες µεταρρυθµίσεις, οι
οποίες µέσα από το παράλληλο πρόγραµµά µας θα δώσουν τη
δυνατότητα να πούµε ότι συµβάλλουµε στη συνολική παραγω-
γική, διοικητική, αναπτυξιακή ανασυγκρότηση αυτής της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,

κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, ο µόλις κατελθών του Βήµατος
συνάδελφος αναφέρθηκε στο παράλληλο πρόγραµµα. Προφα-
νώς, σε αυτό εντάσσεται και το θέµα της κατάθεσης της σηµερι-
νής τροπολογίας αναφορικά µε τους πυροσβέστες πενταετούς

υποχρέωσης. Είναι ντροπή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Και µέσα στην τροπολογία αναφέρεται αυτό µε έναν, θα έλεγα,

ενδεικτικό τρόπο, προσβάλλοντας έναν Οργανισµό, ανθρώπους
που αφιερώνουν τη ζωή τους στο καθήκον, µε το να αναφερό-
µαστε εδώ ότι δήθεν τους δηµιουργήθηκε εύλογη προσδοκία ότι
αυτοί τελικά θα ενταχθούν στην Πυροσβεστική ως µόνιµο προ-
σωπικό.

Μα, είναι εύλογο. Πέρυσι υπήρξε υπουργική απόφαση από τον
ενεστώτα Αναπληρωτή Υπουργό, κ. Τόσκα, που προέβλεπε τις
διαδικασίες ένταξης, δηλαδή, να καταθέσουν δικαιολογητικά, να
περάσουν από σχετικό έλεγχο, να περάσουν από στάδια συµ-
βουλίων κρίσης. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι σε µία διαδικασία έξι
µηνών πράγµατι κρίθηκαν και έρχεστε τώρα και τους λέτε
«άκυρο». Πώς να σας πιστέψει κανείς; Δήθεν δεν το γνωρίζατε;
Μα, υπάρχει υπουργική απόφαση. Διήλθαν όλοι αυτοί οι συµπο-
λίτες µας από µια διαδικασία έξι µηνών µε την ελπίδα ότι επιτέ-
λους θα ενταχθούν στο Πυροσβεστικό Σώµα.

Και τώρα έρχεστε και τους λέτε ότι θα µείνουν µετέωροι για
άλλα τρία χρόνια; Προς τι; Και τους βάλατε και σε µια τέτοια δια-
δικασία ότι ναι, θα µπουν στα συστήµατα µεταθέσεων, θα ενι-
σχύσουν τα αεροδρόµια στα νησιά κ.λπ., θα αποµακρυνθούν από
τις οικογένειές τους, διότι ως µόνιµο προσωπικό θα πρέπει να
ακολουθήσουν αυτούς τους κανονισµούς. Και πώς τους κοιτάτε
στα µάτια; Αναρωτιούνται και οι ίδιοι.

Υπήρχαν και πενταετούς υποχρέωσης και στην Αστυνοµία και
στον Στρατό, οι ειδικοί φρουροί, οι ΕΠΟΠ. Οι άνθρωποι αυτοί και
οι συµπολίτες τους εντάχθηκαν εφόσον κρίθηκαν προηγουµένως
ότι είναι ικανοί. Και σήµερα τι τους λέτε; Ότι είστε ανίκανοι; Αυτό
είναι το Παράλληλο Πρόγραµµα, κυρία Φωτίου; Αυτό ευαγγελι-
ζόσασταν τόσο καιρό; Ότι επειδή θα είναι σε µια µετέωρη φάση,
θα έχετε τις δυνατές «εµφυτεύσεις» σας, δηλαδή να ορίζετε µε
τον τρόπο που ορίζετε. Σε κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται εδώ δη-
µιουργείτε µια διεύθυνση, µια παραδιεύθυνση, µια Γενική Γραµ-
µατεία, µια παραγενική γραµµατεία µόνο και µόνο για να
«εµφυτεύετε», έτσι ώστε να καλύπτετε το όριο που σας επιτρέ-
πουν αυτοί οι δανειστές.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τι λέτε
τώρα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τι λέω; Το είπε ο κύριος Υπουρ-
γός, ότι περιµένουµε την έγκριση από τους θεσµούς. Και τους
δώσατε µια άδεια µέχρι 19-02 έτσι ώστε να υπάρχει µια τέτοια
δυνατότητα. Μήπως δεν ακούσατε τον κύριο Υπουργό, κυρία
Υπουργέ; Αυτό δεν έλεγε;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν ήσα-
σταν εδώ όταν µίλαγε. Τον ακούσατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βεβαίως.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εντάξει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ: Δηλαδή, πρέπει να είναι

στην Αίθουσα; Εάν τον είδε στην τηλεόραση, το ίδιο πράγµα δεν
είναι;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το καταλά-
βαµε. Αλλά λέµε ότι εγώ τον άκουσα αυθεντικά. Ήµουν εδώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, δεν είπα ακριβώς αυτό; Ότι
βρίσκεστε σε µια διαδικασία συνεννόησης και την τελευταία
στιγµή στις 10-02 που έληγε η θητεία; 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μην το ψη-
φίσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα εάν είναι δυνατόν να το ψηφί-
σουµε! Είναι δυνατόν να το ψηφίσουµε, να έχουµε σε µετέωρη
φάση για τρία χρόνια ανθρώπους που θα έπρεπε ήδη να είναι
διασφαλισµένοι µε την έννοια των υπηρεσιακών καθηκόντων
τους και της αποστολής τους;

Λυπούµαι πολύ γιατί συνεχίζετε και έχετε αυτήν την πρακτική
και αυτήν την τακτική. Τώρα το πώς µπορείτε και κοιτάτε όλους
αυτούς στα µάτια, αυτό είναι µια δική σας υπόθεση. Και η σύγ-
χυση -που λέτε εδώ ότι επικράτησε βάσει όλων αυτών των διαδι-
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κασιών κ.λπ.- να µην αφορά όλους αυτούς, αλλά να αφορά εσάς.
Δεν ξέρω εάν υπάρχει σύγχυση εν τω κρανίω σας!

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε για τη συντοµία. 

Υπάρχει µια οµιλήτρια που δεν έχει έρθει ακόµα. Οπότε δίνω
τον λόγο στην Υπουργό. 

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για δέκα λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση βρήκε ορι-

σµένα ενδιαφέροντα θέµατα για να αναδειχθεί, πρώτον, η «ανι-
κανότητα της Κυβέρνησης». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν χρειάζεται πολύς κόπος!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Φαντάζοµαι
ότι αυτό είναι το µότο που πρέπει να αποδεικνύετε κάθε µέρα.
Τη δική σας ανικανότητα στα πέντε, έξι χρόνια των µνηµονίων
όπου δεν κάνατε απολύτως τίποτα, την ξεχάσατε! Θα έρθω και
σε αυτό.

Το δεύτερο είναι το πώς η Κυβέρνηση προσπαθεί, υπερβαί-
νοντας τη νοµοθεσία του κράτους ή την κοινοτική νοµοθεσία, να
κάνει αναθέσεις, διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος κ.λπ..

Αυτό είναι το σηµερινό κλίµα. Δεν ήταν, βέβαια, το κλίµα αυτό
µέσα στις επιτροπές της Βουλής, όπου συζητήσαµε διεξοδικά
και νοµίζω µε µεγάλη ηρεµία και κατανόηση ένα νοµοσχέδιο το
οποίο στη συντριπτική του πλειοψηφία το ψηφίζει όλη η Βουλή.
Το ψηφίζει είτε κατ’ άρθρον, είτε επί της αρχής, είτε λέει «όχι»
επί της αρχής, αλλά «ναι» στα άρθρα, πάντως το ψηφίζει. Αυτό
είναι το δεδοµένο αυτού του νοµοσχεδίου. Εποµένως, δεν σκο-
πεύω να αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, το οποίο και καλό νοµοσχέ-
διο είναι και το ξέρετε και έχετε όλοι συναινέσει σε αυτό και το
ψηφίζετε. 

Θα αναφερθώ περισσότερο στα θέµατα για τα οποία από τη
µια υπήρξαν αντιρρήσεις, από την άλλη τροπολογίες και άλλες
προτάσεις κ.λπ.. 

Ένα θέµα είναι αυτό για την ΗΔΙΚΑ, για άλλη µια φορά, για
όσους έχουν κάποιες αµφιβολίες. Η κ. Χριστοφιλοπούλου επα-
νήλθε. Νοµίζω ότι έχει καλυφθεί.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ; Λάθος κάνετε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Λάθος
κάνω, κυρία Χριστοφιλοπούλου. Δεν επανήλθατε.

Άρα, νοµίζω ότι έχετε καλυφθεί όλοι από τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση που κάναµε, η οποία είναι σαφής, ότι η ΗΔΙΚΑ δεν µπορεί
να αναθέτει στο εξωτερικό εργασίες, ει µη µόνο στο δηµόσιο, το
αντίστοιχο δηµόσιο, δηλαδή, να παίρνει εργασίες από το δηµό-
σιο των ευρωπαϊκών κρατών. Ελπίζω ότι αυτό είναι σαφές πια και
έχει ξεκαθαρίσει για όλους µας.

Έχω επανειληµµένα πει ότι η ΗΔΙΚΑ έχει αυτήν τη στιγµή επω-
µιστεί πολύ µεγάλα έργα και έχει αποδείξει τη δυνατότητά της
ως δηµόσιος φορέας.

Ένα δεύτερο σηµείο τριβής -νοµίζω και αυτό µικρής τριβής-
αποτέλεσε το Εθνικό Μητρώο για τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου. Και λέω και αυτό µικρής τριβής, γιατί, απ’ ό,τι κατάλαβα,
έχετε πειστεί όλοι ότι αυτό είναι ένα Εθνικό Μητρώο στο οποίο
όλα τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου εγγράφονται υποχρε-
ωτικά και παρακολουθούνται υποχρεωτικά, µια και προσφέρουν
υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας εις το κράτος. Και κατάλαβα
ότι και σε αυτό συναινείτε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Θέλατε µια παραπάνω διευκρίνιση από εµένα, αν κατάλαβα
καλά, την οποία σας τη δίνω, εάν όντως το νέο µητρώο, δηλαδή,
θα είναι συνδεδεµένο µε όλα τα υφιστάµενα και αν πράγµατι εδώ
επιχειρούµε να υπάρχει µια µεγάλη διαφάνεια ακόµα και για τους
φορείς οι οποίοι δεν χρηµατοδοτούνται από το κράτος. Για πα-
ράδειγµα το Γηροκοµείο Αθηνών δεν χρηµατοδοτείται από το
κράτος. Όµως πρέπει να υπάρχει διαφάνεια όλων των στοιχείων
του, γιατί αλλιώς δεν θα έφτανε το Γηροκοµείο Αθηνών, ένα

ίδρυµα που έχει από τις µεγαλύτερες περιουσίες στο ελληνικό
κράτος -οκτακόσια ακίνητα- να έχει σήµερα τριάντα µήνες απλή-
ρωτους τους εργαζόµενους, επισχέσεις εργασίας συνεχείς, 30
εκατοµµύρια χρέος και πάει λέγοντας. Αυτό είναι η µία όψη όλων
αυτών των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, ΜΚΟ, φιλαν-
θρωπικών σωµατείων κ.λπ.. 

Η άλλη όψη είναι, παραδείγµατος χάριν, οι ΜΚΟ, οι οποίες
είναι πραγµατικά σηµαντικές και επιτελούν µεγάλο έργο, όπως
είναι τα Παιδικά Χωριά SOS, όπως είναι το «Save the Children»,
όπως είναι η «PRAKSIS», την οποία σήµερα εδώ θέλω να τιµήσω
αποτίοντας φόρο τιµής στον Τζανέτο Αντύπα, που κηδεύεται
τώρα, στις 15.30’, ο οποίος ήταν επικεφαλής της «PRAKSIS»,
ένας άνθρωπος οραµατικός, ένας άνθρωπος µεγάλων γνώσεων,
νεαρός άνθρωπος. Μεγάλη απώλεια που τον χάσαµε.

Τον είχαµε από την πρώτη στιγµή συνεργάτη µας ενθουσιώδη,
παθιασµένο για τα προβλήµατα τόσο του προσφυγικού όσο και
των αστέγων. Το λεωφορείο για τους άστεγους ήταν και δική του
πρωτοβουλία και δική του δουλειά. Χιλιάδες προτάσεις µας µπο-
ρούσε να τις πάει αµέσως παρακάτω µε τη γνώση του και τη µε-
γάλη του αγάπη και το πάθος και τη γνώση. Και του αποτίω
αυτόν τον φόρο τιµής από εδώ επίσηµα, για να δείτε ότι πραγ-
µατικά, όταν µιλάω για όλα αυτά τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου και τις ΜΚΟ, δεν τις τσουβαλιάζω όλες στο ίδιο επίπεδο. 

Ας πάµε τώρα στα σχολικά γεύµατα. Κυρία Χριστοφιλοπού-
λου, δέχοµαι τη νοµοτεχνική σας βελτίωση στο σηµείο όπου κά-
νετε την παρέµβαση και για την παχυσαρκία, δηλαδή για όρους
της υγιεινής. Αυτό θα το δεχθώ και θα το βάλω. Όµως κυρία Χρι-
στοφιλοπούλου, δεν κατάλαβα κάτι. Ή εµείς οι δύο δεν έχουµε
συνεννοηθεί ή η Βουλή δεν έχει συνεννοηθεί και η Νέα Δηµοκρα-
τία µαζί µας. 

Εµείς µε αυτήν την τροπολογία ξεκινάµε επίσηµα ένα µεγάλο
πρόγραµµα έντεκα εκατοµµυρίων γευµάτων για το 2017, των
οποίων η ανάθεση και η υλοποίηση θα γίνει µε βάση τους διε-
θνείς διαγωνισµούς. Πρόκειται για έντεκα εκατοµµύρια γεύµατα!
Αναφέροµαι στα έντεκα εκατοµµύρια γεύµατα κόστους
24.300.000 ευρώ. Γιατί δεν το ξεκινήσαµε νωρίτερα; Γιατί τα χρή-
µατα τα βρήκαµε τον Ιανουάριο και µπορέσαµε για πρώτη φορά
να µας δοθούν και στο πρώτο νοµοσχέδιο που ήρθε -σε αυτό
εδώ, δηλαδή- αµέσως βάλαµε την τροπολογία, ώστε από εδώ και
ύστερα να εγκαθιδρύσουµε στη χώρα µας σχολικά γεύµατα µε
τριπλό σκοπό: εκπαιδευτικό, ανθρωπιστικό, αλλά και για λόγους
υγείας και λόγους διαµόρφωσης της νέας γενιάς. Αυτό είναι το
πρώτο. 

Αυτό το τρίπτυχο νοµίζω ότι όλοι λέτε ότι είναι καλό πράγµα.
Όµως, πού είναι το «αλλά»; Το «αλλά» είναι ότι δεν θέλετε ένα
πιλοτικό πρόγραµµα να υλοποιηθεί µέχρι το Πάσχα, που θα ξε-
κινήσουν τα έντεκα εκατοµµύρια γεύµατα για όλη τη χρονιά.
Πόσα είναι τα γεύµατα που θα γίνουν µέχρι το Πάσχα; Είναι τρια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες γεύµατα. 

Και τι γίνεται στη Θεσσαλονίκη, όπου ξεκινήσαµε όλοι αυτό το
πιλοτικό πρόγραµµα και το δουλεύουµε όλη αυτή την εποχή και
το προσπαθούµε; Έχουµε βρει τα σχολεία και αυτά τα δέκα χι-
λιάδες παιδιά. Πρόκειται για ένα πιλοτικό, λοιπόν, πρόγραµµα,
το οποίο θα υλοποιηθεί µέχρι το Πάσχα, δηλαδή τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες γεύµατα σε δέκα χιλιάδες παιδιά επί τριάντα
πέντε µέρες. Αυτό είναι. Περί αυτού πρόκειται έναντι των έντεκα
εκατοµµυρίων. 

Φρύαξε η Βουλή των Ελλήνων για τη µεγάλη παρέκβαση που
κάνει η Κυβέρνηση να δώσει αυτά, κατά παρέκκλιση των διαδι-
κασιών των διεθνών διαγωνισµών, όταν, πρώτον, έχουµε σεβα-
σµό στην κοινοτική οδηγία. Δηλαδή, σύµφωνα µε την περίπτωση
δ’ του άρθρου 5 κ.λπ., για τις κοινωνικές υπηρεσίες «είναι δυνατή
η προσφυγή στην απευθείας ανάθεση, αν η εκτιµώµενη αξία της
σύµβασης είναι κάτω των 750 χιλιάδων ευρώ». Είναι όπως σας
λέει η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Δεύτερον, προσφύγαµε από τις 3 Φεβρουαρίου στη σύµφωνη
γνώµη της ΕΑΑΔΗΣΥ, δηλαδή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Συµβάσεων και είχαµε οµόφωνη γνώµη. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά όλη την αιτιολογική έκθεση της
ΕΑΑΔΗΣΥ από τις 3 Φεβρουαρίου, η οποία είναι οµόφωνη. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Θεανώ Φωτίου
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καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε τι θα πει οµόφωνη; Η ΕΑΑΔΗΣΥ είναι ανεξάρτητη αρχή
της οποίας πολλά µέλη είναι διορισµένα από την προηγούµενη
κυβέρνηση και ορισµένα από αυτήν. Άρα δεν είναι συριζαίικη.
Οµόφωνη γνώµη ότι µπορούµε να το κάνουµε και πρέπει να το
κάνουµε. 

Τι ακριβώς µου λέτε τώρα όλοι; Ότι γίνεται µια τροµακτική
ιστορία διαφθοράς; Αυτό µου λέτε αυτή τη στιγµή, µε όλες αυτές
τις εγγυήσεις που έχουµε εξασφαλίσει για ένα πιλοτικό πρό-
γραµµα σε συγκεκριµένους δήµους της Θεσσαλονίκης και οι
οποίοι δήµοι λένε: «Γιατί καθυστερείτε;»;

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, δεν έχω καταλάβει την τροπολογία
ως προς τα άλλα σηµεία που καταθέτετε. Γιατί πρόκειται για τρο-
πολογία και όχι για νοµοτεχνική βελτίωση. Τι ακριβώς µου λέτε;
Να το κάνουν οι δήµοι αυτό το πρόγραµµα, τριάντα πέντε µέρες
επί δέκα χιλιάδες παιδιά; Οι συγκεκριµένοι Δήµοι της Θεσσαλο-
νίκης; Αυτό µου λέτε; Και τότε να το κάνουν µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος που λέω εγώ ή όχι; Ή µε τον διεθνή διαγωνισµό;
Τι µου λέτε ακριβώς; 

Μιλάµε για τριακόσιες πενήντα χιλιάδες γεύµατα έναντι έντεκα
εκατοµµυρίων. Οι δήµαρχοι έβγαλαν ανακοίνωση αυτές τις
µέρες. Στη Θεσσαλονίκη έχουν βρεθεί όλοι οι δήµαρχοι. «Γιατί
δεν ξεκινάτε -µας λένε εµάς- αφού µας είπατε ότι σε αυτούς τους
δήµους θα γίνουνε;»

Εσείς τι µου λέτε ακριβώς να καταλάβω; Διότι δεν κατάλαβα.
Θα πάµε µε το κατεπείγον για τα δέκα χιλιάδες γεύµατα ή όχι;
Ή θα πάω µε το «τρεις µήνες µετά», όπως πάω σε όλη την Ελ-
λάδα; Διότι πραγµατικά δεν ξέρω πια κι εγώ τι λέω εδώ πέρα.

Εγώ είδα την τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ και πρέ-
πει να σας πω ότι τη σκέφτοµαι πολύ σοβαρά και τη συζητάµε
και µε την Υπουργό, για να την κάνουµε αποδεκτή. Όµως για να
εξηγηθούµε κι εδώ τι συµβαίνει. «Νέο σκάνδαλο του ΣΥΡΙΖΑ
εδώ». Άκουσα και απίθανα πράγµατα, ότι δίνουµε τα λεφτά εν
λευκώ στον Καµµένο, να τα κάνει ό,τι θέλει ο Καµµένος, λες και
δεν υπάρχει Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Δεν είναι το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας εδώ; Εδώ δεν υπάρχει διαδικασία όπου ο στρα-
τός δούλεψε και έκανε συγκεκριµένα πράγµατα στο προσφυγικό;

Τι είχαµε κάνει το περασµένο διάστηµα; Είχαµε κάνει το εξής,
αγαπητοί κύριοι Βουλευτές: Είχαµε πάρει ακίνητα που βρίσκον-
ται σε εποπτευόµενούς µας φορείς, κέντρα κοινωνικής προστα-
σίας, δηλαδή. Δεκατρία υπάρχουν από αυτά σε όλη την Ελλάδα.
Ξέρετε πολύ καλά ότι έχουµε άδεια ακίνητα σε καλή κατάσταση,
άλλα που µε ένα βάψιµο είναι έτοιµα, άλλα που δεν είναι και θέ-
λουν λίγη παραπάνω δουλειά. 

Είχαµε πάρει ακίνητα, λοιπόν, από αυτά, γιατί θεωρούσαµε ότι
τα ασυνόδευτα προσφυγόπουλα έπρεπε να είναι µέσα σε αυτά
τα ιδρύµατα που είναι και τα απροστάτευτα ελληνόπουλα. Δεν
πιστεύουµε ότι έπρεπε να είναι κάπου αλλού. Πήραµε, λοιπόν,
οκτώ τέτοια οικήµατα σε όλη την Ελλάδα, εµείς ως Υπουργείο
Εργασίας τότε, από εποπτευόµενούς µας φορείς και µε ΜΚΟ οι
οποίες είχαν το χρήµα, διότι αυτές είχαν το χρήµα στο προσφυ-
γικό, οι ΜΚΟ φτιάξανε τα κτήρια και εκεί βάλαµε απροστάτευτα
ασυνόδευτα προσφυγόπουλα.

Δεν είχα καταλάβει ότι αυτό ήταν παράνοµο. Μου το λέτε εσείς
σήµερα. Εγώ τότε ήξερα και ξέρω ότι υπάρχει νόµος του κρά-
τους που λέει για την προσφυγική κρίση ότι στην περίπτωση…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, κάντε µου λίγο τη χάρη, γιατί πρέπει να εξη-
γηθούµε εδώ. Εγώ δεν λέω, να το καταψηφίσετε όλοι, αλλά να
εξηγηθούµε. 

Λοιπόν, έλεγε τότε και λέει ο νόµος ότι για την προσφυγική
κρίση µπορείς να αναθέτεις κατευθείαν -και το χρήµα το είχαν οι
ΜΚΟ, κατ’ ανάθεση, κατευθείαν απέξω- να σου κάνουν αυτές τις
δουλειές.

Έκαναν, λοιπόν, αυτές τις δουλειές. Τα κτήρια αυτά βελτιώ-
θηκαν. Δηλαδή, η περιουσία του ελληνικού κράτους, κατά τη δική
µας άποψη, αυτή πρέπει να βελτιωθεί και αυτή πρέπει να στεγά-
σει τα προσφυγόπουλα αντί να πληρώνουµε ενοίκια αριστερά-

δεξιά.
Πρέπει στο τέλος η περιουσία ελληνικού κράτους να βελτιω-

θεί, ώστε, όταν θα έχει τελειώσει το προσφυγικό και τα ασυνό-
δευτα θα έχουν βρει µια θέση στον ήλιο, να µπορέσουν να µπουν
ελληνόπουλα. Δεν συµφωνείτε µε αυτά ή πρέπει να τρώµε τα
λεφτά της προσφυγικής κρίσης σαν στραγάλια αριστερά-δεξιά;
Αυτό κάναµε εµείς τότε.

Τι είπαµε τώρα; Τώρα δηµιουργήθηκε το ΑΜΘ, το ταµείο, λοι-
πόν, το οποίο επίσηµα παίρνει τα χρήµατα για το προσφυγικό.
Σκεφτόµασταν όλον αυτόν τον καιρό αν έχουµε άλλα ακίνητα.
Έχουµε ακίνητα πολλά. 

Οι Βουλευτές τώρα κάνουν ένα βήµα και λένε: Αυτά τα ακί-
νητα, λοιπόν, κυρία Φωτίου, που ξέρουµε ότι έχεις, ως Υπουργείο
και εποπτευόµενοι φορείς, να µπορέσουν να φτιαχτούν γρήγορα.
Αυτή η ιστορία που λένε ακόµη ότι οκτακόσια ασυνόδευτα ανή-
λικα βρίσκονται κάπου -άλλα στα τµήµατα, άλλα στα camps
κ.λπ.- να µπουν αξιοπρεπώς και συγχρόνως να φτιαχτεί η περι-
ουσία του δηµοσίου, γιατί περιουσία του δηµοσίου είναι, αφού
είναι δηµόσιοι φορείς όλοι αυτοί.

Τι να καταλάβουµε, δηλαδή. Αυτό λένε οι Βουλευτές. Δεν είναι
καλό; Κάνει κάτι λάθος; Να το αποσύρω, να το αποσύρουν οι
Βουλευτές, να µην το κάνουµε εµείς δεκτό. Όµως µήπως κάνετε
τεράστιο λάθος µε το να ανασηκώνετε στο ύψος όλη αυτήν την
ιστορία; Μήπως στην πραγµατικότητα όλοι εσείς κάπου αλλού
θέλετε να δίνονται τα λεφτά και όχι στο δηµόσιο; Για να κατα-
λάβω κι εγώ στο τέλος της ηµέρας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Αναθέσεις λέει εδώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας παρα-
καλώ πολύ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Εγώ σας παρακαλώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εδώ είναι,
λοιπόν, ξεκάθαρα τα πράγµατα. Δεν θέλετε να το κάνουµε έτσι;
Να γίνεται πώς;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κατ’ εξαίρεση 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ξέρετε
πολύ καλά ότι για θέµατα προσφυγικού αυτά όλα εξαιρούνται.
Το ξέρετε καλύτερα από µένα. Εσείς τι θέλετε ακριβώς; Να µη
στεγαστούν τα ασυνόδευτα. Αυτό θέλετε. 

Πάµε τώρα παρακάτω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Να στεγαστούν, να γίνουν διαγω-

νιστικές διαδικασίες, όπως γινόταν πάντα. Αυτό θέλουµε εµείς.
Δεν είπαµε να µη στεγαστούν. Εσείς τα λέτε αυτά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας ακούω,
κύριε εισηγητά, µε µεγάλη προσοχή, όπως µε ακούτε κι εσείς. 

Μία κουβέντα τώρα ακόµη θέλω να πω. Μου ζητήσατε τα ση-
µερινά νούµερα για το ΚΕΑ. Να σας τα δώσω. Τα σηµερινά νού-
µερα για το ΚΕΑ είναι ότι διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας
είναι ήδη αυτήν τη στιγµή δικαιούχοι του ΚΕΑ. Αυτό σηµαίνει ότι
µέχρι τους εφτακόσιους χιλιάδες πάµε πάρα πολύ καλά, γιατί
εφτακόσιες χιλιάδες είναι το νούµερο που έχουµε υπολογίσει για
όλο τον χρόνο.

Είναι η πρώτη φορά που µέσα σε δεκαπέντε µέρες διακόσιες
χιλιάδες άνθρωποι έχουν ένα χαρτί µε αξιοπρέπεια, που λέει ότι
είναι δικαιούχοι και ξέρουν και πόσα χρήµατα θα πάρουν, γιατί
το λέει το χαρτί.

Όσον αφορά τώρα αυτούς τους δικαιούχους, τα αρχεία αυτά
τα έχουµε µεταβιβάσει και τα µεταβιβάζουµε καθηµερινά στη
ΔΕΗ, παντού, για να µπορέσουµε να κάνουµε αυτήν τη δουλειά,
ώστε να απολαµβάνουν και υπηρεσίες, δηλαδή µειωµένο ηλε-
κτρικό από τα κοινωνικά τιµολόγια, νερό. Θα είναι δικαιούχοι του
ΤΕΒΑ, του Ταµείου Απόρων, θα είναι δικαιούχοι στους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς, θα είναι δικαιούχοι στην ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη κ.λπ. και το 10% των άνεργων δικαιούχων θα µπουν
στην εργασία µέσα στο 2017. Αυτό είναι το ΚΕΑ. Δεν είναι µόνο
τα χρήµατα.

Και γι’ αυτό λέµε και στον ελληνικό λαό να κάνει λίγο υποµονή,
είναι µεγάλη ανάγκη. 
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Δεν το κάνατε πιο µπροστά. Τι να κάνουµε; Το κάνουµε και το
υλοποιούµε τώρα σε πανεθνική κλίµακα. 

Πάµε παρακάτω. Θα πω δυο κουβέντες για τις δοµές φτώχειας
και το τι συµβαίνει µε τα κέντρα κοινότητος και τις δοµές φτώ-
χειας σε όλους τους δήµους της Ελλάδας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και µε αυτό, κυρία
Υπουργέ, να ολοκληρώσετε την τοποθέτησή σας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Έχουµε αναλυτικό οδηγό σε σχέση µε το πώς γίνεται η διαδι-
κασία. Έχουµε βγάλει ΚΥΑ. Είναι όλα νοµικά κατοχυρωµένα. Δεν
µπορούν οι δήµοι να προσλάβουν όποιον θέλουν. Θα προσλά-
βουν µε βάση τα νοµικά τους πρόσωπα –και εδώ είναι µια ιστο-
ρία- ή κατευθείαν στον δήµο. Εµείς δεν έχουµε δυνατότητα να
πούµε τίποτα διαφορετικό προς τους δήµους. Ή µε βάση, λοι-
πόν, τα νοµικά τους πρόσωπα ή µε κατευθείαν διορισµό στον
δήµο προσλαµβάνονται µε διαδικασίες ΑΣΕΠ.

Φτάνει η σπέκουλα ότι θα προσλάβουµε τους συριζαίους! Φτά-
νει! Δηλαδή, δεν αντέχεται αυτό! Και ξέρετε γιατί δεν αντέχεται;
Σε τρώει και το άδικο εκτός των άλλων. Χώρια που έχουµε καθυ-
στερήσει όλο αυτόν τον καιρό εξαιτίας του ότι κάνουµε αυτή τη
διαδικασία. 

Δεν θυµάται κανείς ή είσαστε όλοι χωρίς µνήµη ότι το 2007
όλοι αυτοί που δουλεύουν σήµερα στις δοµές φτώχειας –και
είναι µόνο σε εξήντα έξι δήµους, εκ των οποίων σαράντα τέσσε-
ρις στην Αττική- όλοι αυτοί προσελήφθησαν από ΜΚΟ, από τους
δικούς σας δηµάρχους ή εν πάση περιπτώσει από τους δηµάρ-
χους; Ποιος δεν το ξέρει αυτό; Τι λέτε ακριβώς, αγαπητοί συνά-
δελφοι; Τα ξεχάσαµε όλα; 

Και επειδή τώρα, λοιπόν, εµείς δεν το κάνουµε µε ΜΚΟ, το κά-
νουµε µε ΑΣΕΠ, µε κατακρίνετε κιόλας; Ξέρω εγώ; Τι να πω πια;
Είναι το άσπρο µαύρο; Δεν γίνεται. Έχει κοντά πόδια αυτό. Κα-
ταλάβατε; Έχει πολλά κοντά πόδια, όπως ήταν διάφορα πράγ-
µατα που λέγατε και αποδεικνύεται στην πράξη ότι είναι το
ανάποδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κυρία
Υπουργέ. 

Ευχαριστούµε την Αναπληρώτρια Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Θεανώ Φωτίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στη συνέ-
χεια στην κυρία Υπουργό, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατρείς φοιτήτριες και φοιτητές, καθώς και δυο
συνοδοί καθηγητές από το Αµερικάνικο Πανεπιστήµιο Penn State
Bucknell.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές, καθώς και δυο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσουµε τις φοιτήτριες και τους φοιτητές, τις µαθή-
τριες και τους µαθητές ότι συζητούµε ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εργασίας. Είµαστε στη διαδικασία τοποθέτησης των
Βουλευτών. Τώρα, αµέσως µετά, βέβαια, θα έχετε την ευκαιρία
να ακούσετε την Υπουργό και στη συνέχεια, θα µιλήσουν και
άλλοι συνάδελφοι από τα κόµµατα και θα ψηφίσουµε προς το
απόγευµα, όπου αυτό το νοµοσχέδιο θα γίνει νόµος του κρά-
τους. 

Να συνεχίσουµε µε την τοποθέτηση της Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Έφης
Αχτσιόγλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο
για το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών και το Εθνικό Μητρώο
Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας. Έχει γίνει µια αρκετά
αναλυτική συζήτηση στην επιτροπή για αυτό το νοµοσχέδιο. Νο-
µίζω ότι είχε ενδιαφέρον και από την πλευρά µας κάναµε και τις
αναγκαίες διορθώσεις. Και όσον αφορά και την ακρόαση των φο-
ρέων, ενσωµατώσαµε σχεδόν όλες τις παρατηρήσεις που έγιναν
από την οµοσπονδία. 

Θα µου επιτρέψτε δύο λόγια, όπως έκαναν και οι εισηγητές,
εκτός του νοµοσχεδίου και µετά κάποιες κουβέντες για το νοµο-
σχέδιο. Δεν θα ήθελα να παραβιάζω την κοινοβουλευτική διαδι-
κασία όταν συζητείται ένα νοµοσχέδιο, αλλά δεν γίνεται να
µένουν και κάποια πράγµατα αναπάντητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε τον εισηγητή της Νέας
Δηµοκρατίας, µε αφορµή τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, να κάνει
µία συνολική τοποθέτηση για την εργασιακή κατάσταση στη
χώρα, κατηγορώντας τη Συγκυβέρνηση ότι επί των δικών της
ηµερών διαλύθηκαν οι εργασιακές σχέσεις, ελαστικοποιήθηκε
όλο το πλαίσιο προστασίας της εργασίας, υποβαθµίστηκε όλο
το συνταξιοδοτικό σύστηµα, εκτινάχθηκε η ανεργία, διογκώθη-
καν οι ελαστικοποιηµένες σχέσεις εργασίας, η εκ περιτροπής ερ-
γασία, η µερική απασχόληση κ.λπ.. 

Κύριε εισηγητή, της Νέας Δηµοκρατίας, νοµίζω ότι µπερδεύε-
στε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Νοµίζω πως όχι.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το νοµοθετικό πλαίσιο που
απορρύθµιζε και ελαστικοποιούσε τις εργασιακές σχέσεις ήταν
αυτό που υιοθετήθηκε την περίοδο 2010–2015. Η πράξη Υπουρ-
γικού Συµβουλίου του 2012 ήταν αυτή που έδωσε το τελειωτικό
χτύπηµα στον θεσµό των συλλογικών συµβάσεων εργασίας και
των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, έναν θεσµό για τον οποίο
επί µήνες διαπραγµατεύεται αυτή η Κυβέρνηση για να µπορέσει
να αποκαταστήσει.

Δεν ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία νοµιµοποίησε τις
ενώσεις προσώπων να κάνουν εικονικές διαπραγµατεύσεις µε
τους εργοδότες στις πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Δεν ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που έκανε οριζόντιες µει-
ώσεις στον κατώτατο µισθό 22% και 32% για τους νέους κάτω
των είκοσι πέντε ετών.

Δεν ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που κατήργησε την επε-
κτασιµότητα των κλαδικών συλλογικών συµβάσεων, για την
οποία τώρα διαπραγµατεύεται επί µήνες για να την αποκαταστή-
σει.

Δεν ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που κατήργησε την αρχή
της ευνοϊκότερης ρύθµισης, όταν συρρέουν συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας, η οποία υπήρχε επί χρόνια, κατακτήθηκε από
τους εργαζοµένους προς όφελος των εργαζοµένων.

Δεν ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που εκτίναξε την ανεργία
από το 10% στο 27%. Είναι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αυτή που
τη µείωσε κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες και πάλι διευκρινίζει
ότι αυτός δεν είναι λόγος για να επιχαίρουµε.

Δεν ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που εκτίναξε τις ελαστικο-
ποιηµένες σχέσεις εργασίας. 

Τα στοιχεία δεν σας βοηθούν. Η µερική απασχόληση και η εκ
περιτροπής απασχόληση εκτινάχθηκε κατά είκοσι ποσοστιαίες
µονάδες από τον Ιούλιο του 2013 έως τον Ιούλιο του 2014. Κατά
την περίοδο της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ υπήρξε αύξηση 2%.
Νοµίζω, όµως, ότι η δοµική µεταβολή, η µεταλλαγή συµβαίνει
όταν υπάρχει µία αλλαγή είκοσι ποσοστιαίων µονάδων, όχι όταν
υπάρχει µία αλλαγή δύο ποσοστιαίων µονάδων. Εµείς καταφέ-
ραµε να τη συγκρατήσουµε και πάλι διευκρινίζουµε ότι αυτός δεν
είναι σε καµµία περίπτωση λόγος για να επιχαίρουµε.

Αντιθέτως εσείς το 2014 κάνατε λόγο για success story. Εµείς
λέµε ότι κάνουµε µία χρονιά σταθεροποίησης το 2016. Η φρα-
σεολογία µας είναι «µια χρονιά σταθεροποίησης», όταν καταγρά-
φονται 136.000 θέσεις εργασίας στο «ΕΡΓΑΝΗ», όταν η ανεργία
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πέφτει κατά τρεις µε τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες, όταν η µε-
ρική και η εκ περιτροπής απασχόληση παραµένουν σε πολύ
υψηλά επίπεδα, αλλά µπαίνει ένα φρένο, όταν διαπραγµατευό-
µαστε για να αποκαταστήσουµε τις συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας. Ο καθένας µπορεί να καταλάβει τι συνέβη, τι συµβαίνει και
τι προσπαθούµε να κάνουµε.

Επαναλαµβάνω ότι σε καµµία περίπτωση δεν θα ακούσετε από
εµένα ή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας να
κάνουµε µεγάλες δηλώσεις για την κατάσταση στην αγορά ερ-
γασίας, η οποία είναι δραµατική και την οποία παλεύουµε καθη-
µερινά για να την αποκαταστήσουµε. Γι’ αυτό δίνουµε και
µεγάλες δυνάµεις στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, για να µπο-
ρέσει µαζί µε την αποκατάσταση του θεσµικού πλαισίου, που ελ-
πίζουµε να επιτύχουµε σύντοµα, να βάλει και ένα τέλος στην
εργοδοτική αυθαιρεσία που βρήκε γόνιµο έδαφος όλο αυτό το
διάστηµα να καλλιεργηθεί και να οδηγηθούµε στα απαράδεκτα
φαινόµενα που παρακολουθούµε καθηµερινά είτε σε σχέση µε
το πώς καταβάλλονται οι µισθοί, αν καταβάλλονται, µε τον τρόπο
που δίνονται ή δεν δίνονται τα δώρα, µε τον τρόπο που εκβιάζον-
ται οι εργαζόµενοι για να υπογράφουν ατοµικές συµβάσεις ερ-
γασίας µε χείριστους όρους.

Θα περάσω στο νοµοσχέδιο για το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκ-
φορτωτών, όσον αφορά το πρώτο µέρος. Το δεύτερο µέρος το
εισηγήθηκε η κ. Φωτίου.

Με τις διατάξεις των άρθρων 1 έως 6, ρυθµίζεται εκ νέου το
θεσµικό πλαίσιο του Εθνικού Μητρώου Φορτοεκφορτωτών.

Οι ρυθµίσεις έγιναν, γιατί υπήρχαν δυσλειτουργίες κατά την
εφαρµογή του ν.4093/2012 σε επίπεδο διαδικασίας, αλλά και σε
επίπεδο ουσίας. Κεντρικός στόχος της ρύθµισης είναι η προστα-
σία των εργασιακών δικαιωµάτων και ιδίως η υγεία και ασφάλεια
των εργαζοµένων στις φορτοεκφορτωτικές εργασίες και κυρίως
στις περισσότερο επικίνδυνες εργασίες, αυτές που εντάσσονται
στο Μητρώο Β’, δηλαδή εκεί που κανείς πρέπει να εγγραφεί στο
Μητρώο Β’ για να τις εκτελέσει.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις επανακαθορίζεται µε ορθολο-
γικό και απλό τρόπο η διαδικασία εγγραφής στο µητρώο, καταρ-
γούνται ρυθµίσεις οι οποίες δηµιουργούσαν δυσλειτουργίες και
ερµηνευτικές συγχύσεις και εξειδικεύεται η διαδικασία εγγραφής
στο µητρώο, ώστε πλέον να µπορεί να γίνεται και µε ηλεκτρονικό
τρόπο προς διευκόλυνση των εργαζοµένων.

Δυο-τρεις ουσιαστικές διευκρινίσεις. Ο ν.4093/2012 προ-

έβλεπε ένα ενιαίο µητρώο φορτοεκφορτωτών και για την ξηρά
και για τα λιµάνια. Αυτό δεν συµβαίνει στις διεθνείς πρακτικές.
Το νέο θεσµικό πλαίσιο προβλέπει µεν ενιαίο µητρώο Α’. Ωστόσο,
εισάγει διάκριση στο επίπεδο Β’, δηλαδή στις δύσκολες, στις επι-
κίνδυνες εργασίες για ξηρά και λιµάνια.

Παράλληλα, η µετάπτωση στο µητρώο Β’, ενώ µέχρι σήµερα
συνέβαινε µόνο µε κατάρτιση, τώρα πλέον γίνεται -µετά και από
τα αιτήµατα των εργαζοµένων- κυρίως µέσω της εµπειρίας. Δη-
λαδή, χρειάζεται κανείς να έχει πρακτική εµπειρία για να µπορέ-
σει να περάσει στο µητρώο Β’. Επειδή πολλές φορές στις
συζητήσεις και στις επιτροπές οι Βουλευτές έλεγαν ότι δεν είναι
σαφές ακριβώς πώς περνάει κανείς στο µητρώο Β’, νοµίζω πως
είναι αρκετά σαφής η διαδικασία. Στο άρθρο 2 παράγραφος 5,
περιγράφεται ότι για να εγγραφεί κανείς στο µητρώο Β’ στην πε-
ρίπτωση των λιµανιών χρειάζεται εκατόν ογδόντα ένσηµα ή ενε-
νήντα ένσηµα και την πιστοποίηση των δεξιοτήτων, ενώ για να
εγγραφεί στο µητρώο Β’ στην περίπτωση της ξηράς χρειάζεται
ογδόντα ένσηµα ή σαράντα ένσηµα και την πιστοποίηση των δε-
ξιοτήτων, ένσηµα τα οποία έχει αποκτήσει κατά τη διάρκεια της
δουλειάς του στις απλές φορτοεκφορτωτικές εργασίες, αυτές
που για τα λιµάνια χρειάζεται το µητρώο Α’.

Το νέο πλαίσιο δεν καταργεί τα προγράµµατα εκπαίδευσης.
Όµως προβλέπει αυτόν τον συνδυασµό, αφ’ ενός, γιατί είναι ανα-
γκαία η πρακτική εµπειρία, αφ’ ετέρου, για να διευκολυνθούν οι
εργαζόµενοι που δεν θα περάσουν από αυτά τα προγράµµατα
κατάρτισης -τα οποία ούτως ή άλλως δεν λειτούργησαν και στο
παρελθόν- και θέτει ένα σχετικά αυστηρό πλαίσιο εκτέλεσης επι-
κίνδυνων φορτοεκφορτωτικών εργασιών µε γνώµονα την ασφά-
λεια των εργαζοµένων. Νοµίζω πως σε γενικές γραµµές υπήρχε
από τα περισσότερα κόµµατα µια συναίνεση για αυτό το κεφά-
λαιο του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Θα ήθελα να πω και δυο κουβέντες για τις τροπολογίες. Θα
ήθελα να καταθέσω µια νοµοτεχνική βελτίωση στο σχέδιο νόµου.
Ουσιαστικά η παράγραφος 2 του άρθρου 4, είναι εξουσιοδοτική
για έκδοση υπουργικής απόφασης µόνο προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας. Προστίθεται και προς τον Υπουργό Οικονοµικών. Γίνεται,
δηλαδή, εξουσιοδοτική για Κοινή Υπουργική Απόφαση.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Η δεύτερη τροπολογία την
οποία εγώ πρέπει να σας περιγράψω και να εισηγηθώ, είναι η
τροπολογία αυτή η οποία έρχεται από το Υπουργείο µας και
αφορά τη νοµιµότητα των δαπανών επιχορήγησης του Ενιαίου
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και τη νοµιµότητα των δαπανών
επιχορήγησης του ΟΓΑ και ΝΑΤ. Θα ήθελα να διευκρινίσω εδώ
ότι η τροπολογία αυτή είναι για καθαρά τεχνικούς λόγους, δεν
επέρχεται καµµία ουσιαστική µεταβολή. Η χρηµατοδότηση, δη-
λαδή, του ΕΦΚΑ και των ΟΓΑ και ΝΑΤ για τις µη ασφαλιστικές
αρµοδιότητες προβλέπεται ήδη στον ν.4387/2016, τον ασφαλι-
στικό νόµο, προβλέπεται ήδη στο άρθρο 2 παράγραφος 2 για τη
χρηµατοδότηση της εθνικής σύνταξης και στο άρθρο 2 παρά-
γραφος 5 για την εγγυητική υποχρέωση του κράτους προς το
ασφαλιστικό σύστηµα.

Εδώ κάνουµε απλώς µια τεχνική διευκρίνιση, γιατί ο νόµος
περί δηµοσίου λογιστικού προβλέπει ότι πρέπει να υπάρχει ρητή
διάταξη του νόµου για οποιαδήποτε δηµόσια δαπάνη. Πρέπει,
δηλαδή, να προβλέπεται ρητά η κρατική επιχορήγηση και ήταν
αναγκαίο να γίνει αυτή η αποτύπωση και στον νόµο µέσω αυτής
της τροπολογίας που κάνουµε.

Γίνονται δεκτές οι υπουργικές τροπολογίες που έχουν κατα-
τεθεί για τα σχολικά γεύµατα, για τους πυροσβέστες, ΕΦΚΑ, ΟΓΑ
και ΝΑΤ, που σας εισηγήθηκα εγώ. Για την ηλεκτρική ενέργεια
σας την εισηγήθηκε ο κ. Σταθάκης, που ήταν προηγούµενα εδώ.
Για τις βουλευτικές τροπολογίες θα τοποθετηθώ ξανά στο τέλος.

Νοµίζω πως αυτά είχα σε γενικές γραµµές να πω αυτή τη
στιγµή. Δεν χρησιµοποίησα και όλο τον χρόνο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Έφη Αχτσιόγλου, Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Εισερχόµαστε στον κατάλογο των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων. Όπως έχει ζητηθεί ο λόγος και όπως έχει συµφωνηθεί,
ο κ. Λοβέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης, έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα

σκοπό να κάνω κι εγώ ορισµένες αναφορές, µε αντιπολιτευτικό
βέβαια περιεχόµενο, όµως γύρω από το σχέδιο νόµου, ενισχύον-
τας τα επιχειρήµατα της κυρίας Χριστοφιλοπούλου, του κ. Κεγ-
κέρογλου και του κ. Παπαθεοδώρου για ρυθµίσεις του σχεδίου
και για τροπολογίες.

Θα µου επιτρέψετε, ξεκινώντας την οµιλία µου, να κάνω µία
αναφορά σε τροπολογία και στη συνέχεια να κάνω µία γενική το-
ποθέτηση επί θεµάτων αρµοδιότητας των συναδέλφων Υπουρ-
γών που είναι σήµερα στην Αίθουσα. Αυτό θα το κάνω γιατί ήταν
πάρα πολύ προκλητικές ορισµένες αναφορές και της κ. Φωτίου,
αλλά και της κ. Αχτσιόγλου.

Άρα λοιπόν, θα µιλήσω για το ασφαλιστικό γενικότερα και για
τα θέµατα αυτού του Υπουργείου, αφού όµως κάνω µία αναφορά
στα ζητήµατα των πυροσβεστών. 

Το πρωί παρακάλεσα τον Προεδρεύοντα συνάδελφο από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα όλοι οι Υπουργοί που έχουν φέρει τροπο-
λογίες να µιλήσουν µαζί, ούτως ώστε να µπορέσω εγώ και άλλοι
συνάδελφοι µε διευκρινιστικές ερωτήσεις να δούµε ποιο είναι το
περιεχόµενο των τροπολογιών που έχουν φέρει.

Είπε, λοιπόν, ο κ. Τόσκας απαντώντας σε ερώτησή µου ότι δεν
εφαρµόζουν τον ν.3938/2011 που αφορά τους πυροσβέστες της
πενταετούς θητείας και που προβλεπόταν η µονιµοποίησή τους
και εξηγεί λέγοντας ότι δεν µεσολάβησαν οι απαραίτητες νοµο-
θετικές ρυθµίσεις και, άρα, δεν έχουν ρυθµιστεί τεχνικά ζητή-
µατα.

Του είπα ότι η Αίθουσα είναι απολύτως πρόθυµη –το θέµα είναι
στην επικαιρότητα ως επίµαχο θέµα επί πολλές ηµέρες- και το
Υπουργείο προλαβαίνει µέχρι το βράδυ όλα να τα λύσει. Μου
απαντά: «Ναι, αλλά και τις οργανικές θέσεις;». Προφανώς! Και
λέει εκεί κάτι λόγια µισά σε σχέση µε τον αριθµό των προσλή-
ψεων, για τα έτη κ.λπ..

Αυτή η Κυβέρνηση και ειδικά το Υπουργείο Εργασίας, κυρία

Υπουργέ –ίσως όχι εσείς, αλλά οι Αναπληρώτριες Υπουργοί- µια
νοµοθετική παρέµβαση χωρίς να ιδρύει υπηρεσίες και νέες θέ-
σεις δεν έχει φέρει. Διαρκώς φέρνετε Ειδικές Γραµµατείες, Γε-
νικές Γραµµατείες, Διευθύνσεις. Όλο κάτι φέρνετε. Αυτό,
µάλιστα, είναι και γενικό θέµα της Κυβέρνησης. Ιδρύετε διαρκώς
νέες θέσεις. Εδώ τι σας πείραξε; Δεν είναι εκλογική σας πελα-
τεία; Γιατί το κάνατε αυτό, φέρνοντας σήµερα τροπολογία για
τρία χρόνια; Γι’ αυτούς τους ανθρώπους διαιωνίζεται ένα πρό-
βληµα. Γιατί; Ποια είναι η εξήγηση;

Εξήγηση δεν υπάρχει. Η εξήγηση ότι δεν έχουν υπάρξει νοµο-
θετικές ρυθµίσεις είναι ανεπαρκής. Άνετα, µε δύο παραγράφους
αυτά τα θέµατα τα λύνεις και τα τεχνικά υπόλοιπα τα διευθετείς
µε τους εργαζοµένους, µε τήρηση του ν.3939/2011, µε νοµιµό-
τητα και µε απόλυτη ασφάλεια για τους ανθρώπους και βέβαιη
παροχή συγκεκριµένων υπηρεσιών. Αυτό δεν το θέλετε. 

Εµείς, για να ψηφίσουµε –νοµίζω ότι η κ. Χριστοφιλοπούλου
και ο κ. Παπαθεοδώρου ήταν σαφείς- θέλουµε η ρύθµιση να µην
είναι τρία χρόνια. Τα τρία χρόνια είναι πολλά και δηµιουργούν
την εντύπωση –σε µας τουλάχιστον, αλλά και στους ίδιους- ότι
το πρόβληµα παραπέµπεται και δεν επιλύεται. Μια συντοµότερη
µεταβατική χρονική περίοδος θα ήταν ασφαλέστερη οδός. Παρ’
ότι αυτό εµφανίζει µία αντίφαση, στους όρους δεν υπάρχει αντί-
φαση. Αντίθετα, στοιχειώδες µυαλό και λογική καταλήγει εκεί.
Συντοµότερη προθεσµία δηλώνει διάθεση άµεσης επίλυσης.

Δεύτερον, ζητούµε να φύγει η τελευταία παράγραφος της τρο-
πολογίας, διότι µ’ αυτήν για ίδιους ανθρώπους σε ό,τι αφορά την
υπηρεσία την οποία ασκούν, καθορίζονται ίδιες υποχρεώσεις και
άλλα δικαιώµατα ή ίδιες υποχρεώσεις και λιγότερα δικαιώµατα.

Ο σεβασµός στην αρχή της ισότητας πάνω απ’ όλα, µα και η
κοινή πολιτική λογική, επιβάλλουν να απαλείψετε την τελευταία
παράγραφο. Ο κ. Τόσκας δεν είναι εδώ. Είναι όµως δύο µέλη του
Υπουργικού Συµβουλίου τα οποία µπορούν να κάνουν τις συνεν-
νοήσεις, αλλά και τη συγκεκριµένη αλλαγή. Αν δεν γίνει αυτή η
αλλαγή, εµείς δεν θα ψηφίσουµε. Αυτό από την πλευρά µας είναι
σαφές. 

Και επειδή προκληθήκαµε, είναι δυνατόν αυτή η Κυβέρνηση
να κάνει συγκρίσεις του εαυτού της µε τις προηγούµενες εν
καιρώ κρίσης; Είναι δυνατόν αυτή η Κυβέρνηση -που πετούσε
πέτρες επί τόσα χρόνια και έλεγε ψέµατα και δεν βοήθησε που-
θενά- να κάνει συγκρίσεις, όταν αυτά τα δυο της χρόνια έχουµε
δει τα όσα είδαµε και µόνο µόνο µια, δυο λεξούλες της Υπουρ-
γού δικαίωσαν την ασκούµενη κριτική; Μάλιστα, µόνο αν κάποιος
διαβάσει αλλιώς αυτές τις λεξούλες, και όχι όπως τις είπε, µπορεί
να αντιληφθεί ότι υπάρχει και µια δόση αυτοκριτικής στα λόγια
της.

Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν εξελέγησαν οι άνθρω-
ποι ως καλοί διαχειριστές -τροµάρα τους!-, αλλά ως κάτι άλλο.
Και το δικό µας ήταν προδοτικό και το δικό τους ήταν εθνοδιε-
γερτικό. Αυτοί ήταν οι πατριώτες, αυτοί ήταν οι φοβεροί, αυτοί
τα ήξεραν όλα, και εµείς ήµασταν προδότες και τα είχαµε ξεπου-
λήσει όλα. Έτσι έλεγαν! Τώρα µας το παίζουν δεξιοτέχνες της
πολιτικής και της διοίκησης, που δεν είναι! Ωστόσο, δεν υπάρχει
τοµέας στον οποίο να έχουµε δει βελτίωση και τα ποιοτικά στοι-
χεία της αγοράς εργασίας δεν ευνοούν κοµπασµούς. 

Όταν παραδέχεστε µε τα λόγια σας αυτό το 2% παραπάνω,
αυτή τη µεταβολή στην αγορά εργασίας, τότε µπορεί και να κα-
ταλάβουµε ότι ορισµένες φορές έχετε και µια διάθεση αυτοκρι-
τικής σε σχέση µε αυτά που υποσχεθήκατε και όχι σε σχέση µε
αυτά που αντιµετωπίζει η χώρα και τώρα είστε εσείς οι πληρε-
ξούσιοι του λαού για να τα διεκπεραιώσετε. 

Όπως και να έχει το πράγµα, κυρία Αχτσιόγλου, µε τη σηµε-
ρινή σας οµιλία λιγότερο, αλλά κυρίως µε την πρώτη σας οµιλία
–την οποία είχα την ευκαιρία να παρακολουθήσω- αποδέχεστε
πλήρως το παρελθόν πριν από εσάς. Αποδέχεστε πλήρως και το
αντιπολιτευτικό σας παρελθόν. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε συγκεκριµένα πράγµατα για τον τοµέα
σας. 

Να θυµίσω σε ό,τι αφορά τα αντιπολιτευτικά σας, ότι είχατε
υποσχεθεί τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Δεν σας άρεσε το δικό µας
ασφαλιστικό -για το οποίο είχα την κύρια ευθύνη και ήταν ο
ν.3863/2010-, αλλά θέλατε να το ανοίξετε πάλι και αρχίσατε µε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 16  ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5049



ρότητα. Βλέπετε η επικαιρότητα τρέχει και βγαίνουν συνεχώς
καινούργια πράγµατα στον αέρα. Βέβαια, αυτό που θα σας πω
είναι κάτι το οποίο ξέραµε από παλαιότερα, αλλά επιβεβαιώνεται.
Βγαίνουν διαρκώς κάποια καινούργια πρόσωπα έξω και επιβε-
βαιώνουν αυτά που λέγαµε περί λάθος συνταγής κ.λπ.. 

Διαβάσαµε προχθές ότι αποκαλύφθηκε η έκθεση του Ολιβιέ
Μπλανσάρ, ο οποίος προειδοποιούσε από το 2010 ότι η συνταγή
η οποία δόθηκε στην Ελλάδα είναι λάθος. Ο συγκεκριµένος άν-
θρωπος ήταν κορυφαίο στέλεχος του ΔΝΤ και είχε εφιστήσει την
προσοχή τότε στον Γιώργο Παπανδρέου και στον Πολ Τόµσεν
ότι ακόµα και να ακολουθηθεί κατά γράµµα αυτή η συνταγή,
αυτό το πρόγραµµα το οποίο είχαν στείλει στην Ελλάδα, απο-
κλείεται να διορθωθεί η οικονοµία της Ελλάδος. Αντιθέτως, θα
καταστραφεί η χώρα. Και όµως, προχώρησαν και εφάρµοσαν
αυτό το πρόγραµµα µε τραγικά αποτελέσµατα. 

Γι’ αυτό λέω εγώ πάντα ότι η καταστροφή σ’ αυτή τη χώρα έχει
συγκεκριµένη υπογραφή, έχει συγκεκριµένο ονοµατεπώνυµο:
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Αυτοί είναι οι καταστροφείς της
χώρας. Και δεν έχει βγει κανείς να ζητήσει συγγνώµη. Μάλιστα,
ο Γιώργος Παπανδρέου βρήκε και καινούργια στέγη τώρα. 

Προχθές τρεις συγκεκριµένοι Ευρωβουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, τη στιγµή που η χώρα καταβάλλει µια εθνική προσπά-
θεια, δεν στήριξαν αυτή την εθνική προσπάθεια. Δεν λέει κανείς
να µη γίνει αντιπολίτευση. Να γίνει και να γίνει σκληρή αντιπολί-
τευση και αντιπαράθεση, αλλά µέσα στα πλαίσια της χώρας και
όπως ορίζουν οι κανόνες της δηµοκρατίας. Είδαµε τρεις Ευρω-
βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Βέβαια τονίζω ότι είναι Ευ-
ρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας της µεταλλαγµένης, όχι της
Νέας Δηµοκρατίας του ριζοσπαστικού φιλελευθερισµού, αλλά
της Νέας Δηµοκρατίας της νεοφιλελεύθερης, όπως µεταλλάχ-
θηκε µετά τον Καραµανλή. Αυτοί οι τρεις Ευρωβουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, βγήκαν στην Ευρωβουλή και τοπο-
θετήθηκαν εναντίον της χώρας. Είπαν ότι δεν φταίει η χώρα που
δεν κλείνει η αξιολόγηση, δεν φταίνε οι ξένοι δανειστές που δεν
κλείνει η αξιολόγηση, φταίει η χώρα γι’ αυτό, φταίει η Κυβέρ-
νηση. Αν είναι δυνατόν! Και µάλιστα σε συγκεκριµένους Ευρω-
βουλευτές ξένων χωρών, οι οποίοι τοποθετήθηκαν θετικά
απέναντι στην Ελλάδα και είπαν ότι η Ελλάδα αυτό που έπρεπε
να κάνει, το έκανε και µάλιστα είχε υπεραπόδοση στις προσπά-
θειές της η Ελλάδα, σηκώθηκαν αυτοί οι τρεις Βουλευτές και
είπαν: «Όχι, δεν είχε υπεραπόδοση και ευθύνεται η Ελλάδα για
το ότι δεν κλείνει η αξιολόγηση». Μιλάµε για τραγικές εικόνες.
Μπέρδεψαν την κοµµατική αντιπαράθεση µε την εθνική προσπά-
θεια. 

Κάτι άλλο τώρα. Πριν από µερικούς µήνες είχα ζητήσει τρεις
φορές από τους συναδέλφους εδώ της Νέας Δηµοκρατίας, να
τοποθετηθούν για την υπόθεση Γεωργίου, για την οποία γίνεται
µια αναψηλάφηση. Εν πάση περιπτώσει, φαίνεται -και θα απο-
δειχθεί στο τέλος- ότι αλλοιώθηκαν τα στοιχεία της περιόδου
2004-2009, της περιόδου Καραµανλή, προκειµένου να έρθει το
ΔΝΤ στην Ελλάδα και να αµαυρωθεί η περίοδος Καραµανλή.
Προχθές κανένας δεν τοποθετήθηκε, παρά το γεγονός ότι ζή-
τησα πολλές φορές να τοποθετηθεί κάποιος συνάδελφος από τη
Νέα Δηµοκρατία. Κανείς. 

Πριν από µερικές µέρες, στις 30 Ιανουαρίου συγκεκριµένα, εί-
χαµε την παρουσίαση του βιβλίου «Η ελληνική οικονοµία 2000-
2015 - Από την ΟΝΕ στον µηχανισµό στήριξης». Αυτό το βιβλίο
είναι καρπός της συνεργασίας του κύκλου προβληµατισµού
«Ρεύµα Σκέψης» και του Martens Centre for European Studies.
Μέσα σ’ αυτό το βιβλίο αποτυπώνεται η πραγµατικότητα, ότι η
καταστροφή της χώρας οφείλεται στους χειρισµούς της κυβέρ-
νησης Παπανδρέου και στην περίοδο Σηµίτη. Μάλιστα, λέει ότι
δεν είχε κάνει προληπτικό δανεισµό, για να κερδίσει χρόνο την
περίοδο που τα spreads -όπως θυµάστε- ήταν χαµηλά. Τα µνη-
µόνια, βέβαια, λέει ξεκίνησαν από τον Αντρέα και καθιερώθηκαν
από τον Γιώργο Παπανδρέου. 

Τονίστηκε δε από τους συγγραφείς, ότι αν υπάρχει κάποια αύ-
ξηση του δηµοσίου χρέους την περίοδο 2004-2009, οφείλεται
στην αναχρηµατοδότηση των δανείων που είχαν συναφθεί πα-
λαιότερα -περίοδος Σηµίτη- και στην αποπληρωµή των εξοπλι-
στικών προγραµµάτων της περιόδου Σηµίτη. 

Για την περίοδο 2004-2009, η αύξηση κάποιων ελλειµµάτων
είναι η µικρότερη σε σχέση µε όλες τις υπόλοιπες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκή Ένωσης. Αν θυµάστε υπήρχε και η παγκόσµια κρίση.
Αντίστοιχα, οι ρυθµοί ανάπτυξης εκείνη την περίοδο ήταν οι υψη-
λότεροι. Ακόµα και γι’ αυτά τα συγκεκριµένα στοιχεία που βγαί-
νουν και δικαιώνουν εκείνη την περίοδο, κανένας από τη Νέα
Δηµοκρατία δεν βγήκε να τοποθετηθεί. Από την πλευρά, δε, του
ΠΑΣΟΚ εξαπολύονται διαρκώς κατηγορίες ότι η περίοδος 2004-
2009 φταίει, ότι πρέπει να γίνει εξεταστική για την περίοδο 2004-
2009, προκειµένου να την αµαυρώσουν περισσότερο. Και δεν
βγαίνει ένας συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία να υπερασπι-
στεί εκείνη την περίοδο. 

Πριν περάσω στο νοµοσχέδιο θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να
αναφερθώ λίγο στην τροπολογία για τους πυροσβέστες. Είναι
σωστή η τροπολογία. Τακτοποιεί κάποια θέµατα που µας έρχον-
ται από το παρελθόν. Θα ήθελα να σας ζητήσω στην τελευταία
παράγραφο που λέει: «Μέχρι την ένταξή τους στο µόνιµο πυρο-
σβεστικό προσωπικό οι υπαγόµενοι στη ρύθµιση της παρούσας
παραγράφου που αποτελούν ιδιαίτερης κατηγορίας προσωπικό»,
στο σηµείο αυτό να µπει η φράση: «µε πλήρη καθήκοντα». Δείτε
το λιγάκι. Τη φράση αυτή, βέβαια, τη γράφει παρακάτω. Θα
ήθελα, όµως, να πάει στο σηµείο που προανέφερα. Και στη θέση
του «µπορούν» θα ήθελα να µπει το «και», δηλαδή: «…και απα-
σχολούνται µε υπερωρίες κατά τις νυχτερινές ώρες, καθώς και
τις Κυριακές και εργάσιµες ηµέρες…» κ.λπ.. Το άλλο παραµένει
ως έχει. 

Επίσης, στην Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
εκεί όπου τελειώνει η πρώτη παράγραφος -στο α’- λέει ότι: «Με
ΚΥΑ µπορεί η κατά τα ανωτέρω ένταξη αυτών να γίνει και πριν
την παρέλευση της πενταετίας». Αυτό πρέπει να διορθωθεί και
να µπει το «τρία έτη», γιατί µιλάµε για τριετία παντού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος του νοµοσχεδίου είναι
να λυθούν γραφειοκρατικής φύσης προβλήµατα και η διαρκής
και υπέρµετρη διοικητική επιβάρυνση των προϊόντων µε χρονο-
βόρες διαδικασίες από το πρώτο στάδιο, που είχαν ως αποτέλε-
σµα µέχρι πρότινος να παρατηρείται καθυστέρηση, να
εκφράζονται παράπονα και πολλές φορές σύγχυση και ανησυ-
χίες. 

Η νοµοθετική προσπάθεια που έχει γίνει από το αρµόδιο
Υπουργείο, όµως, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και πρέπει
να αναγνωρίσουµε ότι βελτιώνει την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Κατά γενική οµολογία, οι φορείς εκφράστηκαν θετικά για το
Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών, ενώ η οµοσπονδία των ερ-
γαζοµένων, που υπέβαλε και αιτήµατα κατά τη διάρκεια της δια-
βούλευσης, τα είδε να απαντώνται, να γίνονται κάποια εξ’ αυτών
αποδεκτά, κάτι που αποδεικνύει τα θετικά της ορθής διαβούλευ-
σης. 

Όλες οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες µπορούν πλέον να εκτε-
λεστούν από φορτοεκφορτωτές ανά επίπεδο -µητρώο Α’ ή µη-
τρώο Β’- και ανά κατηγορία -όπως φορτοεκφορτωτές λιµανιών,
ξηράς, χειριστές µηχανηµάτων έργου- είτε ατοµικά µέσω οµά-
δων ενώσεων και όχι να τηρείται χρονικός περιορισµός µε τις κα-
θυστερήσεις που προκαλούνταν. 

Με το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, προβλέπεται και η διαδικασία
εγγραφής στο ΕΜΦ και µε ηλεκτρονικό τρόπο, στο πλαίσιο της
απλοποίησης των διαδικασιών. 

Σύµφωνα, όµως, µε τις διατάξεις, για να ενταχθεί κάποιος στο
µητρώο Β’ θα πρέπει να έχει και επαγγελµατική εµπειρία, µαζί µε
την κατάρτιση και την πιστοποίηση, σε µια προσπάθεια να απο-
τραπούν τα κακώς κείµενα. Χαιρετίζουµε αυτή την πρόβλεψη του
νοµοσχεδίου. 

Στο Κεφάλαιο Β’ του νοµοσχεδίου, προβλέπεται η σύσταση και
η λειτουργία στην ΗΔΙΚΑ ΑΕ Εθνικού Μητρώου Ιδιωτικών Φο-
ρέων Μη Κερδοσκοπικού Χαρακτήρα. Έτσι, υποχρεωτική θα
είναι εφεξής η ηλεκτρονική εγγραφή στο Μητρώο Ιδιωτικών Φο-
ρέων Μη Κερδοσκοπικού Χαρακτήρα των εταιρειών που παρέ-
χουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας. 

Το µέτρο αυτό θα καταφέρει να δώσει σαφή στοιχεία στην Κυ-
βέρνηση για το εύρος και τις δυνατότητες του κάθε φορέα -
πόσοι εργάζονται, πόσοι είναι οι ωφελούµενοι- θα δώσει τη
δυνατότητα, δηλαδή, στο Υπουργείο να γνωρίζει και να ελέγχει
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τον κ. Στρατούλη και τον κ. Σκουρλέτη τις παλικαριές. Φέρνατε
διατάξεις εδώ και η Βουλή της ψήφιζε. Και σας λέγαµε ότι αυτά
θα τα «ξε-ψηφίσετε». Και ήρθε η ώρα να τα «ξε-ψηφίσετε» όλα! 

Όµως φέρνοντας διατάξεις αντίθετες µε το ασφαλιστικό εκεί-
νης της εποχής και µη εφαρµόζοντας τις ρυθµίσεις του, ανοίξατε
το ασφαλιστικό, όχι τις επικουρικές και το µηδενικό έλλειµµα –
που ήταν δική µας και σωστή, ολόσωστη επιλογή-, αλλά το κυ-
ρίως σώµα του ασφαλιστικού, αγνοώντας ότι η αναλογιστική
αρχή, αλλά και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η τρόικα τότε έδιναν
βιωσιµότητα δεκαετιών στο ασφαλιστικό. 

Και τι άρχισε να γίνεται από τότε που αλλάξατε ρότα και υπο-
γράψατε το τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο; Φέρατε µε το ίδιο το µνη-
µόνιο µείωση των κυρίων συντάξεων υπέρ υγείας υποτίθεται
–ανάθεµα κι αν πηγαίνουν αυτά ποσά στην υγεία- κατά ένα πο-
σοστό. Αυξήσατε τις εισφορές, δηλαδή! Αυτό σε ό,τι αφορά συγ-
κεκριµένες κατηγορίες εργαζοµένων, εργοδοτών, αλλά και
συνταξιούχων. Πρόκειται για ένα πάρα πολύ µεγάλο θέµα. 

Δεύτερον, µε τη λογική του ασφαλιστικού σας συστήµατος πε-
ρικόψατε τα πάντα. Έλεγε ο Υπουργός του Σεπτεµβρίου-Οκτω-
βρίου του 2015 -για να θυµηθούµε τον δεύτερο εαυτό σας- ότι
δεν πρόκειται να κάνει περικοπές, αλλά ότι θα αλλάξει την αρχι-
τεκτονική του συστήµατος και θα βρει πόρους. Διαλύσατε όλα
τα επιδόµατα και το ΕΚΑΣ πάνω απ’ όλα. Και οι περικοπές και
στις κύριες συντάξεις σε µικρό βαθµό είναι ακόµα δεδοµένες,
ενώ έρχεται και η προσωπική διαφορά -ο άθλος σας!- που θα
δούµε πώς θα εφαρµοστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να υποστηρίξω αυτά τα
οποία λέω, θέλω να σας δώσω ορισµένα συγκεκριµένα παραδείγ-
µατα: Το επίδοµα στο Μετοχικό Ταµείο Δηµοσίων Υπαλλήλων τον
Δεκέµβρη του 2015 ήταν 92 ευρώ. Γενάρης, Φλεβάρης, Μάρτης,
µετά: 84 ευρώ. Απρίλιος του 2016: 42 ευρώ. Ιούλιος του 2016:
22 ευρώ. Ένα απλό παράδειγµα συνεπειών από τη διακυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερον, θα αναφέρω ένα παράδειγµα, κυρίως ασφαλιστικού
περιεχοµένου: εργαζόµενος, ασφαλισµένος στο ΙΚΑ. Όταν έκανε
µια δεύτερη εργασία, αφού είχε πλήρη ασφάλιση στο ΙΚΑ, εµείς
δεν του επιβάλαµε επιπρόσθετες επιβαρύνσεις. Από τον νόµο
του κ. Κατρούγκαλου -που δεν θα έκανε περικοπές, δεν θα έδινε
αυξήσεις, δεν θα έκανε αυξήσεις στις εισφορές, δεν θα έκανε τί-
ποτα κακό, όλα θα τα έκανε υπέρ του λαού-, αυτός ο άνθρωπος
που αναγκάζεται να πάει σε δεύτερη εργασία µε 500 ευρώ
αµοιβή το µήνα, πρέπει να πληρώσει στον ΟΑΕΕ 150 ευρώ, χωρίς
να του παρέχει το ασφαλιστικό του αυτό ταµείο την παραµικρή
υπηρεσία. Αυτά εµείς δεν τα είχαµε κάνει. Αυτά τα κάνατε εσείς. 

Και συνεχίζουµε στην ουσία των εισφορών. Δεν θα αναφερθώ
στον κ. Πετρόπουλο. Οι κοµπασµοί του ήταν τελείως αντίθετοι
µε την δική σας τοποθέτηση σήµερα, αλλά θα κάνω µια αναφορά
γι’ αυτούς που µας ακούν εκτός Αιθούσης. Είναι ηµέρες που ο
ΕΦΚΑ προσδιορίζει τις σχέσεις του µε τους ασφαλισµένους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Το τι συµβαίνει στους ελεύθερους
επαγγελµατίες µε αρκετά χρόνια δουλειάς και µε µια εισοδηµα-
τική λογική που θα τους κατάτασσε τα παλαιότερα χρόνια στη
µεσαία τάξη, δεν µπορώ συνάδελφοι να σας το περιγράψω. Είµαι
ενεργός δικηγόρος και έχω την αίσθηση του χώρου σε απόλυτο
βαθµό.

Πάµε τώρα σε κάποιους στους οποίους µειώνεται η εισφορά
και αυτοί δεν είναι λίγοι. Εγώ προειδοποίησα σε όλες µου τις οµι-
λίες -είτε είµαι στην Αθήνα είτε σε περιοδείες εκτός, είτε µιλάω
σε κεντρικά µέσα ενηµέρωσης είτε σε περιφερειακά-, ότι καλό
είναι να κάνουν µια µικρή οικονοµία ανά µήνα από τώρα, διότι η
τρύπα που διαµορφώνεται στον τοµέα της ασφάλισης στην Ελ-
λάδα, έτσι όπως διαµορφώθηκαν οι εισφορές -και γι’ αυτούς που
µπορούν κάτι περισσότερο και γι’ αυτούς που δεν µπορούν-, τον
Ιούνιο γι’ αυτούς που δεν µπορούν, ετοιµάζεται συµπληρωµατικό
«µπουγιουρντί». Δεν υπάρχει περίπτωση να βγει το σύστηµα, έτσι
όπως το διαρρύθµισε ο κ. Κατρούγκαλος, οι ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ
ως κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Ήδη είµαστε στα µέσα Φε-
βρουαρίου. Τα κενά που δηµιουργούνται, η τρύπα που δηµιουρ-
γείται θα επιβάλει παρεµβάσεις. Θα δούµε ποιες είναι αυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε σε άλλα θέµατα. Το «δωράκι» στις δικηγορικές εταιρείες
τι είναι; Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε υπόψη µας ότι στις
δικηγορικές εταιρείες, στις περιπτώσεις που ο δικηγόρος, ο ερ-
γαζόµενος αµείβεται και δίνει απόδειξη, -έχει µπλοκάκι, που
λέµε-, ότι το 100% της εισφοράς το πληρώνει αυτός; Δεν επιµε-
ρίζεται η εισφορά ανάµεσα στον εργοδότη και στον ίδιο. Ένα το
δεδοµένο. Αυτό είναι η κατάσταση αυτής της στιγµής, τώρα που
µιλάµε. 

Γνωρίζετε ότι αν έρθει ένας λογαριασµός εισφοράς σε ελεύ-
θερο επαγγελµατία, λανθασµένος, µεγαλύτερος, δεν υπάρχει
διαδικασία της διόρθωσης και υπάρχει µόνο η ένσταση; Και όταν
κάνεις ένσταση, για να γίνει δεκτή και να συζητηθεί -µπορεί και
να δικαιωθείς-, πρέπει να έχεις καταβάλει την υποχρέωση, να
έχεις πληρώσει. Αυτό τι είναι; Ορθολογική άσκηση διοίκησης;

Ξέρετε ότι µια σειρά ασφαλισµένοι -ας πούµε οδοντίατρος που
παρέχει εξαρτηµένη εργασία- ζητούν να µάθουν ποια είναι η υπο-
χρέωσή τους; Φτάνει η 28η Φεβρουαρίου και το σύστηµα διαρ-
κώς πέφτει. Καταφεύγουν στα ταµεία τους και τους λένε ότι ο
ΕΦΚΑ δεν τους έχει ενηµερώσει. Οι υπηρεσίες του ΕΦΚΑ ζητούν
να στείλουν ταχυδροµικά το αίτηµά τους, ώστε να πληροφορη-
θούν. Και η 28η φθάνει. Θα είναι υπερήµερη. Είναι σωστό αυτό;
Είναι ορθολογικό αυτό; Αποδεικνύει διοικητική δεξιοτεχνία, σο-
βαρότητα και ορθότητα αυτό; Το αντίθετο ακριβώς. 

Υπάρχει δε και µια σειρά παραπόνων από υποψήφιους συντα-
ξιούχους, που έχουν κάνει την αίτησή τους ηλεκτρονικά και δεν
τη βρίσκουν. Δεν τη βρίσκουν στο σύστηµα. 

Όλη αυτή η διοικητική αταξία είναι και το αρνητικό διοικητικό
συµβάν που σχετίζεται µε τα ασφαλιστικά για τα οποία κοµπά-
ζατε εδώ πριν από λίγους µήνες.

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία και
κύριε της Κυβέρνησης, θα πω ότι ή θα µας φέρετε µία συµφωνία
η οποία θα συγκεκριµενοποιεί τις υποχρεώσεις της χώρας και θα
εξηγεί τι είναι αυτά τα οποία είναι µπροστά στον ελληνικό λαό, ή
να σηκωθείτε να φύγετε. Διότι το θέµα δεν είναι τι λέµε εµείς,
δεν είναι ότι σας λέµε εµείς από την εµπειρία µας πως όσο αρ-
γείτε, τόσο αυξάνεται ο λογαριασµός. Σας το είπε ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµίας και µάλιστα µε µια φράση που θα
δυσκολευόµουν να πω. Είπε ότι προτιµά µια δυσµενέστερη συµ-
φωνία σήµερα παρά µια καλύτερη τον Ιούνιο, διότι αυτά που θα
έχουν µεσολαβήσει, φέρνουν την οικονοµία στον γκρεµό και τη
χώρα στα υπόψιν για ένα τέταρτο µνηµόνιο. Αυτά θα πρέπει να
τα δείτε. 

Μέχρι τότε, κυρία Υπουργέ -και αυτή είναι η τελευταία µου
φράση- δεν έχει κανένα νόηµα να µας λέτε για τις συλλογικές
συµβάσεις. Εσείς συζητάτε να διπλασιάσετε τον αριθµό των απο-
λυοµένων στις οµαδικές απολύσεις. Εσείς συζητάτε να αφαιρέ-
σετε τη µεσολάβηση της διοίκησης. Συζητούσατε -δεν ξέρω αν
συζητάτε ακόµα- ό,τι το χειρότερο και πιο νεοφιλελεύθερο έχει
εισαχθεί στο χώρο της αγοράς εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα σας κάνουµε τη χάρη να σας λέµε τι είναι αυτό στο

οποίο καταλήξατε ή δεν καταλήξατε, γιατί εσείς πάτε το αφορο-
λόγητο από τις 9.500 στις 8.800 και λέτε, «κερδίσαµε γιατί δεν
το πήγαµε παρακάτω». Το πάτε από τα επτά αντί για τα πέντε ή
από τα έξι αντί για τα τέσσερα και λέτε «νικάµε». Κοροϊδεύετε!
Μόλις έλθει η συµφωνία, τότε θα τα πούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν δώσω τον

λόγο στον κ. Λαζαρίδη, η κυρία Υπουργός έχει ζητήσει τον λόγο. 
Θέλετε τον λόγο τώρα ή µετά, κυρία Υπουργέ;
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μετά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Λαζαρίδης έχει
τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστη την επικαι-
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και θα αυξήσει την αποτελεσµατικότητα και αποδοτικότητα της
υλοποίησης δράσεων κοινωνικής πρόνοιας. 

Επίσης, ένα άλλο σηµαντικό άρθρο που υπάρχει στο συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου είναι το άρθρο 11, όπου προβλέπεται για
τους ανέργους - εγγεγραµµένους στα µητρώα του ΟΑΕΔ, που
απασχολούνται σε αγροτικές εργασίες µέχρι και εβδοµήντα ηµέ-
ρες κατ’ έτος, ότι διατηρούν τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
τους ως εγγεγραµµένοι άνεργοι και ως κάτοχοι κάρτας ανεργίας
υπό την προϋπόθεση της νόµιµης αναγγελίας της εργασίας
αυτής στον ΟΑΕΔ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ο χρόνος της απασχόλησης δεν θεωρείται χρόνος ανεργίας

και δεν καταβάλλεται επίδοµα ανεργίας για όσο χρόνο διαρκεί η
απασχόληση αυτή.

Αυτό ήταν ένα αίτηµα πολλών αγροτών, επειδή είχαν µεγάλη
δυσκολία να προσλάβουν εποχιακά και για λίγο χρόνο στα χω-
ράφια τους ανθρώπους που ήταν άνεργοι και οι οποίοι δεν ήθε-
λαν να κάνουν διακοπή της κάρτας ανεργίας. Πλέον θα δίνεται
αυτή η δυνατότητα και παράλληλα θα υπάρχουν και έσοδα υπέρ
του ασφαλιστικού φορέα. 

Επίσης, παρατείνονται µέχρι τις…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αποσύρθηκε αυτό το άρθρο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν ενηµερώθηκα. Ξέρετε, εµείς εί-

µαστε µικρή Κοινοβουλευτική Οµάδα και κινούµαστε ανάµεσα σε
επιτροπές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για διευκόλυνσή σας το λέµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνά-

δελφε.
Επίσης, παρατείνονται µέχρι τις 30-9-2017 οι συµβάσεις εργα-

σίας ορισµένου χρόνου του επικουρικού προσωπικού που υπη-

ρετεί κατά τη δηµοσίευση του υπό ψήφιση νόµου στο Κέντρο Εκ-
παίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών, ΚΕΑΤ. Σηµαντικότατη
σίγουρα η ρύθµιση αυτή, καθώς το ΚΕΑΤ είναι η διαδροµή, ο
δρόµος, που περνάνε αρκετοί συµπολίτες µας προκειµένου να
εκπαιδευτούν και να γνωρίσουν καλύτερα τον κόσµο των ατόµων
µε προβλήµατα όρασης. Σηµαντικό το έργο του. 

Δεν θα αναφερθώ σε λοιπά κεφάλαια και διατάξεις. Στο σύ-
νολό του το νοµοσχέδιο κινείται πραγµατικά στη σωστή κατεύ-
θυνση, δίνει λύσεις και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες το στηρίζουν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Λαζαρίδη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο, αν θέλετε, για να ανακοινώ-

σετε τη νοµοτεχνική βελτίωση ώστε να µοιραστεί.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Στην πραγµατικότητα είναι
µια νοµοτεχνική βελτίωση στην τροπολογία για την επιχορήγηση
του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης. Διευκρινίζουµε
απλώς µε την νοµοτεχνική βελτίωση αυτό που είπα και πριν στην
τοποθέτησή µου, ότι δηλαδή µε την τροπολογία διασφαλίζεται η
νοµιµότητα των δαπανών επιχορήγησης του ΕΦΚΑ, ΟΓΑ και ΝΑΤ,
η οποία επιχορήγηση ήδη προβλέπεται στο άρθρο 2, παράγρα-
φοι 2 και 5 του ν.4387/2016, του ασφαλιστικού νόµου δηλαδή.
Απλώς το κάνουµε ακόµη πιο συγκεκριµένο. Λέµε: «Σύµφωνα µε
τις παραγράφους 2 και 5 του άρθρου 2 του ν.4387/2016».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία. Να κα-
τατεθεί, για να µπορέσει να µοιραστεί.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει για δύο λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Νικό-
λαος Τόσκας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να δώσω ορισµένες
διευκρινίσεις, επειδή πριν ακούστηκαν σε αυτήν την Αίθουσα, από
διάφορες πτέρυγες της αντιπολίτευσης, ορισµένα σηµεία που
αναφέρονταν στο ιστορικό για τη διαχείριση του θέµατος των πυ-
ροσβεστών πενταετούς θητείας. Και εδώ απαιτείται να δώσουµε
κάποιες διευκρινίσεις για να δούµε ποιοι ξεκίνησαν το θέµα χωρίς
να το ολοκληρώσουν είτε για λόγους εκµετάλλευσης κοµµατικής
είτε για λόγους αδράνειας. Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να αναφέρω
ορισµένα στοιχεία: 

Στις 21-3-2011 ψηφίστηκε ο ν.3938 για τη µονιµοποίηση των
τεσσάρων χιλιάδων υπαλλήλων. Τελικά τι έγινε; Βγήκαν τα προ-
εδρικά διατάγµατα; Ουδέποτε ξεκαθαρίστηκε, βέβαια, αν η µονι-
µοποίηση αυτή υπόκειτο ή δεν υπόκειτο στους περιορισµούς του
νόµου για τις προσλήψεις του δηµοσίου. Για το 2011 µιλάµε. Επο-
µένως, έχουµε κάθε λόγο να αµφισβητούµε τις όποιες προθέσεις. 

Ήρθε µετά η συγκυβέρνηση των δύο κοµµάτων υπό τον κ. Πα-
παδήµο το 2011 και προσελήφθησαν προεκλογικά οι τέσσερις χι-
λιάδες τον Φεβρουάριο του 2012, ενώ ακολούθησε η κυβέρνηση
Σαµαρά και τον Μάρτιο του 2014 ψηφίστηκε ο ν.4249 για τα Σώ-
µατα Ασφαλείας. Τι έκανε η τότε κυβέρνηση µε το άρθρο 98; Προ-
στέθηκε διάταξη για πρόσληψη πριν την εκπνοή της πενταετίας
-που ανακοινώθηκε θριαµβευτικά στους ενδιαφερόµενους- για την
υλοποίηση του προηγούµενου νόµου. Υλοποιήθηκε αυτή η πανη-
γυρική δέσµευση; Προφανώς όχι. Και το κόλπο είναι γνωστό. 

Οπότε, αναγκαστήκαµε εµείς αυτή τη στιγµή να έρθουµε να
διορθώσουµε στρεβλώσεις κάτω από αντίξοες συνθήκες. Και
αναγκαστήκαµε να φέρουµε αυτήν την τροπολογία, αυτή τη διά-
ταξη, αφού πρώτα ξεκινήσαµε την υλοποίηση του νόµου τον Μάιο
του προηγούµενου έτους, υποβλήθηκαν οι δηλώσεις από τους εν-
διαφερόµενους και ξεκίνησε η διαδικασία. Όµως, κακά τα ψέµατα,
προσκρούσαµε στα θέµατα των θεσµών, γιατί δεν είχαν γίνει οι δι-
ευκρινίσεις που έπρεπε να γίνουν, όπως είχαν γίνει αντίστοιχες δι-
ευκρινίσεις για τους στρατιωτικούς πενταετούς θητείας και για
τους αστυνοµικούς, τους ειδικούς φρουρούς. 

Εποµένως, εµείς ξεκινήσαµε µε αυτήν την τροπολογία. Και κά-
ποιοι ας µην κάνουν ότι δεν καταλαβαίνουν, λέγοντας ότι αυτοί οι
άνθρωποι δεν θα µονιµοποιηθούν ποτέ, χάνουν την δουλειά τους
και όλα αυτά που ακούστηκαν εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, γιατί
µετά την τριετία αυτοί οι άνθρωποι -σύµφωνα µε την τροπολογία
αυτή- ουσιαστικά µονιµοποιούνται µε συνθήκες αυτοµατισµού,
χωρίς άλλη διάταξη, χωρίς άλλο νόµο και χωρίς οποιαδήποτε άλλη
ενέργεια.

Βέβαια, προβλέπεται από την τροπολογία αυτή ότι µπορεί να
µονιµοποιηθούν πολύ συντοµότερα, γιατί -όπως είπα και το πρωί-
βρισκόµαστε σε διαδικασία διαπραγµάτευσης. Εποµένως, τα θέ-
µατα τους -και το ευχόµαστε και το προσπαθούµε- µπορεί να επι-
λυθούν πολύ συντοµότερα. 

Εµείς είµαστε, λοιπόν, διατεθειµένοι να υλοποιήσουµε αυτήν τη
τροπολογία που καταθέσαµε παρά τις δυσκολίες. 

Όσον αφορά την διόρθωση, την οποία πρότεινε πριν από λίγο
ο κ. Λαζαρίδης, φοβούµαι ότι διαφοροποιεί το νόηµα της παρα-
γράφου την οποία έχουµε εντάξει στην τροπολογία, γιατί η παρά-
γραφος αυτή είναι ακριβώς η ίδια µε την παράγραφο των µονίµων
υπαλλήλων. Νοµίζω ότι έτσι ευνοούνται καλύτερα οι υπάλληλοι
που θα ενταχθούν σε αυτήν την κατηγορία και για αυτό προτιµώ
να µείνει όπως είναι. Αυτά για την ώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, τον

κύριο Υπουργό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θέλω τον λόγο για δύο λεπτά,

όπως δικαιούµαι, αλλά για µισό λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, ήρθατε τώρα εδώ να µας κάνετε κριτική; Εδώ

φέρατε µια τροπολογία να λύσουµε ένα θέµα. Ήρθατε να µας

πείτε τι έγινε στο παρελθόν; Κάντε µια βόλτα από την διαδήλωση.
Εγώ πέρασα δύο φορές. Θα σας τα πουν οι πυροσβέστες. Εµείς
κάναµε δύο προτάσεις. Δεν ξέρω αν τις ακούσατε. 

Η πρώτη πρόταση είναι να µειώσετε τον χρόνο της µετάβασης,
διότι η µετάβαση σηµαίνει διαιώνιση, ενώ ο σύντοµος χρόνος ση-
µαίνει ότι έχετε διάθεση να κάνετε διευθετήσεις. Αυτό το λένε και
οι ίδιοι άνθρωποι, το λέει και η λογική. 

Η δεύτερη πρόταση είναι να αφαιρέσετε την τελευταία παρά-
γραφο. Δεν µπορεί να δίνετε στους ίδιους ανθρώπους, που έχουν
ίδια δικαιώµατα, περισσότερες υποχρεώσεις και λιγότερα δικαιώ-
µατα. Πρέπει να κάνετε για µια κατηγορία εργαζοµένων ίδιες ρυθ-
µίσεις, ίσες ρυθµίσεις. Βγάλτε την τελευταία παράγραφο να το
ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Λο-
βέρδο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών):
Κύριε Λοβέρδο, σε ό,τι αφορά το ένα έτος -άκουσα πριν, το πρό-
τεινε ο κ. Παπαθεοδώρου- η επιδίωξη µας είναι να µονιµοποιηθούν
αυτοί οι άνθρωποι όσο το δυνατόν συντοµότερα, σε πολύ µικρό-
τερο χρονικό διάστηµα. Εποµένως, εµείς δεν θέλουµε να βάλουµε
δεσµευτικά το ένα έτος.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο που είπατε, για τις µεταθέσεις προ-
φανώς αναφέρεστε, την τελευταία παράγραφο, είναι ακριβώς η
παράγραφος η οποία υπήρχε µε κάποια µορφή στο νοµοσχέδιο
το παλαιότερο και η οποία, εάν δεν την βάλουµε, θα δεσµεύσει
ακόµα και τις εθελοντικές µεταθέσεις. Για παράδειγµα, ένας υπάλ-
ληλος της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας στη Θεσσαλονίκη θέλει να
πάει εθελοντικά στη Σάµο για τον άλφα ή βήτα λόγο. Δεν θα µπο-
ρεί να πάει εάν δεν βάλουµε αυτήν την παράγραφο. 

Βέβαια, υπάρχουν και οι άλλες υποχρεώσεις. Έχω εξηγήσει,
όµως, στους ανθρώπους τους οποίους κατ’ επανάληψη έχω δει
και βρίσκονται είτε στο δρόµο είτε οι υπόλοιποι, ότι η προσπάθειά
µας θα είναι να καλυφθούν τα κενά µε τις εθελοντικές αιτήσεις.
Οι ανάγκες είναι µεγάλες. Υπάρχουν οι συµφωνίες µε τη «FRA-
PORT» και οι άλλες ανάγκες που προκύπτουν ιδιαίτερα κατά την
περίοδο του καλοκαιριού. Όµως, θα κοιτάξουµε να τις καλύψουµε
χωρίς να επιβαρυνθούν οι υπάλληλοι στην προσωπική τους ζωή,
γιατί είναι αλήθεια ότι τα χρήµατα που παίρνουν, δεν είναι πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Προχωρούµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από την
Ένωση Κεντρώων, τον κ. Αναστάσιο Μεγαλοµύστακα.

Κύριε Μεγαλοµύστακα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριες και

κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αρχίσω
τον λόγο µου λέγοντας ότι και αυτό το νοµοσχέδιο δεν ήρθε όπως
θα έπρεπε, καθώς δεν βγήκε στη δηµόσια διαβούλευση. Κι αυτό
είναι ακόµα πιο παράξενο, καθώς δεν έρχεται µε τη µορφή του
επείγοντος, ούτε του κατεπείγοντος, αλλά µε την κανονική διαδι-
κασία. 

Πιστεύω ότι το Σώµα θα έπρεπε να θεσπίσει κάποιες κυρώσεις
στον Κανονισµό όταν τα νοµοσχέδια δεν συνοδεύονται από όλες
τις προβλεπόµενες συνοδευτικές εκθέσεις, γιατί έτσι παραβαί-
νουµε το άρθρο 18, παράγραφος 3, του Κανονισµού της Βουλής. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα αποτελείται από
δύο κεφάλαια, όπως ξέρετε. Στο πρώτο κεφάλαιο επανακαθορί-
ζεται το νοµικό πλαίσιο σχετικά µε τη λειτουργία του Εθνικού Μη-
τρώου Φορτοεκφορτωτών, τον τρόπο της παροχής υπηρεσιών του
φορτοεκφορτωτή, καθώς και τις προϋποθέσεις και τις διαδικασίες
εγγραφής σε αυτό το µητρώο. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο ρυθµίζονται διάφορα θέµατα του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µε κυριότερο τη σύσταση ενός Εθνικού Μητρώου Ιδιωτικών
Φορέων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, στο οποίο είναι αναγκα-
σµένα να εγγράφονται όλα τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνι-
κής φροντίδας. 
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Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς πιστεύουµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει
θετικό πρόσηµο και γι’ αυτό το υπερψηφίσαµε και επί της αρχής.
Θα ασκήσουµε, όµως, και κάποια κριτική, γιατί υπάρχουν κάποια
σηµεία τα οποία δεν µας άρεσαν καθόλου σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Πριν, όµως, από αυτό πρέπει να πούµε ότι η Ένωση Κεντρώων
τάσσεται υπέρ του ανοίγµατος των κλειστών επαγγελµάτων, όπως
είναι αυτό του φορτοεκφορτωτή -και µάλιστα εντάσσεται στις µε-
ταρρυθµίσεις το άνοιγµα- για την προσέλευση νέων επενδύσεων
και για την ανάπτυξη, επιτέλους, της ελληνικής οικονοµίας.

Βέβαια, θέλουµε έναν υγιή ανταγωνισµό στην οικονοµία, έναν
ελεύθερο ανταγωνισµό, αλλά επί ίσοις όροις, έτσι ώστε να απο-
φύγουµε τα φαινόµενα µονοπωλίων ή ολιγοπωλίων, κυρίως των
πολυεθνικών και των παρατηµάτων τους εδώ, και να αφήσουµε
χώρο στην ελληνική επιχειρηµατικότητα, στην κτηνοτροφική και
γεωργική παραγωγή, στις βιοτεχνίες, σε όσες βιοµηχανίες έχουν
µείνει και γενικά στον ελεύθερο επαγγελµατία, γιατί αυτοί αποτε-
λούν και τη ραχοκοκαλιά της εθνικής οικονοµίας µας. 

Ταυτόχρονα, όµως, πρωταρχικό –και το τονίζω αυτό- ζήτηµα
αποτελεί για εµάς το ζήτηµα διασφάλισης των εργασιακών δικαιω-
µάτων, καθώς και η υγεία και η ασφάλεια τόσο των εργαζοµένων
γενικώς, αλλά και εν προκειµένω των φορτοεκφορτωτών, όσο και
του κοινού. Επιδιώκουµε, λοιπόν, µία ανταγωνιστική και ανοικτή
οικονοµία, αλλά µε ασφαλείς θέσεις εργασίας, οι οποίες διασφα-
λίζονται από τη συνεχή επιµόρφωση, την οποία δεν πρέπει να ξε-
χνάµε, των εργαζοµένων. 

Ο νόµος, λοιπόν, απαντά σε ένα υπαρκτό πρόβληµα, τη ρύθµιση
των τυπικών και ουσιαστικών προϋποθέσεων για το επάγγελµα
του φορτοεκφορτωτή και τους κανόνες εποπτείας. 

Παρακολουθώντας τις επιτροπές, όλα τα κόµµατα συµφώνησαν
ότι το προηγούµενο καθεστώς του ν.4193/2012 δεν λειτούργησε
και σε αυτό ευθύνες έχουν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, καθώς
ο ν.4193/2012 δεν ήταν τίποτα περισσότερο από το µεσοπρόθε-
σµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής του 2013-2016, στόχος
του οποίου ήταν και το άνοιγµα των επαγγελµάτων. 

Ωστόσο, επειδή αυτός ο νόµος δεν ήταν ένας νόµος ελληνική
ιδιοκτησίας, ήταν ένας νόµος που µας τον επέβαλαν οι δανειστές,
είδαµε ότι στην πράξη δεν µπόρεσε να εφαρµοστεί. Δυστυχώς,
αυτό που έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις το συνεχίζετε και
εσείς. Δηλαδή, παίρνετε τις εντολές των δανειστών, κάνετε trans-
late, copy paste και µας το φέρνετε στη συνέχεια µέσα στην Ολο-
µέλεια. Κι εµείς να µην το ψηφίσουµε, η κοινοβουλευτική
πλειοψηφία που σας δίνει η ενισχυµένη αναλογική, σας κάνει να
νοµοθετείτε µε αυτόν τον τόπο. 

Το µόνο δεδοµένο είναι ότι η διαδικασία ανοίγµατος του συγ-
κεκριµένου επαγγέλµατος, που ξεκίνησε τον Μάρτιο του 2011 µε
την ψήφιση του ν. 3919, απαίτησε δύο επιπλέον νόµους και µία εγ-
κύκλιο και στο επάγγελµα αυτό µπήκαν λιγότεροι από δεκαπέντε.
Ελπίζουµε ότι ο νέος νόµος θα έχει καλύτερη τύχη. 

Ένα άλλο πρόβληµα -και το πιο σηµαντικό νοµίζω- που συναν-
τάµε στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αποτελούν οι εξουσιο-
δοτικές διατάξεις.                       

Στο άρθρο 4 έχετε τέσσερις εξουσιοδοτικές διατάξεις µε ισά-
ριθµες ΚΥΑ. Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό δεν είναι αυτό που επιθυ-
µούµε, ούτε σωστή νοµοθέτηση. Δηλώνει µόνο προχειρότητα.
Ξέρετε, επίσης, ότι οι λεπτοµέρειες κάνουν τη διαφορά. Στις λε-
πτοµέρειες κρύβονται όλα. Εποµένως, θα περιµέναµε να υπάρχει
ένα παράρτηµα στο νοµοσχέδιο όπου θα υπήρχαν τα σχέδια των
ΚΥΑ, ώστε να έχουµε πλήρη γνώση του τι ψηφίζουµε, ποιο είναι
το θεσµικό πλαίσιο αυτού του νόµου. Δυστυχώς, δεν το κάνατε,
ενώ το ζητούσατε όταν ήσασταν αντιπολίτευση.

Επίσης, στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου µάς προβληµατίζει
–όπως και τους συναδέλφους του ΚΚΕ- η εξαίρεση του ΟΛΠ και
του ΟΛΘ και γενικώς οι εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρµογής του
υπό ψήφιση νόµου. Πιστεύουµε πως στους όρους και στις συνθή-
κες εργασίας όλων των εκφορτωτών πρέπει να εφαρµοστεί η
αρχή της ισότητας. Το τελευταίο πράγµα που επιδιώκουµε –ελ-
πίζω και εσείς- είναι να δηµιουργήσουµε στα λιµάνια του Πειραιά
και της Θεσσαλονίκης ζώνες µειωµένων εργασιακών δικαιωµάτων
και τριτοκοσµικών συνθηκών εργασίας. Δεν καταλαβαίνω γιατί κά-
νετε αυτήν την εξαίρεση. 

Βέβαια, σε καµµία περίπτωση δεν θέλουµε και τις εικόνες του

περσινού καλοκαιριού όπου µε την απεργία των λιµενεργατών δεν
υπήρχε προσωπικό. Ο τουρισµός αποτελεί τη βαριά βιοµηχανία
µας. Έχουµε δει ότι οι περισσότεροι παραγωγικοί ιστοί της χώρας
έχουν καταρρεύσει. Εποµένως, εµείς πρέπει να στηριχθούµε στον
τουρισµό και να τον στηρίξουµε κιόλας. 

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, είναι
θετική η θέσπιση του Εθνικού Μητρώου Ιδιωτικών Φορέων Κοινω-
νικής Φροντίδας. Έπρεπε να είχε γίνει εδώ και πολλά χρόνια,
καθώς βλέπουµε ότι κάποιες οργανώσεις κινούνται ανεξέλεγκτα.
Κάλλιο αργά, όµως, παρά ποτέ. Γιατί σήµερα έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε και το µεγάλο πρόβληµα, τη µεγάλη προσφυγική και
µεταναστευτική κρίση. Όπως γνωρίζετε, πάγια θέση της Ένωσης
Κεντρώων, την οποία έχουµε κάνει γνωστή και στο Συµβούλιο Πο-
λιτικών Αρχηγών, αλλά και νωρίτερα στον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας, πριν απ’ όλα µάλιστα τα κόµµατα, είναι η θεσµοθέτηση
µητρώων για τον έλεγχο και την πιστοποίηση των ΜΚΟ, αλλά και
των άλλων ανθρωπιστικών οργανώσεων.

Ο στόχος, λοιπόν, είναι ο επιβεβληµένος δηµόσιος έλεγχος για
όλες τις ΜΚΟ, ώστε να µην δρουν κατά το δοκούν και να µην ξέ-
ρουµε ποιος τις χρηµατοδοτεί, από πού κρατάει η σκούφια τους
και τι ακριβώς θέλουν να πετύχουν. Προς Θεού βέβαια δεν θέλω
να υπονοµεύσω και τις σοβαρές ΜΚΟ που υπάρχουν, οι οποίες
είναι εκεί όπου το κράτος είναι απών για να βοηθήσουν. 

Και µάλιστα τέτοια φαινόµενα παθογένειας κατήγγειλε και ο
Υπουργός Εξωτερικών, κ. Κοτζιάς. Πριν λίγες µέρες ανακοίνωσε
ότι έχει στείλει στον εισαγγελέα σαράντα τρεις υποθέσεις κακο-
διαχείρισης των ΜΚΟ. Στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
ακούσαµε ότι από το 1997 µέχρι το 2011 υπήρχαν χρηµατοδοτή-
σεις από τα υπουργεία προς ανύπαρκτες ΜΚΟ, που φθάνουν το
ύψος των 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Και µάλιστα αυτό δεν είναι το
τελικό ποσό, καθώς δεν έστειλαν όλα τα υπουργεία τις χρηµατο-
δοτήσεις τους προς τις ΜΚΟ.

Άλλο θέµα που µας προβληµατίζει σε αυτό το δεύτερο µέρος
αποτελεί και το γεγονός ότι υπάρχει άλλη µία ΚΥΑ στην παρά-
γραφο 10 του άρθρου 7. Είπαµε ότι θα έπρεπε να συµπεριλαµβά-
νονται όλες αυτές σε ένα παράρτηµα µε τα σχέδιά τους.
Πιστεύουµε ότι δεν φτάνει µόνο η καταγραφή των ΜΚΟ. Πρέπει
να διασφαλίζεται και η διασυνδεσιµότητα του µητρώου αυτού µε
όλες τις βάσεις δεδοµένων του δηµοσίου τοµέα, ενώ θα έπρεπε
να υπάρχει και ένα σύστηµα πιστοποίησης και αξιολόγησης των
ΜΚΟ.

Θεωρούµε πάντως θετική τη διασαφήνιση της Υπουργού ότι δεν
θα υπάρχουν πολλαπλά και επικαλυπτόµενα µητρώα και εποµένως
δεν θα δηµιουργείται και πρόσθετη γραφειοκρατία. 

Επίσης, εµείς στην Ένωση Κεντρώων είµαστε υπέρ της διαφά-
νειας και πιστεύουµε ότι τα δεδοµένα του Εθνικού Μητρώου Ιδιω-
τικών Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης θα έπρεπε κατ’ αρχάς να
είναι δηµοσίως προσβάσιµα σε όλους, χωρίς βέβαια να καταστρα-
τηγούµε το προσωπικό απόρρητο. Να γίνει κάτι ανάλογο µε αυτό
που συµβαίνει στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Επειδή, δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αποδείξει, όσο κυβερνά, ότι
κυβερνά µέσω των ΜΚΟ και δεν λειτουργεί µόνος του, εµείς στην
Ένωση Κεντρώων πιστεύουµε ότι οι ΜΚΟ θα πρέπει να λειτουρ-
γούν συµπληρωµατικά.

Είδαµε ποιες ήταν οι επιπτώσεις της απουσίας του κράτους στη
διαχείριση του προσφυγικού και του µεταναστευτικού όπου κλή-
θηκαν οι ΜΚΟ να καλύψουν όλο αυτό το κενό που δηµιουργήθηκε
από τις ανεξέλεγκτες καταστάσεις, οι οποίες δυστυχώς εξέθεσαν
τη χώρα διεθνώς. 

Τέλος, για το νοµοσχέδιο αυτό -και µετά θα πάω στις τροπολο-
γίες- θέλω να κάνω µια αναφορά και στο άρθρο 8, που ρυθµίζει
θέµατα του ΚΕΑΤ. Ξέρουµε πολύ καλά ότι είναι ένα πολύ λεπτό
ζήτηµα και εφόσον υπάρχουν πάγιες, διαρκείς ανάγκες, εµείς πι-
στεύουµε ότι είναι παράνοµο και κυρίως ανήθικο να καλύπτονται
αυτές µε αλυσιδωτές συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου. Πι-
στεύουµε πως πρέπει να γίνουν αορίστου πάντοτε, όµως, µε αξιο-
λόγηση. Αυτή είναι η πάγια θέση της Ένωσης Κεντρώων. Δεν
θέλουµε να καταστρατηγήσουµε τα εργατικά δικαιώµατα κανενός
εργαζοµένου. 

Πάµε τώρα στις τροπολογίες που και πάλι λίγες δεν τις λες. Αρ-
χίζω µε αυτήν που αφορά τους πυροσβέστες. Εµείς είµαστε θετι-
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κοί στο να λυθεί το ζήτηµα, απλώς ζητάµε οπωσδήποτε ένα αδιά-
βλητο µέσο αξιολόγησης, είτε αυτό είναι ΑΣΕΠ είτε κάτι άλλο, που
µπορείτε να βρείτε. 

Λέµε ναι και στα σχολικά γεύµατα. Ωστόσο, είναι ανεπίτρεπτο
να έρχεστε και να τα ρυθµίζετε όλα µε απευθείας αναθέσεις. Ξέ-
ρουµε, µας είπατε, σας άκουσα ότι γίνεται τον πρώτο καιρό µόνο,
αλλά δεν είναι ένα πρόβληµα που παρουσιάστηκε σήµερα, θα
έπρεπε να έχει προβλεφθεί από πριν.

Και πάµε στην τροπολογία που αφορά τον ΕΦΚΑ, τον ΟΓΑ και
το ΝΑΤ, την οποία θα υπερψηφίσουµε, αλλά θα σας συµβουλέψω
να ανατρέξετε στα εννέα σηµεία όπου λέµε τι πρέπει να γίνει, έτσι
ώστε να σωθούν αυτοί όλοι οι φορείς της κοινωνικής ασφάλισης
-και στη συγκεκριµένη περίπτωση ο ένας, όπως τα κάνατε- µε τις
συντάξεις των πλουσίων, µε τις διπλές και τριπλές συντάξεις, µε
τις συντάξεις των Βουλευτών. Θα θέλαµε λίγο να τα δείτε, γιατί
πραγµατικά αυτό είναι που ζητάει και η κοινωνία και η οικονοµία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στη συνέχεια –για πολύ λίγο, κύριε Πρόεδρε- θα αναφερθώ
στην τροπολογία που έφερε ο κ. Σταθάκης για τη ΔΕΗ. Είµαστε
θετικοί σε αυτήν, γιατί εξοικονοµούνται κάποιες δαπάνες για το
ελληνικό δηµόσιο. 

Στη βουλευτική τροπολογία, που φέρατε για το Υπουργείο Εθνι-
κής Αµύνης, που αφορά τα ασυνόδευτα τέκνα, θα πούµε όχι, γιατί
δεν θέλουµε να δώσουµε λευκή επιταγή στο Υπουργείο. Και αυτό
το πρόβληµα το γνωρίζατε πολύ πιο πριν. Θέλετε να το φέρετε πι-
λοτικά –αλλά και αυτό δεν το διευκρινίζετε- µέχρι να το δείτε και
να το λειτουργήσετε; Αλλά αυτό δεν είναι σωστό. Το πρόβληµα
αυτό έχει γίνει φανερό από την πρώτη στιγµή, το έχει πει και ο
Υπουργός σας, ο κ. Μουζάλας. Εποµένως θα έπρεπε να είναι
άλλος ο τρόπος που διευθετείται το ζήτηµα και όχι µε µια βουλευ-
τική τροπολογία, που δεν ξέρουµε τι κρύβεται και πίσω από αυτήν.

Και για να κλείσω, θέλω να κάνω µια διευκρίνιση προς τους συ-
ναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι κατηγόρησαν τον Πρόεδρο ότι
κάνει «κωλοτούµπα» και ότι είναι κατά των εργαζοµένων του
ΚΕΕΛΠΝΟ. Αυτό που είπαµε, και είναι ξεκάθαρο νοµίζω, είναι ότι
στηρίζουµε όλους τους εργαζοµένους που έχουν δουλέψει και
είναι σωστοί απέναντι στα καθήκοντά τους, δεν θέλουµε να τους
αδικήσουµε, αλλά δεν µπορούµε να καλύψουµε τα λαµόγια, γιατί
υπάρχουν ακόµα στο δηµόσιο, σε κάποιους φορείς, που χωρίς να
εργάζονται και χωρίς να δικαιούνται, έχουν κάποια προνόµια. Δε-
σµεύθηκε, έπειτα από συζήτηση που είχε ο Πρόεδρος µαζί του, ο
Υπουργός να φέρει τροπολογία όπου θα είναι µελετηµένο το ζή-
τηµα και γι’ αυτό δεν µπορούµε να το υποστηρίξουµε. Αυτά προς
διευκρίνιση, για να µην υπάρχουν και παρεξηγήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκρότηµα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μεγαλοµύστακα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νίκος Καραθανασόπουλος για δώ-
δεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Υπάρχει µια λέξη που της έχετε δώσει µυθικές διαστάσεις ο
όρος «ανάπτυξη». Παλεύετε όλοι για να έρθει η ανάπτυξη. Και
όµως µε βάση αυτήν τη λογική, προχωράτε στα εγκλήµατα σε
βάρος της εργατικής τάξης και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµά-
των. 

Γιατί τι σηµαίνει η δική σας ανάπτυξη; Σηµαίνει διασφάλιση της
ανταγωνιστικότητας και της καπιταλιστικής κερδοφορίας. Πώς θα
γίνει αυτό; Μέσα από την αύξηση του βαθµού της εκµετάλλευσης
της εργατικής τάξης. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος. Γι’ αυτό πα-
λεύετε και σε αυτό είσαστε συνεπείς. Αυτό αποτελεί και το τυράκι
στη φάκα για να πάρετε και νέα αντιλαϊκά µέτρα στα πλαίσια της
δεύτερης αξιολόγησης, να κλιµακωθεί η επίθεση. 

Γιατί κάθε φορά, που κλείνει µια αξιολόγηση, σηµατοδοτεί και
την κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης. Και τώρα τα µέτωπα είναι
αρκετά. Έχουν να κάνουν και µε το φορολογικό, έχουν να κάνουν
και µε το συνταξιοδοτικό ζήτηµα, έχουν να κάνουν και µε την πε-
ραιτέρω απελευθέρωση της αγοράς εργασίας. 

Πού οδηγούν αυτά τα θέµατα; Οδηγούν αφ’ ενός µεν, τα βάρη
της καπιταλιστικής κρίσης και της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης να
τα φορτώνονται οι εργαζόµενοι και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα και
ταυτόχρονα, να διαµορφώνεται ένας µηχανισµός, ο οποίος θα
αναπαραγάγει µια πολύ φτηνή εργατική δύναµη, µια αναλώσιµη
εργατική δύναµη χωρίς εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα,
για να µπορεί ακριβώς να θωρακιστεί η ανταγωνιστικότητα και η
κερδοφορία και ταυτόχρονα, µέσα από αυτή τη διαδικασία να
υπάρχει µια µαζική εκτόπιση από την αγορά εκατοντάδων χιλιά-
δων αυτοαπασχολούµενων και επαγγελµατιών προς όφελος της
συγκέντρωσης και του ελέγχου των κλάδων και της αγοράς από
µια χούφτα πολυεθνικές και µονοπωλιακούς οµίλους. Και σε αυτήν
την κατεύθυνση, σε αυτήν την λογική βαράνε όλα τα σφυριά.

Μιλώντας λίγο πριν η κυρία Υπουργός είπε ότι µια σειρά µέτρα,
τα οποία λήφθηκαν τα προηγούµενα χρόνια και αφορούν την
αγορά εργασίας, δεν είναι δικά τους παιδιά. Βεβαίως, δεν είναι
δικά σας παιδιά. Είναι παιδιά των κυβερνήσεων της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά εσείς αυτά τα παιδιά τα νοµιµοποι-
ήσατε, τα πήρατε υπό την προστασία σας. Δηλαδή, δεχθήκατε το
σύνολο του αντιδραστικού, αντεργατικού οπλοστασίου, που είχαν
εφαρµόσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις και πάνω σε αυτό προ-
χωράτε ακόµη περαιτέρω. 

Γιατί τι άλλο κάνετε; Δεν είναι αποτέλεσµα αυτής της νοµιµο-
ποίησης το αποτέλεσµα ακριβώς, το οποίο φαίνεται στο ισοζύγιο
ανάµεσα στις απολύσεις και τις προσλήψεις; Ποιοι απολύονται;
Απολύονται εργαζόµενοι κατά κύριο λόγο αορίστου χρόνου µε
συγκροτηµένα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. Στη θέση
τους ποιοι προσλαµβάνονται; Προσλαµβάνονται εργαζόµενοι είτε
µε δελτία παροχής υπηρεσιών, µισθωτοί επί της ουσίας, είτε προσ-
λαµβάνονται εργαζόµενοι, οι οποίοι έχουν προσωρινή απασχό-
ληση, µερική απασχόληση σε χρόνο χωρίς εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα, µε περιορισµένα εργασιακά και ασφαλι-
στικά δικαιώµατα. Και αυτό το αποδέχεστε. Και αυτό το νοµιµο-
ποιείτε. Και θα πάµε ακόµη περαιτέρω στην απελευθέρωση της
αγοράς εργασίας.

Εσείς δεν νοµιµοποιήσατε τα λεγόµενα «µπλοκάκια», που απο-
τελούν ένα απαράδεκτο καθεστώς, ιδιαίτερα για τους νέους ερ-
γαζόµενους και τους νέους επιστήµονες; Και µάλιστα, τους
φτάνετε στο σηµείο ότι είναι δικιά τους υποχρέωση να αποδείξουν
ότι δεν είναι ελέφαντες, ότι είναι µισθωτοί. 

Επί της ουσίας τι κάνετε; Τους αφήνετε βορά στις διαθέσεις των
εργοδοτών που µπορούν να αντικαθιστούν όσους απαιτούν το δι-
καίωµα στην ασφάλιση και στη νοµιµοποίηση αυτής της άτυπης
µορφής δουλείας, την οποία εφαρµόζετε. Δικό σας παιδί δεν είναι
το νέο αντιασφαλιστικό σύστηµα, που, βεβαίως, πατώντας στους
προηγούµενους αντιασφαλιστικούς νόµους, σήµερα κατεδαφίζει
τον κοινωνικό χαρακτήρα της ασφάλισης; 

Και το αποτέλεσµα ποιο ήταν για αυτούς τους νέους εργαζόµε-
νους µε τα δελτία παροχής υπηρεσιών, για τους αυτοαπασχολού-
µενους; Τεράστια αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών τους.
Πολύ µεγάλη αύξηση! 

Βίαια θα τους εκτοπίσετε από την αγορά εργασίας. Βίαια θα
τους πετάξετε έξω και θα αυξηθεί η µαύρη απασχόληση. Και το
γνωρίζετε πολύ καλά αυτό το αποτέλεσµα. Δικό σας παιδί δεν
είναι µε το ασφαλιστικό µε το οποίο αυξάνονται τα όρια εργασίας
και µειώνεται το ποσοστό αναπλήρωσης; Ήταν κάποτε 70% στην
Ελλάδα, όταν ο µέσος κοινοτικός όρος είναι 45% και θέλετε βίαια,
πολύ σύντοµα, να προσεγγίσετε αυτόν τον µέσο κοινοτικό όρο, το
45% αναπλήρωσης ανάµεσα στις αποδοχές που είχε ο εργαζόµε-
νος και στη σύνταξη την οποία θα πάρει, µε αποτέλεσµα να αυξά-
νετε τα όρια εργασίας, να αυξάνετε τις εισφορές για τον
εργαζόµενο, µειώνοντας ταυτόχρονα για τον εργοδότη.

Από την άλλη µεριά, του µειώνετε και τη σύνταξη στο όνοµα της
βιωσιµότητας των ασφαλιστικών ταµείων, όταν πάνω στις πλάτες
των ασφαλιστικών ταµείων δεκαετίες ολόκληρες οι κεφαλαιοκρά-
τες και το αστικό κράτος έτρωγαν τα αποθεµατικά των εργαζόµε-
νων, για να οδηγηθούν τα ασφαλιστικά ταµεία στη χρεοκοπία. 

Και από αυτή την άποψη είναι φανερό ότι και η δική σας πολι-
τική βαδίζει στον δρόµο ακριβώς των προηγούµενων κυβερνή-
σεων. Δηλαδή τι λέτε στους εργαζόµενους και στα πλατιά λαϊκά
στρώµατα; «Κάντε τις θυσίες για να έρθει το ξέφωτο». Ποιο είναι
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αυτό το ξέφωτο; Η ανάπτυξη που περιµένουµε. Και όταν θα έρθει
η καπιταλιστική ανάπτυξη θα τους λέτε: «Συνεχίστε να κάνετε θυ-
σίες για να διατηρηθεί η ανάπτυξη». Γιατί ακριβώς αυτή η λογική
της καπιταλιστικής ανταγωνιστικότητας είναι ένα βαρέλι χωρίς
πάτο. Και το ξέρετε πολύ καλά ότι είναι ένα βαρέλι χωρίς πάτο.
Άρα, καλείτε την εργατική τάξη και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα να
κάνουν διαχρονικές θυσίες στον βωµό της καπιταλιστικής αντα-
γωνιστικότητας, στη θωράκιση, επί της ουσίας, της καπιταλιστικής
κερδοφορίας. 

Και µε συνέπεια εµείς λέµε ότι υπηρετείτε αυτόν τον σκοπό που
εξυπηρετεί τα συµφέροντα των µονοπωλίων, που εξυπηρετεί τα
συµφέροντα της αστικής τάξης. Ένας από τους βασικούς στρα-
τηγικούς σχεδιασµούς της αστικής τάξης της χώρας µας είναι η
µετατροπή της Ελλάδας σε κόµβο ενεργειακό και διαµετακοµι-
στικό. Διευκολύνετε εσείς αυτή την τάση; Βεβαίως. Ξεκίνησε από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις και σήµερα την προχωράτε κι
εσείς ένα βήµα παραπέρα. 

Τι κάνετε µε το µητρώο φορτοεκφορτωτών; Εξαιρείτε τα µε-
γάλα λιµάνια, εκεί όπου θα γίνουν τα βασικά διαµετακοµιστικά κέν-
τρα, που είναι είτε ιδιωτικοποιηµένα πλέον, όπως είναι το λιµάνι
του Πειραιά, είτε βρίσκονται υπό καθεστώς ιδιωτικοποίησης, όπως
το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Σε ποια κατεύθυνση; Στην κατεύ-
θυνση, βεβαίως, να διευκολύνετε την ιδιωτικοποίησή τους και να
διευκολύνετε επί της ουσίας τους µεγάλους πολυεθνικούς οµί-
λους, στα χέρια των οποίων έχουν περάσει, να θωρακίσουν την
κερδοφορία τους.

Δεν ξέρετε τι καθεστώς και τι συνθήκες εργασίας επικρατούν
εκεί, όπως για παράδειγµα στο λιµάνι του Πειραιά; Δεν γνωρίζετε
τις µαζικές εργολαβίες που υπάρχουν; Και τι λέτε; Ότι ο εργοδό-
της θα διασφαλίσει τον έλεγχο, την εποπτεία και την ασφάλεια των
εργαζόµενων; Μα, είναι ποτέ δυνατόν αυτό το πράγµα; Είναι ποτέ
δυνατόν; Και µέσα από αυτή τη διαδικασία δεν επιταχύνετε την
κατάσταση µια σειρά εργαζόµενοι σήµερα στα λιµάνια, που δου-
λεύουν υπό καθεστώς βαρέων και ανθυγιεινών επαγγελµάτων,
αύριο να εξαιρεθούν από αυτό το καθεστώς; Αυτόν τον στόχο
υπηρετείτε. Σε αυτή την κατεύθυνση βαράνε όλα τα σφυριά. 

Κι έρχεται τροπολογία από τον κ. Σταθάκη που λέει τι; Για να
µειώσουµε τη δηµόσια δαπάνη για την ενέργεια -τι κάνουµε;- εν-
τάσσουµε εκτός από τη ΔΕΗ και τους υπόλοιπους παρόχους στη
δυνατότητα προεξόφλησης από µεριάς των δηµόσιων φορέων.
Έτσι θα µειωθεί η δηµόσια δαπάνη, υποτίθεται.

Μα, καλά ποιον κοροϊδεύετε ότι αυτό είναι ένα τεράστιο δώρο
στις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον κλάδο παραγω-
γής και εµπορίας ηλεκτρικής ενέργειας; Δεν είναι αποτέλεσµα
της απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας; Καταρ-
γήθηκε το κρατικό µονοπώλιο, βγήκαν διάφοροι, όπως η «EN-
ERGA» και η «POWER», τα γνωστά σκάνδαλα τα οποία υπήρξαν
και σήµερα άλλοι, κι έχουν αυξήσει πολλαπλάσια την τιµή του
ηλεκτρικού ρεύµατος µόνο και µόνο για να θωρακίσουν την κερ-
δοφορία τους, µε µέτρα τα οποία κι εσείς παίρνετε προς αυτή
την κατεύθυνση. 

Και σήµερα τι λέτε; Και οι ιδιώτες πάροχοι µπορούν να έχουν
την ίδια αντιµετώπιση, όπως έχει και η ΔΕΗ από τον δηµόσιο
τοµέα, δηλαδή να προεξοφλούνται νωρίτερα. Άρα, δηλαδή, να
τους κάνουµε δώρο, να τους προπληρώνουµε επί της ουσίας για
την κατανάλωση της ηλεκτρικής ενέργειας. Και το θεωρείτε επι-
τυχία αυτό το πράγµα, όταν δίνετε τέτοια δώρα στους ιδιώτες
επιχειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στον τοµέα
της ηλεκτρικής ενέργειας; Αυτά είναι τα πεπραγµένα σας και σε
αυτά τα βήµατα προχωράτε. 

Τουλάχιστον για µια σειρά ζητήµατα δεν µπορείτε να έχετε ως
µέτρο σύγκρισης το τι κάναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και
µε βάση αυτό το µέτρο σύγκρισης να πορεύεστε κι εσείς. Και
µιλάω, για παράδειγµα, για τους πυροσβέστες πενταετούς θη-
τείας. Επειδή οι προηγούµενες κυβερνήσεις  τούς είχαν σε µια
οµηρία και για εκλογική πελατεία, σήµερα διατηρείτε κι εσείς
αυτό το καθεστώς εργασιακής οµηρίας; Για τρία ακόµη χρόνια
το επεκτείνετε για αυτούς που έχουν όλες τις προϋποθέσεις να
µονιµοποιηθούν. Λέτε ότι θα παραµείνουν σ’ αυτό το καθεστώς
και εάν και εφόσον και υπό προϋποθέσεις το δεχθούν οι δανει-
στές, δηλαδή οι θεσµικοί σας συνοµιλητές, και αν το επιτρέπουν

τα δηµοσιονοµικά µεγέθη, θα προχωρήσουµε. 
Άρα διατηρείτε την οµηρία, αυτό το απαράδεκτο καθεστώς,

ενώ υπήρχε ένας πολύ απλός τρόπος, να καταργήσετε την πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 15 του συγκεκριµένου νόµου, που κα-
ταργούσε τέσσερις χιλιάδες θέσεις µόνιµου προσωπικού στην
Πυροσβεστική Υπηρεσία και να καλυφθούν απ’ αυτούς κατευ-
θείαν, χωρίς καµµία άλλη προϋπόθεση, εφόσον έχουν όλα τα κρι-
τήρια. 

Η τροπολογία του ΚΚΕ λέει και κάτι άλλο: και για τους υπόλοι-
πους, που δεν εκπληρώνουν αυτά τα κριτήρια πενταετούς θητείας,
αλλά και για όσους άλλους απασχολούνται στην Πυροσβεστική
Υπηρεσία µ’ αυτές τις πολλαπλές µορφές απασχόλησης, εποχιακά
εργαζόµενους, που θα µπορούσαν να είχαν απορροφηθεί είτε από
την Πυροσβεστική είτε από άλλους φορείς του Υπουργείου Εσω-
τερικών που σχετίζονται µε την πολιτική προστασία, µε τη δασο-
προστασία, µε την προστασία του περιβάλλοντος.

Όµως, όχι µόνο αυτό δεν κάνετε, αλλά διατηρείτε αυτές τις
συνθήκες µε τις πολλαπλές µορφές απασχόλησης και στον πολύ
στενό δηµόσιο τοµέα, µόνο και µόνο ακριβώς για να υπάρχει ερ-
γασιακή οµηρία, να µειώνεται η αξία της εργατικής δύναµης και
να πολλαπλασιάζεται αυτή η κατάσταση της ανασφάλειας στους
εργαζόµενους. Άρα, η δική σας τροπολογία όχι µόνο διατηρεί
την οµηρία σ’ αυτούς που έχουν όλες τις προϋποθέσεις, αλλά
και την ανασφάλεια για όλους τους άλλους εργαζόµενους.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µιλώντας για µία ακόµη τροπολο-
γία, που αφορά τα γεύµατα στα σχολεία. 

Εµείς είχαµε καταθέσει συγκεκριµένη τροπολογία, την οποία
βεβαίως την απορρίψατε. Λέγαµε ότι σ’ όλα τα παιδιά της πρω-
τοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης πρέπει να πα-
ρέχονται γεύµατα. Την απορρίψατε αυτήν την τροπολογία του
ΚΚΕ και έρχεστε και λέτε τι; Λέτε ότι το πρόγραµµα πιλοτικά για
ένα πρώτο διάστηµα θα αφορά δέκα χιλιάδες µαθητές της πρω-
τοβάθµιας µόνο εκπαίδευσης και θα επεκταθεί σε εβδοµήντα χι-
λιάδες, όταν τα ίδια τα επίσηµα στοιχεία λένε ότι επτακόσιες
χιλιάδες παιδιά βρίσκονται σε κίνδυνο υποσιτισµού, γιατί δεν σι-
τίζονται ουσιαστικά. Αυτό δεν λένε τα επίσηµα στοιχεία;

Άρα, µιλάµε για ένα 10%. Και µε τα υπόλοιπα παιδιά τι θα γίνει;
Με τα παιδιά του γυµνασίου, µε τα παιδιά του λυκείου τι θα γίνει;
Και αυτά ζουν σε τέτοιες  συνθήκες.

Απ’ αυτήν, λοιπόν, την άποψη, βεβαίως είναι ένα µέτρο. Όµως,
αποτελεί σταγόνα στον ωκεανό, µε βάση τις ανάγκες που υπάρ-
χουν, γιατί το κριτήριο δεν µπορεί να είναι το να διαχειριστούµε
τα πιο ακραία φαινόµενα φτώχειας και µάλιστα σε βάρος των λι-
γότερο φτωχών -γιατί αυτό είναι το κριτήριό σας- και από την
άλλη µεριά, να διευρύνουµε ακόµη περισσότερο την ψαλίδα ανά-
µεσα στις πραγµατικές ανάγκες που έχει η λαϊκή οικογένεια και
στον βαθµό ικανοποίησής τους και να θεωρείται πολυτέλεια το
να µπορούν όλα τα παιδιά να σιτίζονται, να θεωρείται πολυτέλεια
το να έχουν όλα τα λαϊκά νοικοκυριά πρόσβαση στη θέρµανση,
στην ηλεκτρική ενέργεια και σε µια σειρά άλλες ανάγκες, όπως
στο φάρµακο, στην υγεία, στην παιδεία, στον πολιτισµό και στον
αθλητισµό. Είναι δυνατόν να θεωρούνται πολυτέλεια τον εικοστό
πρώτο αιώνα; Με αυτήν τη λογική καλλιεργείτε στον κόσµο την
υποτακτικότητα και το να βολεύονται µε ορισµένα ψιχία που πέ-
φτουν από το τραπέζι και να µην έχουν διευρυµένες απαιτήσεις.

Εµείς λέµε ότι η εργατική τάξη και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα
δεν πρέπει να υποταχθούν σ’ αυτή τη µοιρολατρική αντίληψη ότι
θα συνεχίζεται η φτώχεια και η εξαθλίωση στο διηνεκές για τα πλα-
τιά λαϊκά στρώµατα, προς όφελος µιας χούφτας πλουτοκρατών,
ότι απέναντι σ’ αυτήν την προοπτική πρέπει να αντιδράσουµε και
να αντιδράσουµε µε οργανωµένο τρόπο, οικοδοµώντας µια πλα-
τιά κοινωνική συµµαχία που θα αποκρούσει αυτά τα βάρβαρα,
ταξικά και αντεργατικά µέτρα και ταυτόχρονα θα διαµορφώσει
τις προϋποθέσεις για συνολικότερες ρήξεις και ανατροπές.

Αυτή είναι η ελπιδοφόρα προοπτική για τον λαό και την εργα-
τική τάξη, για τη νέα γενιά.

Και από αυτή την άποψη, αποτελεί τεράστια συκοφαντία αυτό
το οποίο εκστόµισε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποτα-
µιού, συγκρίνοντας τους αγώνες των αγροτών µε τις τραµπούκι-
κες ενέργειες που έγιναν από µια χούφτα προβοκάτορες σε
βάρος ενός καθηγητή χθες το απόγευµα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο. 

Υπάρχει ένας εκ των εγγεγραµµένων οµιλητών που έχει αποµεί-
νει. Θα δώσω, λοιπόν, τον λόγο στην κ. Φωτεινή Αραµπατζή, Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, και θα συνεχίσουµε µετά µε τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Προτού όµως δώσω τον λόγο στην κ. Αραµπατζή, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές,
καθώς και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Καµένων
Βούρλων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας πούµε ότι παρακολουθείτε συνεδρίαση νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης. Τώρα θα µιλήσει η κ. Αραµπατζή, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, µετά θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι και στη συνέχεια θα ψηφίσουµε, ώστε το νοµοσχέδιο να
γίνει νόµος του κράτους. 

Ορίστε, κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω τον λόγο για να ανα-

φερθώ στην περίφηµη τροπολογία-εµπαιγµό της Κυβέρνησης,
που αφορά βεβαίως τους πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης.
Ο Υφυπουργός κ. Τόσκας ήρθε, πέταξε µια εκπρόθεσµη τροπο-
λογία και βεβαίως, έφυγε.

Πρόκειται για µια τροπολογία-κοροϊδία, γιατί ενώ οι συγκεκρι-
µένοι άνθρωποι –και αυτό είναι σαφές- προσελήφθησαν µε τη
ρητή πρόβλεψη του ν.3938/2011 για ένταξή τους στο µόνιµο πυ-
ροσβεστικό προσωπικό µέχρι τις 10 Φεβρουαρίου του 2017, εσείς,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αφού τους πετούσατε µπαλάκι
από το ένα υπουργείο στο άλλο, τελικά σήµερα εισηγείστε όχι τη
µονιµοποίηση, την οποία βεβαίως δικαιούνται εκ του νόµου, αλλά
την τριετή παράταση, δηλαδή µέχρι το 2020, για να επιλύσετε
τάχα το ζήτηµα των µονιµοποιήσεων. 

Έχετε µάλιστα το θράσος να λέτε στην αιτιολογική έκθεση τα
ακόλουθα, ότι έχει δηµιουργηθεί εύλογη προσδοκία σε ένα µέρος
αυτών των πυροσβεστών που είχαν τα προβλεπόµενα προσόντα
ότι στο τέλος της πενταετίας θα ενταχθούν στο µόνιµο πυροσβε-
στικό προσωπικό. 

Καµµία εύλογη προσδοκία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης!
Υπάρχει σαφής και συγκεκριµένη νοµοθετική δέσµευση, άρα
σαφές και συγκεκριµένο δικαίωµα των εν λόγω δικαιούχων, δι-
καίωµα και συγκεκριµένη νοµική δέσµευση, την οποία έπρεπε να
εφαρµόσει και να υλοποιήσει η Κυβέρνησή σας µέχρι τις 10 Φε-
βρουαρίου και όχι να έχει αυτούς τους ανθρώπους σε εκκρεµό-
τητα. 

Και αντί να κάνετε, λοιπόν, όσα ορίζει ο νόµος µέσα στα δυο
χρόνια της διακυβέρνησής σας, στρίβετε –να µου επιτρέψετε να
πω- διά του αρραβώνος, προτείνοντάς τους παράταση -και βλέ-
πουµε- µέχρι το 2020. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, χρειάζεται να γίνει
αυτό; Μήπως θέλετε να µας πείτε ότι χρειάζεστε τρία χρόνια ολό-
κληρα, για να εκδώσετε δυο µόλις προεδρικά διατάγµατα, «προ-
εδρικό διάταγµα 1» που καταργεί τις εν λόγω θέσεις για τους
πενταετούς και «προεδρικό διάταγµα 2» που θα συστήνει τις ίδιες
επακριβώς οργανικές θέσεις, προκειµένου να µονιµοποιηθούν οι
εν λόγω πυροσβέστες; 

Θέλετε να µας πείτε ότι χρειάζεστε –επαναλαµβάνω- τρία χρό-
νια, για να εκδώσετε αυτά τα δυο προεδρικά διατάγµατα; Όχι,
ασφαλώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Η αλήθεια είναι ότι
εφηύρατε αυτό το τέχνασµα στην προσπάθειά σας να ρίξετε στά-
χτη στα µάτια στους εν λόγω πυροσβέστες, για τους οποίους, βε-
βαίως, ο αρµόδιος Υφυπουργός κ. Τόσκας µέχρι πρότινος,
δηλαδή µέχρι τα τέλη Γενάρη, διαβεβαίωνε εδώ από το Βήµα της
Βουλής σε ανάλογες ερωτήσεις ότι δεν υπάρχει κανένα απολύτως
πρόβληµα και η µονιµοποίηση που δικαιούνται θα γίνει κανονικά.

Τι άλλαξε άραγε από τότε; Διότι ξαφνικά στις 2 Φεβρουαρίου η

κ. Γεροβασίλη µε ένα έγγραφο έβαλε φρένο στη συγκεκριµένη
διαδικασία, ανακαλύπτοντας ότι έχουν προγραµµατιστεί οι τακτι-
κές προσλήψεις του κράτους για το έτος 2017 και στον εν λόγω
προγραµµατισµό δεν χωρούν οι συγκεκριµένοι δύο χιλιάδες τρια-
κόσιοι εβδοµήντα πέντε πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης,
που έχουν προσληφθεί µε σχέση εργασίας δηµοσίου δικαίου για
πενταετή θητεία. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να κοροϊδεύετε και τους συγκεκριµένους
εργαζοµένους, όπως και όλο τον ελληνικό λαό, γιατί θα πω εγώ
και θα ρωτήσω: Μήπως–να µου επιτραπεί η έκφραση- «κρατάτε
καβάτζα» τις εν λόγω θέσεις που θα προκύψουν, τις οποίες επα-
ναλαµβάνω ότι οι συγκεκριµένοι πυροσβέστες δικαιούνται, προ-
κειµένου να έχετε χώρο να κάνετε τις ρουσφετολογικές σας
προσλήψεις, στις οποίες βεβαίως επιδίδεστε µε θαυµαστό τρόπο
τα δύο τελευταία χρόνια της διακυβέρνησής σας;

Η Νέα Δηµοκρατία δεν προσυπογράφει τον εν λόγω εµπαιγµό.
Η Νέα Δηµοκρατία θέλει να ρυθµιστεί το θέµα µε τρόπο σύννοµο,
δίκαιο, σοβαρό, όπως οι συγκεκριµένοι δικαιούχοι διά νόµου δι-
καιούνται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την κ.

Αραµπατζή, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης για δώδεκα λεπτά ή και λιγό-

τερο. Δεν θα είχαµε αντίρρηση! Το ίδιο βέβαια θα πω και στον κ.
Μαντά και στον κ. Αϊβατίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται για τα καλά ότι ως χώρα

έχουµε µπει σε αχαρτογράφητα νερά. 
Η Κυβέρνηση συνεχίζει να κοροϊδεύει τους πάντες και κυρίως

τον εαυτό της ότι θα κλείσει την αξιολόγηση άµεσα. Δυστυχώς
βλέπουµε ότι χάθηκε άλλη µια ευκαιρία, καθώς και το ερχόµενο
Eurogroup της Δευτέρας και αυτό το ορόσηµο φαίνεται να παρα-
πέµπεται στις καλένδες. Η έννοια της εθνικής ήττας δυστυχώς έχει
φτάσει σε ένα άλλο επίπεδο. 

Δύο χρόνια τώρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, επιµένετε
σε πράγµατα τα οποία θέλετε να πετύχετε και στα οποία δυστυ-
χώς συνεχώς αποτυγχάνετε. Χάνετε χρόνο που επιδεινώνει τη
θέση της χώρας, την πραγµατικότητα στην ελληνική οικονοµία και
στην κοινωνία. Και βεβαίως κάποιες πανωλεθρίες παρουσιάζονται
ως συµβιβασµός ή ενδεχοµένως ακόµα και ως επιτυχία. 

Σήµερα διάβαζα ότι τις τελευταίες σαράντα πέντε ηµέρες ακρι-
βώς λόγω αυτής της παρατεταµένης αβελτηρίας, της ακινησίας
και της αβεβαιότητας που υπάρχει στην ελληνική οικονοµία, οι κα-
ταθέσεις µειώθηκαν γύρω στα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και αυ-
ξήθηκαν και τα «κόκκινα» δάνεια  κατά 500 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτά µόνο τις τελευταίες σαράντα πέντε ηµέρες. Και δυστυχώς η
Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή δεν κλείνει την αξιολόγηση.

Βεβαίως τα επικοινωνιακά παιχνίδια συνεχίζονται. Ο κ. Τσίπρας
επιδίδεται εδώ και δεκαπέντε ηµέρες σε έναν αγώνα µε τον κ. Τσα-
καλώτο για το ποιος θα διαψεύσει τον άλλο περισσότερο. Από τη
µια ο κύριος Πρωθυπουργός λέει ότι δεν θα πάρει ούτε ένα ευρώ
πρόσθετα µέτρα και από την άλλη ο Υπουργός Οικονοµικών λέει
ότι αυτό είναι ένας διαπραγµατευτικός ελιγµός και προετοιµάζει
µέτρα ύψους 2% περίπου του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. 

Την ίδια στιγµή κάποιοι χρεοκοπηµένοι επιχειρηµατίες µε τα
λεφτά τους στο εξωτερικό, κάποιοι αφελείς δηµοσιολόγοι και πο-
νηροί κερδοσκόποι επαναφέρουν στη δηµόσια σφαίρα τη συζή-
τηση περί Grexit.

Δυστυχώς βρισκόµαστε για άλλη µία φορά στο σηµείο που οι
προειδοποιήσεις γίνονται γεγονότα. Το τι σηµαίνει η αβεβαιότητα
και αυτή η καθυστέρηση για την ελληνική οικονοµία, τις επιχειρή-
σεις και τους εργαζοµένους, οι οποίοι είναι οι µόνοι που δεν κά-
νουν διακοπές από την πραγµατικότητα, νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
να το πούµε εµείς, το λένε όλοι οι δείκτες.

Μάλιστα πρόσφατα σας «βάρεσε καµπανάκι» και η ΕΛΣΤΑΤ, η
οποία ανακοίνωσε υποχώρηση του ΑΕΠ κατά 0,4%. Αντίστοιχο επί-
σης µήνυµα σάς έστειλε και ο κ. Βίζερ. Δυστυχώς έχουµε φτάσει
στο σηµείο ο κ. Βίζερ να έχει περισσότερο ενδιαφέρον για την ελ-
ληνική οικονοµία από την ίδια την Κυβέρνηση.

Εγώ πραγµατικά, κυρίες και κύριοι Υπουργοί και αγαπητοί συ-
νάδελφοι της συµπολίτευσης, θέλω να σας ρωτήσω: Θέλετε να
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κλείσει η αξιολόγηση; Δεν διδαχθήκατε τόσο καιρό από τα λάθη
σας, ότι όσο καθυστερείτε, ανεβαίνει το πραγµατικό κόστος για
τον ελληνικό λαό και την κοινωνία; Και εν πάση περιπτώσει ας µας
πείτε τι διαπραγµατεύεστε. 

Κυρία Υπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας που βρίσκεστε εδώ
σήµερα -νοµίζω ότι είναι και ευκαιρία να απαντήσετε και προς τον
ελληνικό λαό-  να θέσω κάποια καίρια ερωτήµατα που αφορούν
το χαρτοφυλάκιό σας:

Πρώτον, συνεχίζετε να είστε κατά των ευέλικτων µορφών απα-
σχόλησης που σύµφωνα µε όλα τα επίσηµα στοιχεία και το ΕΡ-
ΓΑΝΗ φαίνεται ότι τη διετία 2015 – 2016, επί ΣΥΡΙΖΑ εκτο-
ξεύτηκαν; Εκεί που ήταν µειοψηφία, έγιναν πλειοψηφία. Νοµίζω
ότι αυτό δεν µπορείτε να το αµφισβητήσετε. Αυτήν τη στιγµή έξι
στους δέκα εργαζοµένους εργάζονται µε µορφή ευέλικτης εργα-
σίας. 

Και ερωτώ: Βάλατε στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων την κα-
τάργηση της ευελιξίας; 

Δεύτερον, το θέµα του επιδόµατος ανεργίας, η διακηρυγµένη
θέση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία ήταν να επεκταθεί και να αυξηθεί εις δι-
πλούν, παραµένει ως θέση; Το έχετε βάλει στη διαπραγµάτευση;

Τρίτον, η στάση στο θέµα των οµαδικών απολύσεων είναι ίδια ή
έχει αλλάξει; Θα µπορέσετε να παρουσιάσετε σήµερα στους Έλ-
ληνες πολίτες µια εικόνα για το τι συζητάτε ή αυτό το δικαίωµα θα
είναι αποκλειστικά των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ σε κλειστές συ-
ναντήσεις;

Θα σταθώ, επίσης, και στη µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού.
Είναι ίσως η πρώτη φορά που ένας νόµος ο οποίος ψηφίστηκε και
εφαρµόζεται από 1-1-2017, κινδυνεύει να παραπεµφθεί στις κα-
λένδες, ένας νόµος ο οποίος έχει ήδη δηµιουργήσει το παράδοξο
να διαµαρτύρονται και οι εργαζόµενοι και οι εργοδότες, να πλήτ-
τονται δηλαδή ευθέως οι αδύναµοι και ταυτόχρονα να εκδικείται
και αυτούς οι οποίοι πραγµατικά παράγουν.

Πρόσφατο παράδειγµα, βεβαίως, µετά το αλαλούµ για τις ανε-
φάρµοστες διατάξεις µε τα «µπλοκάκια», τα διπλά ειδοποιητήρια.
Ρωτώ: Τα ειδοποιητήρια για την καταβολή των ασφαλιστικών ει-
σφορών του Ιανουαρίου του 2017 είναι πλήρη, κυρία Υπουργέ; Πε-
ριλαµβάνουν εισφορές υπέρ επικουρικής και εφάπαξ; Θα κληθούν
ή όχι εκατοντάδες χιλιάδες ασφαλισµένοι να πληρώσουν για τον
ίδιο µήνα συµπληρωµατικό ποσό που φτάνει έως και 11%, συνέ-
πεια της εκούσιας ή ακούσιας παράλειψής του από τα ειδοποιητή-
ρια; Προκαλείται ή όχι σύγχυση, όταν κανείς δεν ξέρει ποιος είναι
ο τελικός λογαριασµός για τις εισφορές του µήνα;

Θα ήθελα, παρακαλώ, να µου πείτε: Η καταβολή του ποσού που
αναγράφεται στο ειδοποιητήριο τους διασφαλίζει ασφαλιστική
ενηµερότητα, όταν λείπει η εισφορά υποχρεωτικής επικουρικής
σύνταξης και του εφάπαξ;

Άλλο παράδειγµα. Ένα από τα επαγγέλµατα που επλήγησαν
περισσότερο από την κρίση είναι αυτό των µηχανικών και ιδιαίτερα
αυτό των αυτοαπασχολούµενων µηχανικών. Έρχεστε τώρα, δυ-
στυχώς, να εξοντώσετε επαγγελµατικά εκείνους τους µηχανικούς
οι οποίοι κατάφεραν να απασχολούνται ως µισθωτοί στον ιδιωτικό
τοµέα. Οδηγεί ή όχι στον διπλασιασµό των εισφορών για κύρια
ασφάλιση τους παλαιούς ασφαλισµένους µισθωτούς µηχανικούς
του ιδιωτικού τοµέα η αλλαγή του θεσµικού πλαισίου για τις ει-
σφορές; Καταργείται ή όχι µε την έκτη κατά σειρά εγκύκλιο που
εξέδωσε ο ΕΦΚΑ το πλαφόν των 415 ευρώ, που ίσχυε για τις ει-
σφορές εργοδοτών και εργαζοµένων στην περίπτωση των ασφα-
λισµένων πριν το 1993; Φτάνουν ή όχι το 46% συνολικά οι
εισφορές αυτής της κατηγορίας εργαζοµένων;

Νοµίζω ότι είναι ερωτήµατα που θα έπρεπε να απαντηθούν και
νοµίζω ότι απασχολούν το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και
καλό είναι, αν έχετε δευτερολογία, κυρία Υπουργέ, κάποια από
αυτά να τα απαντήσετε.

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό σχέδιο νόµου. Στηρίξαµε επί της
αρχής και στην πλειοψηφία των άρθρων το παρόν νοµοσχέδιο. Βε-
βαίως, δεν µπορώ να µην παρατηρήσω το γεγονός ότι πρόκειται
για έναν νόµο ο οποίος θα µείνει στη µνήµη των περισσοτέρων πιο
πολύ για τις τροπολογίες που περιέχει παρά για τον κύριο κορµό
των άρθρων του. Η Υπουργός κ. Φωτίου έφερε µια τροπολογία
για τα σχολικά γεύµατα. Εδώ, βεβαίως, νοµίζω ότι θα µπορούσα
να χρησιµοποιήσω τη φράση «και να θέλει να αγιάσει κανείς δεν

µπορεί». Επί της ουσίας, αν δεν κάνω λάθος, τα κόµµατα συµφώ-
νησαν. Βάζετε, όµως, ακόµα µια φορά την Αντιπολίτευση να σκε-
φθεί διπλά και τριπλά τη θέση της σχετικά µε τον τρόπο µε τον
οποίο την φέρνετε. Η τροπολογία στην παράγραφο 4 εξηγεί την
αναγκαιότητα των απευθείας αναθέσεων λόγω του πιλοτικού χα-
ρακτήρα του προγράµµατος και µάλιστα, η κυρία Υπουργός, µι-
λώντας στην επιτροπή για τον πιλοτικό χαρακτήρα, είπε ότι αυτό
θα ισχύει µέχρι το Πάσχα.

Βεβαίως, εδώ τίθεται ένα ερώτηµα: Πόσα πιλοτικά προγράµ-
µατα για τα σχολικά γεύµατα θα κάνετε; Δεν ξεκινήσατε πέρυσι
τέτοια εποχή µαζί µε το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών την
εφαρµογή ενός πιλοτικού προγράµµατος για τα σχολικά γεύµατα
στα σχολεία του Δήµου Περάµατος; Στις 12 Δεκεµβρίου του 2016
δεν εξέδωσε το Υπουργείο Παιδείας οδηγίες για την εφαρµογή
του και στον Δήµο Τρικκαίων και στον Δήµο Καβάλας;

Στις 9 Φεβρουαρίου του 2017 έχουµε νέο πιλοτικό πρόγραµµα.
Δεν υπέγραψε την επέκταση του προγράµµατος σίτισης σε σχο-
λικά γεύµατα επτά δήµων του δυτικού τοµέα Θεσσαλονίκης;

Εποµένως, σε ποιο πιλοτικό πρόγραµµα και χαρακτήρα, κυρία
Υπουργέ, αναφέρεστε; Πιλοτικό πρόγραµµα σηµαίνει ότι ξεκινώ,
κάνω ένα πρωτοπόρο πρόγραµµα και µετά βάσει αυτού ακολου-
θούν και τα υπόλοιπα. Εγώ σας ανέφερα ήδη πέντε πιλοτικά προ-
γράµµατα τα οποία έχετε κατ’ ευφηµισµόν βαφτίσει µε αυτόν τον
τρόπο, προκειµένου να προχωράτε µε αυτές τις διαδικασίες.

Εν πάση περιπτώσει, αφού θέλετε να επεκτείνετε το πρό-
γραµµα, γιατί δεν ακολουθήσατε τη µέχρι τώρα διαδικασία για τα
σχολικά γεύµατα και την αλλάζετε τώρα, υιοθετώντας τη λογική
των απευθείας αναθέσεων; Το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών
που µέχρι σήµερα σχεδίαζε τα σχολικά γεύµατα θα έχει κάποιον
ρόλο και κάποιον λόγο;

Δεύτερο ερώτηµα. Η παράγραφος 5 της τροπολογίας λέει ότι
οι δαπάνες για τη δράση του προγράµµατος καλύπτονται από πι-
στώσεις είτε του Υπουργείου Εργασίας είτε του εθνικού σκέλους
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του ως άνω Υπουρ-
γείου.

Και πάλι ρωτώ: Για ποιον λόγο δεν υπάρχει πρόβλεψη στη συγ-
κεκριµένη τροπολογία ότι οι δαπάνες θα µπορούν να καλυφθούν
ακόµα και από κοινοτικά κονδύλια; Να θεωρήσουµε ότι πρόκειται
για µία παράλειψη ή και εδώ πέρα υποκρύπτεται κάποια σκοπιµό-
τητα µε το γεγονός ότι τα κοινοτικά κονδύλια ενδεχοµένως θα
πρέπει να υπόκεινται σε κάποιους ελέγχους από τα αντίστοιχα κοι-
νοτικά όργανα; Περισσεύουν τόσα πολλά χρήµατα στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ή στον τακτικό προϋπολογισµό
του Υπουργείου Εργασίας ή έχετε τόσο πολύ µεγάλη απορροφη-
τικότητα των κοινοτικών κονδυλίων τα οποία σας περισσεύουν;

Τρίτον, λέτε ότι δεν είχατε εξασφαλίσει νωρίτερα τα 25 περίπου
εκατοµµύρια που χρειαζόταν το πρόγραµµα. Ρωτώ και πάλι: Από
ποιον έπρεπε να τα εξασφαλίσετε; Από τη διαπραγµάτευση µε
τους θεσµούς; Εδώ κινδυνέψατε για 600 εκατοµµύρια για τους
συνταξιούχους να τινάξετε όλη τη διαπραγµάτευση στον αέρα και
µου λέτε ότι δεν µπορείτε να βρείτε τα 25 εκατοµµύρια;

Βεβαίως το πιο ωραίο στην τροπολογία, κυρίες και κύριοι της
συµπολίτευσης κυρίως –και θα το διαβάσω και για τα Πρακτικά-
που πηγαίνετε στα κανάλια και επιχειρηµατολογείτε, όπως και
εδώ, ότι επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ όλοι οι κοινωνικοί δείκτες πήγαν
προς το καλύτερο, είναι –και διαβάζω επί λέξει την αιτιολογική έκ-
θεση, η οποία έχει βεβαίως και τις υπογραφές των Υπουργών της
Κυβέρνησης- το εξής: «Σύµφωνα µε την έρευνα εισοδήµατος και
των συνθηκών διαβίωσης των νοικοκυριών έτους 2015, διενεργη-
θείσα από την Ελληνική Στατιστική Αρχή –ΕΛΣΤΑΤ- ο κίνδυνος
φτώχειας για παιδιά ηλικίας 0-17 ετών ανέρχεται σε 26,6%, σηµει-
ώνοντας αύξηση κατά 1,1 ποσοστιαία µονάδα σε σχέση µε το
2014». 

Σε σχέση, δηλαδή, µε την προηγούµενη διακυβέρνηση, η δική
σας διακυβέρνηση οδήγησε σε αύξηση της παιδικής φτώχειας –
κάτι που οµολογείτε εδώ- κατά 1,1%. Και πολλές φορές έχετε,
αν θέλετε, το θράσος και λέτε ότι όλοι οι κοινωνικοί δείκτες επί
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων πήγαν προς
το καλύτερο. Είναι η πρώτη δηµόσια οµολογία και νοµίζω ότι
αυτό δεν χωρεί καµµιάς αµφισβήτησης. Δυστυχώς δεν έχετε πει-
στικά επιχειρήµατα. 
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Καλή τη πίστει, κυρία Υπουργέ, σας ζητώ να αποσύρετε την
τροπολογία και να την καταθέσετε µε έναν σωστό τρόπο, τον
οποίο να προβλέπει η κανονιστική διαδικασία, ώστε να µην υπάρ-
χουν αυτές οι σκιές. 

Και έρχοµαι πολύ σύντοµα στις τροπολογίες.
Όσον αφορά την τροπολογία για τους πυροσβέστες, νοµίζω ότι

είναι µια άλλη απόδειξη κακού χειρισµού από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης, όσον αφορά τον προγραµµατισµό στο ζήτηµα των
προσλήψεων και βεβαίως, κατά τη γνώµη µας, όπως είπαν κι άλλοι
οµιλητές, δεν αποτελεί λύση, αλλά έναν εµπαιγµό και µια κοροϊδία
προς τους χιλιάδες εργαζοµένους. 

Νοµίζω ότι κι άλλοι συνάδελφοι -όχι µόνο από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, αλλά και από άλλα κόµµατα- ανέδειξαν ότι είχατε όλον τον
απαραίτητο χρόνο ακριβώς για να προχωρήσετε στα προεδρικά
διατάγµατα που απαιτούσε ο ν.4249/2014, ώστε να µην χρειάζον-
ταν αυτήν τη στιγµή αυτές οι εµβαλωµατικές διαδικασίες, προκει-
µένου να ικανοποιήσετε -ή να νοµίζετε ότι ικανοποιείτε- αυτούς
τους ανθρώπους. 

Αν πιστεύετε ότι µπορείτε να φέρετε µε κάποιον άλλο τρόπο µια
οριστική και δίκαιη λύση του ζητήµατος, εµείς είµαστε εδώ να τη
συζητήσουµε και βεβαίως και να τη στηρίξουµε. 

Όσον αφορά την τροπολογία για τις προκαταβολές των προµη-
θευτών ηλεκτρικής ενέργειας -για την οποία επίσης είµαστε αρ-
νητικοί-, πραγµατικά δεν ξέρει κανείς τι να πρωτοθαυµάσει από τη
σύνταξη της τροπολογίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Για παράδειγµα, αναρωτιέµαι τι θα πει «προκαταβολές έναντι

ληξιπρόθεσµων οφειλών». Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν προκαταβάλλονται, αλλά ρυθµίζονται. 

Δεύτερον. Μπορείτε να προκαταβάλλετε οφειλές σε ιδιώτη µε
βάση το δηµόσιο λογιστικό; Εδώ ένα απλό ταξίδι κάνει κάποιος
από την Κυβέρνηση, Υπουργός ή ακόµα και ο Πρωθυπουργός, και
πρέπει τα ταξιδιωτικά έγγραφα και όλες οι δαπάνες να πληρώνον-
ται εκ των υστέρων. Έρχεστε, λοιπόν, εσείς προκαταβολικά να
πληρώσετε ιδιωτικές εταιρείες και καλείστε µε αυτόν τον τρόπο
να προασπίσετε το δηµόσιο συµφέρον; 

Τρίτον, τι υποχρεώσεις έχετε ήδη δηµιουργήσει προς αυτές τις
εταιρείες; Πότε προλάβατε; Νοµίζω ότι θα έπρεπε να µας το απαν-
τήσετε. 

Όσον αφορά την τροπολογία Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ –βέβαια
δεν έχει µιλήσει ακόµα η κυρία Υπουργός αν την κάνει δεκτή, αλλά
θα κάνω µια αναφορά-, θα ήθελα να µου πείτε κάτι. Βεβαίως εδώ
θα έπρεπε να είναι ο αρµόδιος Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο
άµεσα ενδιαφερόµενος, για να µας πει αν κάνει δεκτή ή όχι την
τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. 

Δυστυχώς, όµως, για άλλη µια φορά εκµεταλλεύεστε ένα εξαι-
ρετικά ευαίσθητο θέµα για να περάσετε µια διοικητική διαδικασία
που παρεκκλίνει από κάθε έννοια δικαίου και διαφάνειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιπλέον λέτε ότι οι δαπάνες γι’ αυτές τις δράσεις καλύπτονται
από τις πιστώσεις του Ταµείου Ασύλου. Έχετε συνεννοηθεί µε τα
αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης γι’ αυτό ή προβλέπεται
και γι’ αυτό διαγωνιστική διαδικασία; Είναι το ΥΠΕΘΑ δικαιούχος
του Ταµείου Ασύλου ή όχι; 

Θα ήθελα απαντήσεις επί αυτών των αιτηµάτων και των ερωτη-
µάτων, γιατί νοµίζω ότι θα πρέπει να ακουστούν σ’ αυτήν την Αί-
θουσα και να καταγραφούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεφαλο-
γιάννη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Ιωάννης Αϊβατίδης. Μετά θα µιλήσει ο κ. Μαντάς και θα
κλείσουµε. 

Ορίστε, κύριε Αϊβατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω µε κάποια ζητήµατα που αφορούν αυτό καθαυτό

το εισαχθέν σχέδιο νόµου για το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτω-
τών, αλλά και για το Εθνικό Μητρώο των Ιδιωτικών Φορέων Κοι-
νωνικής Φροντίδας. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει να συµπεριληφθεί στις σχετικές διατά-
ξεις και συγκεκριµένα στο άρθρο 2, παράγραφος 4 εδάφιο δδ’ και
στο άρθρο 3, παράγραφος 6 εδάφιο γ’ ότι δεν θα µπορεί κάποιος
να εντάσσεται στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών εάν διώκε-
ται για οιαδήποτε κακουργηµατική πράξη. 

Αυτό το λέµε, διότι, όπως είναι διατυπωµένο το άρθρο, µπορεί,
για παράδειγµα, κάποιος ο οποίος διώκεται για ανθρωποκτονία εκ
προθέσεως να συµπεριληφθεί στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορ-
τωτών. 

Μία δεύτερη παρατήρηση αφορά, επίσης, το άρθρο 3 και συγ-
κεκριµένα στην παράγραφο 4 γ’ για την εγγραφή µέσω ηλεκτρο-
νικού συστήµατος και τη µη υποχρέωση υποβολής άµα τη αιτήσει
των δικαιολογητικών. Πιστεύω ότι µπορεί να βρεθεί µία ειδική ηλε-
κτρονική φόρµα, έτσι ώστε να αποστέλλονται άµα τη αιτήσει τα
δικαιολογητικά των ενδιαφεροµένων.

Όσον αφορά στο Κεφάλαιο Β’, πράγµατι είναι σηµείο των και-
ρών, απαράδεκτο, ενδεχοµένως και αντισυνταγµατικό, ότι εκχω-
ρούνται υποχρεώσεις ζωτικής σηµασίας του ελληνικού κράτους
σε ιδιωτικούς φορείς. Ειδικά αναφέροµαι στις µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις. Θα πρέπει να υπάρξει ρητή πρόβλεψη –βάσει του σχε-
δίου που έχει εισαχθεί, δεν υπάρχει κάτι τέτοιο, ίσως µπορεί να
προστεθεί είτε τώρα είτε σε δεύτερο χρόνο- για µη κυβερνητικές
οργανώσεις ή ιδιωτικούς φορείς κοινωνικής φροντίδας, για να µην
το εξειδικεύσουµε, που έχουν ύποπτη αντεθνική δραστηριότητα
ή παράνοµη δραστηριότητα, όπως την κατήγγειλε ο Υπουργός
Εξωτερικών, ο οποίος µάλιστα παρέπεµψε ενώπιον της εισαγγε-
λικής αρχής σαράντα τρεις µη κυβερνητικές οργανώσεις για πα-
ράνοµη δραστηριότητα. Είναι θέµατα, λοιπόν, τα οποία η
Κυβέρνηση θα πρέπει να τα δει πολύ σοβαρά.

Όσον αφορά στην τροπολογία για τη θέσπιση προγράµµατος
για τα σχολικά γεύµατα, αυτή αποτελεί ένα ηµίµετρο. Παρ’ ότι εµ-
φανίζεται ως µία αιφνίδια ανάγκη, αυτό δεν ισχύει. Αυτή η δήθεν
αιφνίδια ανάγκη έχει ένα και µόνο έρεισµα στο νοµοθετικό έργο
της Κυβέρνησης και αυτό είναι η απευθείας ανάθεση, δηλαδή η
πάγια πρακτική της δήθεν αιφνίδιας κινητοποίησης της Κυβερνή-
σεως για τη λήψη ενός µέτρου.

Η απευθείας ανάθεση σε κάθε περίπτωση είναι κατακριτέα και
ύποπτη, θα έλεγα. Εποµένως, καταψηφίζουµε την τροπολογία για
τα σχολικά γεύµατα µε το σκεπτικό που προανέφερα.

Καταψηφίζουµε, επίσης, την τροπολογία που αφορά στους πυ-
ροσβέστες επί θητεία πενταετούς υποχρέωσης και είµαστε κά-
θετα αντίθετοι σ’ αυτό το απαράδεκτο καθεστώς της εκλογικής
οµηρίας κοινωνικών οµάδων. Στο πλαίσιο αυτής της τακτικής, η
Κυβέρνηση εισήγαγε τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Η Χρυσή Αυγή, επειδή ακριβώς αυτή η τροπολογία αποτελεί ένα
γνήσιο ηµίµετρο, ένα µνηµείο εµπαιγµού της συγκεκριµένης κοι-
νωνικής οµάδας, ένα ακόµα δείγµα της ερµαφρόδιτης εντιµότη-
τας που έχει επιδείξει στο παρελθόν, κατά Αλέξιο Μητρόπουλο,
τον τέως Αντιπρόεδρο της Βουλής, κατέθεσε συγκεκριµένη τρο-
πολογία η οποία λύνει –ή θα µπορούσε να λύσει- οριστικά το θέµα
των πυροσβεστών. Αυτή είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 922
και ειδικό αριθµό 80. 

Θα αναγνώσω δύο αποσπάσµατα προκειµένου να καταστεί
σαφές για ποιο λόγο η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει την υπουργική
τροπολογία ως γνήσιο ηµίµετρο –υποκριτικό, µάλιστα- και εισάγει
τη συγκεκριµένη τροπολογία, προκειµένου να επιλυθεί αυτό το
µείζον πρόβληµα.

«Πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης, τουλάχιστον απόφοι-
τοι λυκείου, µετά τη συµπλήρωση της πενταετούς υπηρεσίας µπο-
ρούν να παραµείνουν µόνιµα στο Πυροσβεστικό Σώµα, ύστερα
από αίτησή τους, εντασσόµενοι στο µόνιµο Πυροσβεστικό προ-
σωπικό µε το βαθµό του Πυροσβέστη, εφόσον κριθούν ικανοί από
το αρµόδιο Πρωτοβάθµιο Συµβούλιο Πυροσβεστών. Όσον αφορά
δε στους ήδη υπηρετούντες Πυροσβέστες πενταετούς υποχρέω-
σης, εντάσσονται αυτοδίκαια από 1η Φεβρουαρίου του τρέχοντος
έτους στο µόνιµο προσωπικό του Πυρο- σβεστικού Σώµατος, κα-
ταλαµβάνοντας νέες οργανικές θέσεις που θα συστηθούν µε Προ-
εδρικό Διάταγµα, µε ταυτόχρονη βέβαια κατάργηση των
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ισάριθµων οργανικών θέσεων της ειδικής κατηγορίας από όπου
προέρχονται».

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στην περιρρέουσα οι-
κονοµική ατµόσφαιρα, για να αντιληφθεί ο ελληνικός λαός σε ποια
κατάσταση έχει περιέλθει οικονοµικά η χώρα, ο Έλλην πολίτης µε
ευθύνη των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του
ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Τα χρέη προς την εφορία
και τα ταµεία βρίσκονται πραγµατικά εκτός ελέγχου. Η υπερφο-
ρολόγηση των τελευταίων ετών έχει διογκώσει τα ληξιπρόθεσµα
χρέη προς εφορίες και ασφαλιστικά ταµεία. Είναι συνολικά 115 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 95 δισεκατοµµύρια ευρώ
αφορούν τις εφορίες και τα 20 δισεκατοµµύρια τα ασφαλιστικά
ταµεία.

Φέτος τα χρέη προς την εφορία αναµένεται να αυξηθούν περαι-
τέρω, µάλιστα µε ρυθµό πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ τον
µήνα. Προ της κρίσεως, το έτος 2010, το ποσοστό είσπραξης των
φόρων και προστίµων ήταν περίπου 75%. Τώρα, όµως είναι µόνο
45%. Οι νέες συντάξεις του δηµοσίου θα µειωθούν περίπου 15%
µε 18%. Τα δε νέα χρέη του ελληνικού δηµοσίου προς τους προ-
µηθευτές θα φθάσουν το ύψος των 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Αυτά, βέβαια, είναι νοσηρά προϊόντα της δήθεν αριστερής, πλην
όµως νεοφιλελεύθερης ακραίας πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ. 

Εδώ θα έλθω στην περιγραφή ενός ψυχολογικού φαινοµένου,
το οποίο επονοµάζεται «good cop, bad cop», ο καλός και ο κακός
αστυνοµικός. Στη διαδικασία της αξιολόγησης, η οποία είναι εν
εξελίξει, διαπιστώνουµε ότι ο κακός διαπραγµατευτής από την
πλευρά των θεσµών, ο Σόιµπλε, τονίζει εµφατικά και προσβλητικά
-είναι δεδοµένο αυτό-, ότι οι Έλληνες ζουν πάνω από τις δυνατό-
τητες τους. Απειλεί δε µε Grexit µε την πρώτη ευκαιρία. 

Από την άλλη πλευρά είναι ο Μοσκοβισί, ο καλός αστυνοµικός,
ο «καλός» διαπραγµατευτής, ο οποίος ήλθε στην Ελλάδα, είπε ότι
η ελληνική οικονοµία πάει καλύτερα και έχουν ληφθεί ενθαρρυν-
τικά µέτρα. Αυτή η τακτική η οποία έχει προ δεκαετιών υιοθετηθεί
από την CIA και φαίνεται ότι µετέρχονται και οι θεσµοί στην τρέ-
χουσα χρονική περίοδο, προϋποθέτει ανωριµότητα του υποκειµέ-
νου της ανάκρισης ή διαπραγµάτευσης.

Πράγµατι, ο Πρωθυπουργός µας, ο Αλέξης Τσίπρας, ο Έλλην
Πρωθυπουργός είναι ένας ανώριµος διαπραγµατευτής. Αυτό το
έχουν αντιληφθεί οι θεσµοί, γι’ αυτό και τον πιέζουν µε το συγκε-
κριµένο σύστηµα. Βέβαια, κάποιες στιγµές αποσπασµατικά, προ-
σπαθεί να δηµιουργήσει κάποια αντίµετρα σε αυτό το σύστηµα
πίεσης που υφίσταται, κινούµενος όµως, πάλι προς τη λανθασµένη
κατεύθυνση, διότι δεν θα πρέπει, δεν συνάδει µε την ιδιότητα του
Πρωθυπουργού, να θίγονται υπολήψεις, ακόµα κι αν αυτή η πα-
ρατήρηση αφορά τον Βόλφανγκ Σόιµπλε.

Για τη µνηµονιακή εξαθλίωση του ελληνικού λαού είναι από κοι-
νού συνυπεύθυνες οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, όπως προείπα, αλλά και των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Ειδικά, όµως, το τρίτο µνηµόνιο, αυτό που υπέγραψε ο Αλέξης
Τσίπρας, είναι το πλέον εθνοφθόρο. Αναγνώρισε πλήρως το δη-
µόσιο χρέος της χώρας. Υποχρέωσε µε την υπογραφή του τις µελ-
λοντικές κυβερνήσεις να δεσµεύονται για την αποπληρωµή του.
Τέλος, µέσω του υπερταµείου ενεχυρίασε τη δηµόσια περιουσία,
τον πλούτο της Ελλάδος. 

Μόνο η Χρυσή Αυγή εγγυάται την αποδέσµευση απ’ αυτά τα
εθνοφθόρα, τα εθνοκτόνα µνηµόνια. Εγγυάται µία εθνική αναγέν-
νηση µε µία εθνοκεντρική κυβέρνηση της Χρυσής Αυγής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
τελευταίο εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, τον κ. Χρήστο
Μαντά, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση επί του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι
δείχνει πολλά σηµεία σύγκλισης και άρα δεν θέλω να ασχοληθώ
µ’ αυτό το θέµα. Άλλωστε ο εισηγητής µας και οι οµιλητές από τη
δική µας πλευρά έχουν αναλύσει πλήρως τα ζητήµατα.

Θέλω να ξεκινήσω, κυρίες Υπουργοί, λέγοντας ότι έχω συνυπο-
γράψει µία βουλευτική τροπολογία. Σας λέω να µην την κάνετε
αποδεκτή, προκειµένου να κάνουµε τις όποιες διορθώσεις χρει-

άζονται, έτσι ώστε να είναι σαφή τα πράγµατα και να µην υπάρχει
ούτε η παραµικρή δυνατότητα να παρερµηνευτεί. 

Είναι απολύτως προφανές ότι η δική µας προσπάθεια, έχοντας
µία εµπειρία του πεδίου ειδικά στο θέµα των ασυνόδευτων προ-
σφυγόπουλων, ήταν να πάµε πολύ γρήγορα -γιατί οι ανάγκες είναι
πράγµατι επείγουσες- στη συνδροµή του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και των µηχανισµών του που έδωσε δείγµατα γραφής και
στην πρώτη περίοδο της κρίσης, συµβάλλοντας πολύ στη δηµι-
ουργία των ανοικτών κέντρων φιλοξενίας. Η προσπάθειά µας ήταν
να πάµε γρήγορα σ’ αυτό και να αποκαταστήσουµε δοµές που έχει
το κράτος για τα προσφυγόπουλα, αλλά και µε µια προοπτική,
διότι παραλάβαµε µηδέν δοµές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Ήµασταν ως χώρα απροετοίµαστοι και κανένας δεν είχε σκεφτεί
αυτό το ενδεχόµενο που προφανώς υπήρχε. 

Συνεπώς, προτείνω να µη γίνει αποδεκτή η τροπολογία, να τη
δούµε καλύτερα, να συµβάλουµε κι εµείς µε την εµπειρία µας, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να κάνουµε το καλύτερο δυνατό πολύ γρή-
γορα και πολύ αποτελεσµατικά και µε µία προοπτική για τις υπο-
δοµές, επειδή έχουµε ένα κτηριακό απόθεµα απίστευτο ως
δηµόσιο. Δεν το έχουµε δει ποτέ για δεκάδες χρόνια. Ζούσαµε σε
άλλες καταστάσεις, σε άλλες εποχές. Εν πάση περιπτώσει, να το
κάνουµε έτσι. Το ένα είναι αυτό.

Το δεύτερο είναι ότι θα ήθελα να κάνω µία αναφορά σε ζητή-
µατα που µπήκαν ιδιαίτερα από την πλευρά των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων για την επικαιρότητα, αλλά και σε ζητήµατα που
έχουν να κάνουν πιο ειδικά µε τα θέµατα του αρµόδιου Υπουρ-
γείου που βρίσκεται σήµερα εδώ. 

Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι κάποιοι σ’ αυτή την Αίθουσα –και εννοώ
κυρίως τις πολιτικές δυνάµεις που κυβέρνησαν τη χώρα αυτές τις
δεκαετίες- εξακολουθούν να έχουν µία ιδιοκτησιακή αντίληψη για
τη διακυβέρνηση της χώρας. Δεν µπορεί να τους φύγει αυτός ο
πυρήνας, αυτή η κατάσταση την οποία για πρώτη φορά ζουν, διότι
όλα αυτά τα χρόνια από τη Μεταπολίτευση και µετά, αλλά και πριν
από τη Μεταπολίτευση –δεν λέω για τα χρόνια της δικτατορίας,
είναι µια άλλη ιστορία αυτή- αυτές οι πολιτικές δυνάµεις κυριαρ-
χούσαν στον τόπο µας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ε, τώρα κάπως έχει αλλάξει το πράγµα, τουλάχιστον για τη
χώρα µας. 

Εδώ θέλω να πω ότι δίνουµε µία µάχη πολύ µεγάλων διαστά-
σεων, έχοντας µία ευθύνη, σε µία πάρα πολύ δύσκολη στιγµή την
οποία αναλάβαµε, έχοντας πλήρη γνώση και του επώδυνου συµ-
βιβασµού που κάναµε και των επιπτώσεών του και προσπαθούµε
µε νύχια και µε δόντια –πραγµατικά προσπαθούµε και οι άνθρωποι
το καταλαβαίνουν αυτό, η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία το αντι-
λαµβάνεται αυτό- να στήσουµε ξανά στα πόδια της τη χώρα, µε
την κοινωνία όρθια, µε την κοινωνική πλειοψηφία όρθια. Προσπα-
θούµε να αποµονώσουµε όσο γίνεται αυτές τις ακραίες φωνές,
εντός κι εκτός, οι οποίες θέλουν πραγµατικά να µας αποδοµήσουν
και να αποδοµήσουν την ελπίδα, να µας βάλουν στο ίδιο κάδρο.
Όχι. Δεν µπαίνουµε στο ίδιο κάδρο. Δεν θα πάρουµε. Θα συνεχί-
σουµε. Αυτό θα κριθεί στον ιστορικό χρόνο. Δεν θα κριθεί ούτε
τον πρώτο χρόνο ούτε τον δεύτερο χρόνο. Έχουµε πολλά ακόµη
επεισόδια να δούµε σε αυτήν τη διαδροµή. Δεν θα κριθεί. 

Να έχετε –και απευθύνοµαι σε όλες τις πλευρές της Βουλής,
και στην Αριστερά και στο ΚΚΕ- µία ιστορική άποψη για το πώς γί-
νονται τα πράγµατα. Κι εµείς θα θέλαµε πάρα πολύ εύκολα και
γρήγορα -και είχαµε αυταπάτες, δεν διστάζουµε να το παραδε-
χτούµε- να γίνουν όλα τα πράγµατα αυτόµατα, να µονιµοποιηθούν
όλοι οι άνθρωποι που καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες του
δηµοσίου, να µπορέσουµε να ανατάξουµε µία κατάσταση σε πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα. Θα θέλαµε. Δεν µπορούµε να το κά-
νουµε µε τους ρυθµούς που θα θέλαµε. Όχι, όµως, από πάνω να
λέτε ότι είτε πάµε σε άλλη κατεύθυνση και ξεπουλήσαµε είτε κά-
νουµε τα ίδια. Ε, όχι. Δηλαδή, αυτό το παραµύθι δεν έχει καµµία
βάση. Θα γίνω πολύ συγκεκριµένος. 

Είχαµε ή δεν είχαµε το 2010 ταµειακό πλεόνασµα 2,25 δισεκα-
τοµµύρια στα ασφαλιστικά ταµεία; Το 2015 παραλάβαµε ναι ή όχι
ταµειακό έλλειµµα 1,3 δισεκατοµµύρια; Πώς έγινε αυτή η κατά-
σταση; Παραλάβαµε µία χώρα κατεστραµµένη, ναι ή όχι; Χάσαµε
25% από τον πλούτο της χώρας µέσα στα χρόνια του µνηµονίου
ή φέραµε εµείς το Νοµισµατικό Ταµείο και τα µνηµόνια; 
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Για να µην κάνουµε πλάκα, ας πούµε εδώ σε αυτήν την Αίθουσα:
Το 2010 έως το 2014 στο ΙΚΑ µειώθηκαν περίπου 20% οι ασφαλι-
σµένοι. Γιατί; Διότι εκτοξεύτηκε η ανεργία από το 10% στο 26%-
27%. Τα ταµεία έχασαν 13 δισεκατοµµύρια από το PSI. Τα έχασαν
ή δεν τα έχασαν; Για να συνεννοηθούµε. Είχαµε έντεκα διαδοχικές
µειώσεις συντάξεων ή µήπως εµείς τις δηµιουργήσαµε;

Ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, για την οποία κάποιοι δηλώνουν
αµετανόητοι. Ξέρετε τι θα σήµαινε αυτό; Τουλάχιστον 30% ορι-
ζόντια µείωση των επικουρικών συντάξεων και εκατόν εξήντα χι-
λιάδες συντάξεις κολληµένες από το 2013. Μέσα σε έναν χρόνο,
τον τελευταίο χρόνο, τις φέραµε στο µισό και µέχρι το τέλος του
2017 θα δώσουµε όλες τις συντάξεις. Τρελαινόµαστε από τη χαρά
µας γι’ αυτό; Όχι, γιατί έχουµε συνείδηση του πράγµατος. Ξέ-
ρουµε πόσο δύσκολο είναι το ασφαλιστικό σύστηµα. Ξέρουµε ότι
αν δεν ανατάξουµε, κυρίως, στον τοµέα της απασχόλησης τα θέ-
µατα, δεν πρόκειται να έχει κανένα ασφαλιστικό σύστηµα ουσια-
στική προοπτική. 

Όµως, µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες, εκεί που µας έλεγαν:
«Κόψτε 20% τις συντάξεις οριζόντια», κάναµε ό,τι καλύτερο µπο-
ρούσαµε. Έχουµε κάνει λάθη. Έχουµε αδυναµίες. Έχουµε δυσκο-
λίες. 

Δεν λέγατε από το πρωί µέχρι το βράδυ ότι ο ΕΦΚΑ δεν θα γίνει
ποτέ; Το καταφέραµε µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Έχει δυσκολίες, ναι έχει δυσκολίες. 

Μην αγνοείτε, όµως, ότι 80% των ασφαλισµένων του ΟΑΕΕ έχει
χαµηλότερες εισφορές και αυτό όχι θεωρητικά, από τα στοιχεία
των ειδοποιητηρίων που πήγαν ή ότι από τις τετρακόσιες σαράντα
χιλιάδες αγρότες οι τετρακόσιες χιλιάδες έχουν την κατώτερη
ασφαλιστική εισφορά ή ότι δεν θα υπήρχε αγροτική σύνταξη αν
δεν βλέπαµε και δεν αντιµετωπίζαµε αυτό το θέµα στην ουσία του.

Ξαναλέω. Ούτε όλα τα κάναµε τέλεια ούτε όλα τα κάναµε
σωστά. Έχουµε λάθη, παραλείψεις, αδυναµίες. Έχουµε µία κα-
τεύθυνση, όµως, και αυτή δεν µπορεί να την αγνοεί κανένας και
έχουµε µία ριζικά διαφορετική πολιτική από όλα όσα πέρασαν και
γνώρισε ο ελληνικός λαός αυτά τα χρόνια. Δεν µηδενίζουµε προ-
σπάθειες που έγιναν. Προς Θεού το έχουµε πει, αλλά όχι και έτσι!

Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γνωρίζουµε πάρα πολύ
καλά όλες και όλοι σε αυτήν την Αίθουσα ότι η χώρα βρίσκεται σε
µία κρίσιµη κατάσταση -το συνειδητοποιούµε- κρίσιµη διαπραγ-
µάτευση. Εδώ δεν υπάρχουν µισά λόγια.

Κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, εσείς δεν λέγατε διά
του Αντιπροέδρου σας, ναι ή όχι, να µην κλείσει ποτέ η αξιολόγηση
για να πάµε σε εκλογές; Πόσο υπεύθυνη, δηλαδή, ήταν αυτή η
στάση, για να καταλάβουµε; Πόσο υπεύθυνη;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ε, όχι εσείς για υπευθυνότητα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κοιτάξτε. Να ακούτε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Και εσείς να ακούτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν σας έχω διακόψει, να ακούτε, λοιπόν.

Πόσο υπεύθυνη ήταν αυτή η στάση, για να καταλάβουµε.
Έχει γίνει πιο ανοικτή διαπραγµάτευση σε αυτήν την χώρα από

αυτήν; Τι µας λέτε; Ή µήπως κάνετε ότι δεν ξέρετε τι ακριβώς πιέ-
σεις υπάρχουν και τι µέτρα απαιτούν; Για δικιά µας καθυστέρηση;
Κάνουµε πλάκα; Πού καθυστερήσαµε ακριβώς, για να καταλάβω.
Μήπως επειδή δεν είπαµε «ναι σε όλα» από την αρχή; 

Θέλετε ή όχι να επανέρθει το κοινοτικό κεκτηµένο στο επίπεδο
του εργατικού δικαίου; Η επεκτασιµότητα, η καλύτερη, η ευνοϊκό-
τερη ρύθµιση, η επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων;
Θα το πείτε ή θα λέτε γενικώς «εµείς είµαστε υπέρ της ελεύθερης
οικονοµίας, της ελεύθερης συνδιαλλαγής ανάµεσα στους εργα-
ζόµενους και στους εργοδότες»; 

Προσπαθείτε να κρυφτείτε, αλλά δεν κρύβεστε, δεν µπορείτε
να κρυφτείτε, γιατί έχετε καθαρά µεροληπτική πολιτική υπέρ των
λίγων. Αυτοί ήσασταν πάντα, εκεί θα είστε. Και µε τη δική µας την
προσπάθεια, που ξαναλέω για µια ακόµη φορά πως ούτε πανηγυ-
ρίζουµε ούτε για success story λέµε, αλλά πώς να το κάνουµε δύο
χρόνια τα πιο σκληρά, το 2015 και το 2016, διαψεύσαµε τις προ-
βλέψεις. Πώς θα γίνει; Αυτό είναι µία πραγµατικότητα. Καλή; Λι-
γότερο καλή; Είναι µία πραγµατικότητα, όµως. Με δυσκολίες; Με
δυσκολίες. Με προβλήµατα; Με προβλήµατα.

Θέλω να πω ότι εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιδιώκουµε
σαφέστατα µια πολιτική συµφωνία στο επόµενο Eurogroup. Ερ-

γαζόµαστε εντατικά σε αυτήν την προσπάθεια για ένα αποτέλεσµα
που θα είναι δηµοσιονοµικά ουδέτερο, που δεν θα φέρει νέα λιτό-
τητα, δεν θα αναπαράγει αυτόν τον κύκλο.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά όλοι -και τα συζητάµε όλοι µαζί- ότι
έχουµε απέναντι µας δυνάµεις της ακραίας λιτότητας και γι’ αυτό
πρέπει να χτίσουµε ως χώρα και ως πολιτικές δυνάµεις, λέω εγώ,
µία δυνατότητα και µία πολιτική τέτοια που να αντιµετωπίσουµε
ακραίες απαιτήσεις που δεν δέχονται ούτε καν τα νούµερα.

Ε, πώς θα γίνει δηλαδή; Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Άφησε ένα
µικρό παραθυράκι ο κ. Τόµσεν και είπε: «τον Μάιο θα το ξανασκε-
φτούµε». Είναι ή δεν είναι κοντά στο 2% το πρωτογενές πλεόνα-
σµα; Αυτό είναι πρωτοφανές. Να το βλέπει κανένας µπροστά του
και να λέει τι γίνεται. 

Πέρι αυτού, λοιπόν, πρόκειται. Και νοµίζω ότι και στο επίπεδο
της χώρας και στο επίπεδο της Ευρώπης οφείλουµε -και εργαζό-
µαστε, επίσης, σε αυτή την κατεύθυνση- να οικοδοµήσουµε ένα
µέτωπο λογικής, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός χθες. Κινήσεις
λογικής. 

Να συνεχίσουµε, ως Αριστερά, την προσπάθειά µας και στη
χώρα και στην Ευρώπη και για ανατροπή των πολιτικών συσχετι-
σµών και για µία άλλη αρχιτεκτονική της Ευρώπης κι έναν διαφο-
ρετικό προσανατολισµό ενάντια στη λιτότητα, ενάντια στον
περιορισµό της δηµοκρατικής εκπροσώπησης και σε κάθε περί-
πτωση να σταµατήσουµε, να βάλουµε φρένο στα ναζιστικά και φα-
σιστικά µορφώµατα που ξεφυτρώνουν παντού και παίρνουν
δύναµη. 

Αυτόν τον αγώνα, αυτή την προσπάθεια κάνουµε και νοµίζω ότι
στο τέλος θα έχουµε ένα θετικό αποτέλεσµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Λαγκαδά.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να µιλήσω για τις
τροπολογίες.

Όσον αφορά τις δύο βουλευτικές τροπολογίες για το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ, εµείς επικοινωνήσαµε µε το Υπουργείο Υγείας και το Υπουρ-
γείο Υγείας θεωρεί ότι είναι εξαιρετικά ευρύ το πεδίο εφαρµογής
των προτεινόµενων διατάξεων και είναι απροσδιόριστες οι συνέ-
πειες. Εποµένως, στην παρούσα φάση δεν µπορούν να γίνουν δε-
κτές. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία για τη συνδροµή του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας στο πλαίσιο της προσφυγικής κρίσης, µετά και
από την παρέµβαση του Βουλευτή, του κ. Μαντά, δεν θα γίνει
δεκτή, προκειµένου να γίνουν οι απαραίτητες διορθώσεις, ώστε
να είναι πλήρως σύννοµη και πλήρως συµβατή και µε το ενωσιακό
δίκαιο. Παρ’ όλα αυτά, τη λογική αυτής της τροπολογίας υποστή-
ριξε και η Αναπληρώτρια Υπουργός. 

Δεν µπορεί να γίνει δεκτή ούτε η βουλευτική τροπολογία που
κατατέθηκε για την κατάργηση της παραγράφου 1, του άρθρο 15,
του ν.3938/2011. 

Εποµένως, όλες οι βουλευτικές τροπολογίες δεν γίνονται δε-
κτές. 

Μία κουβέντα ακόµη θέλω πω. Επειδή υπήρχαν αρκετές ανα-
φορές στους Βουλευτές που τοποθετήθηκαν ξανά για τα εργα-
σιακά, για το ασφαλιστικό, για τη διαπραγµάτευση, εξαρχής είπα
ότι η σηµαντικότερη λειτουργία του πολιτεύµατος, η νοµοθετική
λειτουργία, έχει µία σειρά από διαδικασίες που σκοπό έχουν να
την προφυλάξουν, να είναι δηλαδή τέτοια, µία νοµοθετική λειτουρ-
γία η οποία έχει περιεχόµενο σε σχέση µε το κάθε φορά υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο.

Προσπάθησα να το σεβαστώ αυτό. Κάποιες φορές παρέκκλινα
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και στις διαδικασίες των Επιτροπών και ενηµέρωσα και για την εξέ-
λιξη της αξιολόγησης και για τις θέσεις της Κυβέρνησης για τα
εργασιακά και έδωσα και κάποια στοιχεία για το ασφαλιστικό. Δεν
πρόκειται, όµως, να το επαναλάβω, γιατί επιµένω ότι η θέση αρχής
µας είναι ότι θα πρέπει αυτές οι διαδικασίες να γίνονται σεβαστές
ως τέτοιες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ. 
Έχουν ζητήσει τον λόγο, δι’ ολίγον, οι ειδικοί αγορητές και ει-

σηγητές. 
Η κ. Χριστοφιλοπούλου έχει τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζη-

τήσει πλέον να δευτερολογήσω. Δεν θα πάρω πολύ χρόνο.
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω στην κυρία Υπουργό ότι παρ’ όλα αυτά,

όµως, είθισται η Βουλή στη συζήτηση των νοµοσχεδίων –και αυτό
είναι πάγια κοινοβουλευτική πρακτική- να συζητά και ευρύτερα ζη-
τήµατα, ιδιαίτερα στην Ολοµέλεια και στις Επιτροπές πολύ λιγό-
τερο. 

Θέλω να κάνω µία διευκρίνιση προς την κ. Φωτίου, η οποία ανα-
ρωτήθηκε για την νοµοτεχνική µας βελτίωση. Αναφέροµαι, προ-
φανώς, στο γεγονός ότι η διαδικασίες σε ό,τι αφορά από ένα
επίπεδο και κάτω –εννοώ ποσό, επίπεδο χρηµατικό-, τις 60.000,
µπορεί να είναι συνοπτικές και σύννοµες και άρα, ταχύτερες.

Επειδή όµως αναφερθήκατε –και το κατανοώ- στον Δήµο Θεσ-
σαλονίκης, θα σας πω ότι θα µπορούσε κανείς να το δει σε επί-
πεδο δηµοτικού διαµερίσµατος, διά νοµοθεσίας πάντα, έτσι ώστε
να µπορείτε να πάτε µε γρήγορες διαδικασίες και να τελειώσετε
την πιλοτική φάση όπως πρέπει. Αυτό εννοούσα, γιατί µε ρωτή-
σατε.

Εάν δεν θέλετε να την κάνετε δεκτή, είναι δικαίωµά σας. Δεν
µπορώ εγώ να µπω στο τι θα αποφασίσετε. Αυτή είναι η θέση µας,
αυτό προτείνουµε. Περιµέναµε από εσάς κάποια θετικότερη αντι-
µετώπιση. Τι να κάνουµε; 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που τελικά δεν θα γίνει δεκτή,
εγώ τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, εκφράζω την ικανοποίησή µας
που δεν θα γίνει δεκτή από την Κυβέρνηση. Έχει γίνει µανιέρα εδώ
-άκουσα από την κυρία Υπουργό ότι σέβεται- τον τελευταίο καιρό
να έρχονται βουλευτικές τροπολογίες χωρίς έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους που ενέχονται δαπάνες και να γίνονται
διά της τεθλασµένης αποδεκτές από τους Υπουργούς. 

Και εγώ µπορώ να καταθέσω και όλοι οι Βουλευτές να καταθέ-
σουµε µία τροπολογία η οποία να είναι αδαπάνως. Πραγµατικά
µπορεί –όπως είπε τώρα η κυρία Υπουργός και εγώ το δέχοµαι-
να την κάνει αποδεκτή ως υπουργική πλέον και να τη φέρει νοµί-
µως διά της κανονικής οδού. Ας τη φέρει νοµίµως και να την εξε-
τάσουµε. Εµείς έχουµε κάποιες ενστάσεις. Όταν θα έρθει, θα τη
δούµε.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, έχουµε προκληθεί. Πραγµατικά, εκπλήσ-
σοµαι. Δεν ξέρω τι εννοούσε –ξέρετε, έχουµε και Απόκριες τώρα-
ο κ. Μαντάς. Εννοούσε ότι έχει πρόβληµα το PSI; Τότε γιατί η Κυ-
βέρνησή του και ο προϋπολογισµός που ψήφισε µιλάει µε τα κα-
λύτερα επαινετικά λόγια για το PSI; Γιατί αυτή η Κυβέρνηση –και
ορθώς έπραξε, απλώς λέω ότι είναι το Τριώδιο- πήγε στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο και υποστήριξε το PSI; Μας κοροϊδεύουν! Κο-
ροϊδεύουν τον ελληνικό λαό! Ξεχνούν ότι 2,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ είναι η επιπλέον επιβάρυνση του ασφαλιστικού µόνο από το
τρίτο µνηµόνιο και τη διαπραγµάτευση που έγινε. Το mail Χαρδού-
βελη και οι επικουρικές και η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος ήταν
απλά παιχνιδάκι.

Δεν είχα σκοπό να αναφερθώ σε αυτά, κύριε Πρόεδρε. Σας ζή-
τησα τον λόγο µόνο για διευκρινίσεις. Δεν µπορεί, όµως, να προ-
καλούµεθα. 

Αγαπητέ, συνάδελφε, κύριε Μαντά, εάν πραγµατικά θέλετε να
υπάρχει ένα κοινό µέτωπο για τη λιτότητα -διότι και εγώ θα βρί-
σκοµαι στο εξωτερικό µεθαύριο και µε την κ. Γεννηµατά έχουµε
σηκώσει πολλές φορές µαζί µε άλλους σοσιαλιστές τα θέµατα της
λιτότητας- θα πρέπει να αποφασίσουµε µε ποιον θα πάµε και ποιον
θα αφήσουµε. Γιατί δεν µπορεί, κύριε Πρόεδρε, αυτή η Κυβέρ-
νηση να πηγαίνει να επαιτεί στην κ. Μέρκελ –τους ξεχάσαµε τους
Μερκελιστές- και µετά να έρχεται εδώ να ψηφίζει και να εφαρµόζει

µέτρα Σόιµπλε και να µας το παίζει και Αριστερή και προοδευτική.
Γιατί θα τρελαθούµε εδώ µέσα! Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να
ακούγονται αυτά στην Αίθουσα και να µην έχουν απαντήσεις,
κυρία Υπουργέ.

Γι’ αυτόν τον λόγο πήρα δύο, τρία λεπτά επιπλέον για να απαν-
τήσω πολιτικά στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την κ.
Χριστοφιλοπούλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είχαµε σκοπό κάποιες πολιτικές αναφορές. Ορµώµενος,

όµως, από την τοποθέτηση του κ. Μαντά ο οποίος µας κάλεσε να
κατανοήσουµε την ιστορία, θέλω να πω το εξής.

Η ιστορία είναι πεισµατάρα, κύριε Πρόεδρε. Τουλάχιστον το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν µπορεί να δέχεται µαθήµατα
ιστορίας και κυρίως ως προς την ιστορική αποστολή που έχει για
να υπερασπίσει τα συµφέροντα της εργατικής τάξης, του λαού,
µέχρι τον τελικό σκοπό που είναι η ανατροπή της εξουσίας του κε-
φαλαίου.

Η ιστορία του ΚΚΕ δεν γράφεται στα γρανάζια της αστικής
εξουσίας την οποία υπηρετεί ο ΣΥΡΙΖΑ αυτή τη στιγµή µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο. Τρίβει τα χέρια του το σύστηµα, ο Σύνδε-
σµος Ελλήνων Βιοµηχάνων, οι µονοπωλιακοί όµιλοί γιατί τους
βγάζει, ολοκληρώνει όλη τη δουλειά που δεν πρόλαβαν να κάνουν
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Άλλωστε τα εύσηµα και τα συγ-
χαρητήρια που έχετε πάρει ως Κυβέρνηση, αµφιβάλλω εάν τα έχει
πάρει και κάποια άλλη.

Θα πρέπει να γνωρίζετε ότι την ιστορία την γράψαµε στα πεδία
των µαχών, τη γράψαµε στον Δηµοκρατικό Στρατό Ελλάδας, τη
γράψαµε σε όλους τους µετέπειτα κοινωνικούς και πολιτικούς
αγώνες. Τη γράφουµε µέχρι σήµερα. Δεν θα σταµατήσουµε, ούτε
θα υποκύψουµε µέχρι τον τελικό σκοπό.

Αυτό να είναι φανερό, να είναι καθαρό σε όλους σας.
Η Κυβέρνηση φάνηκε και από το νοµοσχέδιο ότι θέλει να υπη-

ρετήσει τις στοχεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις οδηγίες του
ΟΟΣΑ. Γι’ αυτό προετοιµάζει όλο το έδαφος και αυτό το νοµοσχέ-
διο όσον αφορά το µητρώο για τους φορτοεκφορτωτές ή για το
µητρώο για τις ΜΚΟ. Εντάσσονται µέσα σε ένα συνολικό σχέδιο
προετοιµασίας, προκειµένου οι µονοπωλιακοί όµιλοι να διεισδύ-
σουν σε χώρους υψηλής κερδοφορίας. Αυτοί οι χώροι υψηλής
κερδοφορίας είναι όντως ο χώρος των λιµανιών, συνολικά της
φορτοεκφόρτωσης, των µεταφορών και ιδιαίτερα στα λιµάνια για
τα οποία η κυρία Υπουργός δεν βρήκε να πει ούτε µία λέξη σε
σχέση µε αυτά που καταθέσαµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, για τις εξαιρέσεις, δηλαδή, που κάνει το νοµοσχέδιο στα λι-
µάνια του Πειραιά, της Θεσσαλονίκης, δώδεκα άλλων λιµανιών,
ευνοώντας την «COSCO» και την επικείµενη ιδιωτικοποίηση αυτών
των λιµανιών. Κουβέντα και για το εργασιακό καθεστώς που υπάρ-
χει εκεί, απολύτως τίποτα. 

Φυσικά, στην ίδια ρότα κινήθηκαν και τα υπόλοιπα κόµµατα, τα
οποία δεν είπαν απολύτως τίποτα ορµώµενοι βέβαια από το γεγο-
νός ότι υπήρχαν ένα σωρό τροπολογίες. Αλλά, τίποτα για την ταµ-
πακιέρα; Αποδεικνύεται, δηλαδή, ότι είναι σε µία κοινή γραµµή
πλεύσης απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα της Ευρωενωσιακής πο-
λιτικής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Τώρα σε σχέση µε τις τροπολογίες, στην τροπολογία 917, που
αφορά την επιχορήγηση από τον κρατικό προϋπολογισµό του
ΕΦΚΑ, του ΝΑΤ και του ΟΓΑ κάνετε µία νοµοτεχνική βελτίωση,
λέτε. 

Εµείς λέµε ότι δεν είναι νοµοτεχνική βελτίωση, αλλά είναι πολύ
ουσιαστική προσθήκη. Πιθανά σας ξέφυγε, αλλά δεν είναι απλά
νοµοτεχνική. Δηλαδή, προστίθεται στη φράση «η επιχορήγηση
από τον κρατικό προϋπολογισµό σύµφωνα µε τις παραγράφους
2 και 5 του άρθρου 2». Γιατί; Γιατί θέλετε να διασφαλιστεί µε αυτόν
τον τρόπο η πλήρης εφαρµογή του νόµου Κατρούγκαλου. Και
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι αυτό ο νόµος χωρίζει την εθνική
από την ανταποδοτική και λέει ότι η εθνική θα χρηµατοδοτείται
από τον κρατικό προϋπολογισµό κάτι που δεν το προβλέψατε στη
συγκεκριµένη τροπολογία. Αυτό, λοιπόν, που κάνετε ουσιαστικά
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έρχεται για να επιβεβαιώσετε σαν ασφαλιστική δικλίδα ότι ο κρα-
τικός προϋπολογισµός αφορά την εθνική έτσι ώστε να αποφύγετε
την παγίδα ο κρατικός προϋπολογισµός να χρηµατοδοτήσει και
ανταποδοτικές συντάξεις.

Σε σχέση µε την τροπολογία για τη µονιµοποίηση των πυροσβε-
στών πενταετούς θητείας νοµίζω ότι ήταν άκρως αποκαλυπτική η
τοποθέτηση του κ. Τόσκα, ο οποίος, ούτε λίγο ούτε πολύ, µας είπε
ότι «προσκρούουµε στους θεσµούς, είµαστε σε διαδικασία δια-
πραγµάτευσης». Άρα λοιπόν, το όλο ζήτηµα δεν είναι στα νοµοτε-
χνικά κωλύµατα, που µας είπε, που δικαιολογεί µε αυτόν τον
τρόπο τη συγκεκριµένη κυβερνητική, υπουργική τροπολογία, αλλά
το γεγονός ότι έχετε δεσµευθεί απέναντι στους εταίρους ακόµα
και σε χώρους που υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις και θα πρέ-
πει να καλυφθούν, ειδικά σε τόσο ευαίσθητους χώρους και το
απορρίπτετε αυτό.

Εµείς, λοιπόν, εκφράζουµε την αγωνία των πυροσβεστών, που
όλη την ηµέρα ήταν απ’ έξω και διαδήλωναν. Βέβαια, είναι ειληµ-
µένη η απόφασή σας να µην υιοθετήσετε την τροπολογία του ΚΚΕ
έτσι ώστε να λυθεί οριστικά -γιατί αυτό το ζήτηµα βάζει η τροπο-
λογία του ΚΚΕ- η οµηρεία αυτών των εργαζοµένων, να οµογενο-
ποιηθεί ο κλάδος, µόνιµη και σταθερή εργασία για όλους χωρίς
εξαιρέσεις και αστερίσκους, που έβαλαν ορισµένοι εδώ µέσα. Αλ-
λιώς αναλαµβάνετε τις ίδιες ευθύνες µε αυτές που είχαν και τα
προηγούµενα κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Συντυχάκη, ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε σχέση µε την τροπολογία για
τη δυνατότητα εξόφλησης ληξιπρόθεσµων οφειλών των φορέων
γενικής κυβέρνησης απ’ όλους τους προµηθευτές ηλεκτρικής
ενέργειας λέµε «όχι».

Εξήγησε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ότι αυτό απο-
τελεί στην ουσία ένα δωράκι για τους µονοπωλιακούς οµίλους και
τους προµηθευτές. Δωράκια, κέρδη, ευνοϊκά τιµολόγια και από
την άλλη, ενεργειακή φτώχια και αυξηµένες τιµές τιµολογίων και
το κόψιµο, βέβαια, των ρευµάτων σε ανέργους και εξαθλιωµένους. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει άλλη τροπολογία. Οι
άλλες δύο δεν έγιναν δεκτές, σε σχέση µε το ΚΕΕΛΠΝΟ και την
τροπολογία για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Αν και είχαµε
άποψη, αλλά εν πάση περιπτώσει, εφόσον αποσύρθηκαν, δεν έχω
να πω τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Κατσανιώτης, ειδικός αγορητής της Νέας Δηµοκρατίας έχει

τον λόγο για τρία λεπτά.
Κύριε Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Θα χρειαστώ και λιγότερο χρόνο,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, να χαιρετίσω την απόσυρση της τροπολογίας

από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Να πω ότι είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό και το θέµα των γευµάτων στα σχολεία. Δεν θα ήθελα και
δεν θα έπρεπε να έχει τίποτα να συζητήσουµε πέρα από τη στρα-
τηγική για το πώς θα γίνει. Δυστυχώς, η απευθείας ανάθεση ή οι
απευθείας αναθέσεις θα µείνουν πάνω και θα αφήσουν σκιά σε
αυτό.

Μιλώντας στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο θα πρέπει να του
εξηγήσω ένα πράγµα, ότι ο λαός µας λέει «δεν µπορείς να φυλάς
τσίλιες στον κλέφτη και να δίνεις χαµπέρια στον χωροφύλακα».
Δεν έχετε καταλάβει ότι είστε η τέταρτη µνηµονιακή κυβέρνηση.
Ή θα συγκρίνετε τα νούµερα της προηγούµενης κυβέρνησης και
αυτής ή θα είναι από το 2010 µέχρι σήµερα 27% η ανεργία όλη
δική σας. Αλλά δεν γίνεται. Ή µήλα µε µήλα ή αχλάδια µε αχλάδια. 

Δυστυχώς για σας, συγκρίνεστε µε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση από το 2012 µέχρι το 2014. Δυστυχώς, αυτή η σύγκριση δεν
είναι υπέρ σας. Ευτυχώς, το καταλαβαίνει και ο πολίτης. Ευτυχώς,
όλες οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν ότι ο κόσµος περνούσε καλύτερα
πριν δύο χρόνια είτε σας αρέσει είτε όχι. Άρα, ή θα είστε και θα
συγκρίνεστε από το 2010 µέχρι τώρα ή θα συγκρίνουµε το 2014
µε το 2016. Κάτι ενδιάµεσο δεν υπάρχει.

Το δεύτερο, που ήθελα να σας πω και να σας πληροφορήσω,
είναι ότι είστε Κυβέρνηση. Κρίνεστε γι’ αυτά, που κάνετε, και όχι
γι’ αυτά, που λέτε και θα κριθείτε µε την άλλη πρόταση για εξου-

σία, που θα κατατεθεί στον πολίτη. Το αν θα κλείσετε ή δεν θα
κλείσετε τη διαπραγµάτευση είναι στα χέρια σας. Θα έχετε όλη
την ευθύνη, αν την κλείσετε ή αν δεν την κλείσετε. Όλα τα µέτρα,
όταν την κλείσετε, θα τα φέρετε εσείς, θα έχουν τη δική σας σφρα-
γίδα.

Κλείνοντας, κυρία Υπουργέ, είπατε τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, τι δεν
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα σας θυµίσω ένα πράγµα, που έκανε, και αυτό
θα µείνει στην ιστορία. Έκλεισε τον ΟΓΑ. Κατέστρεψε την ύπαι-
θρο. Αυτό το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Η κ. Μεγαλοοικονόµου, εισηγήτρια της Ένωσης Κεντρώων έχει

τον λόγο.
Κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν θα αναφερθώ στις διατάξεις. Τις έχουµε εξαντλήσει. Απλώς

θέλω να αναφερθώ στις δύο τροπολογίες, την τροπολογία 918/76
σχετικά µε τους πυροσβέστες, στην οποία εµείς θα ψηφίσουµε
«παρών» και θα σας εξηγήσω. Διότι οι πυροσβέστες παραµένουν
σε ένα καθεστώς εγκλωβισµού, ενώ θα έπρεπε να καλύψουν τις
πάγιες ανάγκες. Είναι ένα πρόβληµα, που πρέπει να επιλυθεί, για
να εξευρεθεί µία µόνιµη λύση, αλλά θα πρέπει να υπάρξει πρώτα
µία αξιολόγηση, οπότε να δώσουµε µία οριστική λύση. Θεωρώ ότι
πρέπει να γίνει αξιολόγηση µέσω ΑΣΕΠ και να λάβουν πλέον τις
µόνιµες θέσεις τους. Το να τους δώσουµε µια παράταση τριών
ετών, θεωρώ ότι τους δίνουµε ένα χάπι. Οπότε ψηφίζουµε
«παρών».

Ως προς την τροπολογία 920/78 µε την πληρωµή οφειλών του
δηµοσίου προς τη ΔΕΗ. Θα την στηρίξουµε την τροπολογία, διότι
υπάρχει πρόβλεψη για προεξόφληση λογαριασµών πριν ακόµα
αυτά γίνουν απαιτητά. Αλλά όλα αυτά θα τα στηρίξουµε υπό τον
αδιαπραγµάτευτο όρο ότι η προεξόφληση γίνεται για να επωφε-
ληθεί το Δηµόσιο από τα κίνητρα και τις εκπτώσεις. Με καταλα-
βαίνετε; Αν, λοιπόν, πράγµατι το κράτος καταφέρει να πετύχει
εκπτώσεις στο κόστος του ηλεκτρικού ρεύµατος, αυτό θα σήµαινε
και την εξοικονόµηση δηµοσίου χρήµατος, οπότε αυτό είναι και
στόχος όλων µας. 

Σε µία εποχή που το δηµόσιο κάνει περικοπές ακόµη και από
αναγκαίες δαπάνες, είναι προφανές ότι τη στηρίζουµε και επιδιώ-
κουµε να γίνονται τέτοιες κινήσεις για όφελος του δηµοσίου, φτά-
νει το δηµόσιο να επωφεληθεί από αυτή τη µείωση. 

Ως προς τα σχολικά γεύµατα που είναι η τροπολογία 902/72 φυ-
σικά τη στηρίζουµε. Δεν υπάρχει περίπτωση να µην τη στηρίξουµε
για όφελος των παιδιών, αλλά θέλουµε να επεκταθεί όπως µας
έχετε υποσχεθεί, κυρία Υπουργέ, και σε µεγαλύτερο ποσοστό. Το
µόνο που δεν µας αρέσει είναι η απευθείας ανάθεση. Ελπίζουµε
να έχετε τον χρόνο να κάνετε διαγωνισµό, οπότε να καλυφθεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο κ. Στογιαννίδης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είχα σκοπό να δευτερολογήσω, αλλά ακούγοντας διάφορα

εδώ, θα πρέπει να πούµε και την αλήθεια. 
Ακούσαµε, λοιπόν, το πρωί από Βουλευτή και πρώην Υπουργό

της Νέας Δηµοκρατίας, σχετικά µε την τροπολογία για τους πυ-
ροσβέστες, ότι το θέµα θα µπορούσε να λυθεί σε δυο µήνες. Δη-
λαδή, τα δυο προεδρικά διατάγµατα θα µπορούσαν σε δυο µήνες
να υπογραφούν και να κλείσει οριστικά και να µονιµοποιηθούν οι
πυροσβέστες. 

Εγώ ρωτάω πολύ απλά: Το πρόβληµα το ήξεραν αυτοί οι άν-
θρωποι που ήταν και Υπουργοί µέχρι το 2015, αφού αυτοί θεω-
ρούνται επαγγελµατίες της Κυβέρνησης, ενώ εµάς µας κατηγο-
ρούν για ερασιτεχνισµό στη διακυβέρνηση της χώρας. Γιατί δεν
το ρύθµισαν εγκαίρως, όταν µπορούσαν και ήταν ικανότατοι; Ας
σταµατήσουν πια να κοροϊδεύουν τον κόσµο.

Βεβαίως, βρίσκονται σε εργασιακή οµηρία οι πυροσβέστες, δεν
το παραβλέπουµε. Απλώς ο αρµόδιος Υπουργός ο κ. Τόσκας δή-
λωσε ότι αυτή τη στιγµή µπορεί να γίνει αυτή η τροπολογία και
ίσως γρηγορότερα από τρία χρόνια να αποκατασταθούν και να γί-
νουν µόνιµοι οι πυροσβέστες. 
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Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, να εκµεταλλευόµαστε αυτούς τους
ανθρώπους, να ξεχνάµε κάποιοι που ήµασταν, γιατί Νέα Δηµοκρα-
τία και ΠΑΣΟΚ κυβέρνησαν. Αυτό το πρόβληµα διαιωνίζεται πε-
ρισσότερο από µια δεκαετία. Αυτή είναι η αλήθεια, δεν δηµιουργή-
θηκε σήµερα για να κατηγορούν το ΣΥΡΙΖΑ. Δεν φταίει για όλα ο
ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Παιδιά ήµασταν και άσπρισαν τα µαλλιά µας και τι ακούµε; Τη

θεωρία της καµένης γης. Όλοι βρήκαν καµένη γη σ’ αυτήν εδώ
την χώρα. Αν δεν µπορείτε να σταθείτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στο
ύψος των προεκλογικών σας δεσµεύσεων, αφήστε τα κροκοδείλια
δάκρυα και τις πίκρες και ότι λυπάστε, αλλά πρέπει να κάνετε το
«κακό», παραιτηθείτε. Τουλάχιστον, αφήστε τους άλλους να κυ-
βερνήσουν, οι οποίοι λένε στυγνά εντελώς ότι «εµείς θα κάνουµε
εκείνο που µας επιτάσσει το κεφάλαιο κ.λπ..».

Η «καρέκλα» όµως και η κονόµα είναι και στο δικό σας DNA. Άλ-
λωστε ζείτε ο ένας για τον άλλον, είστε γεννήµατα της ίδιας µή-
τρας, Δεξιά και Αριστερά. Είστε γεννήµατα της ίδιας µήτρας που
γέννησε τον Σµίθ, τον Φρίντµαν, τον Μαρξ, τον Μπεναρόγια. Τώρα
τι κάνετε; Παίζετε την κολοκυθιά. 

Σ’ αυτήν την Αίθουσα κατά καιρούς εµφανίστηκαν σε νοµοσχέ-
δια τα οποία ήταν άσχετα και εδώ δεν είδα σήµερα καθόλου πυ-
ροσβέστες. Γιατί; Φοβάστε να τους φέρετε σ’ αυτήν την Αίθουσα;
Δεν µπορούν να είναι εδώ τα συνδικαλιστικά τους όργανα τουλά-
χιστον να δουν ιδίοις όµµασι τι συµβαίνει σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα και παίζετε την κολοκυθιά στην πλάτη τους;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τόσοι πυρο-
σβέστες ήταν το πρωί, κύριε Κουκούτση!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεν καταλάβατε! Μπήκαν κάποιοι
οι οποίοι ήρθαν µέσω διαφόρων κοµµάτων. Τα συνδικαλιστικά
τους όργανα δεν ήταν εδώ. Ήταν τυχαίοι οι πυροσβέστες που
µπήκαν µέσα. 

Τέλος πάντων, εξυπηρετήστε τους πάντες, τις µειονότητες,
όποιους θέλετε, τη βάση σας, το κοινό που σας παρακολουθεί,
αυτούς που είχαν έρθει εδώ µε τα κοστουµάκια τους και τις γόβες. 

Όµως, βοηθήστε και το δικό µας κοινό, αυτούς που αγωνίζονται
να επιβιώσουν, τη φτωχολογιά, τους ανθρώπους που τρέχουν,
τους εργάτες, τους αγρότες, τους µικροεισοδηµατίες, γιατί αυτοί
στηρίζουν το εθνικιστικό κίνηµα, αυτοί θα το στηρίζουν και µε αυ-
τούς θα φτάσουµε εκεί που πρέπει.

Όσο για τους φτηνούς -δεν µπορώ να τους χαρακτηρίσω- χα-
ρακτηρισµούς που ακούµε για το κόµµα µας, την ιδεολογία µας
και την πίστη µας, δεν µας αγγίζουν πλέον καθόλου. Προχωράµε.
Πλέον η Χρυσή Αυγή είναι σε λεωφόρους και δεν φοβάται τί-
ποτα.

Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Εθνικό Μητρώο Φορ-
τοεκφορτωτών, Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής
Φροντίδας και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών,
Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς, το

άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
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ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, αρχικό άρθρο

12, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 11, αρχικό άρθρο 12, έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, αρχικό άρθρο
13, ως έχει;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 12, αρχικό άρθρο 13, έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 918 και ειδικό 76, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία

Υπουργό;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 918 και ειδικό 76 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 919 και ειδικό 77, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 919 και ειδικό 77 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 920 και ειδικό 78 ως έχει;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 920 και ειδικό 78 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών, Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνι-
κής Φροντίδας και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-
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κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Εθνικό Μητρώο
Φορτοεκφορτωτών, Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων Κοινωνι-
κής Φροντίδας και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής: 

«Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών, Εθνικό Μητρώο Ιδιωτι-
κών Φορέων Κοινωνικής Φροντίδας και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΘΝΙΚΟ ΜΗΤΡΩΟ ΦΟΡΤΟΕΚΦΟΡΤΩΤΩΝ (Ε.Μ.Φ.)

Άρθρο 1

1.α. Oι φορτοεκφορτωτικές εργασίες διακίνησης φορτίου Λι-
µένα ή Ξηράς, ανεξάρτητα από το νοµικό καθεστώς της χρήσης
του τόπου φόρτωσης και εκφόρτωσης των εµπορευµάτων ή
άλλων κινητών πραγµάτων, διενεργούνται από πρόσωπα που είναι
εφοδιασµένα µε τη βεβαίωση της περίπτωσης α’ της παραγράφου
2 του άρθρου 3.

β. Ως φορτοεκφορτωτικές εργασίες διακίνησης φορτίου στο Λι-
µένα, νοούνται η οργάνωση και διακίνηση των φορτίων µεταξύ των
πλοίων που µεταφέρουν το φορτίο και της ξηράς, είτε πρόκειται
για εισαγωγή και εξαγωγή είτε για διαµετακόµιση του φορτίου,
στην οποία συµπεριλαµβάνεται η επεξεργασία, διακίνηση και προ-
σωρινή αποθήκευση του φορτίου στον αντίστοιχο τερµατικό
σταθµό µεταφοράς φορτίου και η οποία σχετίζεται άµεσα µε τη
µεταφορά του φορτίου, µε την εξαίρεση της αποθήκευσης, της
αποσυσκευασίας, της ανασυσκευασίας ή κάθε άλλης υπηρεσίας
προστιθέµενης αξίας που σχετίζεται µε το διακινούµενο φορτίο
(αποθηκευτικοί χώροι των εταιρειών).

γ. Ως φορτοεκφορτωτικές εργασίες διακίνησης των φορτίων
στην Ξηρά, νοούνται η οργάνωση και διακίνηση των εξειδικευµέ-
νων και ειδικών ή επικίνδυνων φορτίων από το σηµείο εναπόθεσης
ή αποθήκευσης προς τα µεταφορικά µέσα και από τα µεταφορικά
µέσα στους χώρους εναπόθεσης και αποθηκευσης (Κεντρικές
αγορές, Εµπορευµατικοί Σταθµοί), µε την εξαίρεση της αποθήκευ-
σης, της αποσυσκευασίας, της ανασυσκευασίας ή κάθε άλλης
υπηρεσίας προστιθέµενης αξίας που σχετίζεται µε το διακινού-
µενο φορτίο (αποθηκευτικοί χώροι των εταιρειών).

2. Στο πεδίο εφαρµογής της παραγράφου 1 δεν περιλαµβάνον-
ται:

α. Οι λιµενικές ζώνες Πειραιώς και Θεσσαλονίκης. 
β. Φορτώσεις ή εκφορτώσεις από νοµικά πρόσωπα που παρεί-

χαν πριν τη δηµοσίευση του ν. 4093/2012, ως παραχωρησιούχοι ή
πάροχοι αυτών, λιµενικές υπηρεσίες φορτοεκφόρτωσης, εφόσον
διατίθεται και συνεχίζει να υφίσταται σύστηµα εκπαίδευσης σε θέ-
µατα υγείας και ασφάλειας του µόνιµου προσωπικού ή τυχόν συ-
νεργαζόµενων µε σύµβαση έργου, που διενεργείται από ανα-
γνωρισµένο φορέα. Οι εργαζόµενοι των παραπάνω νοµικών προ-
σώπων και µόνον εφόσον διατηρείται σε ισχύ σχέση εξαρτηµένης
εργασίας ή σύµβαση έργου, θεωρούνται κατά περίπτωση ισοδύ-
ναµοι µε πρόσωπα που είναι εφοδιασµένα µε τη βεβαίωση της πε-
ρίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 3 για την άσκηση της
εταιρικής δραστηριότητας χωρίς γεωγραφικούς περιορισµούς. 

γ. Φορτώσεις ή εκφορτώσεις γεωργικών και κτηνοτροφικών
προϊόντων, λιπασµάτων, γεωργικών εφοδίων ή άλλων ειδών που
ανήκουν στους παραγωγούς από και προς τους τόπους παραγω-
γής και από και προς τους χώρους αποθήκευσης για λογαριασµό
των παραγωγών. 

δ. Φορτώσεις ή εκφορτώσεις ειδών σε χώρους βιοµηχανικής
παραγωγής, βιοτεχνικής δραστηριότητας, εµπορευµατικά πάρκα
και επιχειρηµατικά πάρκα, καθώς και σε κέντρα αποθήκευσης και
διανοµής.

3. Όλες οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες της παραγράφου 1 κα-
θορίζονται και εξειδικεύονται από το εκάστοτε ισχύον Επαγγελ-
µατικό Περίγραµµα Φορτοεκφορτωτή Λιµένα και Ξηράς µε
απόφαση του Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων και
Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.).

4. Οι φορτοεκφορτωτές µπορούν να παρέχουν τις υπηρεσίες
τους είτε µέσω ατοµικής άσκησης επαγγέλµατος είτε µέσω οµά-

δων ή ενώσεων ή επιχειρήσεων φορτοεκφορτώσεων είτε να απα-
σχολούνται µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας. Για τους φορτο- εκ-
φορτωτές που δεν απασχολούνται µε σχέση εξαρτηµένης
εργασίας η αµοιβή τους συµφωνείται ελευθέρως µε τον φορτο-
παραλήπτη. Σε κάθε άλλη περίπτωση εφαρµόζονται οι διατάξεις
της κείµενης εργατικής νοµοθεσίας. Οι κανονισµοί διεξαγωγής
των φορτοεκφορτωτικών εργασιών καταρτίζονται µε Συλλογικές
Συµβάσεις Εργασίας (Σ.Σ.Ε.) και σε περίπτωση που δεν υπάρχουν
Σ.Σ.Ε., για µεν τα λιµάνια, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, για δε την ξηρά, µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης. 

Οι φορτοεκφορτωτές ασφαλίζονται στον Ε.Φ.Κ.Α. σύµφωνα µε
την οικεία νοµοθεσία και τους κανονισµούς αυτού.

Άρθρο 2

1. Το Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών (Ε.Μ.Φ.) που συστά-
θηκε µε το ν. 4093/2012 περιλαµβάνει δύο (2) επίπεδα:

α. Το Μητρώο Α’ (Εισαγωγικό).
β. Το Μητρώο Β’, το οποίο υποδιαιρείται στα ακόλουθα Μη-

τρώα: 
αα. Μητρώο Β’ - Φορτοεκφορτωτών Λιµένα, 
ββ. Μητρώο Β’ - Φορτοεκφορτωτών Ξηράς και 
γγ. Μητρώο Β’- Κατόχων Άδειας Χειριστή Μηχανηµάτων Έργου.
2.α. Το Μητρώο Α’ αφορά στα πρόσωπα που εκτελούν τις φορ-

τοεκφορτωτικές εργασίες της παραγράφου 1 του άρθρου 1, µε
την εξαίρεση του χειρισµού µηχανηµάτων και οχηµάτων φορτο-
εκφόρτωσης, του χειρισµού ειδικών ή επικίνδυνων φορτίων και της
διενέργειας εξειδικευµένων φορτοεκφορτωτικών εργασιών, οι
οποίες εκτελούνται από τους εγγεγραµµένους στο Μητρώο Β’
φορτοεκφορτωτές.

β. Το Μητρώο Β’ - Φορτοεκφορτωτών Λιµένα αφορά στα πρό-
σωπα που εκτελούν τις πάσης φύσεως εξειδικευµένες φορτοεκ-
φορτωτικές εργασίες Λιµένα ή την φορτοεκφόρτωση ειδικών ή
επικίνδυνων φορτίων στο Λιµένα.

γ. Το Μητρώο Β’ - Φορτοεκφορτωτών Ξηράς, αφορά στα πρό-
σωπα εκείνα που εκτελούν τις πάσης φύσεως εξειδικευµένες ή τις
ειδικές ή επικίνδυνες φορτοεκφορτωτικές εργασίες Ξηράς.

3. Οι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Β’ - Λιµένα, Ξηράς και στο Μη-
τρώο Β’ Κατόχων Άδειας Χειριστή Μηχανηµάτων Έργου, εκτελούν
τις «εξειδικευµένες φορτοεκφορτωτικές εργασίες» και διακινούν
τα «ειδικά ή επικίνδυνα φορτία» κατά περίπτωση, όπως εξειδι-
κεύονται παρακάτω:

α. Ως «εξειδικευµένες φορτοεκφορτωτικές εργασίες» νοούνται
οι φορτοεκφορτωτικές εργασίες που πραγµατοποιούνται σε µε-
γάλο ύψος, οι εργασίες κύτους πλοίου, οι εργασίες σύνδεσης/
αποσύνδεσης φορτοεκφόρτωσης σε γερανούς, η καθοδήγηση
χειριστών γερανού, η εργασία σηµειωτή φορτίων και λοιπές ερ-
γασίες που συνδέονται µε τη φορτοεκφόρτωση που ενέχουν
υψηλό κίνδυνο πρόκλησης ατυχήµατος ή ρύπανσης, συµπεριλαµ-
βανοµένης της καβόδεσης πλοίων και σκαφών. 

β. Ως «ειδικά ή επικίνδυνα φορτία» νοούνται τα φορτία που για
τη διακίνησή τους απαιτείται η λήψη ιδιαίτερων µέτρων ασφα-
λείας, η εφαρµογή ειδικών τεχνικών ή/και η χρήση εξειδικευµένου
εξοπλισµού για το χειρισµό τους κατά τη µεταφορά, τη φορτοεκ-
φόρτωση και τη στοιβασία τους, προκειµένου να διασφαλίζονται
οι απαιτήσεις της ισχύουσας νοµοθεσίας και των Διεθνών Κανονι-
σµών περί ασφάλειας των µεταφορών, προστασίας της δηµόσιας
υγείας και του περιβάλλοντος, όπως ισχύουν κάθε φορά. Επικίν-
δυνα θεωρούνται τα φορτία που ορίζονται ως τέτοια από την
ισχύουσα νοµοθεσία και τους Διεθνείς Κανονισµούς που διέπουν
τον τοµέα των εµπορευµατικών µεταφορών και της εφοδιαστικής
αλυσίδας. 

4.α. Για την εγγραφή στο Μητρώο Α’ απαιτείται να συντρέχουν
σωρευτικά στο πρόσωπο του αιτούντος οι ακόλουθες προϋποθέ-
σεις: 

αα. Είναι Έλληνας πολίτης ή οµογενής ή πολίτης κράτους - µέ-
λους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή υπήκοος τρίτης χώρας που εν-
τάσσεται στο πεδίο εφαρµογής της Οδηγίας 2003/109/ΕΚ του
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Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2003 και στο οποίο έχει χορηγη-
θεί άδεια διαµονής µε δικαίωµα εργασίας.

ββ. Έχει συµπληρώσει το 18ο έτος της ηλικίας του. 
γγ. Είναι υγιής, βάσει ιατρικής βεβαίωσης από δηµόσια υπηρε-

σία ή ιατρό δηµόσιου νοσοκοµείου ή ιδιώτη ιατρό συµβεβληµένο
µε τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και

δδ. δεν έχει καταδικαστεί ή δεν διώκεται ποινικά για τα αδική-
µατα της λαθρεµπορίας, της ληστείας, της κλοπής, της υπεξαίρε-
σης, της σωµατεµπορίας, της εµπορίας και διακίνησης ναρκω-
τικών και του εµπρησµού.

β. Οι εκτελούντες φορτοεκφορτωτικές εργασίες Λιµένα εγγρά-
φονται υποχρεωτικά στο Μητρώο Α’. Οι εκτελούντες φορτοεκφορ-
τωτικές εργασίες Ξηράς, εγγράφονται προαιρετικά στο Μητρώο
Α’, εφόσον το επιθυµούν.

5.α. Προκειµένου να εγγραφεί στο Μητρώο Β’ - Λιµένα, ο αιτών
πρέπει να διαθέτει:

αα. Επαγγελµατική εµπειρία, που αποδεικνύεται µε ασφάλιση
που αντιστοιχεί σε εκατόν ογδόντα (180) ένσηµα, µε οριστική εγ-
γραφή στον Ε.Φ.Κ.Α., στον αντίστοιχο Κωδικό Ειδικότητας σε συν-
δυασµό µε τον Κωδικό Πακέτου Κάλυψης (Κ.Π.Κ.) του
φορτοεκφορτωτή Λιµένα, ή 

ββ. επαγγελµατική εµπειρία, που αποδεικνύεται µε ασφάλιση
που αντιστοιχεί σε ενενήντα (90) ένσηµα, µε οριστική εγγραφή
στον Ε.Φ.Κ.Α., στον αντίστοιχο Κωδικό Ειδικότητας του φορτοεκ-
φορτωτή Λιµένα, σε συνδυασµό µε τον Κωδικό Πακέτου Κάλυψης
(Κ.Π.Κ.), και πιστοποίηση δεξιοτήτων φορτοεκφορτωτή Λιµένα,
από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. ή άλλο διαπιστευµένο φορέα από το Εθνικό
Σύστηµα Διαπίστευσης (Ε.Σ.Υ.Δ.), κατά ISO/IEC 17024, η οποία
χορηγείται µετά την παρακολούθηση προγράµµατος επαγγελµα-
τικής κατάρτισης, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του εκάστοτε
ισχύοντος πιστοποιηµένου Επαγγελµατικού Περιγράµµατος των
Φορτοεκφορτωτών Λιµένα, όπως έχει εγκριθεί από τον
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π..

β. Οι προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο Β’ - Λιµένα που ανα-
φέρονται στην περίπτωση α’ ισχύουν και για τα πρόσωπα που είναι
ήδη εγγεγραµµένα στο Μητρώο Α’ κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος.

6.α. Προκειµένου να εγγραφεί στο Μητρώο Β’ - Ξηράς, ο αιτών
πρέπει να διαθέτει: 

αα. Επαγγελµατική εµπειρία, που αποδεικνύεται µε ασφάλιση
που αντιστοιχεί σε ογδόντα (80) ένσηµα, µε οριστική εγγραφή
στον Ε.Φ.Κ.Α., στον αντίστοιχο Κωδικό Ειδικότητας του φορτοεκ-
φορτωτή Ξηράς σε συνδυασµό µε τον Κωδικό Πακέτου Κάλυψης
(Κ.Π.Κ.), ή 

ββ. επαγγελµατική εµπειρία, που αποδεικνύεται µε ασφάλιση
που αντιστοιχεί σε σαράντα (40) ένσηµα, µε οριστική εγγραφή
στον Ε.Φ.Κ.Α., στον αντίστοιχο Κωδικό Ειδικότητας του φορτοεκ-
φορτωτή Ξηράς, σε συνδυασµό µε τον Κωδικό Πακέτου Κάλυψης
(Κ.Π.Κ), και πιστοποίηση δεξιοτήτων φορτοεκφορτωτή Ξηράς από
τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. ή άλλο διαπιστευµένο φορέα από το Ε.Σ.Υ.Δ.,
κατά ISO/IEC 17024, η οποία χορηγείται µετά την παρακολούθηση
προγράµµατος επαγγελµατικής κατάρτισης, σύµφωνα µε τις προ-
διαγραφές του εκάστοτε ισχύοντος Πιστοποιηµένου Επαγγελµα-
τικού Περιγράµµατος των Φορτοεκφορτωτών Ξηράς, όπως έχει
εγκριθεί από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.. 

β. Οι µη εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Α’, προκειµένου να ενταχ-
θούν στο Μητρώο Β’ - Ξηράς, πέραν των ανωτέρω δικαιολογητι-
κών, προσκοµίζουν και τα δικαιολογητικά της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 4. 

γ. Οι προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο Β’ - Ξηράς που ανα-
φέρονται στην περίπτωση α’ ισχύουν και για τα πρόσωπα που είναι
ήδη εγγεγραµµένα στο Μητρώο Α’ κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος.

7. Οι εφοδιασµένοι µε Άδεια Χειριστή Μηχανηµάτων Έργου εν
ισχύ, ανεξαρτήτως του χρόνου απόκτησής της, σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία, οι οποίοι επιθυµούν να εκτελούν φορτοεκφορ-
τωτικές εργασίες ως Χειριστές Μηχανηµάτων ή/και Οχηµάτων
Φορτοεκφόρτωσης, εγγράφονται απευθείας στο Μητρώο Β’ - Κα-
τόχων Άδειας Χειριστή Μηχανηµάτων Έργου και παρέχουν τις
υπηρεσίες τους τόσο στο Λιµένα όσο και στην Ξηρά. 

8. Δηµιουργείται Υποµητρώο Πιστοποιηµένων Φορτοεκφορτω-

τών Λιµένα και Ξηράς του Μητρώου Β’, όπου µπορούν να εγγρά-
φονται οι πιστοποιηµένοι φορτοεκφορτωτές Λιµένα ή Ξηράς από
τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., ή άλλο διαπιστευµένο φορέα από το Ε.Σ.Υ.Δ.,
κατά ISO/IEC 17024. Στο πρόγραµµα κατάρτισης και πιστοποί-
ησης δεξιοτήτων Λιµένα ή Ξηράς µπορούν να συµµετέχουν οι
φορτοεκφορτωτές που είναι εγγεγραµµένοι στο Ε.Μ.Φ., στους
οποίους περιλαµβάνονται και οι ήδη εγγεγραµµένοι φορτοεκφορ-
τωτές του Μητρώου Β’ - Λιµένα ή Ξηράς, µε σκοπό την βελτίωση
των τεχνικών τους δεξιοτήτων και την προσαρµογή τους στις νέες
τεχνολογικές εξελίξεις, την τεχνογνωσία τους σε θέµατα υγείας
και ασφάλειας της εργασίας και την αναβάθµιση της ποιότητας
και της παραγωγικότητας της εργασίας.

Άρθρο 3

1.α. Η λειτουργία του Ε.Μ.Φ. ανήκει στην αρµοδιότητα του Τµή-
µατος Εθνικού Μητρώου Φορτοεκφορτωτών της Διεύθυνσης
Αµοιβής Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης («υπηρεσία»).

β. Η αίτηση εγγραφής στο Ε.Μ.Φ. υποβάλλεται στην υπηρεσία
σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή.

2.α. Σε περίπτωση αίτησης εγγραφής σε έντυπη µορφή, η υπη-
ρεσία εξετάζει την πληρότητα των υποβληθέντων δικαιολογητικών
και, εφόσον συντρέχουν οι σχετικές προϋποθέσεις, εγγράφει τον
αιτούντα είτε στο Μητρώο Α’ είτε σε µία (1) ή περισσότερες από
τις κατηγορίες του Μητρώου Β’ του Ε.Μ.Φ.. Εντός αποκλειστικής
δεκαήµερης προθεσµίας από την ηµέρα υποβολής των δικαιολο-
γητικών εκδίδεται Βεβαίωση Συνδροµής των Νοµίµων Προϋποθέ-
σεων για την Άσκηση του Επαγγέλµατος του Φορτοεκφορτωτή
(βεβαίωση), η οποία ισχύει για πέντε (5) έτη από την ηµέρα έκδο-
σής της.

β. Με την υποβολή των δικαιολογητικών στην υπηρεσία για την
εγγραφή στο Ε.Μ.Φ. η υπηρεσία ενηµερώνει άµεσα τον αιτούντα
ότι δεν µπορεί να ασκήσει νόµιµα το επάγγελµα του φορτοεκφορ-
τωτή Λιµένα ή Ξηράς πριν τη χορήγηση της σχετικής βεβαίωσης
ή την άπρακτη παρέλευση της δεκαήµερης αποκλειστικής προθε-
σµίας.

γ. Σε περίπτωση µη συνδροµής των σχετικών προϋποθέσεων,
η υπηρεσία ενηµερώνει αιτιολογηµένα τον αιτούντα, εντός δεκαή-
µερης προθεσµίας, ότι δεν µπορεί να του χορηγηθεί η σχετική βε-
βαίωση και, εποµένως, εκείνος δεν µπορεί να ασκήσει νόµιµα το
επάγγελµα του φορτοεκφορτωτή Λιµένα ή Ξηράς.

3.α. Σε περίπτωση αίτησης εγγραφής σε ηλεκτρονική µορφή, η
πλήρωση των προϋποθέσεων εγγραφής δηλώνεται ηλεκτρονικά
από τον αιτούντα µε επιλογή και αποδοχή των σχετικών υποχρε-
ωτικών πεδίων του ηλεκτρονικού συστήµατος.

β. Οι κατά τα ανωτέρω δηλώσεις πλήρωσης των προϋποθέσεων
εγγραφής υπέχουν θέση Υπεύθυνης Δήλωσης επισύροντας τις έν-
νοµες συνέπειες, κατά την κείµενη νοµοθεσία, σε περίπτωση δή-
λωσης αναληθών ή ανακριβών στοιχείων.

γ. Μετά τη συµπλήρωση όλων των σχετικών υποχρεωτικών πε-
δίων, η εγγραφή γίνεται αυτοµατοποιηµένα και εκδίδεται η βεβαί-
ωση.

4.α. Ο αιτών υποχρεούται να έχει συγκεντρώσει όλα τα δικαιο-
λογητικά έγγραφα που απαιτούνται για την εγγραφή του µέχρι την
ηµέρα υποβολής τους στην υπηρεσία ή µέχρι την ηµέρα υποβο-
λής των δηλώσεών του περί πλήρωσης των προϋποθέσεων εγ-
γραφής του µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος.

β. Τα δικαιολογητικά έγγραφα εκδίδονται υποχρεωτικά εντός
του τελευταίου τριµήνου πριν την ηµέρα υποβολής τους στην υπη-
ρεσία ή πριν την ηµέρα των δηλώσεων πλήρωσης των προϋποθέ-
σεων εγγραφής µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος.

γ. Ειδικά οι εγγεγραµµένοι µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος
υποχρεούνται να φυλάσσουν τα απαιτούµενα δικαιολογητικά από
τα οποία προκύπτει η πλήρωση των προϋποθέσεων εγγραφής
τους επί πέντε (5) έτη από την ηµεροµηνία εγγραφής και έκδοσης
της βεβαίωσης.

δ. Τα ανωτέρω δικαιολογητικά προσκοµίζονται υποχρεωτικά,
εντός τεθείσας προθεσµίας, στην υπηρεσία, εφόσον ζητηθούν για
έλεγχο της νοµιµότητας εγγραφής λόγω αρµοδιότητας, δειγµα-
τοληπτικού ελέγχου, καταγγελίας ή εισαγγελικής εντολής.
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ε. Σε περίπτωση µη πλήρωσης των προϋποθέσεων εγγραφής,
µη υποβολής τους εµπρόθεσµα ή σε περίπτωση αδυναµίας υπο-
βολής τους για οποιονδήποτε λόγο (ενδεικτικά: απώλεια, κατα-
στροφή, κλοπή, ληστεία, αδυναµία επικοινωνίας λόγω απροειδο-
ποίητης αλλαγής στοιχείων επικοινωνίας – διεύθυνση κατοικίας,
αριθµού τηλεφώνου, ηλεκτρονικό ταχυδροµείο, στοιχεία εκπρο-
σώπων ή πληρεξουσίων – και λοιποί λόγοι), ο ελεγχόµενος δια-
γράφεται και παύει η ισχύς της χορηγηθείσας βεβαίωσης. 

5. Ο ενδιαφερόµενος δύναται να εγγραφεί εκ νέου στο Ε.Μ.Φ.,
µε νέα αυτοτελή διαδικασία εγγραφής, εφόσον, πέρα από τις ως
άνω προϋποθέσεις εγγραφής, αποδεδειγµένα δεν διώκεται ή δεν
καταδικάστηκε για τα εγκλήµατα της ψευδούς δήλωσης, ψευδούς
βεβαίωσης, πλαστογραφίας, νόθευσης εγγράφων και λοιπά συ-
ναφή εγκλήµατα που αφορούν την νοµιµότητα των υποβληθέντων
δικαιολογητικών εγγράφων της προηγούµενης εγγραφής του. Η
νέα βεβαίωση η οποία εκδίδεται ισχύει επί πέντε (5) έτη από την
ηµέρα έκδοσής της.

6. Η ανανέωση της εγγραφής στο Ε.Μ.Φ. µετά την πάροδο της
πενταετούς διάρκειας ισχύος της βεβαίωσης γίνεται µε την υπο-
βολή από τον αιτούντα προς την υπηρεσία σχετικής Υπεύθυνης
Δήλωσης ότι πληροί τις σχετικές προϋποθέσεις εγγραφής στο
Ε.Μ.Φ. και ότι συντρέχουν σωρευτικά στο πρόσωπό του οι ακό-
λουθες προϋποθέσεις: 

α. Είναι Έλληνας πολίτης ή οµογενής ή πολίτης κράτους - µέ-
λους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή υπήκοος τρίτης χώρας που εν-
τάσσεται στο πεδίο εφαρµογής της Οδηγίας 2003/109/ΕΚ του
Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2003 και στον οποίο έχει χορη-
γηθεί άδεια διαµονής µε δικαίωµα εργασίας.

β. Είναι υγιής, βάσει ιατρικής βεβαίωσης από δηµόσια υπηρεσία
ή ιατρό δηµόσιου νοσοκοµείου ή ιδιώτη ιατρό συµβεβληµένο µε
τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ..

γ. Δεν έχει καταδικαστεί ή δεν διώκεται ποινικά για τα αδικήµατα
της λαθρεµπορίας, της ληστείας, της κλοπής, της υπεξαίρεσης,
της σωµατεµπορίας, της εµπορίας και διακίνησης ναρκωτικών και
του εµπρησµού.

7. Το Ε.Μ.Φ. λειτουργεί ως δηµόσιος κόµβος πιστοποίησης των
προϋποθέσεων για τη νόµιµη άσκηση του επαγγέλµατος του φορ-
τοεκφορτωτή, καθώς και ενηµέρωσης των ενδιαφεροµένων για
την απασχόληση στον κλάδο, παρέχοντας ποσοτικά στοιχεία για
τις εγγραφές ανά επίπεδο και ανά κατηγορία εγγραφών (Μητρώο
Α’, Μητρώο Β’ - Υποκατηγορίες, Υποµητρώο).

8. Το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας διεξάγει µέσω των περιφε-
ρειακών υπηρεσιών Επιθεώρησης Ασφάλειας και Υγείας στην Ερ-
γασία τακτικούς και έκτακτους ελέγχους σε επιχειρήσεις και
χώρους εργασίας όπου απασχολούνται φορτοεκφορτωτές.

9. Η Διεύθυνση Υγείας και Ασφάλειας του Υπουργείου Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ενηµε-
ρώνει τους φορτοεκφορτωτές και τους φορτοπαραλήπτες
σχετικά µε τα µέτρα πρόληψης, ασφάλειας και προστασίας της
υγείας των φορτοεκφορτωτών και της δηµόσιας υγείας, καθώς
και για τις προφυλάξεις που πρέπει να λαµβάνουν για την προστα-
σία αυτών.

Άρθρο 4

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, που εκδίδεται µέσα σε ένα (1) µήνα από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, έπειτα από εισήγηση της Διεύθυν-
σης Αµοιβής του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ρυθµίζονται όλα τα ειδικότερα θέ-
µατα οργάνωσης και λειτουργίας του Ε.Μ.Φ., η διαδικασία και τα
υποβαλλόµενα δικαιολογητικά για την εγγραφή, το περιεχόµενο
και ο τύπος των χορηγουµένων βεβαιώσεων, η λειτουργία του
Υποµητρώου πιστοποιηµένων φορτοεκφορτωτών Λιµένα και
Ξηράς, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα και λεπτοµέρεια. Με
όµοια απόφαση καθορίζονται οι λεπτοµέρειες µε τις οποίες δύ-
νανται να ενταχθούν, στο Εθνικό Μητρώο Φορτοεκφορτωτών, οι
εργαζόµενοι στις εξαιρούµενες φορτοεκφορτωτικές εργασίες των
περιπτώσεων α’ και β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 1.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης, Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
που εκδίδεται µέσα σε ένα (1) µήνα από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζονται οι λεπτοµέρειες που αφορούν τις προ-
ϋποθέσεις και τη διαδικασία της πιστοποίησης, καθώς και το πε-
ριεχόµενο, τη διάρκεια, τις διαδικασίες υλοποίησης και κάθε άλλο
θέµα που αφορά στην υλοποίηση προγραµµάτων επαγγελµατικής
κατάρτισης που µπορούν να οδηγήσουν στη λήψη της πιστοποί-
ησης δεξιοτήτων του φορτοεκφορτωτή Λιµένα ή Ξηράς από τον
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. ή άλλο διαπιστευµένο φορέα από το Ε.Σ.Υ.Δ., κατά
ISO/IEC 17024.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα
οργάνωσης και λειτουργίας των διαδικασιών ελέγχου, ο τύπος και
το περιεχόµενο των εντύπων και οδηγιών ενηµέρωσης του ΣΕΠΕ
και της Διεύθυνσης Υγείας και Ασφάλειας του Υπουργείου, οι επι-
βαλλόµενες κυρώσεις, και όποιο άλλο σχετικό θέµα αφορά στην
εφαρµογή της ελληνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας σε ζητήµατα
υγιεινής και ασφάλειας στην εργασία ή την απασχόληση των φορ-
τοεκφορτωτών. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, καθορίζονται οι όροι και οι διαδικασίες εισόδου
των λιµενεργατών στους λιµενικούς χώρους, ο έλεγχος από τις λι-
µενικές αρχές για τη διαπίστωση της τήρησης των διατάξεων του
παρόντος, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια που αφορά στην
ασφάλεια των λιµένων και της ναυσιπλοΐας.

4. Τα τυχόν πάσης φύσεως δικαιώµατα, αµοιβές και αποζηµιώ-
σεις υπέρ φορέων διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένων µε τα
οποία επιβαρύνονται τα φορτία και πλοία κατά τις φορτοεκφορ-
τώσεις στα λιµάνια δύνανται να καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 5
Μεταβατικές διατάξεις

Οι Βεβαιώσεις Συνδροµής Νοµίµων Προϋποθέσεων για την
Άσκηση του Επαγγέλµατος του Φορτοεκφορτωτή, που χορηγή-
θηκαν στους εγγεγραµµένους στο Μητρώο Β’ του Ε.Μ.Φ., σύµ-
φωνα µε το άρθρο 3 παράγραφος 2, ii)ε) της µε αριθµ.
9944/734/28.3.2014 κ.υ.α. (Β’1104), εξακολουθούν να ισχύουν, υπό
την προϋπόθεση ότι οι φορτοεκφορτωτές που επιθυµούν την πα-
ραµονή τους στο Ε.Μ.Φ. – Μητρώο Β’ θα υποβάλλουν µέσα σε
αποκλειστική προθεσµία τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση του
παρόντος, λογαριασµό ή βεβαίωση ασφαλισµένου από τον οικείο
ασφαλιστικό φορέα, µε οριστική εγγραφή, από την οποία να προ-
κύπτει ότι διαθέτουν την απαιτούµενη επαγγελµατική εµπειρία,
σύµφωνα µε τους όρους είτε των υποπεριπτώσεων αα’ και ββ’ της
περίπτωσης α’ της παραγράφου 5 είτε των υποπεριπτώσεων αα’
και ββ’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου 6 του άρθρου 2. Η µη
προσκόµιση του παραπάνω δικαιολογητικού µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, έχει
ως αποτέλεσµα την αυτοδίκαιη διαγραφή των πιο πάνω εγγεγραµ-
µένων από το Ε.Μ.Φ..

Η παραµονή στο Μητρώο Β’ είτε ως φορτοεκφορτωτή Λιµένα
είτε ως φορτοεκφορτωτή Ξηράς, πραγµατοποιείται κατ’ αντιστοι-
χία µε την ήδη χορηγηθείσα Βεβαίωση Συνδροµής Νοµίµων Προ-
ϋποθέσεων για την Άσκηση του Επαγγέλµατος του
Φορτοεκφορτωτή, η οποία, εφόσον πληρούνται οι ανωτέρω προ-
ϋποθέσεις, εξακολουθεί να ισχύει επί πέντε (5) έτη από την ηµε-
ροµηνία έκδοσης.

Άρθρο 6
Καταργούµενες διατάξεις

1. Οι παράγραφοι 1 έως 8 και 10 της υποπαραγράφου ΙΑ.7 της
παρ. ΙΑ’ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222) καταργούν-
ται.

2. Οι υπουργικές αποφάσεις 9944/734 (Β’1104), 460/15662
(Β’1225), 15107/437 (Β’1230), 9296/300 (Β’749) καταργούνται και
αντικαθίστανται κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος.

3. Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη µε τις
διατάξεις του παρόντος καταργείται.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΘΝΙΚΟ ΜΗΤΡΩΟ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΦΟΡΕΩΝ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΦΡΟΝΤΙΔΑΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 7
Εθνικό Μητρώο Ιδιωτικών Φορέων 

Κοινωνικής Φροντίδας

1. Τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα, όπως φιλανθρωπικά σωµατεία, κοινωφελή ιδρύµατα,
αστικές εταιρείες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, µη κυβερνητικές
οργανώσεις (Μ.Κ.Ο.), αναγνωρισµένοι µε ειδική νοµοθετική ρύθ-
µιση φορείς, παραρτήµατα διεθνών Μ.Κ.Ο., που παρέχουν υπη-
ρεσίες κοινωνικής φροντίδας, κατά την έννοια της παρ. 2 του
άρθρου 3 του ν. 2646/1998 (Α’ 245), όπως ισχύει, υπάγονται στην
εποπτεία και τον έλεγχο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 

2. Συνιστάται και λειτουργεί στην Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση
Κοινωνικής Ασφάλισης Α.Ε. (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.) του ν. 3607/2007
(Α’245) Εθνικό Μητρώο ιδιωτικών φορέων µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα (Εθνικό Μητρώο), που παρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής
φροντίδας. 

3. Οι φορείς της παραγράφου 1 υποχρεούνται να εγγράφονται
ως χρήστες του Εθνικού Μητρώου. Κατά την εγγραφή τους δη-
λώνουν τις κάτωθι πληροφορίες:

α. ταυτότητα του φορέα, όπως επωνυµία, γεωγραφική εµβέλεια
δράσης, 

β. στοιχεία νόµιµου εκπροσώπου στην Ελλάδα, όπου απαιτείται, 
γ. παρεχόµενες υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας, 
δ. αριθµός ωφελούµενων – ληπτών υπηρεσιών κοινωνικής

φροντίδας, 
ε. αριθµός και ειδικότητες εργαζοµένων και προσωπικού παρο-

χής εθελοντικών υπηρεσιών,
στ. οικονοµικά στοιχεία, όπως πόροι χρηµατοδότησης, στοιχεία

ισολογισµού και απολογισµού,
ζ. ακίνητη και κινητή περιουσία, 
η. δυναµικότητα θέσεων, κλινών. 
Οι εγγεγραµµένοι φορείς υποχρεούνται να ενηµερώνουν σε

πραγµατικό χρόνο το ηλεκτρονικό Εθνικό Μητρώο για οποιαδή-
ποτε αλλαγή των ανωτέρω στοιχείων. 

4.α. Υπεύθυνος επεξεργασίας των τηρούµενων στο Εθνικό Μη-
τρώο στοιχείων ορίζεται η Διεύθυνση Κοινωνικής Ένταξης και Κοι-
νωνικής Συνοχής της Γενικής Διεύθυνσης Πρόνοιας του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης. Έως τη δηµοσίευση των αποφάσεων τοποθέτησης
Προϊσταµένου και Προϊσταµένων Τµηµάτων στις οργανικές µονά-
δες της ανωτέρω Διεύθυνσης, υπεύθυνος επεξεργασίας ορίζεται
η Διεύθυνση Κοινωνικής Αντίληψης και Αλληλεγγύης.

β. Πρόσβαση στα τηρούµενα στοιχεία της παραγράφου 3 έχουν
ο Γενικός Γραµµατέας Πρόνοιας, ο Γενικός Διευθυντής Πρόνοιας
και εξουσιοδοτηµένο προσωπικό της Διεύθυνσης Κοινωνικής Έν-
ταξης και Κοινωνικής Συνοχής στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιο-
τήτων τους, όπως προβλέπονται στις οικείες διατάξεις. 

5.α. Στους φορείς της παραγράφου 1, στους οποίους χορηγεί-
ται, βάσει ειδικών διατάξεων, άδεια ίδρυσης και, µεταγενέστερα,
άδεια λειτουργίας παροχής οργανωµένων κοινωνικών υπηρεσιών,
σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν. 2345/1995 (Α’213), όπως ισχύει, η
άδεια αυτή χορηγείται, εφόσον έχουν προηγουµένως εγγραφεί
στο Εθνικό Μητρώο. 

β. Σε περίπτωση έκδοσης ενιαίας άδειας ίδρυσης και λειτουρ-
γίας, η άδεια αυτή χορηγείται, εφόσον έχει προηγηθεί η εγγραφή
του οικείου φορέα στο Εθνικό Μητρώο. 

6. Με ευθύνη του αρµόδιου οργάνου χορήγησης άδειας λει-
τουργίας παροχής κοινωνικών υπηρεσιών, κατά το άρθρο 1 του ν.
2345/1995, η απόφαση έγκρισης ή απόρριψης της σχετικής αίτη-
σης κοινοποιείται στη Διεύθυνση Κοινωνικής Ένταξης και Κοινω-
νικής Συνοχής του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης εντός µηνός από την έκδοσή της,
προκειµένου να οριστικοποιηθεί η εγγραφή ή µη του αιτούντος
φορέα στο Εθνικό Μητρώο. 

7. Η Διεύθυνση Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής Συνοχής

οφείλει, όπως εντός µηνός από τη διαπίστωση της παράλειψης
ενηµέρωσης ή της πληµµελούς ενηµέρωσης του Εθνικού Μη-
τρώου εκ µέρους των φορέων της παραγράφου 1, να ενηµερώνει
εγγράφως τις διοικήσεις αυτών, τάσσοντας προθεσµία συµµόρ-
φωσης, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες.
Μετά το πέρας του διµήνου ανακαλείται η άδεια λειτουργίας του
φορέα. 

8. Οι φορείς της παραγράφου 1, που ήδη λειτουργούν και πα-
ρέχουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας, υποχρεούνται εντός
τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση της υπουργικής απόφασης
της παραγράφου 10 να εγγραφούν στο Εθνικό Μητρώο. Σε περί-
πτωση παρέλευσης άπρακτης της ανωτέρω προθεσµίας, ανακα-
λείται η άδεια λειτουργίας. 

9.α. Σε κάθε περίπτωση επεξεργασίας, όπως ορίζεται στην πε-
ρίπτωση δ’του άρθρου 2 του ν. 2472/1997 (Α’50), όλοι οι εµπλε-
κόµενοι φορείς του παρόντος άρθρου οφείλουν να λαµβάνουν τα
κατάλληλα προληπτικά µέτρα, ώστε να µην είναι δυνατή η παρα-
βίαση του απορρήτου των στοιχείων. Σε περίπτωση παραβίασης
του απορρήτου των στοιχείων, εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρ-
θρου 21 του ν. 2472/1997. 

β. Ο χρόνος τήρησης των δεδοµένων του Εθνικού Μητρώου
από τον υπεύθυνο επεξεργασίας διέπεται από τις κείµενες διατά-
ξεις περί τήρησης αρχείου δηµοσίων υπηρεσιών. 

10. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι τεχνικές και λει-
τουργικές απαιτήσεις του Εθνικού Μητρώου, οι προϋποθέσεις και
η διαδικασία ηλεκτρονικής εγγραφής των ιδιωτικών φορέων µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, ζητήµατα απευθείας ενηµέρωσης του
Εθνικού Μητρώου, η διαδικασία όχλησης από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες σε περίπτωση παράλειψης ενηµέρωσης ή πληµµελούς ενη-
µέρωσης από τους υπόχρεους, οργανωτικά και τεχνικά θέµατα
απορρήτου και πολιτικής ασφάλειας της επεξεργασίας των δεδο-
µένων του παρόντος άρθρου, όπως δικαίωµα πρόσβασης και χρή-
σης, κρυπτογράφηση δεδοµένων, ασφάλεια επικοινωνιών,
εµπιστευτικότητα, χρήση τεχνικών ανωνυµοποίησης, και κάθε
άλλο θέµα συναφές µε την εφαρµογή του παρόντος άρθρου. 

Άρθρο 8
Παράταση επικουρικού προσωπικού Κ.Ε.Α.Τ.

Η θητεία του επικουρικού προσωπικού, που κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος υπηρετεί στο Κέντρο Εκπαίδευσης και Αποκατάστα-
σης Τυφλών (Κ.Ε.Α.Τ.) του π.δ. 265/1997 (Α’ 74) και του οποίου οι
συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου λήγουν κατά το χρονικό
διάστηµα από 9.2.2017 έως και 23.5.2017, παρατείνεται µέχρι τις
30.9.2017, υπό τον όρο της κάλυψης της ανωτέρω δαπάνης από
τον προϋπολογισµό του Κ.Ε.Α.Τ..

Άρθρο 9

Το άρθρο 11 του ν. 4445/2016 (Α’ 236) αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι κατά περίπτωση αρµόδιες αρχές του ν. 4314/2014 συνερ-

γάζονται µε τις υπηρεσίες της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2
του άρθρου 4 για την εκατέρωθεν διαβίβαση δεδοµένων και ανα-
φορών για συγχρηµατοδοτούµενες δράσεις κοινωνικής ένταξης
και κοινωνικής προστασίας, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο
19.»

Άρθρο 10
Τροποποίηση Καταστατικού της 

Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης Κοινωνικής Ασφάλισης Α.Ε.
(Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.)

1. Η διάταξη της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του
Καταστατικού της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. (Κεφάλαιο Α’ του άρθρου πέµ-
πτου του ν. 3607/2007, Α’245) αντικαθίσταται, ως εξής:

«α) Η υποστήριξη του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του Υπουργείου Υγείας σε
θέµατα Συστηµάτων Πληροφορικής, σε όλους τους τοµείς αρµο-
διοτήτων τους, καθώς και η µελέτη, ανάπτυξη, λειτουργία, εκµε-
τάλλευση, διοίκηση, διαχείριση και συντήρηση Συστηµάτων
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Πληροφορικής και Επικοινωνιών, εξοπλισµού, λογισµικού και υπη-
ρεσιών για την εξυπηρέτηση όλων των Φορέων Κοινωνικής Ασφά-
λισης και των λοιπών φορέων υγείας, πρόνοιας και κοινωνικής
πολιτικής.»

2. Η διάταξη της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 3 του
Καταστατικού της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. (Κεφάλαιο Α’ του άρθρου πέµ-
πτου του ν. 3607/2007) αντικαθίσταται, ως εξής:

«α) αναπτύσσει έναντι αµοιβής Συστήµατα Πληροφορικής και
Επικοινωνιών και παρέχει συµβουλευτικές υπηρεσίες στο Υπουρ-
γείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, στο Υπουργείο Υγείας, στους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης
και στους λοιπούς φορείς υγείας και πρόνοιας,». 

3. Η διάταξη της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρθρου 3 του
Καταστατικού της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. (Κεφάλαιο Α’ του άρθρου πέµ-
πτου του ν. 3607/2007) αντικαθίσταται, ως εξής:

«β) διενεργεί, για το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, το Υπουργείο Υγείας, τους Φο-
ρείς Κοινωνικής Ασφάλισης και τους λοιπούς φορείς υγείας και
πρόνοιας ή σε συνεργασία µε αυτούς, τους διαγωνισµούς για τη
µελέτη, ανάπτυξη, λειτουργία, εκµετάλλευση, διαχείριση και συν-
τήρηση Συστηµάτων Πληροφορικής και Επικοινωνιών σύµφωνα
µε τα παραπάνω,». 

4. Η διάταξη της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 5 του
Καταστατικού της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. (Κεφάλαιο Α’ του άρθρου πέµ-
πτου του ν. 3607/2007) αντικαθίσταται, ως εξής:

«α) έσοδα από αµοιβές υπηρεσιών, που παρέχει στο Υπουργείο
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
στο Υπουργείο Υγείας, στους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης,
στους λοιπούς φορείς υγείας και πρόνοιας ή και σε άλλους φορείς
του Δηµοσίου, καθώς και σε οιασδήποτε νοµικής µορφής φορείς
αλλοδαπού Δηµοσίου.» 

5. Η διάταξη του εδαφίου α’ της παρ. 3 του άρθρου 5 του Κα-
ταστατικού της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. (Κεφάλαιο Α’ του άρθρου πέµπτου
του ν. 3607/2007) αντικαθίσταται, ως εξής:

«3. Η Εταιρεία συνάπτει σύµβαση µε το Υπουργείο Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, το Υπουργείο
Υγείας, τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης και µε το Μετοχικό
Ταµείο Πολιτικών Υπαλλήλων (Μ.Τ.Π.Υ.), τον ΕΟΠΥΥ και τα νοσο-
κοµεία, καθώς και µε φορείς που υπάγονται στο Υπουργείο Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και στο
Υπουργείο Υγείας για τις παρεχόµενες προς αυτούς υπηρεσίες,
µε απευθείας ανάθεση, χωρίς δηµοσίευση προκήρυξης διαγωνι-
σµού.»

Άρθρο 11
Παράταση προθεσµίας 

Η προθεσµία που προβλέπεται από τη διάταξη του άρθρου 57
του ν. 4430/2016 (Α’205) παρατείνεται µέχρι και την 30ή Ιουνίου
του έτους 2017.

Άρθρο 12
Πρόγραµµα «Σχολικά Γεύµατα»

1. Το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης καταρτίζει, συντονίζει και εποπτεύει διατροφικό
πρόγραµµα υπό τον τίτλο «Σχολικά Γεύµατα» (Πρόγραµµα).

2.  Το Πρόγραµµα έχει ως περιεχόµενο την εξυπηρέτηση αναγ-
κών σίτισης µαθητών σχολικών µονάδων της πρωτοβάθµιας δη-
µόσιας εκπαίδευσης µε την κατάρτιση δηµοσίων συµβάσεων,
σύµφωνα µε τα άρθρα 107 έως 110 του ν. 4412/2016 (Α’147).

3.  Η εφαρµογή του Προγράµµατος τελεί υπό την εποπτεία και
τον έλεγχο της Διεύθυνσης Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής
Συνοχής της Γενικής Διεύθυνσης Πρόνοιας του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Έως
τη δηµοσίευση των αποφάσεων τοποθέτησης Προϊσταµένου και
Προϊσταµένων Τµηµάτων στις οργανικές µονάδες της ανωτέρω
Διεύθυνσης, η αρµοδιότητα εποπτείας και ελέγχου παραµένει στη
Διεύθυνση Κοινωνικής Αντίληψης και Αλληλεγγύης.

4.  Οι συµβάσεις µε αντικείµενο τη δωρεάν παροχή σχολικών

γευµάτων του Προγράµµατος προκηρύσσονται µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης. Οι προδιαγραφές, οι γενικοί κανόνες, τα κριτήρια αξιο-
λόγησης και κάθε αναγκαία διαδικασία και λεπτοµέρεια
υλοποίησης του Προγράµµατος ορίζονται στην προκήρυξη της
παρούσας παραγράφου. Για τις ανάγκες πιλοτικής εφαρµογής και
αξιολόγησης του Προγράµµατος και την καλύτερη εξειδίκευση
των όρων της ανωτέρω προκήρυξης είναι δυνατή, για χρονικό διά-
στηµα τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, η προ-
σφυγή στη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης, όπως
προβλέπεται από το άρθρο 118 του ν. 4412/2016, όταν η εκτιµώ-
µενη αξία της σύµβασης, χωρίς Φ.Π.Α., είναι κατώτερη από τα
όρια της περίπτωσης δ’ του άρθρου 5 του ν. 4412/2016.

5. Οι δαπάνες για τις δράσεις του Προγράµµατος καλύπτονται
από πιστώσεις είτε του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
είτε του εθνικού σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων του ως άνω Υπουργείου.

Άρθρο 13

Μετά την παρ. 19 του άρθρου 15 του ν. 3938/2011 (Α’ 61) προ-
στίθεται παράγραφος 20, ως εξής:

«20. Μεταβατική διάταξη. Παρατείνεται, υπό τους όρους και
προϋποθέσεις των επόµενων εδαφίων, για τρία (3) έτη, εκτός εάν
ορισθεί µικρότερο χρονικό διάστηµα µε την κοινή απόφαση του
πέµπτου εδαφίου, η θητεία των προσληφθέντων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος, πυροσβεστών πενταετούς θητείας, οι
οποίοι κρίθηκαν επιτυχώς από τα αρµόδια Συµβούλια προκειµένου
να ενταχθούν στο µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό δυνάµει της
παραγράφου 8 του παρόντος. Μετά το πέρας της παράτασης του
προηγούµενου εδαφίου ολοκληρώνεται αυτοδικαίως η διαδικασία
ένταξης στο µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό, χωρίς να απαιτείται
νέα κρίση. Οι εντασσόµενοι καταλαµβάνουν οργανικές θέσεις, οι
οποίες συνιστώνται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρό-
ταση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών, µε ταυτόχρονη
κατάργηση ισάριθµων οργανικών θέσεων της ειδικής κατηγορίας
πυροσβεστών πενταετούς θητείας. Με όµοιο διάταγµα απονέµεται
ο βαθµός του πυροσβέστη, για όλες τις συνέπειες σε σχέση µε
την επετηρίδα και τις βαθµολογικές προαγωγές, µε αναδροµική
ισχύ από την 9η Φεβρουάριου 2017.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης είναι δυνατή η κατά τα ανωτέρω
ένταξη και πριν την παρέλευση τριετίας.

Με όµοια απόφαση µπορεί να ρυθµίζεται και κάθε λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή των προηγούµενων εδαφίων.

Οι υπαγόµενοι στη ρύθµιση της παρούσας παραγράφου απο-
κτούν το δικαίωµα συµµετοχής στις πανελλήνιες εξετάσεις των
παραγωγικών σχολών του Σώµατος, εφόσον διαθέτουν τα προ-
σόντα που απαιτεί ο νόµος για τους πυροσβέστες.

Μέχρι την ένταξή τους στο µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό,
οι υπαγόµενοι στη ρύθµιση της παρούσας παραγράφου που απο-
τελούν ιδιαίτερης κατηγορίας προσωπικό, µπορούν να απασχο-
λούνται µε υπερωρίες, κατά τις νυχτερινές ώρες, καθώς και τις
Κυριακές και εξαιρέσιµες ηµέρες, µε πλήρη καθήκοντα για την κά-
λυψη των υπηρεσιακών αναγκών του Σώµατος, µε τις αποζηµιώ-
σεις που προβλέπονται στις παραγράφους Α’ και Β’ του άρθρου
20 του  ν. 4354/2015 (Α’ 176). Με απόφαση του Αρχηγού του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, κατά τις ανάγκες της υπηρεσίας, µπορεί
να διενεργούνται µεταθέσεις και αποσπάσεις και γι’ αυτήν την κα-
τηγορία προσωπικού, σύµφωνα µε τον κανονισµό µεταθέσεων,
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικής διάταξης.»

Άρθρο 14
Τροποποίηση του άρθρου 56 του ν. 4387/2016 (Α’ 85)

Στην παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 4387/2016 (Α’ 85) προστίθεται
περίπτωση γ’, ως εξής: 

«γ. Η επιχορήγηση από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, σύµφωνα
µε τις παραγράφους 2 και 5 του άρθρου 2.»

Η ανωτέρω περίπτωση γ’ ισχύει από 1.1.2017.
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Άρθρο 15
Τροποποίηση του άρθρου 73 του ν. 4387/2016 (Α’ 85)

Στο άρθρο 73 του ν. 4387/2016 (Α’ 85) προστίθεται νέα παρά-
γραφος 4, ως εξής:

«4. Το Ν.Α.Τ. και ο Ο.Γ.Α. επιχορηγούνται για τη µισθοδοσία του
προσωπικού τους, τη λειτουργία τους και την άσκηση των αρµο-
διοτήτων τους, από τον Κρατικό Προϋπολογισµό.»

Η ανωτέρω παράγραφος 4 ισχύει από 1.1.2017.

Άρθρο 16
Προκαταβολές προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας

Η παρ. 8 του άρθρου 58 του ν. 4075/2012 (Α’ 89) αντικαθίσταται
ως εξής:

«8.α. Το Ελληνικό Δηµόσιο, µε απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µικών, δύναται να χορηγεί χρηµατικές προκαταβολές σε προµη-
θευτές ηλεκτρικής ενέργειας έναντι των ληξιπρόθεσµων οφειλών
ή και λοιπών οφειλών της εκάστοτε τρέχουσας χρήσης των φο-
ρέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως ορίζονται µε την παρ. 1 του
άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), προς τους προµηθευτές ηλε-
κτρικής ενέργειας και µέχρι την εξόφλησή τους. Οι προκαταβολές
αυτές επιστρέφονται ή συµψηφίζονται κατά το µέρος και το χρόνο
εξόφλησης των οφειλών αυτών.

β. Προκειµένου να προσδιοριστεί το ύψος των χρηµατικών προ-
καταβολών, το συνολικό ύψος των κατά την προηγούµενη υποπα-
ράγραφο οφειλών βεβαιώνεται είτε µε επίσηµα έγγραφα των
φορέων της Γενικής Κυβέρνησης είτε µε επίσηµα έγγραφα των
προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας προς τους φορείς της Γενικής
Κυβέρνησης είτε µε επίσηµα αντίγραφα τελεσίδικων δικαστικών
αποφάσεων.

γ. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών το Ελληνικό Δηµό-
σιο δύναται να χορηγεί χρηµατικές προκαταβολές σε προµηθευ-
τές ηλεκτρικής ενέργειας έναντι των συνολικών ετήσιων
υποχρεώσεων της εκάστοτε τρέχουσας χρήσης για δαπάνη εξό-
φλησης λογαριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος των φορέων της Κεν-
τρικής Διοίκησης και µέχρι του ύψους της αντίστοιχης συνολικής
δαπάνης του προηγούµενου οικονοµικού έτους. Οι προκαταβολές
αυτές επιστρέφονται µετά την εξόφληση των υποχρεώσεων από
τους φορείς και σε κάθε περίπτωση µέχρι το τέλος της οικονοµι-
κής χρήσης κατά την οποία καταβλήθηκαν.

δ. Προκειµένου να προσδιοριστεί το ύψος των χρηµατικών προ-
καταβολών, το συνολικό ύψος των κατά την προηγούµενη παρά-
γραφο υποχρεώσεων βεβαιώνεται είτε από τα επίσηµα στοιχεία
των φορέων της Κεντρικής Διοίκησης είτε µε επίσηµα έγγραφα
των προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας.»

Άρθρο 17
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος ξεκινά από τη δηµοσίευσή του στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. 

Αθήνα,.................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών», όπως ισχύει, στις 15-2-2017:

1. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστο Σπίρτζη,

2. Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υφυπουργό Οι-
κονοµικών κ. Αντώνιο Μπέζα και

3. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Αναπληρωτή Υπουργό
Εσωτερικών κ. Νικόλαο Τόσκα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.39’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 17 Φεβρουαρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.
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3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ5.
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

13. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ 

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ».

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


